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وزنه برداری ایران 
و نیاز مبرم به 
مدال المپیک

معجزه
 رویتخته

نگاه

محسن وظیفه
خبر نگار

ایـــران در المپیـــک پاریـــس فقـــط دو وزنه بـــردار 
دارد؛ مثـــل المپیـــک توکیو. ورزشـــی که همیشـــه 
در المپیـــک مدال آور بود حـــالا در یکی از بدترین 
دوره هـــای خـــود راهـــی المپیک می شـــود؛ آن هم 
فقـــط بـــا دو وزنه بـــردار که امیـــدی به طـــای آنها 
نیســـت. المپیـــک پاریـــس از معـــدود بازی هایی 
اســـت که شـــاید نمی توان روی مـــدال وزنه برداری 
حســـاب باز کرد. در ســـه دهه اخیر فقط المپیک 
2008 پکن بود که با خداحافظی ناگهانی حســـین 

رضـــازاده وزنه برداری ایران دســـت خالـــی ماند اما 
واقعـــاً در این دوره هم قرار اســـت چنیـــن اتفاقی 

خ بدهد؟ ر
رکوردهای وزنه برداری بوی مـــدال طا نمی دهد و 
اگر مســـابقات وزنه برداری در المپیـــک برای ایران 
بدون طا بماند، این برای دومین دوره اســـت که 
وزنه بـــرداری ایران طـــا نمی گیـــرد؛ اتفاقی که بعد 
از 32 ســـال در وزنه بـــرداری ایران تکرار می شـــود. 
وزنه بـــرداری ایـــران آخریـــن بـــار در المپیک 1992 

و 96 دو دوره پیاپـــی طـــا نگرفت و حـــالا با توجه 
بـــه اینکه در المپیـــک توکیو ایران به طا نرســـید، 
اگـــر در المپیـــک پاریـــس هم طـــا نگیـــرد، دوری 
وزنه بـــرداری از طـــای المپیـــک بعـــد از ســـه دهه 

تکرار می شـــود.
هـــر چند کـــه ممکن اســـت اوضـــاع بدتـــر از این 
هم شـــود؛ جایگاه علی داودی در فوق ســـنگین و 
مصطفی جـــوادی در 89 کیلوگرم به نحوی اســـت 
که شـــاید حتی به مدال هم نرسند و دست خالی 
برگردنـــد. مصطفی جـــوادی در آخریـــن رنکینگ 
ســـال 2023 با مجموع 384 کیلوگرم با مدال برنز 
6 کیلوگرم فاصله دارد. علـــی داودی هم در حالی 
در رده چهارم دســـته فوق ســـنگین قرار دارد که با 
نفر ســـوم همین رنکینگ و رســـیدن به مدال برنز 

10 کیلوگرم فاصله دارد.
ایـــن رکوردهـــا فقط به یـــک معجـــزه نیـــاز دارد تا 
علـــی داودی و مصطفی جوادی به مدال برســـند. 

معجزه ای که در قهرمانی جهان عربســـتان و وزن 
89 کیلوگـــرم رخ داد و بـــا اوت کـــردن وزنه برداران 
چیـــن، تیم ایران بـــه مدال طا رســـید، اما باز هم 
قرار اســـت معجزه رخ بدهد؟ همـــه دعا می کنند 
کـــه رخ بدهـــد. اگـــر معجـــزه ای در کار نباشـــد، 
وزنه بـــرداری ایـــران در اتفاقی نادر بـــدون مدال از 

المپیـــک برمی گردد.
اوضـــاع  المپیـــک  از  مـــدال  بـــدون  بازگشـــت 
وزنه بـــرداری را پیچیده تـــر از قبـــل می کنـــد. کادر 
مدیریتـــی ســـعی کـــرده تغییـــر نســـل بدهـــد اما 
خـــوب می داند که منتقـــدان فدراســـیون منتظر 
هســـتند تا این تیم بدون مدال از المپیک برگردد 
چـــون مدال نگرفتـــن در پاریس بـــرای این ورزش 
کمرشـــکن اســـت. برعکس اگـــر این تیـــم بتواند 
مثل المپیک ســـیدنی یک نتیجه عجیب و غریب 
بگیـــرد، آن وقت این ورزش بـــه دوران پرافتخارش 

برمی گـــردد.

روی وزنه برداری حساب باز نکنید
 نواب نصیر شلال: 
جوادی توانایی انجام هرکاری را دارد

انوشیروانی :مدال المپیک از نان شب واجب تر است

وزنه برداری ایران که همیشـــه یکی از مدال آورهای 
ورزش ایـــران بـــوده، حالا بـــرای المپیـــک پاریس 
شـــانس خوبی نـــدارد. در دو وزن ســـهمیه گرفته 
امـــا رکـــورد هیچ کـــدام از وزنه بـــرداران بـــه مدال 
نزدیـــک نیســـت، با این حال ســـجاد انوشـــیروانی 
امید زیـــادی دارد که ایـــن تیم بتوانـــد در المپیک 
بـــه مدال برســـد. رئیـــس فدراســـیون وزنه برداری 
اعتقـــاد دارد کـــه ایـــن ورزش بـــه خاک نشســـته و 
بـــرای بلند شـــدن از ایـــن وضعیت نیاز بـــه مدال 

دارد. المپیک 
 

وزنه برداری همیشه از مدعیان اصلی مدال 
در المپیک بوده اما این بار خیلی نگاه 

امیدوارانه ای درباره این تیم وجود ندارد. 
نواب نصیرشلال به عنوان سرمربی هم گفته 
خیلی روی مدال وزنه برداری حساب نکنیم، 

واقعاً این موضوع با گذشته این ورزش خیلی 
فاصله دارد.

در چهار، پنج ســـال اخیر کمیتـــه بین المللی خیلی 
وزنه برداری را تحت فشـــار قرار داد و به همین دلیل 
ایـــن ورزش خیلی ضربه خورد. تعداد ســـهمیه های 
وزنه بـــرداری در المپیـــک از 120 بـــه 60 کاهـــش پیدا 
کرد. ســـهمیه کشورها از 6 به ســـه کاهش یافت که 
ما هم فقـــط دو ســـهمیه گرفتیم. تمـــام زورمان را 

گذاشـــتیم که دهدار هم ســـهمیه بگیرد اما نشـــد. 
در یکـــی، دو ســـال اخیر تمام تاش خـــود را کردیم 
که مصطفی جوادی و علـــی داودی بتوانند بهترین 
وضعیت خود را داشـــته باشـــند و مـــدال المپیک را 

بگیرند.
این حرف شما کمی با گفته سرمربی تیم ملی 
تناقض دارد؛ شما گفتید امید به مدال دارید، 

ولی سرمربی تیم ملی گفته روی ما حساب 
باز نکنید.

 من به علی داودی و حتـــی مصطفی جوادی خیلی 
امیـــد دارم. البتـــه حرف نواب هم چنـــدان بی ربط 
نیســـت ولی من به عنوان رئیس فدراسیون حرف 
می زنم و نواب نصیرشـــال به عنوان ســـرمربی تیم 
ملـــی و طبیعی اســـت که کمـــی حرف هـــا متفاوت 

باشد.
حالا واقعاً فکر می کنید وزنه برداری در المپیک 

مدال بگیرد؟
 علـــی داودی در حال حاضر با شـــرایطی که دارد، به 
نظـــرم خیلی به مدال المپیک نزدیک اســـت. البته 
رکـــوردش هنوز بـــا رقبا فاصلـــه دارد امـــا روندی که 
در ماه هـــای اخیر بـــا برنامه ریزی کادرفنی داشـــته و 
مدت زمانـــی که مانـــده، من خیلی امیدوار هســـتم 
کـــه رکـــورد علـــی داودی در روزهای آینـــده افزایش 
پیـــدا کند و به مـــدال المپیک خیلی نزدیک شـــود.

مصطفی جوادی چطور؟
مصطفـــی از قهرمانی آســـیا تغییـــر وزن داد و به 89 
کیلوگـــرم آمـــد و این مـــدت خیلی خـــوب کار کرده 
اســـت. او در قهرمانی آســـیا خوش درخشـــید و در 
قهرمانی جهان به میزبانی عربســـتان هم به مدال 
طا دســـت پیدا کرد و خیلی خوب وزنـــه زد اما بعد 
از عربســـتان ســـعی کردیم کمی او را کنترل کنیم تا 

نبیند. آسیب 
وزنه برداری ورزش رکوردی است و باید همه 
از قبل با اطمینان درباره عملکردش حرف 

بزنند.
تاش کادرفنی و بچه ها این اســـت کـــه وزنه برداری 
به مدال برســـد امـــا هر کدام از این دو حداقل ســـه 
رقیب خوب دارند. اینکه ورزشـــی رکوردی است و از 
قبل همه چیز مشـــخص اســـت به جای خـــود، اما 
واقعیت این است که روز مســـابقه هم خیلی موارد 
باید رعایت شـــود. اگر یک وزنه بردار در اوج آمادگی 
باشـــد و بهترین رکوردها را هم داشـــته باشـــد، باید 

روز مســـابقه بتواند وزنه را بالای سر نگه دارد.
الان یک سال و نیم هست که به عنوان رئیس 

فدراسیون فعالیت می کنید اما به نظر خیلی 
در نتیجه گیری موفق نبودید و از این بابت 

تحت فشار هستید.
 این یک ســـال و نیم خیلی زحمت کشـــیده شده و 
دنبال تغییر تیم و دنبال ســـاختن یک نسل جدید 
بودیـــم. بافاصلـــه بعـــد از المپیک بـــرای قهرمانی 
جهان یـــک تیـــم جـــوان را رو می کنیم و بـــه نظرم 
بایـــد از همیـــن المپیک اســـتارت موفقیـــت ما زده 
شـــود. خیلی مـــدال المپیک بـــرای ما مهم اســـت 
و امیدواریـــم که بتوانیـــم به این مدال ها برســـیم.

ولی اگر مدال نگیریم...
مـــا به مدال المپیـــک نیاز داریم. مـــدال المپیک از 

نان شـــب برای وزنه برداری واجب تر اســـت.
ظاهراً به اندازه این همه اهمیت مدال 

المپیک در وزنه برداری، حمایت هم نشدید.
بایـــد قبـــول کنیـــم در طـــول تاریـــخ، وزنه بـــرداری 
ایـــران چـــه در بازی هـــای آســـیایی و چـــه المپیک 
تعیین کننـــده بوده اما بـــا این حال طی 6-5 ســـال 

گذشـــته هرگـــز مـــورد حمایـــت قـــرار نگرفتـــه و 
همین باعث شـــده تا وزنه بـــرداری حال خوبی 

نداشـــته باشـــد. واقعیـــت ایـــن اســـت که 
وزنه بـــرداری ایران به خاک نشســـته بود 

و هنـــوز هـــم وضعیت خوبـــی ندارد. 
چطور بایـــد بگویم که ما مشـــکل 

ســـخت افزاری داریـــم؟ وقتـــی 
میل و تختـــه نداریم، چطور 

همـــه می خواهنـــد مدال 
؟  یـــم بگیر لمپیـــک  ا

البته ما تاشـــمان را 
می کنیـــم و کار رها 

نمی شـــود.

علی داودی: با رکورد جدید می آیم
مهمترین چهـــره وزنه برداری ایـــران در المپیک علی داودی اســـت. وزنه بردار دســـته 
فوق ســـنگین بـــا مدال نقـــره المپیـــک 2020 توکیو اما شـــانس برای رســـیدن به مدال 
المپیک کم اســـت. علی داودی با اشـــاره به میزان آمادگی بالایی که دارد، از بازگشـــت 
بـــه دوران اوج گفـــت: »این دومین دوره اســـت که بـــه المپیک مـــی روم و حالا تجربه 
خوبی دارم. خیلی ســـعی کردم دور از هیاهو در آرامش و حســـاب شـــده برای المپیک 
تمرین کنم. نســـبت بـــه زمان مانده آمادگی خوبـــی دارم و امیـــدوارم دل مردم ایران 

را شـــاد کنـــم. تقریبـــاً 33 روز تا شـــروع المپیک زمـــان مانده و در ایـــن مدت همه 
تاشـــم را برای دســـتیابی به بهترین نســـخه از خودم به کار می گیـــرم.« داودی با 
اشـــاره به رقبایـــش در این بازی ها گفـــت: »رقبای مطرحی از گرجســـتان، بحرین 

و ارمنســـتان دارم؛ امـــا هدف اصلـــی من ثبت رکـــورد جدید و 
شـــاد کردن دل مردم ایران با ایســـتادن روی ســـکو است. 

من بـــرای بهترین مدال بـــه پاریس مـــی روم و امیدوارم 
که بـــه این مهم هم برســـم.«

وزنه بـــردار دســـته فوق ســـنگین تیم ملـــی وزنه برداری 
با بیان اینکـــه همه توقع داشـــتند او در این دوره مدال 

بهتری بگیـــرد، گفت: »هنـــوز هم باید ایـــن امید وجود 
داشـــته باشـــد. خودم هـــم بـــرای بهترین مـــدال تمرین 

کردم و فکـــر می کنم در ایـــن دوره از بازی ها بهتریـــن رکورد را 
از خودم ثبـــت می کنم.«

داودی رقبایش را به چالش می کشد

تیم ملی وزنه بـــرداری زمان زیادی تا حضـــور در المپیک 
نـــدارد اما من به شـــرایط تیم خیلی خوشـــبین هســـتم. 
الان شرایط بســـیار خوب اســـت و وزنه برداران در کیش 
اردوی بســـیار خوبی داشـــتند و طبق پیش بینی که من 
بعد از مســـابقات جهانی تایلند داشـــتم، نفـــرات به اوج 
آمادگـــی رســـیدند. 33 روز دیگر تا المپیـــک مانده و این 
اردوهـــا بـــه صورت مســـتمر تا المپیـــک ادامـــه دارد. تیم 
ملی بـــا دو وزنه بـــردار به المپیـــک می رود که در دســـته 
فوق ســـنگین علـــی داودی به رغـــم جوانی توانســـت در 
المپیـــک توکیو مـــدال نقره بگیرد و حالا چهار ســـال هم 
باتجربه تر شـــده است. البته در این دســـته چهار مدعی 
از ایران، گرجســـتان، ارمنســـتان و بحرین حضور دارند 
کـــه رقابت را ســـخت تر کرده اســـت. علـــی داودی با یک 
رکـــورد خوب می توانـــد رقبایش را به چالش بکشـــد و به 

ســـکوی المپیک برسد.
یکـــی از مهم تریـــن اهـــداف کمیتـــه فنـــی و ریاســـت 
فدراســـیون، پوســـت اندازی در تیـــم ملی اســـت. البته 
پوســـت اندازی بـــه معنـــای کنـــار گذاشـــتن قهرمانـــان 
نیســـت بلکه دعوت از جوانانی است که ظرفیت رسیدن 
بـــه مـــدال جهانـــی و آســـیایی را دارند. بـــا ایـــن راهبرد 
فدراســـیون به دنبال آن اســـت که نســـل خوبی را برای 

المپیـــک ۲۰۲۸ لس آنجلـــس آمـــاده کنیم.

پرونده ویژه 

المپیک پاریس

یادداشت

بهادر مولایی
پیشکسوت وزنه برداری

سی و سومین دوره بازی های المپیک، از 5 مردادماه در پاریس شروع می شود. پاریس عروس 
شهرهای دنیا، بعد از سال های 19۰۰ و 19۲4 برای سومین بار میزبان بزرگترین رویداد ورزشی 
دنیا شده است. در واقع با برگزاری المپیک ۲۰۲4 پاریس، این شهر صدمین سالگرد بازی های 
المپیک 19۲4 را جشن می گیرد. مراسم افتتاحیه این بازی ها اما متفاوت از المپیک های قبلی 
است؛ به جای ورزشگاه این بار افتتاحیه روی رود سن پاریس برگزار می شود. کاروان ورزشی 
ایران به نام خادم الرضا با شعار صلح برای کودکان در این دوره حضور دارد. هرچند این بار 
برخلاف دوره های قبل کاروان ایران کوچکتر است. کاروان ایران فعلاً 34 سهمیه گرفته که 
9 سهمیه برای زنان و ۲5 سهمیه برای مردان است. 33 روز مانده تا افتتاح بازی ها هنوز 
سهمیه های کاروان ایران کامل نشده و رشته های شنا و دوومیدانی شانس سهمیه دارند. 
روزنامه ایران ورزشی این روزها برای آشنایی مردم ورزش دوست ایران پرونده ویژه ای برای 

مسافران و ورزشکاران المپیکی را گشوده که هر روز تقدیم نگاه تان می شود.

تیم همیشـــه موفـــق وزنه برداری 
در المپیـــک حـــالا بـــا شـــرایطی 
کـــه  می شـــود  المپیـــک  راهـــی 
امیـــد چندانـــی بـــه آن نیســـت. 
نه تنها افـــکار عمومـــی که حتی 
نواب نصیرشـــال ســـرمربی این 
تیـــم هـــم امیدی بـــه آن نـــدارد. 
نواب نصیر شـــال ســـرمربی تیم 
ملـــی وزنه بـــرداری دربـــاره آخرین 
وضعیت تیـــم ملی بـــرای المپیک 
گفت: »بعـــد از جام جهانی تایلند 
یـــک مقـــدار دوران افت داشـــتیم 
اما حـــالا شـــرایط خوبـــی داریم و 
بـــه ۹۵ درصـــد آمادگـــی رســـیده ایم. 
امیدواریـــم بچه هـــا در ایـــن دو مـــاه 
باقیمانـــده به صددرصد آمادگی برســـند 
و رکوردهای جدیـــدی از آنها ببینیم. کنار 
المپیکی هـــا، وزنه بـــرداران دیگـــر را بـــرای 
قهرمانـــی جهـــان آمـــاده می کنیـــم و خیلی 
امیدواریـــم کـــه بتوانیم تیم خوبی داشـــته 
باشـــیم.« ســـرمربی تیم ملی وزنه برداری در 
پاســـخ بـــه اینکه حـــالا مهم المپیک اســـت 

و شـــاید کســـی خیلـــی پیگیـــر تیـــم اعزامی 
بـــه قهرمانی جهان نباشـــد، ادامـــه داد: »ما 
وعـــده  دادیـــم تیـــم ملـــی را جـــوان کنیم تا 
تیمی یکدست و خوب داشـــته باشیم. فکر 
می کنم تا حـــدود زیادی بتـــوان این وعده را 
در قهرمانی جهان عملـــی کرد. المپیک هم 
مشخص است و با شـــرایطی که وزنه برداری 
داشته، کسی خیلی روی آن حساب نکند.«

بـــا رکوردهایـــی کـــه مصطفی جـــوادی ثبت 
کرده، شانســـی برای رســـیدن به مدال دارد 
یـــا نـــه؟ نصیرشـــال گفـــت: »چرا نداشـــته 
باشـــد؟ البتـــه بایـــد دیـــد روز مســـابقه چه 
می کنـــد. البتـــه مدیریـــت ورزشـــکار در روز 
مســـابقه وظیفـــه کادرفنـــی اســـت و باید به 
او کمک کنیم کـــه در روز مســـابقه از لحاظ 
روانی و بدنی شـــرایط خوبی داشـــته باشد. 
البتـــه رفتـــار و تفکـــر خـــود ورزشـــکار هـــم 
بی تأثیر نیســـت. مصطفی جوادی ورزشـــکار 
باتجربه ای اســـت. او مـــدال جهانی گرفته و 
نشـــان داده ورزشـــکاری اســـت که می تواند 
همـــه کار کنـــد. می توانـــد تغییـــر وزن دهد، 
ارتقای رکورد داشـــته باشـــد و طـــای جهان 
بگیرد. او شـــرایط خاص و ویـــژه ای دارد. به 
امیـــد خدا می توانـــد روز خوبـــی در المپیک 

داشـــته باشد.«
ســـرمربی تیم ملی در پاســـخ به این پرسش 
که علی داودی در پاریس دومین المپیکش 

را تجربـــه می کند، امـــا ظاهراً شانســـی برای 
رســـیدن به مدال ندارد، گفـــت: »من خیلی 
هـــم اینطـــور فکـــر نمی کنـــم. علـــی داودی 
بســـیار باانگیزه و هدفمند است و بیشترین 
هماهنگـــی را بـــا کادر فنی دارد. شـــاید حالا 
رکـــورد او خیلی بـــه مدال نزدیک نباشـــد اما 
ورزشکاری اســـت که کمترین حاشیه را دارد 
و همیشـــه کارش را بـــه نحـــو احســـن انجام 
می دهـــد. مـــا کنار هـــم تـــاش می کنیم که 
در المپیـــک بتواند بهترین نتیجـــه را بگیرد 
ولـــی واقعاً نباید کســـی از وزنه بـــرداری توقع 

باشد.« داشته 
او در پاســـخ بـــه اینکـــه بـــا وجـــود وزنه بردار 
باتجربـــه؛ چـــرا نبایـــد از وزنه بـــرداری توقـــع 
مدال داشـــت؛ ادامـــه داد: »ببینیـــد فضای 
المپیـــک به گونه ای اســـت که هر کســـی در 
آن قـــرار می گیـــرد، آرزو دارد مـــدال بگیـــرد؛ 
حـــالا بخواهـــد مـــدال اول باشـــد یـــا دوم. 
شـــرایط کلـــی تیـــم ملی بـــه خاطر مســـائل 
حاشـــیه ای کـــه ســـال های گذشـــته وجـــود 
داشـــت، خوب نیست. ســـعی کردیم در این 
مدت تیم آرامش داشـــته باشـــد و رو به جلو 
حرکت کند اما دســـت تیم ملـــی خالی بود. 
به هر حـــال المپیک مانند مســـابقات دیگر 
نیســـت که هر ســـال برگـــزار شـــود بنابراین 
نه تنها علی داودی بلکه هر ورزشـــکار دیگری 
پـــر از انگیزه اســـت تا بتواند مـــدال بگیرد.«
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المپیک پاریس

محمد بنا تیمش را برای طلا می ساخت

تیم ملی کشـــتی فرنگی و تیم ملی کشـــتی آزاد خودشـــان را برای حضور در المپیک آماده 
می کننـــد و زمان زیـــادی هم برای ایـــن کار ندارند. شـــاید دیگر بیشـــترین کارهای آمادگی 
انجام شـــده باشـــد و از این به بعد باید تیم را به لحاظ روانی آماده کرد. مشـــکلات روحی و 
روانی برای تیم بســـیار خطرناک اســـت و اکثر ما این روزها را تجربه کردیم. خودم اســـترسِ 
شـــب مســـابقه را تجربه کردم، خوابیدن در شب مسابقه ســـخت ترین کار دنیا است. فقط 
هم بـــرای یک نفـــر و یا دو نفر نیســـت همه با این مشـــکل روبـــه رو هســـتند. از امیر خادم 
تا حســـین محبی که با برادرهایشـــان یل هایی در کشـــتی بودند. محبـــی می گفت وقتی 
می خواهم روی تشـــک بـــروم انگار طنـــاب دار را دور گردنم می اندازند. ایـــن بار روانی یک 
مســـابقه اســـت، فشـــاری که یک کشـــتی گیر پیش از المپیک تحمل می کند. اگـــر این بار 

روانـــی را بتوانند این روزهـــا بردارند قدم بزرگی برای گرفتن مدال اســـت.
در وزن 60 و 67 کیلوگـــرم تیـــم ملی کشـــتی فرنگی از دو کشـــتی گیر بهره می بـــرد که حتماً 
به حمایـــت روانی نیاز دارنـــد. به خصـــوص در 67 کیلوگرم کـــه اولین بار به ایـــن بازی ها 
می رود. ســـعید اســـماعیلی بـــه لحاظ فنی بســـیار قوی اســـت. همه جا کشـــتی می گیرد و 
تمام فنون را بلد اســـت اما از نظر روانی باید آماده المپیک شـــود. بزرگترین ویژگی محمد 
بنـــا این بود که شـــاگردانش را جنگجـــو بار مـــی آورد. می گفت این لات ها کـــه می خواهند 
یکـــی را بزنند در محله خودشـــان دعوا می کنند، شـــما بروید در روســـیه، آنهـــا را در خاک 
خودشـــان ببریـــد. ببینید چطـــور با ایـــن حرف هایـــش کشـــتی گیر را تهییج می کـــرد. آن 
وقـــت کشـــتی گیر فقط برای طـــلا روی تشـــک می رفـــت و دومـــی در ذهنش نبود. شـــاید 
امروز هم شـــیوه مرحـــوم معزی پور در کشـــتی جـــواب ندهد، امـــا باید دید حســـن رنگرز 
چطـــور با تیمش ارتبـــاط گرفته اســـت و از نظـــر روانی به چه شـــکل آنها را آماده مســـابقه 
می کنـــد. موفقیـــت در واقع یک پکیج اســـت که همه عوامـــل کنار هـــم، می توانند نقش 
تعیین کننـــده داشـــته باشـــند. غلبه بر اســـترس شـــب مســـابقه در کنار آمادگـــی ذهنی و 

جســـمی برای مســـابقه، از مهم ترین عوامل موفقیت اســـت.

یادداشت

علیرضا لرستانی
پیشکسوت کشتی فرنگی

اسماعیلی کم تجربه است

تیم ملـــی کشـــتی فرنگی بـــا برنامـــه ای که 
کادرفنـــی تیـــم ملی کشـــتی فرنگـــی در نظر 
گرفته بود، سعید اســـماعیلی را برای حضور 
در وزن 67 کیلوگـــرم بازی هـــای المپیـــک 
انتخاب کرد. ســـعید اســـماعیلی کشتی گیر 
جـــوان و فوق العـــاده خوبـــی اســـت که در 
مجارســـتان هم خوب کشـــتی گرفـــت و به 

نظـــر بســـیار آینـــده دار اســـت. بـــا اینکه در 
مجارســـتان هم خوب مبارزه کرد اما بســـیار 
کم تجربه اســـت و ســـر همیـــن کم تجربگی 
 اشـــتباهات زیادی در این مسابقات مرتکب 

شد. 
در عیـــن حال کـــه نقاط قوت زیـــادی دارد، 
نقـــاط ضعـــف زیـــاد و عجیبـــی هـــم دارد. 
ضمـــن اینکـــه حضـــور در المپیک بـــا هیچ 
رویداد دیگری قابل قیاس نیســـت. رقبای 
او بـــا تـــوان و قـــدرت دیگـــری بـــه المپیک 
می آیند و عبور از آنها به ســـادگی مسابقات 
مجارســـتان نیســـت. شـــک نکنیـــد اوتـــار 
ســـانچس با قدرت و تـــوان دیگری می آید و 
یا کشـــتی گیر ژاپنی که نقطه ضعف ســـعید 
را هـــم پیـــدا کـــرده بـــود، بـــا تـــوان دیگری 

بـــه المپیـــک می آیـــد. بـــه طـــور کلـــی وزن 
67 کیلوگـــرم وزن خیلی ســـختی اســـت و 
نمی توان هیچ حریفی را دســـت کم گرفت. 
عـــاوه بـــر ایـــن دو کشـــتی گیر بایـــد دیـــد 
تکلیـــف روس ها چه می شـــود و یـــا ویکتور 
نمس بـــا چـــه توانی بـــه المپیـــک می آید. 

کنار همـــه این مـــوارد اعتقـــاد دارم باید به 
لحـــاظ روانی ســـعید را مهیـــا کـــرد و اگر او 
بتوانـــد کمـــی هیجاناتـــش را کنتـــرل کند، 
مدال المپیـــک او محتمل اســـت. هرچند 
کـــه ظاهـــراً کادرفنی و فدراســـیون کشـــتی 
مـــدال طـــا را بـــرای او متصـــور هســـتند 
امـــا حقیقـــت ماجـــرا این اســـت کـــه باید 
واقع بین بـــود و نباید احساســـاتی قضاوت 

. د کر

نگاه

محمد موسایی
پیشکسوت کشتی فرنگی

سی و سومین دوره بازی های المپیک، از 5 مردادماه در پاریس شروع می شود. پاریس عروس 
شهرهای دنیا، بعد از سال های 1900 و 1924 برای سومین بار میزبان بزرگترین رویداد ورزشی 
دنیا شده است. در واقع با برگزاری المپیک 2024 پاریس، این شهر صدمین سالگرد بازی های 
المپیک 1924 را جشن می گیرد. مراسم افتتاحیه این بازی ها اما متفاوت از المپیک های قبلی 
است؛ به جای ورزشگاه این بار افتتاحیه روی رود سن پاریس برگزار می شود. کاروان ورزشی 
ایران به نام خادم الرضا با شعار صلح برای کودکان در این دوره حضور دارد. هرچند این بار 
برخلاف دوره های قبل کاروان ایران کوچکتر است. کاروان ایران فعلاً 34 سهمیه گرفته که 
9 سهمیه برای زنان و 25 سهمیه برای مردان است. 33 روز مانده تا افتتاح بازی ها هنوز 
سهمیه های کاروان ایران کامل نشده و رشته های شنا و دوومیدانی شانس سهمیه دارند. 
روزنامه ایران ورزشی این روزها برای آشنایی مردم ورزش دوست ایران پرونده ویژه ای برای 

مسافران و ورزشکاران المپیکی گشوده که هر روز تقدیم نگاه تان می شود.

فرنگی کار وزن 60 کیلوگرم معتقد اســـت رسیدن 
بـــه المپیک و مدالـــش رؤیای کودکـــی اش بوده 
و بـــرای اینکـــه رنـــگ واقعیت بگیرد، دســـت به 
هـــر کاری می زنـــد. مهـــدی محســـن نژاد کـــه در 
مســـابقات مجارســـتان دوبنـــده تیم ملـــی را به 
دســـت آورد؛ درباره حضور در این بازی ها گفت: 
» کشـــتی را به عشـــق رســـیدن به مدال المپیک 
شـــروع کـــردم و امیـــدوارم در پاریـــس بتوانـــم 
آرزویـــم را محقق کنم.« محســـن نژاد ادامه داد: 
»سال هاســـت کـــه در تیم ملی کشـــتی می گیرم 
و در دو ســـال اخیر به مسابقات قهرمانی جهانم 
هم رفتـــم و فکـــر می کنم دیگـــر آزمـــون و خطا 
کـــردن از من گذشـــته اســـت. البتـــه المپیک با 
هـــر رویـــداد دیگری فـــرق می کند اما مشـــخص 
نیســـت که 4ســـال بعد دوبـــاره ایـــن فرصت به 
من برســـد بنابراین باید از تک شـــانس احتمالی  
حضور در المپیک بهترین و بیشـــترین استفاده 
را ببرم.« کشـــتی گیر خوزستانی تیم ملی کشتی 
فرنگـــی با اشـــاره بـــه خـــط خـــوردن محمدرضا 
 گرایـــی از تیم ملـــی ادامه داد: »چه کســـی فکر 
می کـــرد محمدرضـــا  گرایی شـــانس حضـــور در 
المپیـــک را از دســـت بدهـــد. کشـــتی گیری که 
طای دوره قبـــل المپیک را گرفت و در قهرمانی 
جهان هم به مدال طا رســـید امـــا حالا با تمام 
شایســـتگی بـــه المپیـــک نمـــی رود. ایـــن یعنی 
ممکـــن اســـت در پاریس هـــم این اتفـــاق برای 

 » . بیفتد من 

میـــزان  بـــه  اشـــاره  بـــا  محســـن نژاد  مهـــدی 
گفـــت:  ملـــی  تیـــم  اردوی  در  آمادگـــی اش 
»تمریناتـــم را مـــدام انجـــام می دهـــم و حـــالا 
دیگر به حـــدی باتجربه شـــده ام کـــه دیگر باید 
از ایـــن اشـــتباهاتم درس بگیرم. فکـــر می کنم 
در جهانی ســـال گذشـــته خوب کشـــتی گرفتم 
و مقابـــل شارشـــنبکوف بازنده شـــدم که طای 
جهـــان را گرفت و یکی از نوابـــغ این وزن در دنیا 
اســـت.« او در پاســـخ به این ســـؤال که مسابقه 
او با کشـــتی گیر قرقیزســـتانی خیلی هم نزدیک 
بود، ادامه داد: »خیلی مســـابقه مـــا نزدیک هم 
بود و شـــاید اگر کمی بیشـــتر باور داشـــتم، او را 
شکســـت مـــی دادم و به فینـــال می رســـیدم اما 
حالا دیگـــر بـــا تجربه تـــر شـــده ام و در المپیک 
فقط به مـــدال فکـــر می کنـــم. نمی خواهم این 
فرصت را راحت از دســـت بدهم.« محســـن نژاد 
با اشـــاره به رقبایی که در المپیـــک دارد؛ گفت: 
»وزن 60 کیلوگرم همیشه سخت بوده و مطمئن 
هســـتم کـــه در ایـــن دوره هـــم دشـــوار اســـت. 
البته شـــگفتی های زیادی هم در ایـــن وزن رقم 
خورده به طـــور مثال فومیتای ژاپنی چند ســـال 
اســـت کـــه در ایـــن وزن حـــرف اول را می زند اما 
در دوره گذشـــته مـــدال طا به اوتار ســـانچس 
کشـــتی گیر کوبایی رســـید. حالا شارشـــنبکوف 
قرقیـــز هـــم هســـت و فومیتـــا هم هســـت ولی 
نبایـــد بی خیال بقیه شـــد؛ در المپیک کشـــتی 

آســـان وجود ندارد.«

یکـــی از اســـتثناهای کشـــتی فرنگـــی ایران 
اســـماعیلی  ســـعید  آینـــده  ســـال های  در 
وزن  در  کـــه  خوزســـتانی  جـــوان   اســـت. 
67 کیلوگرم خوش درخشـــید و با شکســـت 
در  ملـــی  تیـــم  دوبنـــده  محمدرضا گرایـــی 
بازی هـــای المپیـــک را به دســـت آورد. وقتی 
او بـــرای ســـهمیه المپیک، قهرمـــان جهان و 
المپیک را کنار زد نشـــان از قدرت و استعداد 
بالایـــش دارد. البته شـــاید مهم ترین نگرانی 
علاقه مندان به کشـــتی فرنگی درباره ســـعید 
اســـماعیلی کم تجربگی اش باشـــد. ســـعید 
اســـماعیلی خیلی در رده بزرگســـالان میدان 
ندیـــده و همین باعث شـــد، در مجارســـتان 
مرتکب اشـــتباهی عجیب شـــود اما خودش 

اعتقـــاد دارد دیگر اشـــتباه نمی کند.
 

مسابقات مجارستان دستاورد خوبی 
داشت و سهمیه المپیک را گرفتی.

خـــدا را شـــکر می کنـــم. رؤیـــای حضـــور در 
المپیـــک را از مدت هـــا پیـــش داشـــتم که در 

بوداپســـت رقـــم خورد.
 ولی کار گره خورد و نزدیک بود با 

شکست در نیمه نهایی به طور کل همه 
چیز عوض شود.

خیلی ســـخت شـــد و حتـــی در رده بندی هم 
مشـــکل شـــد اما با وجودی کـــه در ثانیه های 
آخر کشـــتی نیمه نهایی نتیجـــه را باختم، اما 
خـــودم را جمـــع و جور کـــردم تا اشـــتباهم را 
جبـــران کنـــم و دوبنده تیم ملـــی در المپیک 
را بگیـــرم. امیدوارم در المپیـــک هم بهترین 

نتیجه را کســـب کنم.
 با شکست قهرمان المپیک برای 

تصاحب سهمیه چه احساسی داشتی؟
مســـابقه ســـختی بـــود،  گرایی قابـــل احترام 
اســـت؛ قهرمـــان جهـــان و المپیـــک اســـت. 
همیشـــه در کشـــتی صاحب ســـبک بـــوده و 
نمایش فوق العـــاده ای از خـــودش ارائه داده 
اما خب کشـــتی بـــرد و باخـــت دارد، خـــدا را 

شـــکر برنده ایـــن مســـابقه بودم.
 ولی بیشتر از اینکه برد مقابل  گرایی به 

چشم بیاید، باخت مقابل کشتی گیر 
کوبایی به چشم آمد.

در ثانیه هـــای آخر کشـــتی گیر کوبا کشـــتی را 
رها کـــرد و من هم رها کردم. احســـاس کردم 
همه چیز تمام شـــده و خواســـتم بـــا مربی ام 
دســـت بدهم کـــه از پشـــت مرا گرفـــت. فکر 
نمی کـــردم واقعاً چنیـــن کاری کنـــد اما خب 
تجربـــه بزرگـــی شـــد و امیـــدوارم در المپیک 

جبـــران کنم.
 حالا 50 درصد مسیر المپیک را طی 

کردی، فکر می کنی با مدال 50 درصد 
دیگر را تکمیل کنی؟

هدفم طـــای المپیک اســـت و امیـــدوارم با 
همیـــن مدال همه مردم را شـــاد کنـــم. 5 نفر 
از 6 وزن ترکیـــب تیـــم ملی کشـــتی فرنگی در 
المپیـــک از خوزســـتان هســـتند و ایـــن برای 
کشـــتی خوزســـتان مهم اســـت. هر چند که 
اعتقاد دارم بهتر از این هم می توانیم باشـــیم 
بـــه شـــرطی که مســـئولان بیشـــتر رســـیدگی 

. کنند

تیـــم ملـــی کشـــتی فرنگـــی بـــرای حضـــور در بازی های 
المپیـــک تمرین می کنـــد. این تیم حالا حـــدود32 روز 
دیگـــر فرصـــت دارد تـــا از این اردوهـــا اســـتفاده کند. با 
این حال حســـن رنگرز از شـــرایط تیمش رضایت دارد. 
ســـرمربی تیـــم ملـــی کشـــتی فرنگـــی دربـــاره برگزاری 
اردوهـــای تیـــم ملـــی قبـــل از المپیـــک گفـــت: »حالا 
همـــه نفرات برتر همـــه اوزان در اردو حضـــور دارند؛ هم 
اوزان المپیکـــی و هم غیرالمپیکی. حتـــی ما در دعوت 
کشـــتی گیران بـــرای آمادگـــی، گوشه چشـــمی هـــم به 

رقابت هـــای امیدهـــای جهـــان داریم.« 
رنگرز دربـــاره ترکیب قطعی تیم ملی کشـــتی فرنگی در 
المپیک گفت: »بـــرای بازی های المپیک در 60 کیلوگرم 
مهـــدی محســـن نژاد و در ۶۷ کیلوگـــرم هـــم ســـعید 
اســـماعیلی حضورشـــان را در ترکیب تیم قطعی کردند 
ولـــی این دو نفـــر هم از مدت هـــا قبـــل در اردو بودند و 
شـــرایط خوبی دارند.« سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی 
دربـــاره اینکه امیدی به مدال آوری کشـــتی فرنگی در دو 
وزن 60 و 67 کیلوگـــرم دارد؛ گفت: »به همه 6 نفری که 
به المپیک اعزام می شـــوند؛ امیـــد دارم. این 2 نفر هم 
طبیعی اســـت که در فـــرم خوبی قرار دارنـــد و برخاف 
برخـــی تصـــورات تجربه نســـبتاً خوبی هم دارنـــد. امید 
زیـــادی به مدال آوری آنها دارم، چـــرا که مثاً در وزن 67 
کیلوگرم سعید اســـماعیلی به جای محمدرضا  گرایی به 
المپیک می رود و توانســـته قهرمـــان جهان و المپیک را 
شکســـت بدهد. به همین دلیل اعتقاد دارم در پاریس 

هم می تواند حرف برای گفتن داشـــته باشـــد.« 
ســـرمربی تیم ملی در پاســـخ به اینکه سعید اسماعیلی 
در مجارســـتان نشـــان داد تجربـــه کافی نـــدارد، نگران 
ایـــن موضوع نیســـتید؟ ادامه داد: »نه نیســـتم. اعتقاد 
دارم ســـعید کشـــتی گیر قدرتمنـــد و جســـوری اســـت و 
اشـــتباهی که در مجارســـتان رخ داد، دیگر در المپیک 
تکـــرار نمی شـــود. او مقابـــل اوتـــار ســـانچز قهرمـــان 
جهـــان و المپیک از کوبا دچار اشـــتباه شـــد و مطمئن 
هســـتم ایـــن اشـــتباه دیگـــر تکـــرار نمی شـــود.« او بـــا 
اشـــاره به حضـــور مهدی محســـن نژاد کشـــتی گیر وزن 
60 کیلوگـــرم در المپیـــک ادامـــه داد: »محســـن نژاد 
کشـــتی گیر باتجربـــه ای اســـت و ســـال گذشـــته هـــم 
تـــا یک قدمـــی مـــدال جهانـــی رفـــت امـــا در لحظـــه 
آخـــر کـــم آورد. 2 ســـال پیـــش هـــم در جهانـــی 2022 
اســـیر اشـــتباهات خود شـــد و مـــن فکر می کنـــم باید 
 دیگـــر اشـــتباهاتش را مرتکـــب نشـــود و به فکـــر مدال 

باشد.«

تیـــم ملی کشـــتی فرنگـــی بـــرای المپیک 
پاریـــس را خوزســـتانی ها قـــرق کرده انـــد، 
از 6 نفـــری کـــه بایـــد بـــه المپیـــک بروند 
5 کشـــتی گیر تیـــم ملـــی کشـــتی فرنگـــی 

خوزســـتانی هســـتند. 
اد و  در دو وزن اول مهـــدی محســـن نژ
سعید اســـماعیلی دو فرنگی کاری هستند 
کـــه بـــه المپیـــک می رونـــد. ایـــن دو در 
مســـابقات مجارســـتان و دیرتـــر از همه به 
دوبنـــده تیـــم ملـــی در المپیک رســـیدند 

امـــا حـــالا امیـــد کادرفنـــی برای مـــدال در 
پاریـــس هســـتند. محســـن نژاد دو بـــار در 
مســـابقات جهانـــی بـــه میـــدان رفتـــه و با 
پنجمی ســـال گذشـــته توانســـت سهمیه 
حضـــور در المپیـــک را گرفـــت اما ســـعید 
اســـماعیلی در اتفاقـــی عجیـــب بـــه تیـــم 
ملی رســـیده و بدون اینکه شـــانس حضور 
در قهرمانـــی جهـــان را داشـــته باشـــد؛ با 
شکســـت محمدرضا گرایی قهرمان جهان 
و المپیک بـــه پاریس می رود. اســـماعیلی 
بدجـــوری بـــوی شگفتی ســـازی را می دهد 
و کشـــتی هایش نشـــان داده کـــه نقـــاط 

ضعفـــش کمتـــر از  گرایی اســـت.

پایانی بر اشتباهات
2022 بلگـــراد  محســـن نژاد در جهانـــی 
صحنـــه عجیبـــی را رقم زد که شـــاید تصور 

اولیـــه این بود کـــه او دیگر بـــه دوبنده تیم 
ملـــی نرســـد. او درحالی کـــه حریفـــش را 
پشـــت ســـر هم بارانداز می کرد، در اتفاقی 
عجیـــب روی پل گیـــر کرد و بـــا ضربه فنی 
بـــه حریف ترک خود باخت. این شکســـت 
شـــاید زمینه ســـاز ناکامی هـــای عجیـــب و 
غریـــب در آن ســـال شـــد و در نهایت تیم 
نتوانســـت به آنچه که می خواســـت برسد. 
بـــا ایـــن ناکامی تلـــخ محســـن  نژاد باز هم 
بـــه ترکیـــب تیـــم ملی رســـید و حضـــور در 
جهانـــی 2023 را تجربـــه کـــرد امـــا این بـــار 
هـــم بـــه دلیـــل وزن کم کـــردن زیـــاد و دور 
بودن از فـــرم ایده آل در عین شایســـتگی 
به مدال نرســـید، ولی ســـهمیه المپیک را 
گرفـــت. حـــالا امید رنگـــرز به کشـــتی گیر 
خوزســـتانی اســـت که شـــگفتی خلق کند 

و مـــدال المپیـــک را بگیرد.

غول کش
یـــک  67 کیلوگـــرم  در وزن 

پدیـــده بـــه ترکیـــب تیـــم ملی 
رســـیده کـــه در یک ســـال اخیـــر 

انـــواع و اقســـام کارهای عجیـــب و غریب 
را خلق کرده اســـت. ســـعید اســـماعیلی 
که ســـال گذشـــته همزمان با مســـابقات 
قهرمانـــی جهـــان بـــه اتهـــام دوپینـــگ با 
محرومیـــت روبـــه رو شـــد و بـــا همیـــن 
محرومیـــت بازی های آســـیایی هانگژو را 
از دســـت داد؛ حالا دوبنـــده تیم ملی را در 
المپیک به تن می کند. شـــاید قرار اســـت 
او در پاریس یک شـــگفتی بزرگ رقم بزند 
که ایـــن همه اتفـــاق عجیـــب از مقابلش 
کنار رفت. طبق روال قانونـــی او باید الان 
دوران محرومیت به دلیل دوپینگ را طی 
می کـــرد اما بـــه شـــکل عجیبی ســـازمان 

جهانـــی مبـــارزه بـــا دوپینگ 
با توضیحات فدراســـیون کشـــتی 
محرومیت او را بخشـــید. این اتفاق نادر 
اســـت اما کارهـــای عجیب اســـماعیلی به 
اینجا ختم نشـــد. او با کنـــار زدن قهرمان 
جهـــان و المپیـــک دوبنـــده تیـــم ملی را 
بـــه تـــن کـــرد! خیلـــی بـــا منطق جـــور در 
نمی آید اما ورزش جای شـــگفتی اســـت؛ 
همان طوری کـــه محمدرضا گرایی در دوره 
قبل بـــه یکباره همـــه را شـــگفت زده کرد 
و در حضـــور کلی ســـتاره نامـــدار از جمله 
فرانـــک اســـتابلر بـــه مـــدال طا رســـید، 
این بار هم شاید ســـعید اسماعیلی بتواند 
مدال طا بگیرد. شـــاید اسماعیلی جوان 
و کم تجربـــه باشـــد امـــا فعل خواســـتن و 
کشـــتی رو به جلو مهم ترین شاخصه های 

این جوان خوزســـتانی اســـت.

امید کشتی فرنگی ایران به دو وزن 60 و 67 کیلوگرم در پاریس

ستاره های جنوب

سعید اسماعیلی: برای طلای المپیک دیگر اشتباه نمی کنم

محسن نژاد: مدال المپیک 
رؤیای کودکی ام است

حسن رنگرز: به تمام 
کشتی گیرانم امید دارم
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المپیک پاریس

 امید به روزهای خوب در پاریس

حضـــور 3 نماینده تنیس روی میز در المپیـــک افتخار بزرگی برای جامعه راکتی ایران اســـت. البته تجربه 
ســـال ها حضـــور در تیم ملی و بـــازی در رویدادهای جهانی و المپیـــک کار را برای آنهـــا در پاریس راحت تر 
می کنـــد. باتوجه بـــه بازی های خوبی کـــه برادران عالمیـــان در بازی هـــای آســـیایی و پروتورهای جهانی 
انجام داده اند اعتماد به نفس خوبی به دســـت آورده اند و مســـلماً در المپیک می تواند راهگشـــای خوبی 
برایشـــان باشد. بخصوص نوشـــاد که بازیکنان بزرگی را شکســـت داده و اگر قرعه ســـختی نداشته باشد، 
حتی می تواند شـــانس این را داشـــته باشـــد بـــه جمع 4 نفـــر اول جدول هـــم صعود کند. ســـبک بازی او 
بـــه اروپایی هـــا می خورد چه بســـا بازی های اول او با آنها باشـــد و به راحتـــی بتواند آنها را شکســـت داده و 
به مراحل بالاتر برســـد. ندا شهســـواری بانـــوی پینگ پنگ باز کشـــورمان باتوجه به ســـومین حضورش با 
تجربه تـــر شـــده و با پرچمـــداری کاروان ایـــران اعتماد به نفـــس زیادی پیدا کرده اســـت پـــس می توان به 

روزهای خـــوب پینگ پنگ در پاریـــس امیدوار بود.

یادداشت

افشین نوروزی
ملی پوش سابق تنیس روی میز

 برادران عالمیان  باید از تجارب قبلی استفاده کنند
لطف الله نسبی:   به بازی های المپیک منطقی نگاه کنید

 امیدوارم پرچمداری ام برای کاروان 
خوش یمن باشد

شهسواری به دنبال یک برد

جمیل لطف الله نســـبی، ســـرمربی تیم 
ملـــی تنیس روی میز ایـــران امید زیادی 
به درخشـــش شـــاگردانش در بازی های 
المپیک پاریس دارد، اما معتقد اســـت: 
ســـخت  بســـیار  نتایـــج  »پیش بینـــی 
اســـت. باید منطقی برخورد کـــرد و نگاه 
بلندپروازانه ای نداشـــت. من امیدوارم 
نیمـــا و نوشـــاد عالمیـــان با اعتمـــاد به 
نفس در این رویـــداد حضور پیدا کنند و 
آنچه تاکنون اتفـــاق نیفتاده را رقم بزنند 
و بـــه مراحـــل بالاتر صعود کننـــد.« او در 
ادامـــه تأکیـــد می کنـــد: »بهترین هـــای 
دنیـــا در المپیک شـــرکت خواهند کرد 
و بحـــث اینکـــه قرعـــه بازیکـــن و کجای 
جـــدول قـــرار بگیـــرد در نتیجـــه بچه ها 
بیشـــترین تأثیـــر را دارد. بخصوص بازی 

اول بـــرای هـــر ورزشـــکاری مهم اســـت 
که بـــا چه نتیجـــه ای بـــه پایان برســـد. 
البتـــه بـــه شـــرطی کـــه روز بازیکن هم 
باشـــد.« ســـرمربی تیم ملی تنیس روی 
میـــز معتقد اســـت نیمـــا عالمیـــان که 
بـــا قهرمانـــی در آســـیای میانه ســـهمیه 
المپیـــک گرفتـــه، انگیـــزه زیـــادی دارد: 
»نیما ســـومین حضـــورش در المپیک را 
تجربـــه می کنـــد و قطعـــاً تجربه هایـــش 
از المپیک هـــای قبلـــی می توانـــد بـــه او 
انگیزه بیشـــتری دهد. در این یک سال 
عملکـــرد نیما خیلـــی خوب بـــوده و به 
نظـــرم بهتـــر از دوره هـــای قبلـــی حاضر 
می شـــود.« لطف الله نســـبی دلیـــل برد 
نیمـــا در فینـــال رقابت هـــای انتخابـــی 
المپیـــک آســـیای میانه را به بـــازی بهتر 

ربـــط می دهـــد: »بـــرادران عالمیـــان 
خیلـــی با هـــم تمرین می کننـــد و نقاط 
ضعف و قـــوت همدیگر را می شناســـند 
و اکثـــراً هـــم نیما در مســـابقه نوشـــاد را 
شکست داده اســـت. در فینال انتخابی 
المپیک آســـیای میانه هـــم وقتی با هم 
رودررو شـــدند نیمـــا بهتر کار کـــرد، برد 
و ســـهمیه گرفت.« ســـرمربی تیم ملی 
تنیس روی میز ســـهمیه نوشاد را از قبل 
قطعـــی می دانســـت: »او می توانســـت 
بجـــز رنکینگ جهانی از طریق ســـهمیه 
ششم آسیا مســـافر پاریس شود. درباره 
عملکردش هم باید گفت ســـطح بازی 
نوشـــاد خیلی تغییـــر کـــرده و منطقی تر 
بـــازی می کنـــد. راکت گیـــری اش ثبات 
پیـــدا کـــرده و تغییـــر نمی کنـــد. قبـــاً 

زیـــادی روی خودش متمرکز می شـــد 
ولـــی الان نقصـــش را برطـــرف کرده 
و روی حریفـــان تمرکـــز می کنـــد.« 
دربـــاره  لطف الله نســـبی  جمیـــل 

پیش بینی اش از فینالیســـت های 
المپیـــک پاریـــس هـــم می گوید: 

»فینـــال را بـــاز چینی هـــا برگزار 
می کننـــد. البته نیلکـــن لبرون 

دارنـــده  فرانســـوی  بازیکـــن 
رنـــک 5 دنیـــا خیلـــی خـــوب 
رشـــد کـــرده و در المپیـــک با 
حمایـــت تماشـــاگران بـــازی 
می کنـــد، پس شـــانس این را 
دارد مقابـــل چینی هـــا خوب 

ظاهـــر شـــود و حتی بـــه فینال 
» . برسد

ندا شهســـواری بـــا هت تریک حضـــورش در بازی هـــای المپیک 
می خواهـــد این بار نتایجـــی را رقم بزند کـــه در دو المپیک قبلی 
نتوانســـته ثبت کنـــد. او کـــه دربازی های المپیک لنـــدن 2012 و 
2016 ریـــو 2مســـابقه انجـــام داده و در هچ کدام رنـــگ پیروزی را 
ندیـــده، اما این بـــار می خواهد تنهـــا ببـــرد و پیروزی های خوبی 
را به دســـت آورد. البته ندا بجز ســـهمیه، افتخـــار دیگری هم به 
نامش ثبت شـــده، آن هم پرچمداری کاروان خادم الرضا است. 
شهســـواری که رکورد بیشـــترین حضور در المپیـــک بین بانوان 
ورزشـــکار ایـــران در آوردگاه المپیـــک را دارد به عنـــوان پرچمدار 
ایـــران در سی وســـومین دوره بازی هـــای المپیک لقـــب گرفت؛ 
افتخـــاری که تاکنـــون نصیب هیچ کـــدام از ورزشـــکاران تنیس 
روی میـــز نشـــده اســـت. کاپیتـــان تیـــم ملـــی تنیـــس روی میز 
بانـــوان بعد از انتخابش بـــه عنوان پرچمدار با ابراز خوشـــحالی 
می گوید: »پرچمداری کاروان افتخار بزرگی اســـت و خوشـــحالم 
که از بین این تعداد ورزشـــکار ایرانی این افتخار از آن من شـــده 
و قطعاً می تواند اتفاق بســـیار خوبی باشـــد و امیـــدوارم نماینده 
شایســـته ای بـــرای بانوان ورزشـــکار کشـــورم باشـــم.« او امیدوار 
اســـت قرعه خوبی در بازی های المپیک نصیبش شـــود: »برای 
من ورزشـــکار مهم اســـت که به عنوان نماینده زنان پینگ پنگ 
ایران در المپیک پاریس هســـتم و با تجربـــه ای که از دو المپیک 
قبلی دارم امیـــدوارم بتوانم نتایج خوبـــی در پاریس بگیرم. 
در رشـــته تنیـــس روی میز خیلـــی مهم اســـت که قرعه 
خوبـــی داشـــته باشـــی و بـــا هر بـــردی که به دســـت 
می آوری نســـبت به صعـــود امیدوارتر شـــوی. من 
هم امیـــدوارم قرعه خوبـــی در المپیک داشـــته 
باشـــم تا ناکامـــی المپیک های قبلـــی را جبران 
کنـــم.« پرچمـــدار کاروان کشـــورمان در پایـــان 
می گویـــد: »امیـــدوارم کاروان المپیکـــی ایران 
که به نـــام کاروان خادم الرضا نامگذاری شـــده 
اســـت، نتایج خیلـــی خوبـــی در المپیک 
پینگ پنـــگ   . بگیـــرد یـــس  پار
ایـــران کـــه بـــا 3 نماینـــده در 
این رقابت ها حاضر اســـت 
بتوانـــد نتایجـــی در خـــور 
شـــأن ایران عزیـــز بگیرد 
و البتـــه پرچمـــداری من 
برای کشـــورم خوش یمن 

باشد.«

سی و سومین دوره بازی های المپیک، از 5 مردادماه در پاریس شروع می شود. پاریس عروس 
شهرهای دنیا، بعد از سال های 1900 و 1924 برای سومین بار میزبان بزرگترین رویداد ورزشی 
دنیا شده است. در واقع با برگزاری المپیک 2024 پاریس، این شهر صدمین سالگرد بازی های 
المپیک 1924 را جشن می گیرد. مراسم افتتاحیه این بازی ها اما متفاوت از المپیک های قبلی 
است؛ به جای ورزشگاه این بار افتتاحیه روی رود سن پاریس برگزار می شود. کاروان ورزشی 
ایران به نام خادم الرضا با شعار صلح برای کودکان در این دوره حضور دارد. هرچند این بار 
برخلاف دوره های قبل کاروان ایران کوچکتر است. کاروان ایران فعلاً 34 سهمیه گرفته که 
9 سهمیه برای زنان و 25 سهمیه برای مردان است. 33 روز مانده تا افتتاح بازی ها هنوز 
سهمیه های کاروان ایران کامل نشده و رشته های شنا و دوومیدانی شانس سهمیه دارند. 
روزنامه ایران ورزشی این روزها برای آشنایی مردم ورزش دوست ایران پرونده ویژه ای برای 

مسافران و ورزشکاران المپیکی گشوده که هر روز تقدیم نگاه تان می شود.

نوشـــاد عالمیان برای اولین بار سال 2012 سهمیه 
المپیـــک گرفـــت و بـــه بازی هـــای لندن رفـــت. او 
در لنـــدن تـــا مرحلـــه یک شـــانزدهم نهایی پیش 
رفـــت اما بـــا شکســـت مقابل تیمـــو بـــول بازیکن 
سرشـــناس آلمانی از المپیک حذف شـــد. نوشـــاد 
امـــا اولیـــن بازیکـــن ایرانی بـــود که دو پیـــروزی در 
المپیـــک گرفته بود. نابغه چپ دســـت در المپیک 
ریو هم حضور داشـــت ولی بعـــد از یک دوره غیبت 
این بـــار از طریـــق رنکینـــگ جهانـــی بـــه المپیک 
رســـید تا ســـومین تجریـــه المپیکی اش را داشـــته 
باشـــد. خـــودش می گویـــد: »از قبل می دانســـتم 
کـــه ســـهمیه می گیـــرم و خیلـــی خوشـــحالم کـــه 
بـــرای ســـومین بـــار بزرگترین رویـــداد ورزشـــی را 
تجربه می کنم. ســـومین حضور بالطبع استرســـم 
را کمتـــر می کنـــد. تمـــام تاشـــم را می کنـــم تا در 
پاریـــس نتیجـــه ای را رقم بزنم که بـــرای پینگ پنگ 
کشورم ایده آل باشـــد. از کجا معلوم، شاید اتفاقی 
خاص را هـــم رقم بزنـــم. هرچند هیـــچ چیز قابل 

نیســـت.« پیش بینی 
  شما یک اتفاق تاریخی دیگر را رقم زدید.

بله، بعد از شکســـت نفر پنجم جهـــان، این بار در 
پینگ پنگ ایران برای اولین بـــار از طریق رنکینگ 

جهانی به ســـهمیه رسیدم.
  بعد از یک دوره غیبت، سومین حضور 
درالمپیک برای شما لذت بخش است.

اوج کار یـــک ورزشـــکار بازی هـــای المپیک اســـت. 
ســـخت ترین بازی هایـــی کـــه بایـــد تجربـــه کنی. 
مـــن اولیـــن بـــار کـــه ســـهمیه گرفتـــم تـــا مرحله 
یک شـــانزدهم بـــالا رفتـــم، ولـــی در المپیـــک ریو 
همـــان دور اول شکســـت خـــوردم. اما ایـــن بار با 
تجربه هایـــی کـــه از دو دوره قبلـــی دارم، شـــرایطم 
بهتر شـــده و از رقبایم آشـــنایی خیلـــی بهتری پیدا 

کـــرده ام و خیلی از نقاط ضعفـــم را برطرف کرده ام 
که همین مســـأله استرســـم را کم کرده اســـت. در 
کل می توانـــم بگویم در تنیـــس روی میز اگر بتوانی 
از قاره ای که مهد آن اســـت یک بار ســـهمیه بگیری 
خیلـــی لذت بخـــش اســـت، چه برســـد بـــه اینکه 

ســـومین بار باشد.
  به گفته لطف الله نسبی، سرمربی تیم، شما 

نقطه ضعفت یعنی تمرکز کردن روی حرکاتت 
را از بین بردی و اکنون به یک بازیکن کامل 

تبدیل شده ای.
بله کاماً درســـت اســـت، چون بازیکنی هستم که 
خیلـــی تکنیکی کار می کنم، با تمرکـــز روی کارهای 
فـــردی ام امتیاز می گیرم، ولی همین باعث شـــده 
بود تمرکزم روی حریف کمتر شـــود. حالا بیشـــتر 
روی کار حریـــف تمرکـــز می کنم و ســـعی می کنم از 
اشتباه او حداکثر اســـتفاده را ببرم و امتیاز بگیرم.

 تعداد کمی از بازیکنان پینگ پنگ 
چپ دست هستند، این مسأله 

چقدر به شما کمک می کند؟
مزیـــت بزرگـــی اســـت،  چـــون تعـــداد 
بازیکنان چپ دســـت در دنیا کم اســـت 
و ایـــن کار را بـــرای مهـــار ضربـــات مـــا 

می کنـــد. ســـخت تر 
 اغلب کارشناسان فینال المپیک 

را بین دو بازیکن 
ح چینی  مطر

پیش بینی 

می کنند. نظر شما چیست؟
قطعـــاً چینی ها شـــانس زیـــادی برای فینالیســـت 
شـــدن دارند. ولـــی من هم بـــرای خودم شـــانس 
کمی قائل نیســـتم اگر قرعه خوبی داشـــته باشـــم 
و بـــازی اول را ببـــرم همیشـــه بقیـــه بازی هـــا را به 
خوبی پیـــش می بـــرم. امکانش اســـت در پاریس 

اتفـــاق خاصی را رقـــم بزنم.
  شانس فرانسوی ها را در این المپیک چقدر 

است؟
نکته جالب این اســـت که 2بازیکن فرانسوی مثل 
مـــن و نیما برادر هســـتند، البته آنهـــا رنکینگ 5 و 
18 جهـــان را دارنـــد و به نظرم با توجـــه به میزبانی 

شـــانس صعود به فینال را دارند.
  چقدر جو حاکم بر ورزش ایران را در این دوره 

المپیکی می بینی؟
مثـــل دوره هـــای قبلی اصـــاً جـــو ورزش المپیکی 
نیســـت و فکـــر می کنـــم مســـئولین 
روی این مسأله متمرکز نیستند.
  برای کاروان ایران در پاریس چه 

جایگاهی پیش بینی می کنی؟
تعـــداد نفـــرات کاروان این بـــار 
خیلـــی کمتر از دوره هـــای قبلی 
کاروان  کار  بنابرایـــن  و  اســـت 
بـــا  لـــی  و می شـــود  ســـخت تر 
این حـــال همـــه ورزشـــکاران در 
تـــاش هســـتند تـــا بهترین 
جایگاه را برای کاروان رقم 

. نند بز

تنیس روی میز در هشـــتمین تجربه حضور 
در بازی هـــای المپیـــک بـــه شگفتی ســـازی 
بـــرادران عالمیـــان در پاریـــس دل خـــوش 
کـــرده اســـت. تنیـــس روی میـــز ایـــران از 
ســـال ۱۹۹۲ وارد بازی هـــای المپیک شـــد و 
از المپیـــک ۲۰۰۴ آتن نیز بـــه صورت متوالی 
سهمیه گرفته است. ایران از المپیک ۲۰۱۲ 

لندن توانســـت بیش از یک سهمیه بگیرد 
و برای اولیـــن بار ندا شهســـواری در بانوان 
ســـهمیه گرفت. نوشـــاد عالمیان هم برای 
اولین بـــار در تاریخ این رشـــته در المپیک 
صاحـــب پیروزی شـــده اســـت. در المپیک 
۲۰۱۶ ریـــو بـــرای اولین بـــار تعداد ســـهمیه 
ایـــران به عـــدد 3 رســـید و برای نخســـتین 
بار نوشـــاد و نیما دو بـــرادر مازندرانی با هم 
در المپیک شـــرکت کردند. بعداز 8 ســـال 
این بار در المپیک ۲۰۲۴ پاریس قرار اســـت 

تاریخ تکرار شـــود. 
ز  ا ن  لمیـــا عا نیمـــا  و  ی  ر ا شهســـو ا  نـــد
رقابت های انتخابی آســـیای میانه ســـهمیه 
گرفتنـــد. نوشـــاد عالمیان هـــم از رنکینگ 

ســـهمیه گرفت تا مثل المپیک ریو، دوباره 
هـــر ســـه نفـــر در المپیک پشـــت میـــز قرار 
بگیرنـــد. باتوجـــه بـــه اینکـــه هـــر 3بازیکن 
ایـــران در المپیک پاریس باتجربه هســـتند 
و رویدادهای مختلـــف؛ المپیک، بازی های 
آســـیایی، قهرمانی جهان و قهرمانی آســـیا 
را بارهـــا تجربـــه کرده انـــد، انتظـــار اســـت 
متفاوت تـــر ظاهـــر شـــوند. ندا شهســـواری 
تاکنـــون در المپیـــک پیـــروزی نداشـــته و 
ایـــن امیـــدواری وجـــود دارد بتوانـــد اولین 
پیـــروزی اش را در المپیـــک به دســـت آورد. 
انتظـــار از نوشـــاد و نیمـــا عالمیـــان طـــور 
دیگری است. شـــاید گرفتن مدال در حالی 
کـــه بازیکنـــان نامـــدار زیـــادی در المپیک 

هســـتند، توقع خیلی بالایی باشـــد 
اما اینکـــه متفـــاوت از المپیک هـــای قبلی 
باشـــند و بازی زیبایی را به نمایش بگذارند 
می توانـــد انتظار بـــه جایی باشـــد. برادران 
عالمیـــان قبـــاً در بازی های آســـیایی و در 
حضـــور چهره هـــای نامـــدار، تاریخ ســـازی 
کردنـــد و بـــه مـــدال رســـیدند، حداقل در 
این یک ســـال اخیر مقابـــل بازیکنان بزرگ 
عملکرد خوبی از خود نشـــان دادند. حتی 
چینی هـــا  شکســـت ناپذیری  بـــه  نوشـــاد 
مقابـــل ایرانی هـــا پایـــان داد و شـــاید وقت 
آن رســـیده در المپیک هم حداقل شـــاهد 
شکســـت دادن بازیکنان بزرگی به دســـت 

این دو برادر باشـــیم.

 امید به شگفتی سازی تنیس روی میز در المپیک 2024 پاریس

نابغــــه های چپ دست
هت تریک حضور 

 نوشاد عالمیان: جو ورزش ایران المپیکی نیست

شانسم برای مدال کم نیست
 هت تریک برای سهمیه المپیک

 نیما عالمیان:
 از حالا پیش بینی نمی کنم

نیما عالمیان، برادر کوچک تر نوشاد این بار 
هم با شکست برادرش در مسابقه انتخابی 

برای سومین بار بعد از المپیک های 2016 
و 2020 سهمیه گرفت و مسافر بزرگ ترین 

رویداد ورزشی جهان در پاریس شد. او 
در آخرین مرحله انتخابی هر چند با 

شکست مقابل حریف ازبکستانی با انتقاد 
کارشناسان مواجه شد ولی با بردهای 

متوالی و در نهایت قهرمانی نشان داد 
که برای قضاوت درباره او عجله کردند. با 
این حال خودش مثل همیشه درباره این 

انتقادها سکوت می کند: »اگر صحبت 
کنم ممکن است خیلی ها ناراحت شوند 
پس بهتر است سکوت کنم.« با این حال 

نیما امیدوار است در سومین المپیک 
نتایج بهتری از دوره های قبل بگیرد: »من 

و نوشاد برای سومین بار است که به این 
بازی ها می رویم پس تجربه لازم را داریم و 
باید از این تجارب استفاده کامل را بکنیم 

ولی باید منطقی فکر کرد. در المپیک 
بهترین های دنیا حضور دارند و کار خیلی 

سخت است ولی امیدوارم به قرعه خوبی 
بخورم و بردهایی را به دست بیاورم و به 
مرحله بعدی برسم.« او در ادامه تأکید 

می کند: »در این یک سال اتفاقات خوبی 
در پینگ پنگ رقم زده ایم و ان شاءالله 

اتفاق خوب بعدی در المپیک باشد. من 
نمی توانم از حالا پیش بینی کنم در پاریس 

چه قرعه ای خواهم داشت ولی از مردم 
می خواهم با دعایشان من و هم تیمی هایم 

را یاری کنند.«

 برنامه رقابت نمایندگان 
ایران در المپیک ۲۰۲۴ 

پاریس:
شنبه ۶ مرداد

 جدول مقدماتی
 از ساعت 1۶:30

آغاز مرحله یک سی ودوم نهایی 
از ساعت 21:30
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پرونده ویژه 

المپیک پاریس

مهمدی شگفتی ساز می شود

تیـــم ملـــی کشـــتی فرنگی با نســـل جدیـــدی کـــه از ســـال 2019 برای 
ســـاخت آن تلاش شـــد، حالا با تیمـــی پخته و باتجربـــه راهی المپیک 
می شـــود. تیمی که در هر 6 وزن شایســـتگی رســـیدن به مدال را دارد. 
در دو وزن 77 و 87 کیلوگـــرم تیم ملی کشـــتی فرنگی دو کشـــتی گیر 
خوزســـتانی دارد کـــه حـــالا می تواننـــد در المپیک مـــدال آوری کنند. 
امیـــن کاویانی نـــژاد دو طـــلای جوانـــان جهـــان و دو طـــلای قهرمانی 
آســـیا را دارد و ســـال 2019 هم بـــرای اولین بار به مســـابقات قهرمانی 
جهـــان رفـــت هرچند مـــدال نگرفـــت، اما حـــالا در اوج پختگـــی قرار 
دارد و می توانـــد به مدال المپیک هم برســـد. البتـــه وزن 77 کیلوگرم 
یکی از اوزان سخت کشـــتی فرنگی در المپیک اســـت. او رقبایی دارد 
کـــه هم قدر هســـتند و هـــم باتجربه که مـــدال گرفتـــن را در این وزن 
ســـخت می کند اما به توانایی امین ایمـــان دارم. در وزن 87 کیلوگرم 
علیرضا مهمـــدی به دوبنـــده تیم ملی رســـیده که به نظـــرم می تواند 
شگفتی ســـاز المپیـــک باشـــد. مهمدی درحالـــی دوبنده تیـــم ملی را 
 بـــرای حضـــور در المپیک به دســـت آورده که ســـال گذشـــته در وزن 
82 کیلوگـــرم مـــدال نقره جهـــان را به دســـت آورده بود. وقتی ســـال 
گذشـــته از مســـابقات قهرمانی جهان برگشـــت برای حضـــور در لیگ 
برتر با تیم فولاد خوزســـتان قرارداد بســـت کـــه در کادرفنی تیم حضور 
داشـــتم و به مهمدی گفتم که بـــدن او فقط بـــه درد وزن 87 کیلوگرم 
می خـــورد. خوشـــبختانه هـــم خـــودش و هـــم کادرفنـــی هم بـــه این 
نتیجه رســـیدند کـــه در ایـــن وزن به میدان بـــرود. حالا بـــرای حضور 
در المپیک من اعتقاد دارم که مهمدی شـــانس زیادی برای رســـیدن 
 بـــه مـــدال دارد. هم توانایـــی و عزم مهمـــدی و هم وضعیتـــی که وزن

87 کیلوگـــرم دارد؛ این شـــانس را در وزن 87 کیلوگرم بـــه وجود  آورد 
که مدال ارزشـــمند ایـــن وزن را نصیب ایـــران کند.

یادداشت

ج اسفندیاری فر ایر
 مربی سابق تیم ملی کشتی فرنگی

 
دو کشـــتی گیر از پنـــج فرنگـــی کار ملی پـــوش 
خوزســـتانی در ترکیب تیم ملی برای بازی های 
المپیک، در وزن 77 و 87 کیلوگرم روی تشک 
می رونـــد. برای اولین بار اســـت کـــه این تعداد 
از ترکیـــب تیـــم ملـــی کشـــتی فرنگـــی از یک 
اســـتان اســـت. امیـــن کاویانی نـــژاد و علیرضا 
مهمدی دو جوان شایسته خوزستانی هستند 
کـــه حـــالا در ترکیـــب تیـــم کشـــتی فرنگـــی، 

دوبنده تیـــم ملی را به تن کردند. البته شـــاید 
دیگر نتـــوان به امین کاویانی نـــژاد لقب جوان 
داد امـــا بـــرای اولین بـــار به المپیـــک می رود و 
حضـــور در جهانـــی 2019 هم اولیـــن و آخرین 
حضورش در مســـابقات قهرمانـــی جهان بود 
امـــا علیرضـــا مهمـــدی جوان اســـت و ســـال 
گذشته تصمیم داشـــتند که او را به مسابقات 
جهانـــی امیدهـــا هم اعـــزام کنند امـــا حالا به 
یکـــی از امیدهای کشـــتی فرنگـــی در المپیک 

تبدیل شـــده است.
 

اولین فرصت؛ آخرین فرصت
امیـــن کاویانی نژاد دوبنده تیـــم ملی را در وزنی 
پوشـــیده که تـــا پیـــش از این تـــن محمدعلی  
گرایـــی بـــود. محمدعلـــی  گرایی شـــاید آنطور 

که باید مدال نگرفت امـــا توانایی او در اجرای 
بعضی فنـــون زیبایی های خاصی را به کشـــتی 
فرنگـــی تزریـــق کـــرد. حـــالا او این شـــانس را 
دارد کـــه بـــا پوشـــیدن دوبنـــده تیم ملـــی این 
بار برای رســـیدن بـــه مـــدال المپیک خودش 
را امتحـــان کند. امـــا واقعاً می توانـــد به مدال 
المپیک برســـد؟ امین از جمله کشـــتی گیران 
شایســـته تیـــم ملی کشـــتی فرنگی اســـت که 
پله پلـــه بـــالا آمده و حـــالا به المپیک رســـیده 
و می توانـــد در ایـــن وزن تمام توانـــش را به کار 
بگیرد. کاویانی نژاد از رده نوجوانان مدال آوری 
را شـــروع کرد و در جوانان جهـــان و امیدهای 
جهان هم مـــدال آوری را ادامـــه داد و یکبار در 
ســـال 2019 دوبنـــده تیم ملی را به تـــن کرد که 
به مدال هم نرسید؛ شـــاید او هم در مدعیان 

ایـــن وزن غریبه ای بیش نباشـــد.
ایـــن شـــاید اولیـــن و آخریـــن المپیـــک امین 
باشـــد، بنابرایـــن نبایـــد حتی یـــک لحظه این 
شـــانس را از دســـت بدهد. هرچند کـــه واقعاً 
وزن 77 کیلوگرم همیشه یکی از سخت ترین 
اوزان کشـــتی فرنگـــی بوده و او بایـــد با آکژول 
ف  نو ســـلیما و  نی  قرقیزســـتا ف  ا د محمـــو
آذربایجانـــی مبارزه کند اما خـــوب می داند که 
هیچ کـــدام از ایـــن قهرمانان شکســـت ناپذیر 
نیســـتند. همین چند ماه پیش در مسابقات 
قهرمانی آســـیا محموداف مقابل نائو کاســـوکا 

شکســـت خورد.
 

غریبه شگفتی ساز
تیـــم ملـــی کشـــتی فرنگـــی بـــرای حضـــور در 

المپیـــک هـــر 6 ســـهمیه را گرفته و حـــالا که 
شـــانس های مـــدال آن در المپیـــک معرفـــی 
می شـــوند، نام امین میرزازاده و هادی ساروی 
بیـــش از همیشـــه شـــنیده می شـــود. حتـــی 
نام ســـعید اســـماعیلی هم بین شـــانس های 
طـــا می آیـــد امـــا عجیب اســـت که کســـی از 
علیرضـــا مهمـــدی حرفـــی نمی زنـــد. علیرضا 
مهمـــدی تمـــام ویژگی هـــای ایســـتادن روی 
ســـکوی المپیـــک را دارد؛ جوانـــی کـــه ســـال 
گذشـــته در 82 کیلوگـــرم خـــوش درخشـــید 
و حـــالا می توانـــد در المپیـــک پاریـــس هم از 
نبود ســـتاره های روســـیه اســـتفاده کنـــد و در 
وزن 87 کیلوگـــرم مـــدال بگیـــرد. مهمدی در 
87 کیلوگرم یک غریبه محســـوب می شـــود و 

می توانـــد شگفتی ســـاز ایـــن وزن باشـــد.

کشتی فرنگی به دنبال مدال در وزن های 77 و 87 کیلوگرم

غریبههایشگفتیساز

دوبنـــده تیم ملـــی در وزن 77 کیلوگرم به امین کاویانی نژاد رســـید. یک خوزســـتانی دیگـــر در ترکیب 
تیـــم ملی که ســـال 2019 بـــا انتخاب محمـــد بنـــا اولین بار راهـــی مســـابقات قهرمانی جهان شـــد اما 
دســـتش خالـــی ماند، ولی حالا دوبنـــده تیم ملی را بعـــد از مدت ها از تن محمدعلی گرایـــی در آورد تا 
راهی المپیک شـــود. کاویانی نژاد از بازی های آســـیایی جرقه درخشـــش در ایـــن وزن را زد اما این وزن 
یـــک مدعی خیلـــی جدی به نام آکـــژول محموداف قرقیزســـتانی را دارد اما رســـیدن به مـــدال در این 
وزن بـــرای کاویانی نـــژاد دور از انتظار نیســـت. کاویانی نژاد هم می گویـــد دیگر محموداف 

نیست. شکست ناپذیر 
حضور در المپیک رؤیای دست نیافتنی بود اما حالا در دسترس است.

از روزی کـــه به تیم ملـــی نوجوانان رســـیدم؛ آرزوی حضور در این بازی ها را داشـــتم. 
همـــه ورزشـــکاران از روز اول ورود به دنیـــای قهرمانی همه تلاش خـــود را می کنند 

تـــا بتوانند مـــدال المپیک و یـــا حداقل حضور در ایـــن بازی هـــا را تجربه کنند.
جهانــی 2019 اولیــن حضور در رده بزرگســالان و البتــه نتیجه ضعیــف و دور از انتظار 

. د بو
جهانـــی 2019 را فرامـــوش نکردم امـــا این جزئی از ورزش اســـت. حـــالا می خواهم در 
المپیک کشـــتی بگیرم و نســـبت بـــه آن روزها خیلی شـــرایط بهتـــری دارم. امیدوارم 

که بتوانـــم بهترین نتیجـــه را بگیرم.
وزن 77 کیلوگــرم نســبت بــه دوره قبل بازی هــا با تغییروتحــولات زیادی 
روبــه رو شــده. خیلــی از ســتاره های ایــن وزن رفتنــد و ایــن شــاید 
فرصــت جدیــدی بــرای مدعیــان ایــن وزن از جمله تو بــه وجود 

بیاورد.
همچنان هـــم قهرمانـــان زیـــادی در این وزن هســـتند که 
مدعـــی تصاحب مـــدال طـــلای المپیک را دارنـــد. آکژول 
محموداف قرقیزســـتانی مـــدال نقره دوره قبـــل را گرفت 
و طلای مســـابقات جهانی را هـــم دارد و کنار او ســـنان 
ســـلیمانوف آذربایجانی، مالخاز آمویان ارمنســـتانی و 

نائو کســـوکا ژاپنی هم هســـتند.
رقابــت نزدیکــی بــا محمــوداف در بازی های آســیایی 
خ بدهد؟ داشــتی، فکــر می کنی این بــار چه اتفاقــی ر

حـــالا باتجربه تـــر از بازی هـــای آســـیایی هســـتم و 
اعتماد به نفســـم در این مدت بیشـــتر شـــده است. 
ضمـــن اینکه اعتقـــاد دارم آکـــژول محمـــوداف هم 

دیگر شکســـت ناپذیر نیســـت.
شکســت او مقابل کشــتی گیر ژاپنی در قهرمانی آســیا 

شــاید نقاط ضعفش را بــروز داد.
در کشـــور خودش به کشـــتی گیر ژاپنـــی باخت و این 
دو معنی دارد؛ اول اینکه محموداف شکســـت ناپذیر 
نیســـت و دوم اینکـــه کشـــتی گیر ژاپنـــی را نبایـــد 

گرفت. دســـت کم 
قول مدال در پاریس را می دهی؟

قول دادن در ورزش که اشـــتباه اســـت اما هم من و هم 
بقیـــه اعضای تیم فقط برای کســـب بهتریـــن نتیجه به 

می رویم. پاریس 

حســـن رنگرز ســـرمربی تیم ملی کشـــتی فرنگی 
یکـــی از ســـخت ترین و حســـاس ترین روزهـــای 

زندگـــی اش را پشت ســـر می گـــذارد. 
او در حالـــی ایـــن روزها تیم ملی کشـــتی فرنگی را 
برای المپیـــک آماده می کند که یکبار ســـال 2016 
هـــم این تجربه را بـــه همراه تیم ملـــی مراکش به 
دســـت آورده بود. رنگرز حالا نســـبت به آن موقع 
باتجربه ترشـــده، اما واقعیت این اســـت که سطح 
توقعات از تیم ملی کشـــتی فرنگـــی خیلی فراتر از 

تیم مراکش است. 
اینجا حتـــی یک باخت هم می توانـــد تیم را تحت 
فشـــار قرار بدهد اما در مراکش همه تیم باختند 
و هیچ کس هم ناراحت نشـــد. همین حساسیت 
باعث شده تا او از ســـختی کار در تیم ملی کشتی 

فرنگی بگوید. 
حســـن رنگرز 31 روزمانده به المپیک شرایط تیم 
را خیلـــی خـــوب توصیـــف می کنـــد که بـــرای یک 
رویداد مهم آماده شـــدند: »حدود 22 ماه فشرده 
کار کـــرده و ســـعی کردیم تیم را از نظر جســـمانی، 

روحیـــه، تغذیـــه و کنتـــرل وزن به بهترین شـــکل 
ممکـــن آمـــاده کنیم. یـــک تیم خوب پزشـــکی و 
پشـــتیبان هم کنار تیم ملی داریم کـــه به ما برای 

آمادگـــی تیم کمـــک می کنند.«
رنگـــرز در ادامـــه بـــا اشـــاره بـــه حمایت هـــای 
فدراســـیون کشـــتی ادامـــه داد: »بـــا امکاناتی که 
فدراســـیون کشـــتی بـــه مـــا داده تـــاش کردیـــم 
بـــه تورنمنت هـــای خارجـــی  اعـــزام  در قالـــب 
پشـــتوانه های غنی و قوی را بـــرای نفرات تیم ملی 
فراهم کنیم. البته باز هم با حمایت فدراســـیون 
کشـــتی چرخه انتخابی تیم ملی را برای سال دوم 
برگـــزار کردیم؛ چرخه ای که در آن نقشـــه راه برای 
پوشـــیدن دوبنده تیـــم ملی، برای کشـــتی گیران 

کاماً روشـــن بود.«
حســـن رنگرز دربـــاره انتخـــاب علیرضـــا مهمدی 
بـــرای وزن 87 کیلوگرم گفـــت: »مهمدی مدارج 
ترقـــی را گام بـــه گام، طـــی کـــرد. او قبـــل از تغییر 
وزن برای المپیک، ســـال گذشـــته با شایســـتگی 
نایـــب قهرمانی جهـــان در وزن 82 کیلو را گرفت. 
بعـــد از آن هم مهمدی ســـهمیه وزن 87 کیلوگرم 
کشـــتی فرنگی را برای حضـــور در المپیک گرفت 

که به نظـــرم کار بزرگـــی بود.«
ســـرمربی تیـــم ملی کشـــتی فرنگـــی با اشـــاره به 

پیشـــرفت مهمـــدی در زمـــان کـــم، شـــرایط او را 
برای رســـیدن به مدال کافی می دانـــد: »مهمدی 
خیلی ســـریع، قدرت و ظرفیت بدنـــی خودش را 
در فاصلـــه بین این دو وزن جبران کرد. عملکرد و 
مبارزه های او در تورنمنت کرواســـی و رقابت های 
انتخابی المپیک نشـــان داد قطعاً کار دشواری در 

پاریس دارد اما بـــه اعتقاد من علیرضا مهمدی 
شایستگی کســـب مدال در المپیک را دارد.«
امیـــن  انتخـــاب  دربـــاره  ز  رنگـــر حســـن 

77 کیلوگـــرم هـــم  کاویانی نـــژاد در وزن 
گفـــت: »اعتقـــاد دارم امیـــن بهتریـــن 

ایـــن وزن  البتـــه در  را دارد.  شـــرایط 
فرصـــت دوبـــاره ای بـــه محمدعلـــی  

گرایـــی و محمدرضا مختـــاری داده 
شـــد تا در مجارســـتان خودشـــان 
را نشـــان بدهنـــد اما به هـــر حال 
نتیجـــه طـــوری شـــد که امیـــن در 
وزن 77 کیلوگـــرم انتخاب شـــود. 

البتـــه امیـــن را کشـــتی گیر خوبـــی 
می دانـــم و اعتقـــاد دارم اگـــر کمـــی 

خودش را باور داشته باشـــد، شاید شگفتی ساز 
المپیـــک باشـــد؛ هر چند کـــه واقعاً کار بســـیار 

است.« ســـختی 

سی و سومین دوره بازی های المپیک، از

 
 5 مردادماه در پاریس شروع می شود. پاریس عروس 

شهرهای دنیا، بعد از سال های 1900 و 1924 برای سومین بار 

میزبان بزرگترین رویداد ورزشی دنیا شده است. در واقع با 

برگزاری المپیک 2024 پاریس، این شهر صدمین سالگرد بازی های 

المپیک 1924 را جشن می گیرد. مراسم افتتاحیه این بازی ها اما متفاوت 

از المپیک های قبلی است؛ به جای ورزشگاه این بار افتتاحیه روی رود سن 

پاریس برگزار می شود. کاروان ورزشی ایران به نام خادم الرضا با شعار صلح 

برای کودکان در این دوره حضور دارد. هرچند این بار برخلاف دوره های 

قبل کاروان ایران کوچکتر است. کاروان ایران فعلاً 34 سهمیه گرفته که

 

 9 سهمیه برای زنان و 25 سهمیه برای مردان است. 33 روز مانده تا 

افتتاح بازی ها هنوز سهمیه های کاروان ایران کامل نشده و رشته های 

شنا و دوومیدانی شانس سهمیه دارند. روزنامه ایران ورزشی این 

روزها برای آشنایی مردم ورزش دوست ایران پرونده ویژه ای 

برای مسافران و ورزشکاران المپیکی گشوده که هر 

روز تقدیم نگاه تان می شود.

حسن رنگرز: مهمدی گام به گام پیشرفت کرد

شایدکاویانینژادشگفتیسازشود
نقل قول

ســـتاره تیـــم ملـــی کشـــتی فرنگی 
در المپیـــک شـــاید علیرضـــا مهمدی 

باشـــد. خیلی ها کـــه روی هادی ســـاروی 
و امین میـــرزازاده حســـاب باز کردنـــد اما در 

المپیک شـــاید ورق برگـــردد و یک کشـــتی گیر 
بـــا دل و جرأت از ایـــذه بیاید و معـــادلات را بهم 
بزند. علیرضا مهمدی در جهانی ســـال گذشـــته 
مـــدال نقـــره وزن 82کیلوگرم را گرفـــت اما حالا 
در وزن 87کیلوگرم مدعی مدال المپیک اســـت. 

عمر حضور مهمدی در 87کیلوگرم هنوز به یکســـال 
هم نرســـیده اما بـــا گردوخاکی که برای ســـهمیه بـــه راه انداخت 

ح کرده اســـت. حالا نامش را به عنـــوان مدعی جدی این وزن مطر

31 روز مانده تا مهم ترین دوران ورزشی را تجربه کنی.
خیلی سخت است و این را همه کسانی که به المپیک رفتند و حتی مدال 

گرفتند بارها گفتند المپیک میدان متفاوتی است اما حالا من خیلی به این 
موارد توجه نمی کنم. تمام فکر و ذکرم بهترین جایگاه در المپیک است.

سال قبل در وزن 82 کیلوگرم مدال نقره جهان را گرفتی و حالا می خواهی مدال 
المپیک بگیری؛ این مدت چطور بدنت را برای 87 کیلوگرم پر کردی؟

شرایط خوبی دارم و این را در مسابقات انتخابی نشان دادم.
انتخابی با المپیک متفاوت است اما می خواهیم بدانیم که چطور بدنت این افزایش 

وزن را جواب داد.
مدت ها به این موضوع فکر کرده بودم و از نظر ذهنی خودم را مهیا کرده بودم. همان موقع 

که در جهانی بلگراد مدال نقره گرفتم تصمیمم را برای حضور در المپیک گرفتم.
 قرار است در المپیک فقط یک مسافر باشی یا مدال را باید برایت کنار بگذاریم؟

ح است اما در خودم  خیلی وزن سختی است. 87 کیلوگرم پر از کشتی گیر مطر
می بینم که اگر بدبیاری نیارم، به مدال برسم. البته کشتی ورزش رکوردی نیست 

که از قبل کسی بتواند پیش بینی کند. ورزش به طور کلی غیرقابل پیش بینی است 
و من هم امیدوارم روز مسابقه  در پاریس، بهترین روزم باشد و بتوانم بهترین نتیجه را 

بگیرم.
در این مدت شرایط اردو چطور بوده؟

همه امکانات فدراسیون کشتی فراهم شده بود و شرایط ایده آل در تیم به وجود آمده و 
امیدواریم که با همه توان به پاریس برویم و بهترین نتیجه را بگیریم.

سخت ترین حریفی که در این وزن  داری چه کسی است؟
علی چنگیز ترک و داوید لوسونزی مجارستانی بهترین های حال حاضر این وزن در دنیا 

هستند.
ولی شکست ناپذیر هم نیستند.

نه نیستند و امیدوارم بتوانم در المپیک از عهده این کار مهم برآیم.

علیرضا 
 مهمدی: 

یک روز را هم 
نباید از دست 

می دادم

امین کاویانی نژاد: المپیک خواب و خوراکم را گرفته است

آکژولدیگرشکستناپذیرنیست
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 مهـــران برخـــورداری 7 ماه قبل در مســـابقات 
گرنداســـلم ووشـــی پـــرواز مســـتقیم المپیک 

پاریـــس را رزرو کـــرد. او ســـند اولین ســـهمیه 
تکواندوی مردان را با طلای گرنداســـلم به نام 
خـــود زد، تا بعد از ناهید کیانی دومین مســـافر 
المپیکی تکواندو باشد. خواستن همیشه هم 
توانســـتن نیســـت اما عده ای می خواهند و با 
خســـتگی ناپذیری، صاف وســـط رویاهایشان 
اتفاقـــاً  کـــه  می کننـــد  ثابـــت  و  می ایســـتند 
خواســـتن توانستن اســـت. مهران برخورداری 
یکـــی از همان ها اســـت؛ تکوانـــدوکاری که به 

گفتـــه مربیـــان پایـــه اش فاصله خواســـتن تا 
توانســـتنش یک چشـــم بـــه هم زدن بـــود و با 
گرفتـــن ســـهمیه المپیـــک پاریس حـــالا قرار 
اســـت خیلـــی زودتـــر از آنچـــه کـــه فکـــرش را 
می کرده، رویای بچگی اش را در شـــیاپ چانگ 
پاریـــس در آغـــوش کشـــیده و زندگـــی کند. او 
29 روز دیگـــر زیـــر آســـمان پاریس، خورشـــید 
آرزوهایـــش را بـــا صلابت تر از همیشـــه دنبال 
می کنـــد تا بـــا صیـــد مـــدال المپیـــک گرمای 

بیشـــتری به زندگـــی اش بتابانـــد. تکواندوکار 
المپیکـــی که بـــرای اولین بار قرار اســـت طعم 
شـــیرین حضور در المپیـــک را مزه مـــزه کند، 
هیجـــان زیادی دارد و به گفتـــه خودش در این 
مـــدت حتـــی 1 ســـاعت از تمریناتـــش را هم از 
دســـت نداده و حالا خیالش راحت اســـت که 
هرچه در توان داشـــته، گذاشـــته اســـت تا در 
شـــیاپ چانگ پاریس بهترین خودش باشـــد. 
نماینـــده وزن منفـــی 80 کیلوگرم که در ســـید 

ششـــم المپیک قـــرار دارد، پنجشـــنبه 4 مرداد 
ماجراجویـــی اش در المپیک پاریس را شـــروع 
می کنـــد؛ او در دور اول باید مقابـــل حریفی از 
اســـترالیا قرار بگیـــرد و در صورت بـــرد، در دور 
دوم احتمـــالاً مقابل تکوانـــدوکاری از امریکا یا 

مصـــر مبارزه خواهـــد کرد.

ماجراجویی پدیده تکواندو در اولین المپیک

در سودای مدال پاریس

مهران برخـــورداری دل توی دلش نیســـت 
تـــا هرچه ســـریع تر پـــا روی شـــیاپ چانگ 
پاریس بگذارد. تکواندوکار جوان المپیکی 
که بـــرای اولین بار طعم شـــیرین مبارزه در 
المپیک زیر دندانش مـــزه کرده، خودش را 
همه جوره آمـــاده رویارویی با هر چالشـــی 
کرده اســـت. او بـــه گفته خـــودش امیدوار 
اســـت تـــا کام ملت ایـــران را به صـــرف یک 

مدال خوشرنگ شـــیرین کند.

تو برای سهمیه المپیک کارت 
به مسابقات قاره ای نکشید و در 

گرنداسلم مسافر پاریس شدی، چقدر 
در روند آمادگی ات برای حضور در 

المپیک تأثیر داشت؟

 تـــاش 2 ســـاله ام در کـــورس رســـیدن به 
المپیـــک جواب داد و توانســـتم ســـهمیه را 
در گرنداســـلم بگیرم. زود گرفتن ســـهمیه 
باعـــث شـــد تـــا اســـتارت آمادگـــی بـــرای 
المپیک را زودتر بزنـــم و برنامه ریزی بهتری 

بـــرای ایـــن میدان بزرگ داشـــته باشـــم. 
قهرمانی در آسیا بعد از 8 سال، آن هم 

قبل از المپیک تا چه میزان به شما 
روحیه داد؟

 خوشـــبختانه بدنـــم را ایـــن مـــدت جوری 
مدیریت کرده ام که فرســـوده نشود. حضور 
در قهرمانی آســـیا قبل از المپیک، ریســـک 
بزرگی بود اما دوســـت داشـــتم قبـــل از این 
میدان بزرگ خودم را محک بزنم و مســـابقه 
بدهـــم تا ضعف هایم بیشـــتر دســـتم بیاید.  
خداراشـــکر همه چیـــز خوب پیـــش رفت و 
به رغم اینکـــه احتمـــال مصدومیت وجود 
داشـــت، این اتفاق نیفتـــاد و روحیه خوبی 

به مـــن و کل تکواندو ایران تزریق شـــد. 

ویژگی بارز مهران برخورداری که امروز 
او را به این جایگاه رسانده، چه چیزی 

است؟
 یکـــی از ویژگی های بارز من این اســـت که 
نوســـان عملکرد ندارم. در هر شرایطی هم 
ســـعی می کنـــم تمریناتم را به نحو احســـن 
انجام دهـــم. یـــک روزهایی پیـــش می آید 
که روز من نیســـت و ممکن است حالم بد 
باشد اما این باعث نمی شـــود در تمریناتم 
ســـهل انگاری کنم و مثل همیشه فقط روی 

تمرینم متمرکز می شـــوم.
خودت را برای چالش های احتمالی 

شیاپ چانگ المپیک پاریس آماده 
کردی؟

 همه ورزشـــکاران برای مدال پـــا به میدان 
المپیـــک می گذارنـــد و از نظـــر فیزیکـــی و 
فنی آمـــاده هســـتند، ایـــن مســـأله روحی 
و روانـــی اســـت که مهـــم بـــوده و قهرمانان 
المپیـــک را مشـــخص می کند. من ســـعی 

کـــردم در ایـــن مـــدت روی مســـائل روانی 
تمرکز کنـــم که خوشـــبختانه موفق بودم و 
از ایـــن نظر هم رشـــد کرده ام. ســـعی کردم 
خـــودم را بـــه چالش بکشـــم و حـــالا آماده 
هـــر اتفاقی در المپیک هســـتم تـــا بتوانم از 

پـــس آن بربیایم.
وضعیت تو در سیدبندی المپیک برای 

رویارویی با حریفان چطور است؟
 من در ســـید۶ المپیـــک قـــرار دارم و طبق 
برنامـــه مرحلـــه اول با حریف اســـترالیایی 
روبه رو می شـــوم کـــه همه جـــوره او را آنالیز 
کرده ام و اگر اتفاقی نیفتـــد باید دور دوم با 
برنـــده تیم مصـــر و امریکا بـــازی کنم. همه 
حریفان را آنالیز کرده ام و ســـابقه رویارویی 

و حتـــی برد اکثر آنهـــا را دارم.
کاروان ایران می تواند روی مدال شما 

در المپیک حساب باز کند؟ 
المپیـــک واقعاً میـــدان بزرگی اســـت و جو 
خـــاص خـــودش را دارد. ایـــن موضـــوع را 

پذیرفتـــه و خیلـــی روی خـــودم کار کرده ام 
کـــه روز مســـابقه بتوانـــم جـــو را مدیریـــت 
کنم. من تمام تاشـــم را کـــرده ام و در این 
مـــدت حتی 1 ســـاعت از تمریناتـــم را هم از 
دســـت نداده ام. من هیچ وقت پیش بینی 
نمی کنم و قول مـــدال نمی دهم اما خیالم 
همیشـــه پیش خودم راحت اســـت چراکه 
تمام توانم را در شـــیاپ چانـــگ می گذارم. 
الان هـــم توکلم به خدا اســـت، مـــن کارم را 
کـــرده ام و امیدوارم روز مســـابقه بهترین و 

شـــیرین ترین مـــدال را بگیرم.
حرف آخر؟ 

در آخـــر باید از ریاســـت فدراســـیون و کادر 
فنـــی تشـــکر کنـــم کـــه بـــا تمـــام تـــوان در 
کنارمان بودنـــد و از جان مایه گذاشـــتند. 
از اســـاتید پایـــه و کســـانی کـــه همیشـــه 
حمایتم کرده اند تشـــکر می کنـــم و از مردم 
می خواهم که دعای خیرشـــان را بدرقه راه 

مـــا کنند.

سی و سومین دوره بازی های المپیک، از

 
 5 مردادماه در پاریس شروع می شود. پاریس عروس 

شهرهای دنیا، بعد از سال های 1900 و 1924 برای سومین بار 

میزبان بزرگترین رویداد ورزشی دنیا شده است. در واقع با 

برگزاری المپیک 2024 پاریس، این شهر صدمین سالگرد بازی های 

المپیک 1924 را جشن می گیرد. مراسم افتتاحیه این بازی ها اما متفاوت 

از المپیک های قبلی است؛ به جای ورزشگاه این بار افتتاحیه روی رود سن 

پاریس برگزار می شود. کاروان ورزشی ایران به نام خادم الرضا با شعار صلح 

برای کودکان در این دوره حضور دارد. هرچند این بار برخاف دوره های 

قبل کاروان ایران کوچکتر است. کاروان ایران فعاً 34 سهمیه گرفته که

 

 9 سهمیه برای زنان و 25 سهمیه برای مردان است. 33 روز مانده تا 

افتتاح بازی ها هنوز سهمیه های کاروان ایران کامل نشده و رشته های 

شنا و دوومیدانی شانس سهمیه دارند. روزنامه ایران ورزشی این 

روزها برای آشنایی مردم ورزش دوست ایران پرونده ویژه ای 

برای مسافران و ورزشکاران المپیکی گشوده که هر 

روز تقدیم نگاه تان می شود.

برخورداری قطعاً مدال می گیرد 

مهران از همان رده نونهالان که کار با من را شروع کرد، بازیکن سفت 
و سخت و منظمی بود. او حتی روز اول ثبت نام هم درباره مسائل فنی 
صحبت می کرد و دوست داشت قهرمان شود. برخورداری مدتی بعد 
از استارت تمریناتش در ترکیب تیم برای لیگ نونهالان قرار گرفت. 
تکواندوکاری بود که حتی اگر می باخت هم بی روحیه نبود و دوباره 
تمرین و تلاش می کرد. همیشه دنبال نقاط ضعفش بود تا با تمرکز 
روی آنها بتواند بهتر مسابقه بدهد و همه نکات فنی را خیلی خوب گوش 
می کرد. برخورداری خیلی زودتر از تصور عضو تیم نوجوانان ایران شد و 
مدال برنز قهرمانی آسیا هم سکوی پرتاب او شد. مدالی که برخورداری 
به خودش ایمان آورد که می تواند بازیکن بزرگی شود. او بعد از مدتی با 
سودای حضور در تیم ملی، با انگیزه تمام کار کرد و نتیجه اش را در ۱۹ 
سالگی گرفت. وقتی در این سن با تیم ملی به مسابقه جهانی منچستر 
اعزام شد، هرچند مدال نگرفت اما با تجربه منچستر در جهانی مکزیک 
مدال برنز گرفت و درمرحله دوم گرنداسلم هم طلا گرفت و باخت به 
حریفش در مرحله اول را با برد وکسب سهمیه المپیک جبران کرد. اما 
هدف او مبارزه در المپیک بود. در المپیک تکواندوکار ضعیف وجود ندارد 
و گلچینی از بهترین ها پا به شیاپ چانگ می گذارند. همه تکواندوکاران 
از نظر فنی خوب هستند و تفاوت ها را مسائل روحی و روانی مشخص 
می کند. برخورداری در اولین مسابقه با استرالیا بازی می کند و احتمالاً 
دور دوم با مصر یا امریکا روبه رو می شود، قبلاً یکبار با تکواندوکار امریکایی 
بازی کرده و او را برده است. او از نظر فنی و حتی روانی شرایط این را دارد 
که با یک مدال خوب از المپیک برگردد. به شرط اینکه روزش باشد و 

عملکرد همیشگی اش را پیاده کند، قطعاً مدال می گیرد.

 مجیـــد افاکـــی، ســـرمربی تیـــم ملی 
ن  ا مهـــر ی  ز یخ ســـا ر تا بـــه  خیلـــی 
برخورداری در شـــیاپ چانگ المپیک 
حریفـــان   هرچنـــد  اســـت.  امیـــدوار 
سرســـختی دارد. افاکـــی که شـــانس 
را جزئـــی از دنیـــای بـــزرگ قهرمانـــی 
می دانـــد، معتقـــد اســـت برخـــورداری 
می تواند در المپیک شـــانس را به نفع 
خـــودش رقم بزند و تاریخ ســـاز شـــود.

مهران برخورداری چه ویژگی 
بارزی دارد؟ 

مهران بســـیار جـــوان بـــا ادب، متین و 
متواضعی اســـت که این موضوع را همه 
تأیید می کنند. در کنـــار این موضوع او 
بســـیار ســـختکوش و حرف  گوش کن 
بـــوده و بازیکـــن باهوشـــی اســـت کـــه 
بدون دلیل چیـــزی را نمی پذیرد. وقتی 
نکتـــه ای بـــه او می گویـــم اول از همـــه 
دلیلـــش را پیگیر می شـــود ولـــی زمانی 
کـــه دلیل و منطق موضوع را می شـــنود 
بـــه آن ایمان می آورد و بـــا جان و دل به 
حرفـــم گـــوش می دهـــد، شـــاید این از 

خوش شانســـی من اســـت.
در این مدت تا چه اندازه 

ضعف های او را رفع کردید؟ 
در ایـــن مـــدت روی ضعف هـــای او کار 
کردیم کـــه نتیجه اش را در مســـابقات 
قهرمانـــی آســـیا بـــه خوبـــی دیدیـــم. 
ضعف هایـــی بـــوده کـــه در ایـــن مدت 
ســـعی کردیـــم آنهـــا را از بیـــن ببریم و 

یکسری خواســـته ها از مهران داشتیم 
کـــه او در ویتنـــام تمام و کمـــال انجام 

داد.
شرایط برخورداری را در 

سیدبندی چطور می بینید؟
 16 نفـــر جـــدول مهـــران برخـــورداری 
همـــه به یـــک انـــدازه خوب بـــوده و در 
یک ســـطح قـــرار دارنـــد. برخـــورداری 
کار ســـختی در المپیـــک دارد، تمـــام 
حریفانش هم مقابل او کار ســـختی در 
پیش دارنـــد. مهران اگر تمـــام درایت، 
هوش و خواســـته هایی کـــه از او داریم 
را روز مســـابقه پیـــاده کنـــد، مطمئنـــاً 

حریفانش خیلی اذیت خواهند شد 
و می تواند در المپیک تاریخ ســـاز 

. د شو
در این فاصله 30 روزه تا 
المپیک، برنامه تمرینی 

او روی چه چیزی متمرکز 
است؟

 در روزهـــای قبـــل ملی پوشـــانی را 
بـــه اردو دعـــوت کردیم کـــه حریف 

تمرینی خوبی بـــرای او بودند 
و مهـــران را بـــه چالش 

کشـــیدند. این نسل 
تکوانـــدو، طلایـــی 
بوده و مـــن خیلی 
نس  شـــا ش  خـــو
هســـتم با نسلی کار 
می کنم که بشدت 
ل  یکـــد و  همســـو 

بـــوده و همگـــی بـــه ایـــن 2 تکوانـــدوکار 
المپیکـــی مـــا کمک می کننـــد. حالا هم 
که در کمـــپ تمرینی پاریس هســـتیم تا 
المپیکی هـــا بتوانند با اردوی برون مرزی 

آمادگـــی بهتری پیـــدا کنند. 
تکواندو ورزش ثانیه هاست و از 
طرفی هم در المپیک هیچ چیز 

قابل پیش بینی نیست اما به 
عنوان سرمربی تیم ملی، چقدر 

شانس مدال برای برخورداری در 
المپیک قائل هستید؟

 شانس جزئی از ورزش و زندگی است. 
مـــا می توانیـــم شـــرایط را به نفع 
خودمـــان پیـــش ببریـــم 
ومن ایـــن را در مهران 
می بینـــم کـــه بتوانـــد 
شـــانس مـــدال را به 
نفع خـــود رقم بزند.

 افاکی: برخورداری 
می تواند  تاریخ ساز شود

روی مسائل روحی و روانی تمرکز کرده ام

 برخورداری: آماده هر چالشی در المپیک هستم
گفت و گو

 ناکامی تکواندو در المپیک توکیو 
تکوانـــدو ایـــران 3 ســـال پیـــش بـــا 
چانـــگ  گریـــان شـــیاپ  چهـــره ای 
المپیک توکیو را ترک کرد. میرهاشم 
حســـینی در وزن منفی 68 کیلوگرم، 
آرمیـــن هـــادی پـــور در وزن منفـــی 
58 کیلوگـــرم و ناهیـــد کیانی در وزن 
منفـــی 57 کیلوگرم،  تکوانـــدوکاران 
حاضـــر در المپیک توکیـــو بودند که 
بـــا دســـت های خالـــی ژاپـــن را ترک 
ایـــن دوره میرهاشـــم  کردنـــد.  در 

حســـینی در دور یک چهـــارم نهایی 
با شکســـت مقابل حریف ازبکستانی 
به دیـــدار رده بندی رفت کـــه در این 
مرحلـــه هـــم مقابـــل دائه هـــون لی 
دارای رنکینـــگ یـــک جهـــان در یک 
مبـــارزه پر افت و خیز بـــا نتیجه ۳۰ بر 
۲۱ شکســـت خورد تا از المپیک توکیو 

حذف شـــود. 
آرمیـــن هادی پـــور دیگـــر تکواندوکار 
تیـــم ملی هـــم در عیـــن نابـــاوری در 

دومیـــن مبـــارزه خود مقابـــل حریف 
آرژانتینی حرفی برای گفتن نداشـــت 
و خیلی زود از شیاپ چانگ المپیک 

خداحافظـــی کرد. 
ناهیـــد کیانی تنها نماینـــده دختران 
هـــم کـــه اســـیر بازی های سیاســـی 
شـــد، در همان دور اول مقابل کیمیا 
علیزاده شکســـت خورد تـــا تکواندو 
ایران در آســـمان پاریس یک ســـتاره 

هم نداشـــته باشد.

یادداشت

علی اکبری
مربی پایه مهران برخورداری

ادوار  در  ایران  تکواندوی  نتایج 
ح زیر است: المپیک به شر

رسمی  دوره  )اولین  سیدنی   2000
یک  المپیک(:  در  تکواندو  حضور 

برنز توسط هادی ساعی
هادی  توسط  طلا  یک  آتن:   2004
ساعی و یک برنز توسط یوسف کرمی
2008 پکن: یک طلا توسط هادی   

ساعی
 2012 لندن: یک نقره توسط محمد 

باقری معتمد
 201۶ ریو: یک برنز توسط کیمیا 

علیزاده
2020 توکیو: بدون مدال
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مهری رنجبر
خبر نگار

در  و   1964 سال  ایران  دوچرخه سواری 
توکیو پا به المپیک گذاشت. هرچند قبلاً 
تعداد سهمیه های ایران بیشتر بود، اما 
2016 ریو،  آخرین بار ایران در المپیک 
سه سهمیه داشت و المپیک 2020 توکیو 
با تغییر تقسیم سهمیه ها، ایران به دلیل 

قرار گرفتن بین رتبه های 33 تا 50 رنکینگ 
جهانی، یک سهمیه گرفت و البته المپیک 
2024 پاریس هم تک سهمیه نصیب ایران 
شد. تک سهمیه دوچرخه سواری به علی 
او  چند  هر  رسید.  جوان  رکابزن  لبیب 
بعد از دو چهارمی در بازی های آسیایی 

هانگژو، شانس اول رکابزنی در المپیک 
مسافر  از  رونمایی  فدراسیون  اما  شد، 
المپیک را به بعد از قهرمانی آسیا موکول 
کرد. مدال برنز قهرمانی آسیای قزاقستان 
فدراسیون را مجاب کرد دوچرخه سواری 
به  المپیک  در  نمی تواند  لبیب  از  بهتر 

نام ایران رکاب بزند. عبور از خط پایان 
المپیک آرزوی بزرگ دوچرخه سواری ایران 
است؛ آرزویی که رکابزنان شاخص ایرانی 
در دوره های قبلی المپیک آن را برآورده 
نکرده اند، اما لبیب جوان می خواهد این 

طلسم را در پاریس بشکند.

ماجراجویی دوچرخه سوار جوان در المپیک پاریس

رکابزنیبرایطلسمشکنی
سی و سومین دوره بازی های المپیک، از

 
 5 مردادماه در پاریس شروع می شود. پاریس عروس 

شهرهای دنیا، بعد از سال های 1900 و 1924 برای سومین بار 

میزبان بزرگترین رویداد ورزشی دنیا شده است. در واقع با 

برگزاری المپیک 2024 پاریس، این شهر صدمین سالگرد بازی های 

المپیک 1924 را جشن می گیرد. مراسم افتتاحیه این بازی ها اما متفاوت 

از المپیک های قبلی است؛ به جای ورزشگاه این بار افتتاحیه روی رود سن 

پاریس برگزار می شود. کاروان ورزشی ایران به نام خادم الرضا با شعار صلح 

برای کودکان در این دوره حضور دارد. هرچند این بار برخلاف دوره های 

قبل کاروان ایران کوچکتر است. کاروان ایران فعلاً 37 سهمیه گرفته که

 

 9 سهمیه برای زنان و 25 سهمیه برای مردان است. 27 روز مانده تا 

افتتاح بازی ها هنوز سهمیه های کاروان ایران کامل نشده و رشته های 

شنا و دوومیدانی شانس سهمیه دارند. روزنامه ایران ورزشی این 

روزها برای آشنایی مردم ورزش دوست ایران پرونده ویژه ای 

برای مسافران و ورزشکاران المپیکی گشوده که هر 

روز تقدیم نگاه تان می شود.

 لبیب همیشه 
بهترین بوده

علی لبیب تنها دوچرخه ســـوار 
ایرانـــی در المپیـــک پاریـــس، 
نـــی  بز کا ر نـــی  ا جو غـــم  به ر
بـــا پشـــتکار زیـــاد اســـت کـــه 

می توانـــد موفـــق شـــود. 
او مســـتعد اســـت و آینده دار و 
رونـــد رو به رشـــدی دارد و فعلاً 
در مســـابقه هایش بـــا فکـــر و 

خـــوب پا زده اســـت. 
لبیب همیشـــه جزو بهترین ها 
بـــوده و بـــا نتیجـــه ای کـــه در 
قهرمانی آســـیا گرفته، با سن و 
ســـالی که دارد، می تواند آینده 
خوبی داشته باشـــد، بویژه اگر 
در تیم هـــای اروپایـــی لژیونـــر 

 . د شو
هـــا  ز و ر یـــن  ا چنـــد  هر
دوچرخه ســـواری ایران حال و 
روز خوبی ندارد، شـــاید بعد از 
علی لبیب شـــرایط بهتر شود، 
مثل حـــالا که بهتر از دو ســـال 
قبـــل شـــده و باعـــث شـــده تا 
وزارت و کمیتـــه ملـــی المپیک 
بودجه بیشتری به فدراسیون 

 . هند بد
بـــا  لبیـــب  نکنیـــد  شـــک 
برنامه ریـــزی خـــوب و تمریـــن 
عالی می تواند مســـابقه جاده 
المپیک را تمـــام کند تا نگویند 

به خـــط پایـــان نرســـید. 
البته دوچرخه ســـواری با بقیه 
رشـــته ها قابل مقایسه نیست 
و همیـــن که دوچرخه ســـواری 
ر  د ه  ینـــد نما یـــک  ن  ا یـــر ا
 المپیـــک دارد، حائـــز اهمیت 

است. 
از طرفی بچه هـــای ما امکانات 
بقیـــه دوچرخه ســـواران دنیا را 
ندارنـــد و باید حداقل امکانات 
را برای آنها فراهـــم کنند و بعد 

توقع نتیجه داشـــته باشند.

یادداشت

مهدی سهرابی
 رکابزن المپیکی

مداح: مسئولان سعی دارند فضای المپیکی حاکم باشد
کمپ فرانسه به روحیه تکواندوکاران کمک می کند

یزدانی می تواند برای کشتی گیران الگو باشد
کاوه: بار روانی ایجاد نکنید

وز  ر  27 دختران  تکواندوی  ملی  تیم 
مانده به المپیک پاریس در کمپ فرانسه 
تمرین می کند. مبینا نعمت زاده و ناهید 
کیانی به ترتیب در اوزان منهای 49 و 57 
کیلوگرم، تکواندوکاران المپیکی این اردو 
هستند که روزهای منتهی به المپیک، 
آخرین تلاش های خود را برای درخشش 
در شیاپ چانگ پاریس به کار گرفته اند. 
مینو مداح سرمربی تیم ملی که خیلی 
تمایل به صحبت درباره شاگردانش ندارد، 
اوضاع را خوب می داند و معتقد است 
حضور در این کمپ می تواند به روحیه 

ملی پوشانش کمک کند.
او درباره شرایط شاگردانش در این روزها 
همه  کمپ  این  در  »خداراشکر  گفت: 
چیز خوب پیش می رود. ما بجز مسائل 
فنی همچنان مثل قبل روی بدنسازی 
هم کار می کنیم. اردوی برون مرزی در 
مسیر المپیک نیاز بود و حالا این تغییر 
مکان در روحیه ملی پوشان تأثیر مثبت 

خواهد داشت.«
مداح همچنین درباره فضای ورزش کشور 
»قطعاً  گفت:  تکواندو  از  حمایت ها  و 
مسئولان ورزشی کشور سعی دارند که 
جو المپیکی در ورزش حاکم شده و فضا 
به نفع ورزش کشور پیش برود. علاوه بر 
تلاش مسئولان از همکاران رسانه ای هم 
این توقع را داریم تا فشار و استرس از 
دوش بازیکنان برداشته شود. ملی پوشان 

سخت در حال تلاش هستند و برای 
بهترین عملکرد پا به پاریس خواهند 
گذاشت اما با شناختی که از مردم 

غ  دارم، فکر می کنم تکواندوکاران فار
از هرنتیجه ای برای مردم عزیز هستند 

چراکه از جان مایه می گذارند.«
 مینو مداح درحالی در صحبت هایش 
و  کرده  صحبت  رسانه ها  همکاری  از 
یتی  حما ویکرد  ر توقع  ن  ا خبرنگار ز  ا
المپیک  از  بعد  تا  شاگردانش  که  دارد 
ممنوع المصاحبه هستند و حالا خودش 
ره  با ر د صحبت  به  یل  تما خیلی  هم 
المپیک  ز  ا قبل  ملی پوشان  وضعیت 
روابط  سیاست  که  شرایطی  در  ندارد. 
ت  سکو و  ند ا تکو ن  سیو ا ر فد می  عمو
است، دقیقاً معلوم نیست منظور مداح 
از همکاری رسانه ها و رویکرد حمایتی 

چیست.

محسن کاوه سرمربی تیم ملی کشتی 
المپیک  امیدوار است تیمش در  آزاد 
پاریس بهترین عملکرد را داشته باشد: 
»نباید بار روانی برای کشتی گیران ایجاد 
کرد، نگاه ما المپیکی است و بچه های 
ما توانایی کسب مدال را دارند و تلاش 
خود را خواهیم کرد تا بهترین عملکرد را 

داشته باشیم.«
او درباره شرایط تیمش برای المپیک 
تا  دیگر  اردوی   ۳ « می گوید:  پاریس 
به تدریج فشار کم  المپیک داریم که 
می شود تا طبق برنامه ریزی که انجام 
کامل  آمادگی  به  کشتی گیران  شده، 
برسند. برنامه ها به خوبی پیش می رود 
و نکته ای که مدنظر داریم، این است که 
سلامتی کشتی گیران در یک ماه منتهی 

به المپیک حفظ شود.«
ی  برا د  ا ز آ کشتی  ملی  تیم  بی  سرمر
المپیک  در  عموزاد  رحمان  آمادگی 
وزن  کیلوگرم   ۶۵ »وزن  دارد:  برنامه 
پرترافیک با حریفان مطرح و عنوان داری 
رحمان  ما  همه  که  همان طور  است. 
 ، نیم ا می د ب  خو کشتی گیر  یک  ا  ر
کشتی گیران دیگر از جمله نمایندگان 
 ، ن منستا ر ا  ، ن ستا ر مجا  ، یکا مر ا
گرجستان، مغولستان، آذربایجان، ژاپن، 
قرقیزستان و آلبانی نیز خوب هستند اما 
تلاش ما این است که یک رحمان آماده و 

باروحیه را روی تشک بفرستیم.«
ی  ا بر نی  ا یزد حسن   ، ه و کا نظر  به 
بعد  »یزدانی  الگو است:  کشتی گیران 
از جراحی سنگین کتف نشان داد که 
می تواند یک الگویی برای کشتی گیران 
باشد که در اثر پشتکار و تلاش می توان 
به چیزی رسید که دست نیافتنی به نظر 
می آمد. حسن با تمامی حریفانش در 
سالیان گذشته کشتی گرفته و تنها با 
آرون بروکس برنده کشتی با دیوید تیلور، 
به نظرم بروکس  مبارزه نکرده است. 
کشتی گیر خوبی است که نباید او را مثل 
بقیه رقبا دست کم بگیریم و امیدواریم 

که یزدانی در سایه تلاش و پشتکار بتواند 
بهترین ها را رقم بزند.«

معتقد  آزاد  کشتی  ملی  تیم  سرمربی 
در  مدال آوری  توانایی  تیمش  است 
المپیک را دارد: »صحبت هایی می شود 
که کشتی گیران باید در همه اوزان مدال 
بگیرند اما نباید فراموش کرد که المپیک 
تلاش  ما  است.  بزرگی  بسیار  آوردگاه 
کشتی گیران  که  امیدوارم  و  می کنیم 
کشورمان بهترین نمایش را ارائه بدهند. 
نباید بار روانی برای کشتی گیران ایجاد 
کرد، نگاه ما المپیکی است. بچه های 
ما توانایی کسب مدال را دارند و تلاش 
خود را خواهیم کرد که بهترین عملکرد 

را داشته باشیم.«

دختران بسکتبال یک گام تا پای فینال
تیـــم بســـکتبال زیر 18 ســـال دختران ایـــران امروز در 
نیمه نهایی مســـابقات دویژن B کاپ آســـیا به مصاف 

می رود. لبنان 
شـــاگردان النی کاپوچیانی بعد از بـــرد مقابل تیم های 
هنگ کنـــگ، ســـاموا و قرقیزســـتان بـــا صدرنشـــینی 
گـــروه دوم این رقابت ها مســـتقیماً راهـــی نیمه نهایی 
شـــدند و امـــروز برای رســـیدن بـــه فینال بـــه مصاف 
لبنـــان می رونـــد. لبنان نیز دیـــروز مقابل ســـاموا 68 
بـــر 48 موفق بـــه برد شـــد و به جمـــع چهارتیـــم برتر 

راه پیـــدا کرد.
ایـــران و لبنان قبل از حضور در ایـــن دوره دیدارهای 
دوســـتانه ای در بیـــروت برگـــزار کـــرده بودنـــد کـــه 
 ســـهم تیم کشـــورمان دو باخت و تنها یـــک پیروزی 

بود. 
البتـــه باید دیـــد با توجه بـــه روحیه ای کـــه بازیکنان 
کشـــورمان پیـــدا کرده انـــد و تغییـــرات دفاعـــی که 
النی در ایـــن تیم ایجاد کـــرده، آیا لبنانی هـــا باز هم 
می تواننـــد از ســـد ایران بگذرنـــد یا اینکـــه دختران 
ما فاتـــح بزرگ لقـــب گرفته و بـــه فینـــال می روند.

یزدانی، تنها آزادکار روز اول در المپیک
حسن یزدانی اولین آزادکار تیم ملی ایران است که 
در رقابت های کشتی آزاد المپیک ۲۰۲۴ پاریس روی 

تشک می رود.
 21 15 تا  2024 روزهای  مسابقات کشتی المپیک 
مرداد در پاریس برگزار می شود و کشتی ایران با 11 
سهمیه )6 فرنگی کار و 5 آزادکار( در این رقابت ها 
وارد  را  نماینده  دو  روز  هر  در  و  می کند  شرکت 
آزاد  کشتی  اول  روز  استثنای  به  می کند،  کارزار 
کیلوگرم   86 و   57 وزن  دو  در  پیکارها  این  که 
اینکه  باتوجه به  برگزار می شود و تیم کشورمان 
تنها  بگیرد،  سهمیه  کیلو   57 وزن  در  نتوانست 
را در رقابت های نوبت صبح روی   حسن یزدانی 

تشک دارد.
مهدی محسن نژاد و امین میرزازاده در اوزان 60 
130 کیلوگرم کشتی فرنگی هم روز دوشنبه 15  و 
مرداد اولین نمایندگان فرنگی کار ایران هستند که 

روی تشک می روند.

 خبر
کاپیتان سابق تیم ملی هندبال، روی نیمکت نفت بصره

رجبی: امیدوارم با نفتی ها جام بگیریم
محمدرضـــا رجبی بازیکـــن و کاپیتان 
ســـابق تیم ملی هندبال که سرپرست 
و  وســـتایی  ر فدراســـیون  دبیـــری 
عشـــایری هم هســـت، با ثبت قرارداد 
به عنوان ســـرمربی روی نیمکت تیم 
هندبال نفـــت بصره عراق نشســـت.

رجبـــی که به فدراســـیون روســـتایی 
و عشـــایری مأمـــور شـــده، دربـــاره 
و  قـــی  ا عر تیـــم  بـــا  ش  د ا رد ا قـــر
ســـرمربیگری در تیمـــی کـــه برایـــش 
بـــازی کـــرده، می گویـــد: »مـــن زمانی 
بازیکـــن ایـــن تیـــم بـــودم و دوســـال 
پیاپـــی در بصـــره بازی کـــردم و همراه 
ایـــن تیم جـــام قهرمانی باشـــگاه های 
عـــراق را بدســـت آورده ام. یک بار هم 
بهتریـــن بازیکن لیگ عـــراق با لباس 
بصره ای ها شـــدم. حالا هـــم تصمیم 
گرفتـــه ام بـــه عنـــوان ســـرمربی تیم 

ســـابقم را همراهـــی کنـــم.«
او بـــرای قهرمانـــی تیمـــش در لیـــگ 
هندبال عـــراق برنامـــه دارد: »در این 
تیـــم دو بازیکـــن ایرانـــی بـــه نام های 
شـــهاب صادق زاده و حسین صالحی 
بازی می کننـــد که قراردادهایشـــان را 
تمدید کرده ام و اگر مدیریت باشـــگاه 
نیـــز موافقت کنـــد، یک یـــار خارجی 
دیگـــر هـــم بـــه ترکیـــب تیـــم اضافه 
می کنـــم تـــا بتوانیـــم بـــا قهرمانی در 
لیـــگ عـــراق بـــه جـــام باشـــگاه های 

آســـیا برسیم.«
سرمربی تیم هندبال نفت خوشحال 
اســـت به بصره برگشـــته: »ایـــن تیم 
چندیـــن بازیکن ملی پـــوش عراقی را 
دارد کـــه بســـیار خوب هســـتند و من 
امیـــدوارم بتوانـــم کنـــار ایـــن ترکیب 
مســـیر موفق مربیـــان قبلـــی را ادامه 
دهم. مدیریت این تیم بســـیار خوب 
اســـت و علاقه بســـیاری بـــه هندبال 
دارند. ضمـــن اینکه مـــردم بصره هم 
طرفدار شـــدید این رشـــته هســـتند و 
همیشـــه ســـالن بصره را پر می کنند. 

خوشـــحالم که باز به بصره برگشتم.«
نـــی  بیا مر ز  ا جبـــی  ر ضـــا  ر محمد
اســـت کـــه دوره پیشـــرفته مربیگری 
هندبـــال را مثـــل علیرضـــا حبیبـــی 
پشت ســـر گذاشـــته اســـت. حبیبی 
مربـــی سرشـــناس ایرانـــی حـــالا در 
ایالات متحده شـــاغل اســـت. بدون 
تردیـــد او و چنـــد بازیکن  تـــاپ ایرانی 
کـــه در رومانـــی و فرانســـه بازیگـــری 
حرفـــه ای را ادامه می دهند، می توانند 
ســـرمایه های ارزشـــمندی برای آینده 

هندبـــال ایران باشـــند.

بهترین نتیجه یعنی بین 50 نفر اول باشم
لبیب: می خواهم به خط پایان المپیک برسم

دوچرخه سوار ایرانی باید به خط پایان برسد

حقی: تنهایی لبیب به نفعش است
علیرضـــا حقی، ســـرمربی ســـابق 

 ، ی ر ا چرخه ســـو و د ملـــی  تیـــم 

معتقد اســـت حضور علـــی لبیب 

در المپیـــک 2024 پاریـــس مهـــم 

اســـت و رســـیدن به خـــط پایان. 

او می گویـــد: »اگـــر مســـابقه جاده 

قهرمانی آســـیا بـــود یـــا بازی های 

آســـیایی، قبـــول می کـــردم علی 

نفـــر   50 جـــزو  می توانـــد  لبیـــب 

رکابزنان المپیـــک پاریس به خط 

پایان برســـد. شـــرایط در مسابقه 

ق  فـــر خیلـــی  لمپیـــک  ا ه  د جـــا

می کند. علـــی لبیب بین رکابزنان 

بـــزرگ دنیـــا ناشـــناخته اســـت و 

شـــک نکنیـــد یکســـری از بهترین 

دوچرخه ســـواران در گروه اول به 

خط پایان می رســـند. بنابراین اگر 

لبیب مســـابقه را در جمع 150 نفر 

اول هـــم تمام کند، خوب اســـت. 

بـــه هر حال المپیک ســـطح صاف 

نیســـت و بالا و پایین زیـــاد دارد.«

پیشکســـوت دوچرخه ســـواری، 

تنهایـــی علی لبیـــب در المپیک 

پاریـــس را بـــه نفـــع او می دانـــد: 

»تنهایـــی لبیـــب به نفع اوســـت 

تـــا بـــه ضـــررش چراکـــه بـــه مـــا 

ایرانی هـــا از بچگـــی کار گروهـــی 

را یـــاد نداده انـــد. من همیشـــه 

در مســـابقاتی کـــه تنهـــا بـــودم، 

بهتر نتیجه گرفتم تا مســـابقه ای 

کـــه تیمـــی می رفتـــم. علـــی هم 

رکابـــزن جوانـــی اســـت و جوانی 

می آیـــد.  کمکـــش  بـــه  خیلـــی 

هرچـــه یـــک دوچرخه ســـوار در 

رقابت هـــا، رکابزنان بزرگ را دیده 

باشـــد، محتاط تـــر می شـــود، اما 

لبیب جوان اســـت و ریســـکش 

بالاســـت، درســـت مثـــل میکله 

دوچرخه ســـوار ایتالیایـــی کـــه 

در کل عمـــر رکابزنـــی اش 80 فرار 

از 100 تـــا را رفتـــه بـــود. بنابراین 

ب  ا جـــو یـــی  یک جا یســـک  ر

شـــاید  هـــم  لبیـــب  می دهـــد. 

بیرون از مسابقه 

آرام باشـــد امـــا روی دوچرخـــه 

خیلـــی فعـــال اســـت. بـــه امیـــد 

خدا در مســـابقه جـــاده المپیک 
هـــم خـــوب پـــا می زند.«

به گفتـــه علیرضـــا حقـــی نباید از 

لبیـــب توقع زیـــادی داشـــت: »ما 

نباید توقع از تنها دوچرخه ســـوار 

در المپیـــک را بـــالا ببریـــم چراکه 

بـــزرگان دوچرخه ســـواری ایـــران 

ندیده انـــد.  را  خـــط  آخـــر  هـــم 

امـــا علـــی لبیـــب بهتریـــن گزینه 

فدراســـیون برای المپیک اســـت. 

امیدواریم در بازی های آســـیایی 

ناگویـــای ژاپـــن مـــدال بگیـــرد تا 

چهار ســـال آینده ایران را گارانتی 

کنـــد، درســـت مثـــل مدالـــی که 

فرانـــک پرتـــوآذر در هانگژو گرفت 

و نـــگاه کمیتـــه ملـــی المپیـــک و 

وزارت ورزش را تغییـــر داد. ما قبلاً 

تیـــم یکدســـتی نداشـــتیم امـــا با 

ســـرمایه گذاری فدراســـیون روی 

تیم امیـــد، 3-2 ســـال آینده تیمی 

مثـــل تیـــم دوره ما رو می شـــود.«

علی لبیـــب رکابزن جـــوان، با مـــدال برنز 
قهرمانـــی آســـیا، مســـافر المپیـــک پاریس 
شـــد. او ایـــن روزها تمریـــن می کنـــد تا از 
پـــس مأموریت ســـختش در پاریس برآید. 
هرچنـــد می دانـــد کار راحتـــی نـــدارد، اما 

می خواهـــد بهتریـــن نتیجـــه را بگیرد.

تو با برنز قهرمانی آسیای قزاقستان 
صاحب سهمیه المپیک شدی.

المپیـــک  بـــرای  خیلـــی  مســـابقه  یـــن  ا
تأثیر گذار بود. من هم در قهرمانی آســـیای 
قزاقســـتان تلاش کـــردم تا جـــواب اعتماد 
فدراســـیون را بدهـــم. خدا را شـــکر مدال 
برنـــزم نتیجه خوبـــی بود و من ســـربلند از 
قزاقســـتان بیرون آمدم. دوچرخه سواران 
می داننـــد چقدر کار ســـخت اســـت. حتی 
دوچرخه ســـوار قزاقســـتان هم 5-4 شـــد.

بعد از چهارمی در بازی های آسیایی، 
تو شانس اول برای حضور در المپیک 

پاریس بودی.
بازی هـــای آســـیایی انگیـــزه خیلـــی خوبی 
برایم شـــد، هرچند مـــدال نگرفتـــم اما دو 
مقـــام چهارمـــی گرفتم. من بـــا چهارمی در 
هانگژو به خودباوری رســـیدم تا در المپیک 
نماینده خوبی برای دوچرخه ســـواری ایران 
باشـــم. هرچند دوچرخه ســـوار، هیچ وقت 
آخـــر کار را نمی دانـــد، هرچقدر هـــم آماده 
باشـــد. باید تمرین کنی تا آماده تر باشـــی. 
البتـــه رقابت هـــای قهرمانـــی آســـیا بـــرای 
آمادگـــی مـــن خیلـــی تأثیرگذار 
و  د  بـــو

تشـــکر می کنم کـــه در بازی های آســـیایی و 
قهرمانـــی آســـیا نتیجـــه خوبـــی گرفتم.

تو در المپیک تنها هستی، این کار تو را 
سخت تر نمی کند؟

نه تنهـــا تیم مـــا که حتی بیشـــتر کشـــورها 
تیمـــی بـــه المپیـــک نمی آینـــد. در واقـــع 
المپیک مثل بازی های آســـیایی نیســـت و 
اکثر کشـــورها مثل ما تک ســـهمیه هستند. 

لای  بـــا ســـطح  ی  کشـــورها
دوچرخه ســـواری دنیـــا 

مثل فرانســـه و بلژیک 
 . ینـــد می آ تیمـــی 
مثـــل  م  ر ا و میـــد ا
بازی هـــای آســـیایی از 
پـــس کار برآیم و حتی 

با نتیجـــه خیلی 

بهتـــر مســـابقه را تمـــام کنـــم.
نتیجه خیلی بهتر در المپیک یعنی 

چه؟
دوچرخه ســـواری ایـــران تـــا بـــه حـــال در 
المپیـــک بـــه خـــط پایان نرســـیده اســـت. 
نتیجـــه خوب بـــرای مـــن و ایـــران یعنی در 
جمـــع 50 نفـــر اول قرار بگیرم تا مســـابقه را 
تمام کنم. البتـــه نمی توانـــم از حالا بگویم 
چـــه نتیجه ای می گیـــرم اما شـــرایط قبل از 
المپیک هم تعیین کننده اســـت. امیدوارم 
یـــک نتیجه عالـــی بگیـــرم، درســـت مثل 
بازی هـــای آســـیایی کـــه قبـــل از آن گفته 

بـــودم پیش بینـــی نمی کنـــم.
تجهیزات و دوچرخه به روز، همیشه 
مشکل اصلی رکابزنان ایرانی است؛ 

برای المپیک هنوز این مشکل 
پابرجاست؟

خدا را شکر امسال فدراسیون 
اسپانســـر گرفته و دوچرخه 
جدید بـــرای ما تهیـــه کرده 
اســـت. فکر می کنم اولین 
سالی اســـت که تیم ملی 
تجهیزات بـــرای ما گرفته 
و دوچرخه به روز داریم. 
نتیجـــه  در  تجهیـــزات 
ی  ر ا خه ســـو چر و د
ر  ت محـــو ا تجهیز

تأثیرگذار اســـت.
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تاریخ سازی؛ رؤیای ستاره قایقرانی

 علـــی آقامیرزایی این روزها ســـخت پارو 
می زنـــد تـــا بتوانـــد در آب هـــای پاریس 
نتیجه ای در خور شـــأن قایقرانـــی ایران 
بگیرد. او که بعد از پارگی رباط دســـتش 
خیلی زود بـــه قایقرانی برگشـــت حالا به 
گفتـــه خـــود عـــاوه برجراحی دســـتش 
اخیـــراً یـــک عمـــل دیگـــر را هـــم پشـــت 
ســـر گذاشـــته اســـت. او برای اولیـــن بار 
از مشـــکلی پـــرده برمـــی دارد کـــه 10-15 
ســـال یقـــه او را چســـبیده بـــوده و حـــالا 
بـــا تشـــخیص پزشـــکان برطـــرف شـــده 
اســـت؛ موضوعـــی کـــه پزشـــکان معتقد 
هســـتند زندگـــی آقامیرزایی را بشـــدت 
تحت الشـــعاع قرار داده و زنده ماندن او 

تـــا به امـــروز یـــک معجزه اســـت.
 

 حمایت ها بعد از کسب سهمیه در 
حد المپیک بود؟

 تیـــم ملـــی   ایـــن 15-10 ســـالی کـــه در در
بـــوده ام همیشـــه مشـــکلاتی بـــوده که با 
آن دســـت وپنجه نـــرم کرده ایـــم امـــا اگر 
بخواهیم روی مشـــکلات متمرکز شویم، 
توانی بـــرای جنگیدن نخواهیم داشـــت. 
دغدغه اصلی ما عدم اعزام به مســـابقات 
اســـت، متأســـفانه بـــه کاپ هـــای جهانی 
 المپیـــک قبلی  اعـــزام نشـــدیم و مـــن از
تـــا ایـــن المپیک ســـر خط هیچ مســـابقه 
جهانی نرفته ام کـــه همین موضوع باعث 
 رقبا شـــده اســـت. عقب مانـــدن ما از

 گلایـــه ای نـــدارم و می دانـــم کـــه بودجه 
فدراســـیون محـــدود اســـت امـــا بعـــد از 
ســـهمیه انـــگار همـــه چیـــز تمـــام شـــد. 
مســـئولان اســـتان و فدراســـیون تـــا حد 
 لحـــاظ فنی  توان حمایـــت کردنـــد اما از
مشـــکلاتی وجود داشـــته و جـــو المپیکی 

. نیست
 نیســـت کـــه بگوییـــم   اوضـــاع این طـــور
برای بهتریـــن نتیجه آماده می شـــویم اما 

همیشـــه با غیرتی که داشـــتیم خودمان 
مشـــکلات را حـــل کردیم و بـــرای بهترین 
نتیجـــه بـــه آب زدیـــم، حـــالا هـــم تمـــام 
توان مـــان را در آب های پاریـــس خواهیم 

شت. گذا
 از شرایط رقبا خبر داری؟

شـــرایط ما حتـــی بـــا قایقرانان آســـیایی 
 بلغارســـتان  متفـــاوت اســـت. ازبک ها در
اردو زده انـــد و بقیـــه تیم ها هـــم اردوهای 
خوبی پشـــت ســـر گذاشـــته اند. بنابراین 
A بـــروم  پیش بینـــی اینکـــه بـــه فینـــال 
ســـخت اســـت. 4-3 ســـالی اســـت که به 
مســـابقات جهانـــی نرفته ایـــم و ایـــن از 
لحـــاظ روانی خیلـــی تأثیرات بـــدی روی 

ما دارد.
 ویژگی مهمی که از تو چنین 

قایقرانی ساخته، چه بوده است؟
مـــن اصـــولاً خیلـــی کمال گـــرا هســـتم و 
 هـــر کاری کـــه شـــروع  دوســـت دارم در
می کنـــم بهترین باشـــم. شـــاید هر کس 
دیگـــری رباط دســـتش پـــاره شـــده بود، 
بـــه این زودی برنمی گشـــت امـــا من هنوز 
مصدومیتـــم کامل برطرف نشـــده بود که 
به تمرینات برگشـــتم. شـــاید این دســـت 
هیـــچ وقـــت مثـــل قبـــل نشـــود امـــا من 
 نظـــر ذهنی روی  اهمیـــت نمی دهـــم و از
این دو انگشـــتی که ضعیف شـــده است، 
تمرکز نمی کنـــم. همیشـــه اول به هدفم 
فکـــر کـــرده ام و ســـلامتی در درجـــه دوم 
بوده اســـت، شـــاید عده ای فکر کنند این 
دیوانگی اســـت اما من اهمیت نمی دهم 
و تـــا نفـــس آخر پـــای هدفم می ایســـتم.

 اولین المپیک شیرین تر بود یا حالا 
تکرار حضورت؟

هـــر کدام بـــه نوبـــه خـــود تجربـــه خوبی 
 المپیـــک توکیـــو درگیـــر  اســـت. قبـــل از
کرونـــا بودیم و مـــن تقریبـــاً 8-7 ماه تنها 
 انتخابـــی المپیک  تمریـــن می کـــردم. در
توکیـــو با طلا ســـهمیه گرفتم اما امســـال 
 انتخابـــی پاریـــس به رغم اینکـــه برای  در
اولـــی رفته بودم ســـوم شـــدم. مـــن تنها 
قایقـــران آب هـــای آرام هســـتم کـــه دوبار 

 این  ســـهمیه المپیـــک گرفتـــه اســـت و از
بابت خوشـــحال هســـتم.

 در این مدت موضوعی بوده است 
که بابت پشت سر گذاشتنش و 
ایستادگی در مسیر قهرمانی به 

خودت افتخار کنی؟
 ایـــن مدت دوبـــار جراحی داشـــته ام؛  در
 بـــرای دســـتم و یکبـــار دیگر هم  یک بـــار
به دلیل مشـــکلات تنفسی. ســـال ها بود 
که یک نـــوع بی حالی را تجربـــه می کردم 

 زیـــاد تمرینات باعث می شـــد که  و فشـــار
بیهوش شـــوم و گاهاً دچـــار خفگی. حتی 
4-3 ماه با دســـتگاه اکسیژن می خوابیدم 
و دیگر این موضـــوع را پذیرفته بودم. من 
15-10 ســـال بـــا عذاب و شـــرایط ســـخت 
تمریـــن می کردم اما دم نمـــی زدم و کمتر 
کســـی از مشـــکل مـــن با خبـــر بـــود. به 
پزشـــکان زیـــادی مراجعه کـــردم اما هیچ 
کـــس تشـــخیص نمـــی داد که مشـــکل از 
کجاســـت تا اینکـــه به خاطـــر مصدومیت 

دســـتم به اتـــاق جراحی رفتم و تـــازه آنجا 
فهمیدم که حکمت آســـیب دســـتم چه 
 اتـــاق جراحی  بوده اســـت. زمانی کـــه در
بودم پزشـــکان حین عمل متوجه شدند 
کـــه حفـــره قلبـــم در حـــال بزرگ شـــدن 
 این تشـــخیص پزشکان در  اســـت. بعد از
 انحراف بینی تا نای،  یک عمل ســـخت از
زبان کوچـــک و کام دهانم مـــورد جراحی 
قرار گرفت تا مشـــکل تنفســـی ام برطرف 
 این عمـــل تقریبـــاً 50 تا 60  شـــود. بعـــد از

درصـــد توانم بیشـــتر شـــده اســـت و تازه 
می فهمـــم زندگـــی چیســـت. پزشـــکان 
زنده ماندنم را معجـــزه می دانند و تعجب 
 ایـــن جراحـــی  می کننـــد کـــه تـــا قبـــل از

چگونه زنـــده بودم.
 آمادگی ات را برای حضور در 

المپیک چطور می بینی؟
 ایران فاصله نفـــر دوم کایاک 1000 متر با  در
من زیاد اســـت و نداشـــتن رقیـــب جلوی 
پیشرفتم را گرفته است. من اینجا خودم 

با خـــودم تمرین می کنم اما بـــا تمام کم و 
 از هر حاشـــیه ای سخت  کاســـتی ها به دور
 المپیک قبلی  در حال تلاش هســـتم. در
با کم کاری بعضی از دوســـتان نتوانســـتم 
قایقم را بـــه المپیک ببـــرم و قایقی که به 
 این  مـــن دادنـــد اصلاً خـــوب نبود امـــا در
دوره تلاشـــم را بهتر کرده ام و حالا ســـعی 
می کنم حداقل هدفی کـــه در ذهن دارم 
را تیـــک بزنم و خـــودم از عملکـــرد خودم 

راضی باشم.

کار دشوار میرزایی در پاریس

پدر علی آقامیرزایی از قایقرانان خوب کشـــور بود. روزی که 
او را دیـــدم فکـــر نمی کردم بـــه این جایگاه برســـد اما توانش 
را داشـــت و از همان اول بشـــدت پرتلاش بـــود. اصلاً ویژگی 
بارز آقا میرزایی همین پشـــتکار او اســـت. زمانی که جوان تر 
بود با هـــم به کاپ جهانی رفتیم، یـــادم می آید که قایقرانان 
کشـــورهای دیگـــر همه بـــا تعجب بـــه او نـــگاه می کردند که 
چگونـــه بـــا این جثه ریـــزش می خواهد با آنهـــا رقابت کند.
بـــا اینکه قایقرانی رشـــته اروپایی اســـت کســـب مـــدال برای 
قایقرانـــان ما هنوز امکان پذیر نیســـت. ما هنوز یک پیســـت 
 انزلی با این همه   ایران نداریم. بنـــدر اســـتاندارد قایقرانی در
قهرمـــان قایقرانـــی باید حداقل یک پیســـت داشـــته باشـــد 
امـــا اینطور نیســـت و حتی مـــرداب انزلی را هـــم در اختیار ما 
نمی گذارنـــد و اینقـــدر حجم قایـــق موتوری ها زیاد اســـت که 
اصلاً نمی شـــود تمرین کرد.علـــی آقامیرزایی باتوجه به پارگی 
 بـــود اما خیلی زود برگشـــت. عدم  رباط دســـتش مدتی دور
اعزام به مســـابقات برون مرزی تأثیرات منفی روی قایقرانان 
دارد و باعث عقب افتادگی آنها می شـــود. علی کار ســـختی در 
المپیـــک دارد امـــا می تواند نتیجه ای بهتـــر از توکیو بگیرد.

بعد از ناکامی شاگردان پدرو سنا در بازی های آسیایی هانگژو، فدراسیون قایقرانی عذر او را خواست تا با یک بلیت 
بدون برگشت راهی کشورش برزیل شود. بعد از کنار گذاشتن سرمربی تیم ملی آب های آرام، فدراسیون دیگر مربی 
اســـتخدام نکرد و هرکدام از قایقرانان به همراه مربیان خود در زادگاهشـــان به تمرین پرداختند. آرش بصارت دار 
کســـی اســـت که بعد از هانگژو تا به امروز در کنار علی آقامیرزایی بوده است و بعد از انتخابی المپیک هدایت او را 
در آب های پاریس هم برعهده خواهد داشت. او حالا به رغم اینکه شرایط تمرینی و امکانات رقبا را بهتر می داند اما اینطور می گوید که آقامیرزایی هم بیکار 

ننشسته است و می خواهند به کمک هم در پاریس نتیجه ای را رقم بزنند که تا به حال قایقرانی ایران به خود ندیده است.

 در روزهای منتهی به المپیک شرایط 
علی آقامیرزایی را چطور می بینید؟

فدراســـیون تمـــام تلاشـــش را کـــرد تـــا 
ملی پوشـــان آب هـــای آرام هـــم مثـــل 
روئینگی ها راهی اردوی کازان شـــوند 
 آنجایی که  اما متأســـفانه نشـــد. از
می خواستیم اردوی تدارکاتی برای 
قایقرانـــان در نظر بگیریـــم که با 
کنند،  تمریـــن  دیگـــر  تیم هـــای 
بـــا ازبکســـتانی ها صحبت هایی 
داشـــتیم تا هـــردو بـــرای اردوی 
مشـــترک راهی روســـیه شـــویم 
اما ازبک ها به صـــورت ناگهانی 
برنامه شـــان را عضـــو کردنـــد و 
به خاطر اینکـــه حریف تمرینی 
بـــه  نتوانســـتیم  نداشـــتیم، 
روســـیه برویـــم. حـــالا منتظر 
ایتالیـــا  اردوی  بـــرای  ویزاهـــا 
 ایـــن روزهای آخر  هســـتیم تا از
نهایـــت اســـتفاده را ببریم.
 نگاه ها به قایقرانی این روزها 

المپیکی است؟
وجـــود  کم وکاســـتی هایی  همیشـــه 
دارد. این روزها تمرکز وزارت ورزش و 
کمیته ملی المپیک بیشـــتر روی 
 اســـت و  رشـــته های مدال آور
بقیه رشته ها  به  رســـیدگی 
که شانســـی بـــرای مدال 

ندارنـــد کمـــی ضعیف تر اســـت. به نظـــرم نگاه 
مدیـــران بـــه رشـــته هـــای المپیکـــی یکســـان 
نیســـت، آب های آرام رشـــته اروپایی هاســـت و 
بـــرای گرفتن مدال بـــه برنامه ریـــزی بلندمدت 
 دارد. امـــا ما تمام تلاشـــمان را می کنیم که  نیاز
 المپیک قبلی عملکرد بهتری داشـــته باشیم  از

و بتوانیم بـــه فینال A صعـــود کنیم.
 عدم اعزام آقامیرزایی به مسابقات 

بین المللی مختلف تا چه حد می تواند 
در عملکردش تأثیر منفی بگذارد؟

ســـال  دو  یکـــی،    در ملی پوشـــان  متأســـفانه 
اخیر بـــه مســـابقات زیـــادی اعزام نشـــده اند و 
 بازی های آســـیایی  علـــی آقامیرازیـــی فقـــط در
هانگـــژو و انتخابـــی المپیک پارو زده اســـت. با 
 رقبا نداریم  چنین شـــرایطی ما هیچ محکـــی از
 بقیه تیم هـــا عقب افتاده ایم  و یک جورهایـــی از
اما با ایـــن حال کار خودمـــان را می کنیم و تمام 
 المپیک اســـت. فکر و ذکرمان تاریخ ســـازی در

 خصوصیت بارز علی آقامیرزایی 
چیست؟

 آقامیرزایـــی که همه  یکـــی از خصوصیات بـــارز
 اســـت.  هم می دانند، سختکوشـــی و پشـــتکار
 بالاتریـــن فشـــارها تمریـــن می کنـــد و دم  او در
 بازی های  نمی زنـــد. مصدومیتـــی کـــه قبـــل از
 او را خیلـــی ســـخت کرد  آســـیایی داشـــت، کار
و یکـــی از دلایـــل ناکامـــی اش در هانگـــژو هـــم 
همیـــن موضوع بـــود. شـــاید هرکـــس دیگری 
بود، با وجـــود ایـــن مصدومیت نمی توانســـت 

اینقدر ســـریع به اوج برگـــردد امـــا آقامیرزایی 
تلاشـــش را بیشـــتر کـــرد و در حداقـــل زمـــان 
 کایـــاک 100 متر  ممکـــن بـــه آب برگشـــت. او در
نفر اول ایران اســـت و فاصله قایقـــران دوم این 
مـــاده با او چیـــزی حـــدود 10 ثانیه اســـت که در 
قایقرانـــی این زمان خیلی زیادی اســـت. همین 
 ایران رقیبی نداشـــته  هم باعث شـــده تـــا او در
باشـــد و خـــودش با خـــودش رقابـــت کند.
 از شرایط رقبای آسیایی او خبر دارید؟

تقریباً بـــا 3-2 تیم مثـــل ازبکســـتان و چین در 
ارتبـــاط هســـتم، آنهـــا واقعـــاً تمرینـــات خوبی 
دارنـــد. قایقرانان چینـــی با اروپایی هـــا تمرین 
دارنـــد و بیشـــتر رقبـــای آســـیایی ما بـــه صورت 
مســـتمر در مســـابقات و کمپ های بین المللی 
 دارنـــد. قایقرانی رشـــته پرمدالی اســـت  حضور
و برخلاف مـــا بقیه کشـــورهای آســـیایی تمرکز 

زیـــادی روی آن دارند.
 از آنجایی که قایقرانی ایران با مدال 

المپیک فاصله دارد، هدفتان در پاریس 
چیست؟

 این  ما بیکار ننشســـته ایم، رکوردهای علـــی در
مـــدت خیلی بهتر شـــده و کم شـــده اســـت. او 
 تمرینـــات می گـــذارد   تـــوان دارد در هرچـــه در
و امیـــدوارم کـــه بتوانـــد مقـــام ســـوم انتخابی 
 پاریـــس جبـــران می کنـــد. تمام  المپیـــک را در
هـــم و غم مـــان المپیـــک اســـت و می خواهیم 
تاریخ ســـاز شـــده و نتیجـــه ای رقم بزنیـــم که تا 

به حـــال نداشـــته ایم.

از رقبا عقب افتاده ایم
 بصارت دار:نگاه مدیران به المپیکی ها یکسان نیست

قایقرانی همیشه برای المپیک یک پای کاروان ورزشی ایران بوده؛ هر چند هیچ وقت قایقرانان ایران از دور مقدماتی صعود نکرده اند. این بار هم علی آقامیرزایی یکی از 
مسافران پرواز ایران-پاریس است؛ ستاره تیم ملی آب های آرام که همیشه جور قایقرانی را کشیده است. او بعد از المپیک توکیو حالا دومین حضورش را زیر آسمان پاریس 
تجربه می کند. از آنجایی که قایقرانی ایران با اروپا و جهان فاصله زیادی دارد، نمی شود از او توقع مدال داشت اما به گفته خودش قایقش را به آب های پاریس خواهد 

انداخت تا نتیجه ای بهتر از المپیک قبل را رقم بزند.
آقامیرزایی هیچ شباهتی به رقبایش ندارد؛ او از جایی پا به المپیک می گذارد که حتی یک پیست استاندارد هم برای قایقرانی ندارد و همین موضوع باعث شده تا او در 
تالاب انزلی و بین رفت و آمد قایق های موتوری پارو زده و یک تنه خودش را به آب های پاریس برساند. او هرروز در طوفان های زندگی هم پیمان با قایق و پاروهایش به دل 
تالاب انزلی می زند و می خواهد رؤیاهایش را تا مرزهای پاریس دنبال کند. ستاره تیم ملی آب های آرام که قبل از بازی های آسیایی رباط دستش پاره شد، خیلی زودتر از 
آنچه پیش بینی می شد، به آب ها برگشت. آقا میرزایی به گفته خودش اخیراً هم جراحی دیگری را برای مشکات تنفسی اش پشت سر گذاشته است اما بافاصله بعد از 10 روز برگشت که ثابت کند تا آخرین نفس پای 

رسالتش می ایستد. قایقران ملی پوش دقیقاً از همان هاست که در یک گوشه از دنیا نبردهای بزرگی می کنند برای فتح آرزوهایشان تا زندگی را آنطور که باید، زندگی کنند.

آقامیرزایی:4ماهبادستگاهاکسیژنمیخوابیدم
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سی و سومین دوره بازی های المپیک، از

 
 5 مردادماه در پاریس شروع می شود. پاریس عروس 

شهرهای دنیا، بعد از سال های 1900 و 1924 برای سومین بار 

میزبان بزرگترین رویداد ورزشی دنیا شده است. در واقع با 

برگزاری المپیک 2024 پاریس، این شهر صدمین سالگرد بازی های 

المپیک 1924 را جشن می گیرد. مراسم افتتاحیه این بازی ها اما متفاوت 

از المپیک های قبلی است؛ به جای ورزشگاه این بار افتتاحیه روی رود سن 

پاریس برگزار می شود. کاروان ورزشی ایران به نام خادم الرضا با شعار صلح 

برای کودکان در این دوره حضور دارد. هرچند این بار برخاف دوره های 

قبل کاروان ایران کوچکتر است. کاروان ایران فعاً 37 سهمیه گرفته که

 

 9 سهمیه برای زنان و 25 سهمیه برای مردان است. 26 روز مانده تا افتتاح 

بازی ها هنوز سهمیه های کاروان ایران کامل نشده و رشته های شنا و 

دوومیدانی شانس سهمیه دارند. روزنامه ایران ورزشی این روزها 

برای آشنایی مردم ورزش دوست ایران پرونده ویژه ای برای 

مسافران و ورزشکاران المپیکی گشوده که هر روز 

تقدیم نگاه تان می شود.

گپ

از مرداب انزلی تا آب های پاریس



یادداشت

اسماعیل خرسندل
کارشناس ژیمناستیک

3 دوشنبه   11 تیر 1403  شماره 7593

newspaper.inn.ir iranvarzeshii

گزارش

پریسا غفاری
خبر نگار

پرونده ویژه 

المپیک پاریس سی و سومین دوره بازی های المپیک، از 5 مردادماه در پاریس شروع می شود. پاریس عروس 
شهرهای دنیا، بعد از سال های 1900 و 1924 برای سومین بار میزبان بزرگترین رویداد ورزشی 
دنیا شده است. در واقع با برگزاری المپیک 2024 پاریس، این شهر صدمین سالگرد بازی های 
المپیک 1924 را جشن می گیرد. مراسم افتتاحیه این بازی ها اما متفاوت از المپیک های قبلی 
است؛ به جای ورزشگاه این بار افتتاحیه روی رود سن پاریس برگزار می شود. کاروان ورزشی 
ایران به نام خادم الرضا با شعار صلح برای کودکان در این دوره حضور دارد. هرچند این بار 
برخلاف دوره های قبل کاروان ایران کوچکتر است. کاروان ایران فعلاً 37 سهمیه گرفته که 
9 سهمیه برای زنان و 25 سهمیه برای مردان است. 26 روز مانده تا افتتاح بازی ها هنوز 
سهمیه های کاروان ایران کامل نشده و رشته های شنا و دوومیدانی شانس سهمیه دارند. 
روزنامه ایران ورزشی این روزها برای آشنایی مردم ورزش دوست ایران پرونده ویژه ای برای 

مسافران و ورزشکاران المپیکی گشوده که هر روز تقدیم نگاه تان می شود.

 
 قبول   داری کـــه با انتخاب یک 
ژیمناســـت بـــرای پرچمـــداری 

شده؟ سنت شـــکنی 
 واقعاً هیجان زده هستم و اصلاً 
فکـــرش را هـــم نمی کـــردم که 
پرچمدار شوم. اصلاً انتظارش 
را نداشـــتم که پرچمدار کاروان 
ژیمناســـتیک  خانـــواده  از  را 
انتخـــاب کننـــد امـــا بـــه خاطر 
و  ورزش  وزارت  ویـــژه  نـــگاه 
کمیتـــه ملی المپیک به رشـــته 

ما بســـیار خوشـــحالم.
  پرچمـــداری کاروان ایران چه 

حس وحالـــی دارد؟
انتخابـــم بـــه عنـــوان پرچمدار 
قابـــل  المپیـــک حس وحـــال 
توصیفـــی نیســـت. پرچمداری 
المپیـــک  رگ  بـــز میـــدان  در 
شایســـتگی می خواهـــد و ایـــن 
یعنـــی مـــن شایســـتگی اش را 

داشـــته ام.
ر  د  ، ت نقـــره ا ل  ا مـــد بـــا     
بازی هـــای آســـیایی یـــک تنه 
ژیمناســـتیک  بـــه  را  نگاه هـــا 
برگرداندی و حـــالا پرچمداری 
تو گـــواه ایـــن موضوع اســـت.

ژیمناســـتیک قبـــل از نقره من 
در بازی های آسیایی هم مدال 
داشـــت اما انگار بعـــد از مدال 

من رنســـانس بوجود آمد. قبلاً 
زنـــگ تفریـــح ورزش هـــا بودیم 
امـــا ایـــن مـــدال نگاه هـــا را بـــه 
ژیمناســـتیک برگردانـــد و حالا 
مشخص است که وزارت ورزش 
و کمیته ملی المپیک حســـاب 

دیگـــری روی ما بـــاز کرده اند.
  اول مدال تاریخـــی بازی های 
ســـهمیه  لا  حـــا و  یی  ســـیا آ

. لمپیـــک ا
بعـــد از مـــدال نقـــره تاریخـــی 
آســـیایی  بازی هـــای  در  کـــه 
هانگـــژو گرفتـــم، این ســـهمیه 
یـــن  یخی تر تار ز  ا یکـــی  هـــم 
اتفاقـــات ژیمناســـتیک اســـت. 
بـــرای  زیـــادی  تـــلاش  واقعـــاً 
 ۱۶ مـــن  شـــد.  ســـهمیه  ایـــن 
ســـال اســـت که ژیمناســـتیک 
کار می کنـــم و مـــزد زحماتـــم را 
بـــا نقـــره بازی هـــای آســـیایی و 
سهمیه المپیک گرفتم. خیلی 
خوشـــحالم که این ســـهمیه را 
صاحب شـــدم. سعیدرضا کیخا 
تـــا یک قدمـــی ســـهمیه رفـــت 
امـــا نتوانســـت و من توانســـتم 
بـــرای اولین بار این ســـهمیه را 
بگیـــرم و ژیمناســـتیک ایران را 
به همـــه دنیا بشناســـانم. همه 
می گفتنـــد ژیمناســـتیک ایران 
زنـــگ تفریح اســـت و مـــدال و 
موفقیتـــی نـــدارد اما حـــالا هم 
مـــدال داریـــم و هـــم ســـهمیه 

المپیـــک.
  

برای حضـــور در المپیک چقدر 
شـــانس بـــرای خـــودت قائـــل 
؟ هســـتی
من در چهار مســـابقه انتخابی 
المپیـــک شـــرکت کـــردم کـــه 
ســـه  در  هـــم  خوبـــی  نتیجـــه 
جـــام  ر  د  ، گرفتـــم بقه  مســـا
جهانـــی آلمان نقره ای شـــدم و 
رنکینگ اول را به دست آوردم. 
در مســـابقه با قطر بدشانســـی 
کـــه  آن طـــور  نتیجـــه  و  آوردم 
می خواستم، نشـــد و نتوانستم 
بـــه فینـــال مســـابقات راه پیدا 
کنـــم. امـــا در آن مســـابقه بـــا 
حریف اســـترالیایی خـــودم که 
مســـابقه قبلـــی اش را خـــراب 
کـــرده بـــود، اختـــلاف امتیـــاز 
داشـــتم و خـــدا را شـــکر همان 
یک اختلاف امتیاز ســـبب شد 
در جایـــگاه دوم قـــرار بگیـــرم و 
ســـهمیه المپیـــک را به دســـت 

. بیاورم
  خیلی طول کشـــید تا سهمیه 

المپیک تو رســـماً اعلام شد.
مشـــکلی در مســـابقات آخـــر و 
یـــک نمـــره پیـــش آمده بـــود و 
مـــن بلاتکلیـــف بـــودم. خیلی 
ناراحـــت بودم و فکـــر می کردم 
ســـهمیه ام از دســـت مـــی رود. 
بعد از اینکه فدراسیون جهانی 
ســـهمیه مـــرا اعلام کـــرد خیلی 
خوشحال شـــدم و حس خیلی 

خوبی داشـــتم.
 فکر می کنی در المپیک 

مدال بگیری؟
 ژیمناستیک ورزش لحظه هاست 
و ممکـــن اســـت هـــر لحظـــه یک 
لغزش سبب شـــود از رتبه اول به 
آخر برســـی اما من همـــه وجودم 
را می گذارم تـــا در المپیک خوش 

بدرخشم.
  مثل اینکه همیشـــه حواســـت 

به مادرت هســـت.
 مـــادرم یکـــی از افرادی اســـت 
که همیشـــه حواســـش به من 
بوده و پشـــت من اســـت. قبل 
از اینکـــه ســـهمیه المپیکـــم را 
خیلـــی  کننـــد  اعـــلام  رســـماً 
ناراحت بـــودم اما حـــالا خیلی 
خوشـــحالم کـــه دل مـــادرم را 

شـــاد کردم.
بـــه  بایـــد  ایـــن ســـهمیه  بـــا    
ژیمناســـتیک توجـــه بیشـــتری 

شـــود.
متأســـفانه سال هاســـت کـــه از 
ژیمناســـتیک آن طـــور که توقع 
داریـــم، حمایت نمی شـــود. ما 
در بازی های آســـیایی و المپیک 

خودمان را ثابـــت کردیم و حالا 
انتظـــار داریـــم، وزارت ورزش 
و کمیتـــه ملـــی المپیـــک نـــگاه 
ویـــژه ای به ما داشـــته باشـــند. 
البته فدراســـیون همه تلاشش 
را به کار می گیرد اما نیاز اســـت 
کـــه همه به ژیمناســـتیک توجه 
کننـــد. البتـــه بعـــد از بازی های 
آســـیایی توجه به ژیمناســـتیک 
بیشـــتر شـــده بود اما امیدوارم 
با ســـهمیه المپیک بیشتر مورد 

توجه قـــرار بگیریم.
 مشکلی در ژیمناستیک 

وجود دارد؟
مـــا همیشـــه خواســـته هایمان 
را بـــه گـــوش مســـؤلان ورزش 
بـــه  امیـــدوارم  رســـانده ایم. 
این مـــورد کمـــی بیشـــتر توجه 
شـــود. حالا مهم ترین مشـــکل 
ورزشـــکاران ژیمناست نداشتن 
اگـــر  اســـت،  ورزشـــی  ســـت 
امکانـــات و تجهیـــزات بـــرای ما 
فراهـــم شـــود اساســـاً انگیزه ما 

دوبرابـــر می شـــود. 
کـــه  اصلـــی  دلایـــل  ز  ا یکـــی 
نـــی  ما ز هیـــچ  ســـتیک  یمنا ژ
بـــه  نمی کنـــد  فت  پیشـــر
تجهیـــزات  و  امکانـــات  نبـــود 

. د د می گـــر بر
 فکـــر نمی کنـــم فراهـــم کردن 
یـــک ســـت ۶ وســـیله در ایران 
برای ورزشـــکاران ژیمناستیکی 
کار ســـختی باشـــد. وســـایل ما 
قدیمی اســـت و ما نیـــاز داریم 
از وسایل به روز استفاده کنیم. 
کار کـــردن بـــا وســـایل قدیمی 
خیلی دشـــوار است و در صورت 
به روز شـــدن وســـیله ها بیشتر 
ن  نگیزه مـــا ا و  می کنیـــم  کار 
بیشـــتر می شـــود. وزارت از مـــا 
حمایت کرده امـــا امیدوارم این 

توجه ها بیشـــتر شـــود.
 حالا هم در شهرداری 

گرگان کار می کنی.
ملـــی  کمیتـــه  همـــکاری  بـــا   
 ، ش ز ر و ت  ر ا ز و و  لمپیـــک  ا
شـــهرداری گرگان مرا استخدام 
کـــرد. البتـــه فعـــلاً بـــه دلیـــل 
تـــی  مد لمپیـــک  ا ی  هـــا و رد ا
ســـرکار نمی روم. خوشـــبختانه 
بـــا حضـــور کیومرث هاشـــمی، 
وزیـــر ورزش در شـــهر گـــرگان 
که برای تماشـــای بـــازی فینال 
بســـکتبال بـــه این شـــهر آمده 
بود، سفارش مرا به سیدالنگی 
شـــهردار گـــرگان کـــرد و او هم 
همکاری های لازم را انجام دارد.

)باخنـــده(

مهدی الفتی پس از 60 سال ژیمناستیک 
ایـــران را بـــه ســـهمیه المپیـــک رســـاند؛ 
سهمیه ای که ســـال های خیلی دور فقط 
دو ژیمناست گرفته بودند؛جلال بازرگان 

و جمیله سروری.

مهـــدی الفتـــی ملی پـــوش ژیمناســـتیک 
ایـــران پـــس از چنـــد مرحله تـــلاش برای 
ســـهمیه المپیـــک کـــه از ســـال 1402 آغاز 
شـــده بـــود، ســـرانجام بـــه این ســـهمیه 
ارزشـــمند رســـید. او کـــه بـــا مـــدال نقره 
بازی های آســـیایی هانگژو تاریخ  جدیدی 
را برای ژیمناســـتیک نوشـــته بود و اولین 
مـــدال تاریـــخ ایـــن رشـــته در بازی هـــای 
آســـیایی را گرفتـــه بـــود، بعـــداز چند ماه 
دومیـــن موفقیت بزرگـــش را هم صاحب 
شـــد. ارزش ســـهمیه الفتی به خاطر این 
اســـت که او بالاخره ژیمناســـتیک ایران را 

بعد از 60ســـال بـــه المپیک رســـاند.
قبل از ژیمناســـت گرگانی، دو ژیمناســـت 
ایرانـــی پا بـــه المپیک گذاشـــته بودند که 
ایـــن موضـــوع مربوط بـــه ســـال های دور 
می شـــود. المپیک 1964 توکیو که کاروان 
ایـــران بـــا 63 ورزشـــکار شـــرکت کـــرد که 
سهم ژیمناســـتیک دو سهمیه بود. جلال 
بـــازرگان و جمیله ســـروری دو ژیمناســـت 
ایرانـــی بودنـــد کـــه در اولین تجربـــه رتبه 
خوبـــی به دســـت نیاوردنـــد. بـــازرگان در 
6 اســـباب نفـــر 118 شـــد و در ماده هـــای 
مختلف هـــم به فینال نرســـید و به کارش 

در همـــان مرحلـــه مقدماتی پایـــان داد. 
جمیله ســـروری هم در 6 اســـباب به مقام 
82 بســـنده کرد و در 4 مـــاده ای هم که در 
آنها شـــرکت کرده بـــود، جـــواز حضور در 

فینـــال را نگرفت.
ســـعیدرضا کیخا هـــم در روزهای ســـخت 
کرونایـــی، تا یک قدمی ســـهمیه المپیک 
توکیـــو پیـــش رفـــت ولـــی شـــیوع کرونـــا 
در سراســـر جهـــان ســـفر او را بـــه جـــام 
جهانـــی باکـــو لغو کـــرد تـــا او کـــه یکی از 
ایـــران بـــود و  بهتریـــن ژیمناســـت های 
فاصلـــه زیـــادی بـــا دروازه توکیو نداشـــت 

با بدشانســـی تمام در حســـرت ســـهمیه 
المپیـــک مانـــد و با پیشـــنهاد باشـــگاهی 
در اســـترالیا مهاجـــرت کرد و حـــالا مربی 
اســـت. درخشـــش الفتـــی باعث شـــد تا 
هیـــأت اجرایـــی روزهـــای خاطره انگیـــزه 
او در پاریـــس را تکمیـــل کند؛ با ســـپردن 
پرچـــم کاروان ایـــران بـــه او در افتتاحیـــه 
بازی های المپیک. شـــاید همین موضوع 
انگیزه مهـــدی الفتـــی را چندبرابـــر کند، 
البتـــه خیلی ها با شـــناختی کـــه از الفتی 
دارنـــد، امیدوارنـــد او به فینـــال المپیک 

هم برســـد.

پسر تاریخ ساز ژیمناستیک پس از 60 سال سهمیه گرفت

 پرچمداری 

الفتــــــــــــی:بهمدالالمپیکفکرمیکنم

مدالبا آرزوی

  خیرخواه: خبرهای خوبی
 از پاریس می شنوید

رضا خیرخـــواه 6-5 ماهی اســـت که مســـتمر تمرینات مهدی 
الفتی را در قزویـــن زیر نظر دارد. او امید زیادی به درخشـــش 
شـــاگردش در المپیک پاریس دارد. حـــالا خیرخواه تمرینات 
الفتـــی را به تهـــران منتقل کـــرده تا پســـر تاریخ ســـاز گرگانی 
قبل از ســـفر به پاریـــس در خانـــه ژیمناســـتیک تمرین  کند. 
رضـــا خیرخواه ســـرمربی تیم ملی ژیمناســـتیک بـــا تمجید از 
الفتی می گوید: »او برای نخســـتین بار در تاریخ ژیمناســـتیک 
ایران ســـهمیه المپیـــک را گرفت و بدون تردیـــد امروز جزو 5 
ژیمناســـت این رشـــته در پرش خرک محســـوب می شود.« او 
برای صعود شـــاگردش بـــه فینال المپیـــک برنامـــه دارد: » در 
فرصـــت مانده تا شـــروع رقابت های المپیـــک، در برنامه های 
تمرینـــی الفتـــی تدابیـــری اتخـــاذ شـــده تا بـــه امید خـــدا به 
فینـــال راه پیدا کند، امـــا اینکه به طور حتم روی ســـکو برود، 
نمی تـــوان از حـــالا پیش بینی کـــرد. او حالا آمادگـــی و انگیزه 
خیلـــی زیـــادی دارد و اگـــر خـــودش را بـــاور داشـــته باشـــد، 
می تواند جـــزو 5-4 نفر برتر قرار بگیرد. من تاکنون شـــاگردی 
باانگیزه تـــر از او نداشـــته ام و مطمئنـــم خبرهـــای خوبـــی از 

پاریس خواهید شـــنید.«

مهدی الفتی یک استعداد ناب است، او در فینال 
بازی های آسیایی هانگژو دو پرش روز دنیا را روی خرک 

به خوبی انجام داد و صاحب مدال نقره شد. او در 
فینال بازی های آسیایی هانگژو هم  تک تک حرکات روی 

خرک را طوری انجام داد که همه لذت بردند. الفتی اگر 
بتواند هیجان و استرس خود را در المپیک کنترل کند، 

می تواند فینالیست شود. ژیمناست تاریخ ساز ایرانی  بعد 
از هانگژو و سهمیه ای که گرفت در عین جوانی انرژی 

زیادی برای تمرین می گذارد. امیدواریم در روزهای 
باقیمانده تا المپیک آسیب نبیند و بتواند برنامه اش را 
در پاریس کامل به نمایش بگذارد. المپیک بزرگ ترین 
رویداد ورزشی جهان است و مسابقات ژیمناستیک آن 

هم که دیگر خاص و حتی همه بلیت هایش  فروخته شده 
است. پس ورزشکاری که  سهمیه می گیرد باید از لحاظ 
روانی هم باید خیلی آماده باشد. تماشاگران زیادی  در 

سالن حضور دارند و ژیمناست ها اوج هنرشان را آنجا 
رو می کنند.  ژیمناست جوانی مثل الفتی که اولین بار 

قدم به المپیک می گذارد و مسئولیت پرچمداری کاروان 
کشورش را هم عهده دار است بار سنگینی را به دوش می 

کشد پس برای آمادگی ذهنی اش بالا باید  روانشناسی  
کنارش  باشد تا با او در شرایط مسابقه صحبت کند ، به او 

انگیزه بدهد و فشار را از روی دوشش بردارد، در واقع به 
نوعی او را سبکبال به میدان بفرستد. البته  اگرمسئولان 

فدراسیون و رسانه ها فشار مدال آوری را از روی او بردارند، 
الفتی خودش مسیر را طی کند. چرا که او تجربیات لازم 

را از حضور در  کاپ ها و جام های جهانی دیده و می تواند 
گلیمش در پاریس  را از آب بیرون بکشد. ژیمناست 

بااخلاق برای رسیدن به اینجا خیلی زحمت کشیده و در 
گرگان با امکانات کم کار کرده و توانسته بعد از 60 سال 

ایران را صاحب سهمیه المپیک کند. 
کاش روز مسابقه ، روز الفتی باشد 

تا با  انرژی خوب دو پرش خیلی 
ایده آل انجام دهد و بتواند بهترین 

نتیجه را برای کاروان بگیرد.

 مهدی الفتی 
روانشناس می خواهد

مهـــدی الفتـــی همراه نـــدا شهســـواری پینگ پنگ باز ملی پـــوش، در افتتاحیـــه المپیک پاریس بـــا حمل پرچم ســـه رنگ، در قایقی پیشـــاپیش 
کاروان ورزشـــی ایران روی رود ســـن پاریس رژه می رود؛ رژه ای متفاوت. او که از انتخاب هیأت اجرایی کمیته المپیک هیجان زده اســـت، به گفته 
خـــودش فکرش را هم نمی کرد کـــه پرچم ایران را در پاریس حمـــل کند. او با نقره اش در هانگـــژو نگاه ها را به ژیمناســـتیک برگرداند و حالا این 
بـــار به دنبـــال صعود به فینـــال و بعد از آن تاریخ ســـازی در المپیک اســـت. الفتی حـــالا تمام هم وغمش تمرین اســـت و به نظـــر رضا خیرخواه 
ســـرمربی اش، اگر او خودش را قبول داشـــته باشـــد می تواند در جمـــع 5-4 نفر برتر پرش خرک جهـــان قرار بگیرد. تصویرهـــای بیادماندنی او با 
پرچـــم ایران و دور افتخارش در ســـالن ژیمناســـتیک هانگژو و درحالی که ســـرود ایران نواخته می شـــد، چشـــمان همه ایرانی هـــا را بارانی کرد 
و حـــالا که المپیکی شـــده، می خواهد به فینال برســـد و حتی شـــاید روی ســـکو یکی از ســـه مدال خوشـــرنگ را به گـــردن بینـــدازد و این بار در 

بزرگترین رویداد جهانـــی با پرچم ایـــران دور افتخار بزند.
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پرونده ویژه 

المپیک پاریس

سی و سومین دوره بازی های المپیک، از 5 مردادماه در پاریس شروع می شود. پاریس عروس 
شهرهای دنیا، بعد از سال های 1900 و 1924 برای سومین بار میزبان بزرگترین رویداد ورزشی 
دنیا شده است. در واقع با برگزاری المپیک 2024 پاریس، این شهر صدمین سالگرد بازی های 
المپیک 1924 را جشن می گیرد. مراسم افتتاحیه این بازی ها اما متفاوت از المپیک های قبلی 
است؛ به جای ورزشگاه این بار افتتاحیه روی رود سن پاریس برگزار می شود. کاروان ورزشی 
ایران به نام خادم الرضا با شعار صلح برای کودکان در این دوره حضور دارد. هرچند این بار 
برخلاف دوره های قبل کاروان ایران کوچکتر است. کاروان ایران فعلاً 37 سهمیه گرفته که 
9 سهمیه برای زنان و 25 سهمیه برای مردان است. 25 روز مانده تا افتتاح بازی ها هنوز 
سهمیه های کاروان ایران کامل نشده و رشته های شنا و دوومیدانی شانس سهمیه دارند. 
روزنامه ایران ورزشی این روزها برای آشنایی مردم ورزش دوست ایران پرونده ویژه ای برای 

مسافران و ورزشکاران المپیکی گشوده که هر روز تقدیم نگاه تان می شود.

یک بـــار حضـــور در قهرمانی آســـیا کافی بود 
تا چشـــمان محمـــد بنـــا، یکـــی از بهترین 
کشـــتی گیران حال حاضر ایران و حتی دنیا 
را ببیند. شـــاید هم وقتـــی بنا، محمدهادی 
ســـاروی را در وزن ۸۷ کیلوگرم مســـابقات 
قهرمانی آســـیا ۲۰۱۹ دید، تصـــورش این بود 
کـــه یک بار دیگر قاســـم رضایی بـــه ترکیب 

تیم ملی برگشـــته است.
همـــه حرکات و روش کشـــتی گرفتن هادی 
شـــبیه بـــه قاســـم رضایـــی بـــود؛ در خاک 
نشســـتن و بارانـــداز زدنـــش هم شـــبیه به 
قاســـم رضایـــی بـــود؛ کپـــی برابـــر اصـــل؛ 
حتـــی مدال هایی کـــه گرفت هم شـــبیه به 

مدال هـــای قاســـم رضایی بود. بـــه همین 
دلیـــل هم بلافاصلـــه بعد از قهرمانی آســـیا 
با خواســـت محمد بنا، هادی ساروی تغییر 
وزن داد و در ۹۷ کیلوگرم روی تشـــک رفت.
جهانی ۲۰۱۹ اولین رویـــدادی بود که هادی 
در آن بـــه میـــدان رفت؛ دســـتش به مدال 
نرســـید اما تقریباً همه مطمئـــن بودند که 
هـــادی خیلی زود بـــه یکـــی از بهترین های 
ایـــن وزن تبدیـــل می شـــود و حـــالا همـــان 

موقع گرفتـــن بهترین مدال اســـت.
خیلی هم طول نکشـــید که هادی ســـاروی 
به مـــدال رســـید؛ بازی های المپیـــک توکیو 
با وجود ناداوری آشـــکار در مســـابقه با آرتور 
آلکســـانیان، مدال برنز المپیک توکیو را به 
دســـت آورد؛ مدالـــی که اولین مـــدال او در 

بزرگسالان بود.
چند ماه بعـــد در جهانـــی ۲۰۲۱ نروژ طلای 
جهـــان در وزن ۹۷ کیلوگرم را کســـب کرد 
تـــا خـــودش را در ایـــن وزن جـــا بینـــدازد. 
هـــر چند کـــه جهانی بلگـــراد خیلـــی برای 

هادی ســـاروی آمد نداشت؛ دو بار میزبانی 
صرب هـــا فقط دو مـــدال برنز بـــرای هادی 
بـــه ارمغـــان آورد تـــا مثـــل قاســـم رضایـــی 
صاحـــب یـــک طـــلا و ســـه برنـــز جهـــان و 

المپیک باشـــد.
یـــک طـــلای المپیـــک و ســـه برنـــز جهان 
مدال هـــای قاســـم رضایـــی بـــوده و هادی 
هـــم تـــا اینجـــا یـــک طـــلا و دو برنـــز جهان 

و یـــک برنـــز المپیک را 
گرفتـــه؛ تنهـــا تفاوت هم 

این بوده که طـــلای هادی 
بـــوده و طـــلای  در جهانـــی 

قاســـم در المپیک. حالا هادی 
می خواهـــد در پاریس طـــلا بگیرد 

تـــا از نزدیک ترین رفیقش در کشـــتی 
فرنگـــی پیـــش بیفتد.

 کلکسیون ساروی مدال زرین المپیک کم دارد

ستاره  آملی امیدوار به کسب طلا

اســـامی نفـــرات حاضـــر در وزن 97 کیلوگـــرم بازی های 
المپیـــک پاریس اعلام شـــده و رقبای هادی ســـاروی در 

این بازی ها مشـــخص شـــده اســـت.
 رقبایـــی که به جـــز دو نفر بقیـــه بعید اســـت بتوانند در 
مســـیر مدال آوری هادی ســـاروی مشـــکل ایجاد کنند. 

آرتور الکسانیان ارمنســـتانی و گابریل روسیلو کوبایی دو 
مدعی جدی این وزن هســـتند. به جـــز این دو نفر فادی 
روابـــه الجزایـــری، ابوبکر خاســـلاخاناو بلاروســـی، آرتور 
عمـــروف از جمهوری چـــک، محمد گبر مصـــری، آروی 
ســـاوولاینن فنلاندی، رابرت کوبلیاشـــویلی گرجستانی، 
کویـــن کاســـتیلو هندوراســـی، کیـــم ســـئونگ جین از 
کـــره جنوبـــی، مینـــگاداس ونکاتیـــس از لیتوانـــی، آلن 
ورا امریکایـــی، رســـتم آســـاکالوف ازبکســـتانی و اوزور 
ژوزوپبکوف قرقیزستانی، 12 نفری هستند که در پاریس 

بـــه روی تشـــک می روند. 
عـــلاوه بر ایـــن نفـــرات آرتـــور سرکیســـیان روســـی هم 

ســـهمیه حضـــور در المپیـــک را گرفتـــه اما بـــا توجه به 
تحریم بسیاری از کشـــتی گیران روسی با تصمیم کمیته 
بین المللی المپیک شـــاید این کشـــتی گیر هم حضور در 

المپیک را از دســـت بدهد.
 البته کمیته بین المللی المپیک به 12 ورزشـــکار روســـیه 
شـــانس حضور در پاریس را داده که یکـــی از این نفرات 
هـــم سرکیســـیان اســـت اما شـــاید این کشـــتی گیر هم 
در صورتـــی که روس هـــا ایـــن دوره از بازی هـــا را تحریم 
کنند؛ شـــانس حضور در المپیک را از دســـت بدهد اما 
اگر روســـیه اجازه حضور به معدود ورزشـــکارانش بدهد؛ 
این کشـــتی گیر هـــم می تواند تبدیـــل به یکـــی از رقبای 

هادی ســـاروی شود.
 از ایـــن اســـامی هم مشـــخص اســـت کـــه هـــادی برای 
رســـیدن به مدال مسیر ســـختی در پیش ندارد. گرفتن 
طلا شـــاید کمی سخت باشـــد اما مدال او را در المپیک 

باید قطعی دانســـت.

نفــــــراین
  نگاهی 

به رقبای هادی 
در پاریس

 وقت طلای المپیک است 

شاید یک ورزشـــکاری در دوران قهرمانی خود چندین مدال 
جهانی بگیرد که بســـیار ارزشـــمند باشـــد امـــا وقتی همین 
ورزشـــکار به مدال المپیک می رســـد در دنیـــا جایگاه دیگری 
را پیـــدا می کنـــد و نگاه هـــا بعـــد از مـــدال طـــلای المپیـــک 
بـــه او تغییـــر می کند. تـــازه وقتی مـــدال طـــلای المپیک به 
یک ورزشـــکار می رســـد و آن ورزشکار ســـکوی قهرمانی را در 
المپیـــک بالا می رود؛ متوجه می شـــود تمـــام مدال هایی که 

تا قبل از آن کســـب کـــرده هیچ ارزشـــی ندارد.
البته هـــر مدالی که به دســـت می آیـــد قطعاً زحمـــت زیادی 
بـــرای آن کشـــیده شـــده امـــا مـــدال المپیک چیـــز دیگری 
اســـت. برای خودم هم این اتفاق تکرار شـــده اســـت. وقتی 
مـــن به مـــدال طـــلای المپیـــک 2012 رســـیدم، پنـــج مدال 
طلای جهان را داشـــتم کـــه رکـــورد خوبی بود اما همیشـــه 
احســـاس می کردم یک چیزی کم اســـت تا اینکـــه در لندن 
به آن دســـت پیدا کـــردم. به نظرم هـــادی الان تجربه خوبی 
دارد؛ در المپیـــک توکیـــو تازه رو آمـــده بود و شـــاید برنز هم 
برایش نتیجه خوبی بـــود اما حالا در اوج اســـت و به لحاظ 
فنی هـــم یکی از بهترین های دنیا اســـت و بـــه نظرم وقتش 
رســـیده تا مدال طلا را به گردن بیندازد. امیـــدوارم قدر این 
موقعیـــت را بداند و این مدال ارزشـــمند را از دســـت ندهد. 
البته هادی در شرایط ســـنی قرار دارد که شاید یک المپیک 
دیگـــر را تجربـــه کند اما بایـــد همین جـــا کار را تمـــام کند و 

مدال طـــلا را بگیرد. 

تیـــم ملـــی کشـــتی فرنگـــی بـــا 6 کشـــتی گیر راهـــی 
المپیـــک می شـــود امـــا ســـرمربی تیـــم ملـــی توقـــع 
دارد کـــه همـــه آنها بـــه مدال برســـند. حســـن رنگرز 
دربـــاره تکمیل چرخه تیـــم ملی و انتخـــاب تیم ملی 
کشـــتی گفت: »خوشـــحالم ترکیب تیم ملی کشـــتی 
فرنگـــی طبـــق چرخـــه انتخـــاب شـــد. به  رغـــم همه 
حساســـیت هایی که وجود داشـــت، ترکیـــب تیم در 
یک مســـیر شـــفاف و عادلانه اجرا شـــد. خود را مقید 
می دانیـــم همـــه خروجـــی ایـــن چرخـــه را بپذیریم 
و ســـعی کردیـــم هیـــچ دخـــل و تصرفـــی در چرخـــه 
انتخابـــی تیـــم ملـــی نداشـــته باشـــیم. برای مـــا نفر 
پیروز در رقابـــت انتخابی ملاک بـــود و در هیچ جای 
چرخه نیز اعمـــال ســـلیقه نکردیم. آخریـــن مرحله 
چرخه هم مســـابقات مجارســـتان بود. هـــر چند که 
در بعضـــی اوزان مثـــل 97 کیلوگرم مـــلاک حضور در 

مجارســـتان انتخابـــی نبود.«
سرمربی تیم ملی کشـــتی فرنگی معتقد است درباره 
هادی ســـاروی در وزن 97 کیلوگرم به هدفش رسید: 
»در 97 کیلوگـــرم هادی ســـاروی در جـــام وهبی امره 
ملی پـــوش مـــا در المپیـــک شـــد و بعـــد از آن هم به 
مســـابقات آســـیایی رفت اما حضـــور او در تورنمنت 
مجارســـتان به دلیـــل بهبـــود جایـــگاه او در رنکینگ 
بود که خدا را شـــکر به این هدف رســـیدیم و در حال 
حاضر او در رنکینگ ســـوم قـــرار دارد و جایگاه خوبی 

در جـــدول المپیک دارد.«
او به مدال ساروی در المپیک ایمان دارد: »المپیک 

میدانی اســـت که همه کشـــورهای صاحبنام 
ی  یـــز مه ر برنا ن  آ ر  د فقیـــت  مو ی  بـــرا

می کننـــد. 1۶ کشـــتی گیر برتر بـــا کیفیت 
فوق العـــاده و بـــا بدن هـــای آمـــاده بـــه 

این مســـابقات می آینـــد. پیش بینی در 
کشتی اشتباه اســـت اما آن چیزی که 

مـــن روی آن تأکیـــد می کنـــم اینکه 
ایـــن دوره المپیـــک جـــزو معـــدود 
ادواری اســـت که تیم ملی کشـــتی 
فرنگـــی بـــا ســـهمیه کامـــل در آن 

حضـــور دارد و همچنیـــن جـــزو 
معدود المپیک هایی اســـت که 
ما بـــه هر ۶ کشـــتی گیرمان امید 
مدال داریم. یکـــی از این نفرات 

محمد هادی ســـاروی است که در 
4 سال گذشـــته توانســـته عملکرد مؤثر و 
باثباتی را از خود نشـــان دهد و هر ســـال 
توانســـته یک مدال جهانی کسب کند. 

یعنـــی عملاً هر ســـالی کـــه او دوبنده تیم 
ملـــی را پوشـــیده روی یکی از ســـکوهای 

قهرمانـــی رفته اســـت. در حـــال حاضر هم 
خیلـــی بـــا انگیـــزه اســـت و تمرینات بســـیار 

خوبی را پشـــت ســـر گذاشـــته، البته او کار بسیار 
ســـختی در پیش دارد. آرتور الکســـانیان ارمنســـتانی 
قهرمـــان جهان و حریف کوبایی از رقبای سرســـخت 

هستند.«  او 

حسن رنگرز: نباید 
مدال آوری ساروی قطع شود

دشمن جدید
البته هادی برای گرفتن مدال طلای المپیک کار سختی دارد. نبود روس ها شاید یک نکته مثبت باشد اما آرتور الکسانیان ارمنستانی 

با کوله باری از تجربه می آید. او ۱۰ مدال جهان و المپیک دارد که نیمی از آنها طلاست. الکسانیان ارمنی به پاریس می آید تا شاید 
خداحافظی آبرومندانه ای داشته باشد. آرتور در این سال ها خیلی مانع درخشش هادی شد اما حالا ورق برگشته و یک پدیده پیدا شده 
که هم برای هادی دردسر درست کرده و هم برای آرتور یک رقیب جدی است. مشکل هادی در پاریس شاید آرتور نباشد با اینکه دو باری 
بدجوری مقابل این روباه ارمنی غافلگیر شده اما هادی دشمن جدیدی در این وزن پیدا کرده و خیلی باید مراقب این کشتی گیر کوبایی 

باشد. مسابقات جام تختی سال ۲۰۱۸ به میزبانی کرمانشاه برگزار شد و همین آلخاندرو روسیلو کوبایی که در جهانی بلگراد به مدال 
طلا رسید، برای اولین بار در این مسابقات خودش را نشان داد. این کوبایی بد بدن، علاوه بر آمادگی جسمانی خیلی بالا، در حرکت ها 

خیلی هم سریع تصمیم می گیرد اما این تنها نقطه قوت او نیست. هنگام خوابیدن در خاک چنان به تشک می چسبد که به کمتر 
کشتی گیری امتیاز می دهد و هنگامی که حریف در خاک او قرار می گیرد، مثل آب خوردن به حریفش بارانداز می زند.
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ین  باشم ین  باشمبهتر بهتر
محمدهـــادی ســـاروی یکـــی از شـــانس های 
مســـلم مـــدال طـــلای المپیـــک در کشـــتی 
فرنگـــی و تنها کشـــتی گیر مازندرانی تیم ملی 
کشـــتی فرنگی در پاریس اســـت. کسی که در 
المپیـــک توکیو مـــدال برنز گرفتـــه و بعد هم 
یـــک طلا و دو برنز جهان را به دســـت آورد. او 
حالا می تواند به مدال طلای المپیک برســـد 
و بـــه رکـــورد قاســـم رضایی؛ یعنی یـــک طلا و 
یک برنـــز. هر چند کـــه اعتقاد دارد رســـیدن 
به این رکورد کار بســـیار سختی است: »قاسم 
رضایـــی نقـــش مهمی در پیشـــرفتم داشـــته 
و خیلی بـــرای او احتـــرام قائلم امـــا واقعیت 
این اســـت کـــه رســـیدن به رکـــورد او بســـیار 

ســـخت است.«

  یک مـــاه دیگـــر تا بازی هـــای المپیـــک زمان 
مانده و حـــالا می توانی دومین مدال المپیک 

کنی. کسب  را 
کار خیلـــی ســـختی اســـت. البته همـــه فکرم 
رســـیدن بـــه ایـــن مهـــم اســـت امـــا المپیـــک 
واقعاً جای عجیبی اســـت و مســـابقات بســـیار 

متفاوت اســـت.
 خب تمام کشتی گیران جهانی به 
المپیک می آیند؛ چه تفاوتی دارد؟

در جهانی شـــاید یک یا دو مســـابقه آسان هم 
باشد. معمولاً بالای ۲۰ نفر در مسابقات جهانی 
وزن کشـــی می کنند اما برای المپیک تمام رقبا 
الـــک می شـــوند و بهترین ها می آینـــد. همین 

رقابت را بســـیار سخت می کند.

  ولی تو یک بار برنز المپیک را کسب 
کردی و تجربه کافی را داری.

بله، در توکیو واقعاً تجربه خوبی کســـب کردم. 
البتـــه شـــرایط آن موقع به دلیـــل وضعیتی که 
کرونـــا ایجاد کـــرده بود، خیلی ســـخت بود اما 
حـــالا شـــرایط متفـــاوت اســـت و می خواهم از 
تجربیاتـــی کـــه در دو دوره جهانـــی به دســـت 
آوردم، برای رســـیدن به خوشرنگ ترین مدال 

کنم. استفاده 
 برای این مهم خوب آماده شده ای؟

خوشـــبختانه تمرینـــات خوبـــی را پشت ســـر 
گذاشـــتم و حـــالا در بهتریـــن وضعیـــت قـــرار 
دارم. بعد از جهانی بلگراد مدتی را اســـتراحت 
کردیـــم و بعـــد بـــه جـــام وهبـــی امـــره رفتم. 

آخریـــن حضـــورم در جهانی مجارســـتان بود. 
الان هم بـــا برنامه ریزی که کادر فنی داشـــت، 
در شرایط خوبی هســـتم و امیدوارم که بتوانم 
در فرصـــت باقیمانـــده به اوج آمادگی برســـم.
 تنها مازندرانی تیم ملی هستی، احساس 

غربت نمی کنی؟
ما یـــک تیم هســـتیم و بـــرای رســـیدن به یک 
هـــدف مشـــترک تـــلاش می کنیـــم. هدفمان 
رســـیدن به مدال طلا و بالا بـــردن پرچم ایران 
اســـت و وقتی نام ایـــران در میان اســـت، این 

مســـائل دیگر اهمیـــت ندارد.
 با مدال طلای المپیک به رکورد قاسم 

رضایی می رسی.
قاســـم رضایی برای من خیلی محترم اســـت و 

خیلی به مـــن کمک کرد اما کســـب مدال طلا 
بســـیار سخت اســـت. البته ناامید نیستم و در 
ایـــن مـــدت در اردوها تـــلاش کردم کـــه نقاط 
ضعفـــم را برطـــرف کنم ولـــی رســـیدن به طلا 
در المپیـــک به این آســـانی نیســـت. امیدوارم 
بـــه این مـــدال برســـم اما بـــه رکـــورد زدن فکر 
نمی کنـــم. تمرکزم را روی خودم گذاشـــته ام تا 

بهترین خودم باشـــم.
 به این فکر کردی اگر طلای المپیک را 

بگیری، چطور خوشحالی می کنی؟
نـــه واقعـــاً ولی فکـــر کنـــم خیلی خوشـــحالی 
از  زایدالوصفـــی باشـــد. شـــاید شـــب قبـــل 
مســـابقات برنامه ریـــزی کنـــم امـــا الان واقعـــاً 
فرصـــت فکر کـــردن بـــه این مـــوارد را نـــدارم.
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پرونده ویژه 

المپیک پاریس

سی و سومین دوره بازی های المپیک، از 5 مردادماه در پاریس شروع می شود. پاریس عروس 
شهرهای دنیا، بعد از سال های 1900 و 1924 برای سومین بار میزبان بزرگترین رویداد ورزشی 
دنیا شده است. در واقع با برگزاری المپیک 2024 پاریس، این شهر صدمین سالگرد بازی های 
المپیک 1924 را جشن می گیرد. مراسم افتتاحیه این بازی ها اما متفاوت از المپیک های قبلی 
است؛ به جای ورزشگاه این بار افتتاحیه روی رود سن پاریس برگزار می شود. کاروان ورزشی 
ایران به نام خادم الرضا با شعار صلح برای کودکان در این دوره حضور دارد. هرچند این بار 
برخلاف دوره های قبل کاروان ایران کوچکتر است. کاروان ایران فعلاً 37 سهمیه گرفته که 
9 سهمیه برای زنان و 25 سهمیه برای مردان است. 24 روز مانده تا افتتاح بازی ها هنوز 
سهمیه های کاروان ایران کامل نشده و رشته های شنا و دوومیدانی شانس سهمیه دارند. 
روزنامه ایران ورزشی این روزها برای آشنایی مردم ورزش دوست ایران پرونده ویژه ای برای 

مسافران و ورزشکاران المپیکی گشوده که هر روز تقدیم نگاه تان می شود.

تیروکمـــان هـــم در لیســـت مســـافران 
بـــا  گرفـــت،  قـــرار  پاریـــس  المپیـــک 
ســـهمیه ای کـــه مبینـــا فـــاح کمانـــدار 

ریکـــرو بـــه دســـت آورد، آن هـــم دقیقه 
90 و در آخریـــن انتخابـــی المپیـــک به 
میزبانـــی آنتالیا. در حالی که ســـرمربی 
کره ای تیم ملی تیروکمان روی ســـهمیه 
تیمـــی مـــردان حســـاب کـــرده بـــود اما 
تیم مـــردان نـــاکام ماند. تیـــم زنان هم 
به رغـــم درخشـــش در انتخابی المپیک 
بـــا باخت مقابـــل چین قـــوی، رؤیایش 
بـــرای تیـــر زدن در پاریس بر بـــاد رفت. 
اما کمانـــدار جـــوان با مـــدال نقره اش 

و ســـهمیه ای کـــه گرفـــت، همـــه را بـــه 
تیروکمـــان امیـــدوار کـــرد. کمانـــداران 
ایـــران اولین بار در المپیـــک 2008 پکن 
در بازی هـــا شـــرکت کردنـــد. ایـــران در 
المپیک هـــای پکـــن، لنـــدن و ریـــو دو 
کمانـــدار زن و مـــرد داشـــت و میـــاد 
وزیـــری تنها کماندار ایرانـــی در المپیک 
2020 توکیـــو بـــود. امـــا بـــرای اولین بـــار 
در پاریـــس 2024 کمانـــدار زن حاضـــر 
می شـــود؛ مبینا فاح. درست است که 

حالا اســـم او در تاریـــخ تیروکمان ایران 
ثبت شـــده امـــا او تنها بـــه حضور صرف 
در المپیـــک راضـــی نیســـت و به رغـــم 
جوانی انگیزه زیادی برای افتخارآفرینی 
در پاریـــس دارد. کمانـــداران ایرانـــی در 
از  المپیـــک قبلـــی هیچ کـــدام  چهـــار 
جدول 64تایـــی بـــالا نیامده اند؛ حتی 
زهرا نعمتـــی که قهرمانـــی پارالمپیک را 
هم یدک می کشـــید، اما حـــالا خیلی ها 
امیدوارنـــد انگیزه جوانی به مبینا کمک 

کند تا طلســـم حـــذف در دور مقدماتی 
المپیـــک را بشـــکند؛ طلسم شـــکنی که 
برگ جدیـــدی را بـــه تاریـــخ تیروکمان 
ایران اضافـــه می کند. ایـــن روزها مبینا 
فـــاح برای مبـــارزه با رقبـــای مطرحش 
یک دغدغه دارد؛ کمـــان زاپاس. ظاهراً 
فدراســـیون بابت ســـهمیه پاداش داده 
و قـــرار اســـت کمـــان و تیـــر جدیـــدی 
هـــم بدهـــد تا مبینـــا بـــدون دغدغه در 

المپیـــک مســـابقه دهد.

 حضور دقیقه نودی تیروکمان در المپیک

 کماندار جوان 
در اندیشه صید مدال

نگاه

میلاد وزیری
سرمربی تیم پاراتیروکمان

  المپیک؛ تجربه ای متفاوت برای فلاح
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فلاح:المپیکتنهاییمزهنمیدهد

مبینـــا فـــاح، کمانـــدار جوان بـــا اینکـــه برای 
المپیک اســـترس دارد، اما خیلی به درخشش 
در آن امیـــدوار اســـت، البتـــه با مـــدال؛ مدالی 
که مزد زحماتش اســـت. او این روزهـــا با اینکه 
اســـترس المپیـــک را دارد، امـــا با تمرکـــز روی 
کارش خیلـــی جدی تر از قبـــل تمرین می کند.

 
  سرمربی کره ای چه واکنشی به سهمیه تو 

نشان داد؟
ســـرمربی از ســـهمیه من خیلی خوشحال شد 
و گفت، ما تازه کارمان شـــروع شـــده و مسابقه 

اصلی ما در پاریس اســـت. از حـــالا باید تاش 
کنیم برای مســـابقه اصلـــی در المپیک پاریس. 

هنوز کار ما تمام نشـــده و اول راه هســـتیم.
 تو برای اولین بار قرار است در المپیک تیر 

بزنی، خودت چه تصوری داری؟
من برای اولین بار اســـت که در المپیک حاضر 
می شـــوم و به خاطر همین خیلی استرس دارم 
و روی خـــودم کار می کنم تـــا در المپیک با همه 
تمرکـــزم بتوانم بهترین نتیجـــه را بگیرم. البته 
خـــودم خیلی امیدوارم که از پـــس کار برمی آیم 
تـــا عملکردی خـــوب و تاریخ ســـازی در پاریس 
داشـــته باشـــم. امیدوارم تصورم بـــا آنچه اتفاق 

می افتد، یکی باشـــد.
  عملکرد خوب مبینا فلاح در المپیک 

یعنی چه؟
هدفـــم فقط حضـــور در المپیک نیســـت بلکه 
نتیجـــه خوبـــی اســـت کـــه می خواهـــم به جـــا 
بگـــذارم تـــا رویم بشـــود بـــه ایـــران برگـــردم و 
خجالـــت زده مردم نشـــوم. همیشـــه می گویند 
تمریـــن معجـــزه می کند، امیـــدوارم من هم 
معجزه تمرینات و تاشـــم را در پاریس 
ببینـــم. بهتریـــن نتیجـــه المپیک 
مـــدال اســـت؛ اگـــر طا باشـــد 
که عالـــی اســـت. امیـــدوارم با 

رفتن روی ســـکو مـــزد زحماتم 
بگیرم. را 

 تو تنها کماندار ایران 

در المپیک هستی؛ این موضوع کارت را 
سخت می کند؟

تنها کماندار بودن در المپیک افتخار نیســـت. 
همیشه دوســـت داشـــتم یک کماندار مرد هم 
بود تـــا هـــم در بخش انفـــرادی و هـــم میکس 
تیر مـــی زدم امـــا متأســـفانه نشـــد. امیـــدوارم 
برای المپیـــک 2028  هر دو تیم مـــردان و زنان 

ســـهمیه بگیریم.
 خودت دوست داشتی سهمیه انفرادی 

بگیری یا سهمیه تیمی؟
صعود بـــه المپیـــک آرزوی من بود امـــا تنهایی 
مـــزه نمی دهـــد. شـــیرینی المپیـــک بـــه حضور 
تیمـــی بـــود، چـــرا کـــه هـــم شـــانس انفـــرادی 
داشـــتیم و هم تیمـــی. اگر مردان هم ســـهمیه 
می گرفتنـــد، مـــا شـــانس حضـــور در مســـابقه 
میکـــس المپیـــک را هـــم داشـــتیم اما حـــالا با 
تک ســـهمیه مـــن فقـــط می توانم در مســـابقه 
انفـــرادی تیر بزنـــم و این خیلـــی ناراحت کننده 
اســـت. اما دلم خیلی روشـــن اســـت کـــه برای 
المپیـــک لس آنجلـــس حتمـــاً ســـهمیه تیمی 

می گیریـــم.
  زمان زیادی تا المپیک نمانده، برای اینکه 

آماده راهی پاریس شوی، چه چیزی نیاز 
داری؟

همه رقبـــای من در نیمه نهایی و فینال، 
دو کمان داشـــتند چراکه مـــا تایم فنی 
نداریـــم و اگر تجهیزات ما مشـــکل پیدا 
کنـــد، ما تایم فنـــی برای رفـــع آن نداریم. 
بـــه همیـــن دلیـــل بایـــد کمـــان و تجهیزات 
رزرو داشـــته باشـــیم، اما من فقط یک کمان 
داشـــتم و همین مسأله خیلی به من استرس 
می داد که اگر مشـــکلی پیش بیاید، تجهیزات 
رزرو نـــدارم. تیرانـــدازی بـــا کمـــان رشـــته ای 
تجهیزات محـــور اســـت و در واقـــع تجهیزات 
نقش مهمی دارد. کاش مســـئولان با حمایت 
و کمـــک خـــود کاری کننـــد تـــا من اســـترس 
نداشته و مشکل تجهیزات در پاریس نداشته 

. باشم
  حضور مربی کره ای چقدر به تو برای 

گرفتن سهمیه کمک کرد؟
مربـــی کـــره ای کمـــک بزرگـــی بـــرای مـــا بود. 
رکوردشـــکنی های زنان و مـــردان کماندار ایران 
نشـــان از تأثیر مربی کـــره ای دارد. مربی کره ای 
حضورش را با حرف نشـــان نـــداد بلکه با نتایج 
و امتیـــازات بچه هـــا ثابـــت کـــرد. امیـــدوارم با 
حمایـــت وزارت و کمیتـــه ملـــی المپیـــک ما باز 

هم مربی مان را داشـــته باشـــیم.

 بضاعت ما خیلی بیشتر از این بود
بدخشان: مبینا آبروداری کرد

مهســـا بدخشـــان، مربی تیم 
ملی و مترجم ســـرمربی تیم 
ملی تیروکمان معتقد اســـت 
دختـــر کمانـــدار بـــا ســـهمیه 
المپیک بـــرای ایران آبروداری 
کـــرد؛ هرچنـــد تک ســـهمیه 
را همـــه بضاعـــت تیروکمـــان 

ایـــران نمی داند.
 

  وضعیت مبینا فلاح را 
چطور ارزیابی می کنید؟

کـــه  ایـــن دوســـالی  مـــا در   
او را زیـــر نظـــر داشـــتیم، در 
ه  د بـــو ضعیـــت  و یـــن  بهتر
ســـهمیه اش  بـــا  او  اســـت. 
حســـابی آبـــرو داری کـــرد و با 
رکوردشـــکنی ایـــران و نایـــب 
انتخابـــی  در  قهرمانـــی اش 
نشـــان  را  ایـــران  پیشـــرفت 
داد. همه شـــگفت زده بودند 
از رشـــد ایـــران کـــه بـــا اقتدار 

گرفـــت. ســـهمیه 
 چطور دختران سهمیه تیمی نگرفتند؟

دختـــران ما نتیجـــه ای فراتر از تصور مـــا گرفتند طبق تجربه و حضورشـــان 
در تیـــم ملی. در مســـابقه بـــا چین که تیـــم اول دنیاســـت عملکرد خوبی 
داشـــتند امـــا ضعف هایشـــان دردسرســـاز شـــد و لحظـــات حســـاس را 
نتوانســـتند راحـــت رد کنند و به ســـهمیه برســـند. با اینکه چهـــار تیم اول 
ســـهمیه می گرفتند، امـــا دختران ما بـــا باخت مقابل چین پنجم شـــدند، 
در حالـــی که تیـــم ما لیاقت ســـهمیه را داشـــت؛ چیزی کـــه در تصورات ما 

. نمی گنجید
 یک سهمیه المپیک همه بضاعت تیروکمان ایران است؟

نتیجـــه دختـــران خیلی خـــوب بود. بضاعـــت ما خیلـــی بیشـــتر از این بود 
و ما روی ســـهمیه تیمـــی مردان حســـاب کرده بودیم امـــا ناباورانـــه آن را از 
دســـت دادیم. تیـــم تیروکمان مـــردان ما با پیشـــرفتی که داشـــت به جمع 
8 تیـــم اول دنیـــا رســـید و تیمـــی بـــود که شـــانس زیـــادی برای حضـــور در 
المپیـــک داشـــت. حتی ســـهمیه انفرادی مـــردان هم میلیمتری از دســـت 
رفـــت. هرجوری حســـاب می کنیم کمانـــداران یک قدم بـــا موفقیت فاصله 

. شتند ا د
 معمولاً کمانداران دوکمان در مسابقه دارند اما مبینا این روزها 

دغدغه اش کار با یک کمان است. این مشکل مبینا برای المپیک حل 
می شود؟

تجهیـــزات مبینـــا، تجهیزات بدی نیســـت امـــا باید تیرهایش عوض شـــود 
و کمانـــش را هـــم نو می گیریـــم تا در المپیـــک کمان و تیرهای نـــو و زاپاس 
داشـــته باشـــد و در مســـابقات با تجهیزات نـــو و بدون نقص حاضر شـــود.

 ســـهمیه انفرادی المپیک مبینـــا فاح نتیجـــه 10 ماه کار 
ســـرمربی کره ای با کمانداران اســـت. هونگ سونگ هو 
ســـرمربی تیم ملی تیروکمـــان از قبل روی تک ســـهمیه 
زنان حســـاب کرده بـــود. او حالا که همـــه بضاعتش یک 
کماندار اســـت، دلـــش می خواهـــد شـــاگردش بهترین 

نتیجـــه را در پاریـــس رقم بزند.
 

 از جمع کمانداران ایرانی تنها مبینا فلاح سهمیه 
المپیک گرفت. پیش بینی شما هم همین یک 

سهمیه بود؟
مـــا پیش بینـــی می کردیـــم یکـــی از دختـــران ســـهمیه 
انفرادی بگیـــرد. ما روی ســـهمیه انفرادی زنان حســـاب 
بـــاز کـــرده بودیم و فکـــر می کردیـــم تیم مردان ســـهمیه 
تیمـــی می گیرد، چـــرا کـــه در جام هـــای جهانـــی نتیجه 
خوبی گرفته بـــود، اما یکســـال ونیم اخیـــر ضعیف ترین 
نتیجـــه را در آنتالیا ثبت کـــرد. البته ایـــن اتفاق بی دلیل 
هم نبود چرا که یکســـری مشـــکات وجود داشـــت که از 
دســـت ما خارج بود و نمی توانم دربـــاره اش حرف بزنم. 
اما تیـــم مـــردان به خاطر پیشـــرفتی که داشـــت، فشـــار 
زیـــادی را تحمـــل کرد و فکـــر می کـــرد بـــرای اولین بار در 

تاریح تیروکمان ایران ســـهمیه تیمی بگیـــرد. کمانداران 
ملی پـــوش بـــا فشـــار تصاحب ســـهمیه تیمی، بـــه خاطر 
جوانـــی و کم تجربگی نتوانســـتند کنار بیاینـــد و نمایش 

خوبی نداشـــتند.
  در فرصت 25 روزه تا المپیک چه برنامه ای برای 

آمادگی مبینا دارید؟
مبینـــا بعـــد از انتخابـــی المپیک و اســـتراحت دو، ســـه 
روزه، دوبـــاره تمریناتش را از ســـر گرفته تا بـــرای المپیک 

آماده شـــود.
  چه هدفی در المپیک برای مبینا در نظر گرفته اید؟

کمانـــداران ایـــران در المپیک هـــای قبلـــی اصـــاً از دور 
مقدماتـــی بـــالا نیامده انـــد. همـــه برنامـــه ما این اســـت 
کـــه مبینا بهترین نتیجـــه را بگیـــرد و وداع زودهنگامی با 

المپیک نداشـــته باشـــد.
 چه نتیجه ای در المپیک برای مبینا نتیجه خوبی به 

حساب می آید؟
64 کمانـــدار در المپیـــک حضـــور دارند که با یـــک برد به 
جـــدول 32تایی می رونـــد. اگر مبینا در جـــدول 64تایی 
ببرد، با صعود به جدول 32تایی تاریخ ســـاز می شـــود. او 
توانایـــی اش را دارد و در کاپ جهانی آنتالیا هم در حضور 

رقبای سرســـختش نایب قهرمان شد.
 مبینا برای صعود به مراحل بعدی باید چه رکوردی 

بزند؟
نمی تـــوان دقیـــق گفـــت مبینـــا چـــه امتیـــازی بگیـــرد 

می توانـــد از دور مقدماتـــی المپیـــک صعـــود کنـــد اما ما 
پیش بینی مســـابقه خیلی پـــر ســـروصدایی را داریم؛ به 
خاطر اینکه تماشـــاگران بـــه زمین نزدیک هســـتند و به 
خاطـــر وزش بـــاد شـــاید رکوردها بالا بـــرود یا کم شـــود.

 برای اینکه مبینا در این شرایط مشکلی پیدا نکند، 
چه کار کردید؟

ما برای شبیه ســـازی شـــرایط، از کمانـــداران جوان 
اردونشـــین به عنـــوان اخـــال اســـتفاده کردیم. 

از بچه هـــای ملی پـــوش خواســـتیم کـــه حریف 
تمرینـــی مبینـــا باشـــند تا شـــرایط مســـابقه را 
برایـــش بازســـازی کنیـــم و مبینـــا با آشـــنایی 

با شـــرایط مســـابقه در پاریس حاضر شـــود 
و وضعیـــت مســـابقه المپیـــک، مبینـــا را 

غافلگیـــر نکنـــد و روی عملکـــردش تأثیر 
. رد ا نگذ

 از زمان حضور شما پیشرفت 
کمانداران محسوس بوده؟

از وقتی من به ایران آمده ام، پیشـــرفت 
بچه ها محســـوس بوده اســـت. رشـــد 

بـــا مقایســـه  ملی پوشـــان را می تـــوان 
رکوردهای امســـال کمانداران با ســـال 

قبـــل یـــا المپیـــک توکیـــو متوجه 
شد. بچه ها پیشـــرفت واقعاً 

فاحشـــی کرده اند.

هونگ سونگ هو:  المپیک برای کماندار ایرانی شبیه سازی می شود

مســـابقات تیروکمـــان المپیک، بالاترین ســـطح مســـابقات 

محســـوب می شـــود؛ مســـابقه ای کـــه شـــرایط متفاوتـــی از 

رقابت هـــای دیگـــر دارد. هرچنـــد مبینـــا فـــلاح کمانـــدار 

ملی پـــوش تجربه حضـــور در مســـابقات مختلفی را داشـــته 

اما شـــک نکنید المپیـــک بـــرای او تجربه جدیـــد و متفاوتی 

محســـوب می شـــود؛ رقابت در بالاترین ســـطح با کمانداران 

برتر دنیـــا. مبینا فـــلاح کـــه در کاپ جهانی آنتالیـــا و آخرین 

انتخابـــی المپیـــک، ســـهمیه گرفته بـــدون شـــک می تواند 

رقابتی دیدنی هم در پاریس داشـــته باشـــد به شـــرط اینکه 

هیـــچ فشـــاری روی او نباشـــد و کمانـــدار ملی پـــوش هم با 

تمرکـــز روی کارش بتوانـــد عملکرد در تمرینات و مســـابقات 

قبلـــی را در پاریس تکـــرار کند.

سوال و جواب
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پرونده ویژه 

المپیک پاریس

سی و سومین دوره بازی های المپیک، از 5 مردادماه در پاریس شروع می شود. پاریس عروس 
شهرهای دنیا، بعد از سال های 1900 و 1924 برای سومین بار میزبان بزرگترین رویداد ورزشی 
دنیا شده است. در واقع با برگزاری المپیک 2024 پاریس، این شهر صدمین سالگرد بازی های 
المپیک 1924 را جشن می گیرد. مراسم افتتاحیه این بازی ها اما متفاوت از المپیک های قبلی 
است؛ به جای ورزشگاه این بار افتتاحیه روی رود سن پاریس برگزار می شود. کاروان ورزشی 
ایران به نام خادم الرضا با شعار صلح برای کودکان در این دوره حضور دارد. هرچند این بار 
برخلاف دوره های قبل کاروان ایران کوچکتر است. کاروان ایران فعلاً 40 سهمیه گرفته که 
11 سهمیه برای زنان و 29 سهمیه برای مردان است. 22 روز مانده تا افتتاح بازی ها هنوز 
سهمیه های کاروان ایران کامل نشده و رشته های شنا و دوومیدانی شانس سهمیه دارند. 
روزنامه ایران ورزشی این روزها برای آشنایی مردم ورزش دوست ایران پرونده ویژه ای برای 

مسافران و ورزشکاران المپیکی گشوده که هر روز تقدیم نگاه تان می شود.

 
تکوانـــدوی دختـــران در المپیـــک پاریس 
دو مســـافر دارد؛ ناهیـــد کیانـــی در وزن 
منفـــی 57 کیلوگـــرم و مبینـــا نعمت زاده 
در وزن منفـــی 49 کیلوگـــرم. کیانـــی بـــا 
عبور از بحـــران المپیک توکیـــو و کامبکی 

جانانه بـــه شـــیاپ چانگ برگشـــت و روز 
به روز ســـتاره ای درخشـــان تر در آســـمان 
تکوانـــدوی ایـــران شـــد. او بـــا عملکردی 
اولیـــن  گرندپری هـــا  ســـری  در  خـــوب 
ســـهمیه تکوانـــدوی ایـــران را از رنکینگ 
گرفـــت تا ایـــن رشـــته یک نفـــس راحت 
فکـــر  همـــه  کـــه  شـــرایطی  در  بکشـــد. 
می کردنـــد تکوانـــدوی دختـــران فقـــط با 
یـــک نماینـــده راهـــی پاریـــس می شـــود، 
مبینا نعمت زاده تکواندوکار 18 ســـاله تیم 
ملـــی هم در مســـابقات انتخابـــی قاره ای 
دومیـــن ســـهمیه را گرفـــت تـــا دختـــران 

تکوانـــدوکار دبل کـــرده و بـــرای اولین بار 
با ســـهمیه کامـــل راهـــی پاریس شـــوند. 
حالا تیم ملی تکوانـــدوی دختران 22 روز 
مانده به شـــروع ضیافت بـــزرگ المپیک، 
این روزهـــا در کمپ تمرینـــی پاریس اردو 
زده اســـت تـــا تمرینات خـــود را بـــا اردوی 
برون مـــرزی بـــه پایـــان رســـانده و آمـــاده 
مأموریت مهم در پاریس شـــوند. هرچند 
کادرفنی تیـــم ملی تکوانـــدوی دختران از 
مدت هـــا قبل روزه ســـکوت گرفته و حتی 
دو ملی پـــوش را هـــم تـــا پایـــان المپیک 
ممنوع المصاحبه کرده اســـت. موضوعی 

که شـــاید بیش از حد معمـــول محتاطانه 
اســـت، نـــه اســـتراتژی چنـــدان خوبـــی 
اســـت و نـــه کاری حرفـــه ای. مینـــو مداح 
ســـرمربی تیم ملی نه اجـــازه مصاحبه به 
دخترانـــش می دهد و نـــه تمایـــل زیادی 
به صحبـــت دارد، اما از رســـانه ها تقاضای 
رویکـــردی حمایتی دارد کـــه این موضوع 
جـــای تعجـــب دارد. در شـــرایطی که همه 
روی مـــدال کیانی حســـاب بـــاز کرده اند، 
به گفته بسیاری از کارشناسان نعمت زاده 
هم شـــانس خوبی بـــرای گرفتن مدال در 
المپیـــک دارد و می تواند مـــا را در پاریس 

غافلگیـــر کند. ایـــن روزها بحـــث روحیه 
ملی پوشـــان حتـــی از مســـائل فنـــی هم 
مهم تـــر بـــوده و تفـــاوت قهرمانـــان را در 
میـــدان بزرگـــی مثـــل المپیک مشـــخص 
می کنـــد. درحالی که باتوجه به نوســـانات 
اخیر کیانـــی نگرانی های زیادی وجود دارد 
که افت اخیـــر او در المپیک هم ادامه دار 
باشـــد امـــا بـــه گفته ســـرمربی تیـــم ملی 
دختران، نگرانـــی از این بابت وجود ندارد 
و هـــر دو تکوانـــدوکار المپیکـــی می توانند 
در پاریس امیدهـــای کاروان ایران را زنده 

نگـــه دارند.

   سمفونی شجاعت دختران در شیاپ چانگ پاریس

 ققنوس مثل کیانی 
202پدیده مثل نعمت زاده
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از توکیــــــو تا پاریس

مهـــرو کمرانـــی 6 ســـالی ســـرمربی تیـــم ملـــی 
تکوانـــدو دختـــران بـــود. مربـــی ای کـــه کیمیا 
علیـــزاده بـــا هدایـــت او در المپیـــک ریـــو برای 
اولین بار چشـــم ورزش زنان ایـــران را به جمال 
مدال المپیک روشـــن کرد. کمرانی که ســـال ها 
در اردوهـــای تیم ملـــی ناهید کیانـــی را زیرنظر 
داشـــته حرف های جالبـــی دربـــاره ویژگی های 
بارز او می زند و معتقد اســـت ناهیـــد کیانی اگر 
روحیه خوبی داشـــته باشـــد می تواند از شیاپ 
چانگ پاریـــس مـــدال المپیک را دشـــت کند. 
او کـــه یـــک ســـالی هدایـــت مبینا نعمـــت زاده 
دیگر المپیـــن تکواندو دختـــران را هم برعهده 
داشـــته، او را دختـــری قوی و محکـــم می داند و 
اینطـــور که می گوید عـــاوه بر کیانی، می شـــود 
بـــه مدال نعمـــت زاده هـــم در المپیـــک پاریس 

امیـــدوار بود.
 کیانی بعد از اتفاقاتی که در المپیک توکیو 

تجربه کرد، کمی افسرده شد و روزهای 
بدی را پشت سر گذاشت، چه چیزی باعث 

شد تا او محکم تر از قبل به روی شیاپ 
چانگ برگردد؟

هـــر ورزشـــکاری در مســـیر قهرمانـــی فـــراز و 
نشـــیب هایی دارد. مـــن معتقـــد هســـتم هـــر 
کســـی بـــرای رســـالتی بـــه ایـــن دنیـــا می آیـــد. 
ناهیـــد هـــم همینطـــور اســـت و مـــن مطمئنم 
برای قهرمانی در تکواندو آفریده شـــده اســـت. 
او بعد از المپیک توکیو روزهای ســـختی را پشت 
سر گذاشـــت اما با عشـــق و عاقه ای که به این 
رشـــته داشـــت، دوبـــاره برگشـــت. البتـــه نباید 
نقـــش حمایت هایی کـــه از او شـــد و همچنین 
عشـــق و عاقـــه ای کـــه مـــردم بـــه او دادنـــد را 
نادیـــده گرفـــت. بعـــد از اتفاقـــات توکیـــو مـــن 
شاهد بودم که بســـیاری از دختران تکواندوکار 
و مـــردم عادی بـــه او انگیـــزه می دادنـــد و همه 
جـــوره او را تشـــویق می کردنـــد تـــا دوبـــاره بـــه 

روزهـــای اوجـــش برگردد.
  فکر می کنید کیانی با نوسانات اخیر از نظر 

روحی و روانی آمادگی حضور در میدان 

المپیک را دارد؟
هر ورزشـــکاری بهترین روانشـــناس خود است. 
هـــر چقدر هـــم که همه دســـت به دســـت هم 
بدهند، تـــا زمانی کـــه ناهید خـــودش نخواهد 

نمی توانـــد در بهترین شـــرایط روحـــی و روانی 
قـــرار بگیرد. با شـــناختی کـــه از کیانـــی دارم به 
این موضـــوع ایمـــان دارم که هـــرگاه او مصمم 
بـــوده و از ته دل چیزی را خواســـته و به مربیان 

خـــود اعتماد کرده مـــدال گرفته اســـت. ناهید 
اگـــر روحیه خوبـــی داشـــته باشـــد می تواند در 
المپیک مـــدال بگیـــرد و دل همـــه دخترانی را 

که دوســـت دارند جای او باشـــند، شـــاد کند.
 ویژگی بارزی که از کیانی یک قهرمان 

قدرتمند ساخته، چیست؟
ویژگـــی منحصربـــه فـــرد ناهیـــد این اســـت که 
فشـــارها روی او تأثیـــری ندارد و به او اســـترس 
نمی دهـــد. معمولاً ورزشـــکاران دیگر این مدلی 
هســـتند که وقتـــی نگاه هـــای زیـــادی روی آنها 
اســـت عملکرد ضعیفـــی داشـــته و نمی توانند 
کارخـــود را بکننـــد اما ناهیـــد دقیقـــاً برعکس 
اســـت؛ هر زمـــان کـــه نگاه های بیشـــتری روی 
او متمرکز باشـــد، عملکرد بهتـــری دارد. کافی 
اســـت روز مســـابقه از نظـــر روحـــی و روانی در 
شـــرایطی خوبـــی باشـــد، آن وقـــت اســـت که 
کارش را بـــه بهتریـــن شـــکل ممکـــن انجـــام 

می دهـــد.

 شرایط مبینا نعمت زاده را چطور می بینید؟
مبینـــا حدود یک ســـالی در اردوها بـــا من بود. 
ویژگی بارز او این اســـت کـــه کاً از نظر روحی و 
روانی نوســـان ندارد و اگـــر از نظر فنی شـــرایط 
خوبـــی داشـــته باشـــد، همیشـــه در اوج خـــود 
اســـت. فقط تنها مشـــکلی که وجود دارد، مبینا 
خیلی زود آنالیز می شـــود و کادرفنی باید از این 
نظر حواسش را جمع کند و استراتژی لازم را به 
کار بگیرد. او دختر قوی و محکمی اســـت و اگر 
از نظر روحی و روانی در شـــرایط خوبی باشـــد، 

می تواند مـــدال بگیرد.
 علاوه بر کیانی، به مدال نعمت زاده هم 

می شود امیدوار بود؟
هم کیانی و هـــم نعمت زاده از نظر ســـیدبندی 
شـــرایط خوبـــی دارنـــد و در اولیـــن مرحلـــه 
حریفـــان راحتـــی در پیش دارند. هـــر دوی آنها 
شـــرایط خوبی داشـــته و می توانند در المپیک 

مـــدال بگیرنـــد و کیمیای دوم باشـــند.

 نعمت زاده هم می تواند در المپیک مدال بگیرد
کمرانی: کیانی برای قهرمانی در تکواندو آفریده شده است

بزرگ قهرمان 
کوچک

شـــاید کمتر کســـی فکـــر می کـــرد مبینا نعمـــت زاده 18 ســـاله 
راهـــی المپیـــک توکیو شـــود اما ســـاختن رؤیاها ســـن و ســـال 
نمی شناســـد و بعضی ها با همان ســـن کمشـــان می توانند راوی 
داســـتان های بزرگ باشـــند. نعمت زاده که در سری گرندپری ها 
ســـهمیه المپیـــک نگرفت، بـــا رنکینگ خوبی که داشـــت راهی 
مســـابقات قاره ای آسیا شـــد و در شـــیاپ چانگ »تای آن« پرواز 
مســـتقیم پاریـــس را رزرو کـــرد تـــا بـــرای اولیـــن بـــار تکواندوی 
دختران با 2 مســـافر راهـــی رقابت هـــای المپیک شـــود. پدر او 
که عضـــو ســـابق تیم ملـــی پـــرورش اندام بـــود، نقـــش زیادی 
در پـــرواز دخترش داشـــت و یک قهرمـــان به تکوانـــدوی ایران 
تحویـــل داد. نعمت زاده که بـــه گفته مربیانش دختری بســـیار 
قوی و محکم اســـت، به رغم اینکه کســـی خیلـــی روی مدالش 
حســـاب باز نمی کند اما پتانســـیل این را دارد که 
در پاریـــس، کاروان ایـــران را شـــگفت زده 
کند. الگوی ورزشـــی نعمـــت زاده جید 
جونـــز انگلیســـی دارنـــده دو طـــای 
المپیک اســـت که به گفتـــه خودش 
از ایـــن تکواندوکار انگلیســـی آموخته 
کـــه با هـــر باخـــت نبایـــد ناامیـــد و با 
هر برد هـــم نباید مغرور شـــد. زندگی 
گاهـــی یک چیزهایـــی کـــم دارد و ایـــن 
ما هســـتیم کـــه بـــه آن معنا 
می دهیم. حـــالا نعمت زاده 
اینجاســـت تـــا بـــا 18 ســـال 
ســـن در اولیـــن تجربـــه 
المپیک،  حضورش در 
یـــی  یا ؤ ر ی  ســـفر
داشـــته و به دنبال 
یـــش  ها و ز ر آ

. د و بد

  گاهـــی جـــاده  صـــاف به نظـــر می آیـــد اما 
نمی دانـــی چنـــد کیلومتـــر آن طرف تر چه 
چیزی انتظارت را می کشـــد. درســـت مثل 
ناهید کیانـــی که اتفاقات و حواشـــی قبل 
از المپیـــک توکیـــو مســـیر شـــیاپ چانگ 
المپیـــک را بـــرای او مارپیـــچ کـــرد. ناهید 
که همیشـــه در تیـــم ملی زیر ســـایه و نام 
کیمیا علیزاده ســـتاره ســـابق تیم ملی قرار 
داشـــت حالا باید در یـــک تقابل جدی که 
حواشی قبل از المپیک آن را ناجوانمردانه 
کـــرده بـــود، خـــودش را ثابـــت می کـــرد تا 
جایی که باعث شـــده بـــود او در المپیک 
2020 توکیـــو نه بـــا یک دســـت لباس، یک 
کاه و یـــک هوگو کـــه با کوهی از حواشـــی 
راهی توکیو شـــود. شـــیطنت های سیاسی 
در المپیـــک توکیـــو از ناهیـــد کیانـــی یک 
قربانـــی ســـاخت و اجازه نـــداد کـــه او کار 
خودش را در شـــیاپ چانگ انجـــام دهد. 
رویکردهای سیاســـی این بار دســـت روی 
دختری گذاشـــته بود که فقـــط و فقط به 

دنبـــال رؤیاهایش بود و می خواســـت زندگی 
را آن طور که می خواهد معنـــا کند. نگاه های 
مضطـــرب ناهید قبـــل و حین بـــازی و چهره 
مغمومـــش بعـــد از پایـــان مســـابقه و باخت 
مقابل هم تیمـــی قدیمـــی و همچنین چهره 
از اینجـــا رانده و از آنجا مانـــده علیزاده کافی 
بـــود تا طعـــم گـــس سیاســـت زیر زبـــان هر 
کســـی که آن مســـابقه را دید، مزه شـــود. آن 
مســـابقه با تمام اتفاقـــات خوب وبدش تمام 
شد؛ ناهید با ســـری پایین برگشت، علیزاده 
هم در المپیک توکیو به نان و نوایی نرســـید 
و با حذف در مراحل بالاتر دســـتش از مدال 
کوتـــاه مانـــد. حـــالا 3 ســـال از آن تله فیلـــم 
تراژیـــک می گـــذرد. هیچ کـــس نمی داند در 
پـــس آن روزهای تلـــخ چه شـــب هایی برای 
ناهیـــد صبح شـــد و ســـتاره فعلـــی تیم ملی 
چند بـــار در خود ســـوخت تا آتـــش گرفت و 
ققنوس شـــد. گذر ناهیـــد از بحران المپیک 
توکیو رازی اســـت کـــه فقط و فقـــط کیانی و 
خـــدای خـــودش می داند امـــا او بارهـــا از آن 
شـــب های ســـیاه صحبت کرده و حتی اخیراً 
هم در مصاحبه ای گفته سخت ترین مرحله 
زندگـــی اش، بعـــد از المپیـــک توکیـــو بـــوده 
اســـت. برای یک ورزشـــکار گاهی یک باخت 

کافی اســـت تا زندگی اش را هم پشـــت بند 
آن ببـــازد اما ناهیـــد خود را بیـــن این موج 
ســـهمگین رهـــا نکـــرد و محکم تـــر از قبل 
برای رسالتی که داشـــت ایستاد و جنگید. 
او برگشـــت و اتفاقـــاً این بـــار متفاوت تر از 
قبل برگشت. گل سرســـبد موفقیت های 
او هم مدال طای مســـابقات جهانی باکو 
و نقـــره گرندپـــری رم با فاصلـــه یک هفته 
بود که نشـــان مـــی داد ناهید دســـت بردار 
از رؤیاهایش نیســـت. ناکامـــی در المپیک 
2020 نه تنها او را غرق نکرد که باعث شـــد 
بعـــد از روزهای ســـیاه توکیو زرهـــی آهنین 
پوشـــیده و یک تنه بایســـتد تا دوباره نور را 
لمـــس کند. حالا همه چیـــز فرق می کند، 
ناهیـــدی کـــه در المپیـــک پاریس پـــا روی 
غ از  شـــیاپ چانگ خواهد گذاشـــت فـــار
هر نتیجه ای قطعاً بـــا ناهیدی که در توکیو 
دیدیم فرق خواهد داشـــت و مطمئناً گرم 
و ســـرد زندگـــی در این 3 ســـال از او ناهید 
جدید و مقاوم تری ســـاخته است. سکوی 
هر المپیـــک قصه های زیـــادی در دل خود 
دارد، این ســـکو پـــای قهرمانانـــی را لمس 
کـــرده که قطعـــاً هرکدام برای رســـیدن به 
آن بـــه اندازه افســـانه های هزارویک شـــب 

در دل خـــود قصـــه دارنـــد. پـــای ناهید به 
سکوی المپیک برســـد یا نه قطعاً داستان 
الهام بخشـــی او بخشـــی از ایـــن جهـــان 
خواهد بود، داســـتان دختری که جنگید 
تـــا زندگـــی را از بیـــن تاریک تریـــن روزهـــا 
معنـــا کنـــد. دختری کـــه قرار بـــود کاس 
کاراته ثبت نام شـــود اما مـــادرش یک روز 
اشـــتباهی برای او لباس تکوانـــدو خرید، 
حالا همقدم با دســـت سرنوشـــت ستاره 
یک ملت در مرزهـــای پاریس خواهد بود 
تا موســـیقی متن زندگی اش را به بهترین 

بنوازد. شکل 

خداراشـــکر همه چیز خوب اســـت و این روزهـــا تمرینات 
المپیکی هـــا در کمـــپ پاریـــس به بهترین شـــکل ممکن 
پیش مـــی رود. علاوه بـــر تمرینـــات فنی، همچنـــان روی 
مســـائل بدنســـازی هم کار می کنیم و در تلاش هســـتیم 
تا کیانـــی و نعمت زاده در ایـــن روزهای مانـــده تا المپیک 
در بهتریـــن شـــرایط بدنی خـــود قـــرار بگیرنـــد. مطمئناً 
ایـــن تغییـــر مـــکان و حضور در کمـــپ پاریـــس در روحیه 
ملی پوشـــان تأثیـــر مثبت خواهـــد داشـــت و می تواند به 
آنها کمـــک کند. مـــن خیلی تمایلـــی به صحبـــت درباره 

غ از هـــر نتیجه ای  شـــرایط ملی پوشـــان نـــدارم امـــا فـــار
ملی پوشـــان از جـــان خـــود مایـــه گذاشـــته و واقعـــاً در 
بیشـــترین فشـــار تمرینی در حال آمادگی برای حضور در 
المپیک هســـتند تا بتوانند پرچم کشـــور را بالا ببرند. فکر 
می کنم تلاش آنها مهم ترین مســـأله اســـت و دختران ما 
غ از هر نتیجـــه ای برای مردم عزیز هســـتند. من الان  فـــار
هـــر چیـــزی بگویم ممکـــن اســـت در روحیه ورزشـــکاران 
تأثیربگـــذارد و ترجیح می دهم ملی پوشـــان در ســـکوت 
جلـــو رفته و بـــا آرامش خیـــال راهی المپیک شـــوند. فکر 
می کنـــم بهترین کمک به ملی پوشـــان دور کـــردن آنها از 
حواشـــی اســـت. هیچ چیزی را نمی تـــوان پیش بینی کرد 
و اگـــر از این قبیـــل صحبت ها دور باشـــیم بـــه نفع همه 
اســـت. فقط همین را بدانید که آنهـــا روحیه خوبی دارند 
و از نظـــر فنی هم کاملاً آماده حضور در المپیک هســـتند. 
به هـــر دو امید داریم امـــا المپیک میدان بزرگی اســـت و 
نمی توانیـــم پیش بینـــی راجع به مدال داشـــته باشـــیم.

 آمادگی روحی دختران برای پرواز پاریس

سوژه

یادداشت 

مینو مداح 
سرمربی تیم ملی تکواندو
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گفت و گو

پرونده

مهری رنجبر
خبر نگار

 دوومیدانی برای المپیک 2024 پاریس سنت شـــکنی 
کـــرد. بـــا دو ســـهمیه ســـرعتی اش. دو ســـهمیه 100 
متـــر فرزانه فصیحی و حســـن تفتیان. گل ســـر ســـبد 
رقابت هـــای دوومیدانی المپیـــک. در حالی که پرتاب 
دیســـک یکی از ســـهمیه های اصلی دوومیدانی ایران 
در المپیک بود و حتی ایران در دو المپیک 2008 پکن 

و 2016 ریو دو پرتابگر دیســـک داشـــت. این بار خبری 
از ســـهمیه پرتـــاب نبـــود. شـــاید اوج کار دوومیدانی 
ایـــران در المپیـــک 2012 لنـــدن بود که 10 ســـهمیه در 
مـــواد پرتاب دیســـک، پرتاب چکش، وزنـــه، 400، 800، 
100 و 110 متـــر بـــا مانـــع، پرش طـــول و به دســـت آمد. 
همانجا بود که احســـان حـــدادی تاریـــخ دوومیدانی 
ایـــران را با مـــدال نقـــره اش از نو، نوشـــت. مدالی که 
دیگر تکـــرار نشـــد، هرچند بـــرای المپیـــک 2016 ریو 
هم 10 ســـهمیه گرفت، اما خبری از مدال نشـــد و بعد 
از آن افـــت دوومیدانـــی ایـــران با تعداد ســـهمیه های 
4 تایـــی و 2 تایـــی در المپیک توکیو و پاریس بیشـــتر 
تـــوی ذوق زد. المپیـــک پاریـــس، هت تریـــک حضـــور 
حســـن تفتیان اســـت. او این روزها در پاریس تمرین 

می کنـــد، به امیـــد نتیجه ای خـــوب. فرزانـــه فصیحی 
که خیلی ها ســـهمیه یونیورســـالیتی المپیک توکیو را 
بـــرای او نمی دانســـتند و انتقاد زیادی بـــه کمیته ملی 
المپیک کردند، بـــرای دومین بـــار از رنکینگ جهانی 
ســـهمیه گرفت. او کـــه بعد از قهرمانی آســـیای داخل 
ســـالن، در رنکینـــگ آســـیا نفر اول ســـرعتی ها شـــد، 
بدش نمی آیـــد در المپیک هـــم رکورد اولیـــن را ثبت 

کنـــد. نتیجه ای کـــه مردم را شـــاد کند.

برنامه مسابقات 100 متر
12 مرداد؛ دور مقدماتی زنان 

13 مرداد؛ دور مقدماتی مردان

دو و میدانی در اندیشه خلق شگفتی

این  المپیکی،  متر   100 دونده  تفتیان،  حسن 
روزها با خیال راحت در پاریس تمرین می کند؛ 
جایی که قرار است 20 روز دیگر بزرگترین رویداد 
ورزشی افتتاح شود. برای هت تریک دویدن کنار 
غول های سرعت دنیا. رکورددار 100 متر ایران 
می خواهد در پاریس بهترین نتیجه را بگیرد. 
قبلی  المپیک های  مثل  هم  بار  این  هرچند 

چالش نبود مربی اش را دارد.
 

 از اردوی پاریس راضی هستی؟ تمرین در 
پاریس شهر میزبان المپیک چقدر به تو 

کمک کرده؟
اردوی پاریس خیلی خوب بود. من به خاطر اینکه 
پاریس  شهر  در  و  می آیم  فرانسه  به  سال هاست 
تمرین کرده ام و از قبل می دانستم پاریس میزبان 
المپیک است، برایم حس و انگیزه خوبی بود. از 
این بابت خیلی خوشحالم و شاید یکی از راحت ترین 

المپیک هایی است که من شرکت می کنم.
دویدن در المپیک را از ریو تجربه کردی، 
تجربه خوبی بود، اما کرونا اجازه نداد در 
توکیو بهتر کار کنی و خیلی ها به تو انتقاد 

داشتند. برای المپیک پاریس چه برنامه ای 
داری؟

خـــودم هم به این موضوع فکر کـــرده ام که من در 
ریـــو خیلی جوان و باانگیـــزه و نترس بودم و حتی 
ادعای رقابت با یوســـین بولت را داشتم؛ عملکرد 
خوبی هم داشـــتم بـــا صعـــود بـــه نیمه نهایی 100 
متـــر المپیک ریـــو و بعد هـــم المپیـــک توکیو که 

یکسال قبل از آن ســـهمیه گرفته بودم اما شیوع 
کرونا المپیک را یکســـال عقـــب انداخت و من با 
بدشانســـی تمام 20 روز قبـــل از المپیک به کرونا 
مبتلا شـــدم و روزهای خیلی ســـختی را پشت سر 
گذاشـــتم و آخرین روز تستم منفی شد و به توکیو 
پرواز کردم. آنجا هم با شـــرایط ســـختی که بود با 
یک صـــدم یا دوصدم ثانیه بـــه نیمه نهایی نرفتم و 
خیلی غصه خوردم و افســـوس. امـــا واقعاً پاریس 
همیشـــه برایـــم خوشـــایند بـــوده و امیـــدوارم در 
المپیک پاریـــس هم نتیجه ای که متصور هســـتم 
را بگیـــرم. در واقـــع با برنامه ریزی در ســـه مرحله 
100 متر بدوم. هرچند کار خیلی  ســـختی اســـت و 
همه رقبا جدی هســـتند ولی من هـــم با تمریناتی 

که داشـــتم، خیلی امیدوارم.
با هت تریک حضور در المپیک یکی از 

باتجربه های کاروان ایران به حساب 
می آیی؛ هت تریک برای نتیجه بهتر مهم 

است؟
این  نشانه  می تواند  المپیک  در  هت تریک 
باشد که ورزشکار سال ها آمادگی اش را در 
جهان و المپیک نگه داشته و من خیلی 
از این موضوع خوشحالم. این قصه 
اول از همه لطف خداست و بعد هم 
کمک دوستانی که این سال ها کنارم 
بودند و تلاش، نظم و پشتکار خودم و 
فداکاری هایی که کردم برای رسیدن به 
هدف؛ شاخص هایی که می توانی با آن 
در اوج بمانی و من از این بابت خیلی 
خوشحالم. تجربه خیلی خوبی است 
المپیک  در  به موفقیت  که می تواند 
کمک کند و شرایط بهتری در المپیک 

پاریس داشته باشم.
قبل از المپیک به تهران برمی گردی 

یا در پاریس می مانی و از آنجا وارد 
دهکده می شوی؟

من دیگر به تهران نمی آیم و از همین جا 
به دهکده بازی ها می روم.

 چه نتیجه ای بهترین نتیجه برای 
حسن تفتیان در المپیک است؟

همیشه سعی می کنم بهترین باشم برای 
خودم. با خودم و ثانیه ها رقابت کنم نه 
با هیچ کسی. واقعاً به رقبایم هیچ توجهی 
نمی کنم. با اینکه شاید در رنکینگ جهانی 
بین بهترین ها باشم و المپیکی شدم اما 
اختلاف بین من و دونده های بالاتر و پایین تر 
شاید یک صدم ثانیه باشد. رقابت نزدیکی بین 
دونده های 100 متر هست که صدم های ثانیه 
و حتی هزارم ثانیه تعیین کننده است. چیزی 
که برای من مهم است تمرکز روی تمرینات و 
تکنیکم است و اینکه با دوی خوب به مراحل 

بعدی صعود کنم.
  مشکل نبود مربی ات در المپیک حل شد؟

حل  المپیک  برای  مربی ام  مشکل  متأسفانه 
پاریس  المپیک  به  مختص  تنها  البته  نشده. 
نیست، سال هاست حتی در بازی های آسیایی و 
المپیک قبلی هم این شکایت را داشتم که مربیان 
باشند. حضور مربی  تیم  باید همراه  تخصصی 
تخصصی برای ورزشکار خیلی مهم و تعیین کننده 
است. امیدوارم در روزهای مانده با آمدن احسان 
حدادی این مشکل حل شود و من در مسابقه 

بدون مربی نمانم.
 برنامه تدارکاتی تو برای المپیک پاریس 

چه فرقی با دو دوره قبلی داشت، هم از نظر 
کیفیت و هم کمیت؛ بهتر بود یا بدتر، چرا؟

سخت  خیلی  نی  ا مید و و د یط  شرا نه  سفا متأ
5 بار تغییر ریاست  بود. ما یکسال قبل تقریباً 
و بی ثباتی  را داشتیم  و سرپرستی فدراسیون 
مدیریت فدراسیون خیلی به دوومیدانی و بچه ها 
سهمیه  تنها  و  تک  من  بگویم  شاید  زد.  لطمه 
100متر مردان را گرفتم چرا که من یکسال و نیم 
در جامائیکا بودم و پروسه کسب سهمیه یکسال 
و نیم طول کشید؛ برای امروز، دیروز و یک ماه 
قهرمانی  در  که  نتایجی  بلکه  نیست،  دوماه  و 
آسیا و بازی های آسیایی گرفتم و ثبات رکوردی و 
رکوردهای خوبم باعث شد تا امتیازات لازم را برای 
حضور در المپیک بگیرم. برای سهمیه از رنکینگ 
جهانی، هم مقام مهم است و هم رکوردی که ثبت 
می شود. در واقع میانگین امتیاز مقام و امتیاز 

رکورد ثبت شده برای رنکینگ لحاظ می شود.
  امسال دوومیدانی ایران فقط دو دونده 100 

متر در المپیک پاریس دارد. این کار را برای 
تو و فصیحی سخت تر می کند؟

سهمیه  بابت  فصیحی  به  می گویم  تبریک  من 
ارزشمند المپیک. واقعاً باعث افتخار است که 
یعنی گل سرسبد  100 متر  ایرانی سهمیه  بانوی 
مسابقات المپیک را گرفته است. کار ارزشمندی 
انجام داده است. امیدوارم بزرگی کار درک شود.

  تصاحب تنها دو سهمیه المپیک از سوی 
ایران را چطور ارزیابی می کنی؟ این 

نشان دهنده افت دوومیدانی ایران است؟
بی ثباتی  و  مدیریت  تغییر  بد  شرایط  همه  با 
مدیریت، نبود اردو و تیم ملی قوی و... متأسفانه 
دوومیدانی ما خیلی افت کرده است. من و فرزانه 
خودمان  تلاش  و  برنامه ریزی  با  تنها  فصیحی 
نتخاب  ا  ، ویزا گرفتن  حتی   . گرفتیم سهمیه 
و  داده ام  انجام  تنها  و  تک  را  مربی  و  مسابقه 
سهمیه گرفته و خوشحالم چرا که نماینده ایران 
در المپیک هستم. اما حالا که احسان حدادی 
شاخص ترین ورزشکار دوومیدانی رئیس شده، 
و  خوب  اتفاقات  شاهد  روز  به  روز  امیدوارم 
روزهای بهتر و به اوج رسیدن دوومیدانی باشیم؛ 
روزی که دوومیدانی جایگاهش را در ورزش ایران 

گرفته باشد.

دوباره رویایش رنگ واقعیت گرفت. این بار نه 
با سهمیه یونیورسالیتی که با تلاش خودش. 
وعده ای که خودش به خودش داده بود. حرف 
از فرزانه فصیحی دونده 100 متر ایران است. او 
که سختی های زیادی را به جانش خرید تا ثابت 
کند، حضورش در المپیک توکیو هم اتفاقی 
نبود. دختر باد این بار می خواهد درالمپیک 

پاریس از مسابقه اش لذت ببرد و بس.

 امسال برای تو یک جور خاصی است. 
چرا که به عنوان نفر اول رنکینگ دو 100 

متر آسیا هستی و سهمیه المپیک هم 
گرفته ای.

هر سال برای من یک جور خاص بوده است. 
یعنی نمی توانم بگویم کدام سال بهترین بوده، 
چون خدا را شکرآنقدر هر سال اتفاقات خوب 
برایم رخ داده و هر سال آنقدر افتخارات برایم 
رقم خورده که هیچ کدام از سال ها مثل هم 
نیستند. به خاطر همین من همه را دوست دارم 
و نمی توانم بگویم امسال یک جوری دیگه است. 
امسال هم قشنگی های خاص خودش را دارد و 
نفر اول صد متر آسیا خیلی بزرگ بود که خدا را 

شکر برایم این اتفاق افتاد.
 نفر اول رنکینگ آسیا بودن، برای المپیک 

وضعیت تو را تغییر می دهد؟ راحت تر 
بگویم، کارت را سخت تر کرده است؟

با خودش  هر دستاوردی یکسری مسئولیت 
دارد. اما المپیک کلاً بحثش جداست. همان 
طور که می دانید دستاورد بزرگ المپیک این بود 
که سهمیه را خودم گرفتم. من در توکیو برای 
اولین بار به المپیک رسیدم و پاریس المپیک 
دومم است ولی المپیک کلاً فرق می کند. به 

نظر من باید شخص حقیقت را 
در نظر بگیرد و واقع گرا باشد.

  شما تا الان خیلی از 
اولین ها را به اسم 

خودت زده ای، به نظرت 
در المپیک پاریس هم 

اول بودن را به اسم 
خودت ثبت می کنی؟

من  بله  سختی!  سؤال  چه 
نام  به  را  اولین ها  از  خیلی 
خودم زده ام، می توانم بگویم 
خیلی از اولین ها را! من کارم 
این است که همه تلاشم را 

بکنم، میدان المپیک میدان 
بزرگی است. واقعیتش دوست 

دارم یک کار خیلی خوب انجام 
دهم و دوست دارم کاری کنم 

بیایند،  وجد  به  مردم  که 
امیدوار  و  بگیرند  انگیزه 
شوند. با توکل به خدا، واقعاً 

همه تلاش و سعی ام را خواهم کرد. من به همه 
مردم قول می دهم.

 این روزها برای تو چطور می گذرد؟
این روزها، روزهایی است که پر از مسابقه است، 
پر از تمرین و تمرکز. به جز تمرین و استراحت، 
یک سری کارهای روانشناسی که برای خودم 
انجام می دهم و ریکاوری می کنم چیز دیگری 
موقع  می کنم  سعی  که  البته  ندارد.  وجود 
ریکاوری از استراحتم لذت ببرم، پیاده روی کنم، 
معمولاً به طبیعت و جاهایی می روم که مردم را 
ببینم، چون خیلی انرژی خوب می گیرم. این 
روزها، روزهای سختی است اما سعی می کنم 

از آن لذت ببرم.
 ظاهراً در حال قدم زدن روی ریل 

اهدافت هستی؟
المپیک  به  رسیدن  که  است  این  واقعیتش 
آنقدر باید هدفمند باشد، آنقدر از خودگذشتی 
خیلی  می کنند  فکر  خیلی ها  که  می خواهد 
راحت است. به خاطر اینکه من همه کارها را 
آنقدر آسان نشان دادم که راحت می توان انجام 
داد، خیلی ها فکر می کردند که چقدر راحت 
است. ولی اصلاً اینطوری نیست، رسیدن به 
یک هدف بزرگ برنامه ریزی و از خودگذشتگی 
می خواهد، چه مالی و چه جسمی، از هر بعدی 
که نگاه کنید. نزدیک 5 سال است که دور از 
خانه و خانواده ام و دوستانم هستم و مدام 
فشارهای  حال  هر  به  و  دارم  سخت  تمرین 
هزینه اش  و  می کنم  تحمل  را  زیادی  روحی 
المپیک رفتن و هدف های بزرگ  هم بماند. 
داشتن و اینکه بخواهی به آن برسی، خیلی از 
خودگذشتگی می خواهد و واقعاً راحت نیست. 
اگر فرزانه فصیحی نشان داد که می توان راحت 
به هدف رسید، پشت صحنه اش خیلی اتفاقات 

مختلفی بود که به نظرم شاید خیلی ها آن را 
ندیده اند و فکر کردند چه راحت، ولی راحت 
نبود. المپیک رویایم بود که به آن رسیدم نه 
یکبار بلکه دو بار. المپیک قبلی من با سهمیه 
یونیورسالیتی رفتم، سهمیه ای که کمیته ملی 
که  موقعی  همان  ولی  داد.  من  به  المپیک 
سهمیه کمیته ملی المپیک را گرفتم با خودم 
المپیک بعدی خودم  عهد بستم و گفتم که 
سهمیه می گیرم. خدا را شکر این اتفاق افتاد 
و قولی که به خودم دادم را عملی کردم. از این 
بابت به خاطر این المپیک خیلی خوشحالم و با 
سهمیه ای که خودم گرفته ام می روم. دوباره به 
رویای همیشگی ام می رسم و نمی توانم جمله ای 
در وصفش بگویم. می خواهم در آنجا از لحظه 
لحظه ای که می گذرانم، از وقتی که پایم را در 
پیست می گذارم، از استارتی که می زنم و از هر 
چیز آن لذت ببرم؛ چون برایش زحمت کشیدم 
و کمترین حقم این باشد از این همه سالی که 
و  کنم  را  کیفش  المپیک  در  کشیدم  زحمت 

لذتش را ببرم.
 تجربه المپیک توکیو چقدر برای نتیجه 

بهتر در پاریس به تو کمک می کند؟
فکر می کنم که قطعاً کمک کننده باشد، به خاطر 
اینکه من یک دور المپیک را تجربه کردم و فکر 
می کنم این بار با حواس جمعی و تمرکز بهتری 
بتوانم در المپیک حاضر شوم. به این دلیل که 
خدا را شکر چند مسابقه خیلی مهم و بزرگ 
را در قهرمانی های جهان دوباره تجربه کردم. 
فکر می کنم المپیک توکیو، در فضا بودم و روی 
زمین نبودم و فکر می کنم برای پاریس با اینکه 
هیجانش خیلی بالاست بتوانم کمی خودم را 

روی زمین نگهدارم.

تفتیان: تفتیان: 
به رقبایم به رقبایم 
توجهی توجهی 
ندارمندارم

فصیحی: فصیحی: 
می خواهم می خواهم 
از مسابقه ام از مسابقه ام 
لذت ببرملذت ببرم

شرایط دوومیدانی 
خیلی سخت بود

قول می دهم مردم 
را به وجد بیاورم

فصیحی یکی از 
بهترین های سرعت

فرزانه فصیحی یک دونده از 
خودگذشته و با ثبات است. 

او در المپیک پاریس در ماده 
100 متر می دود که افتخار 

بزرگی برای هر مربی است 
که حاصل وقت و تمریناتی 
که با ورزشکارش داشته به 

بالاترین نقطه ورزشی رسیده 
است. فصیحی که به دلیل 

سرعت انفجاری، شتاب اولیه 
باورنکردنی و عزم همیشگی اش 

ح است، به  در سطح دنیا مطر
طور مداوم مرزهای عملکرد 

خودش را جابه جا کرده و این 
ویژگی های اخلاقی و فنی باعث 
شده تا او به یکی از بهترین های 

دو سرعت شهرت پیدا کند. او 
2 بار قهرمان ۶0 متر آسیا و 1 

بار نایب قهرمان 100 متر آسیا 
شده است و در مسابقات بسیار 

سطح بالایی مثل المپیک و 
قهرمانی جهان جواز حضور در 
المپیک 2024 را گرفته که این 

اتفاقات از فرزانه به عنوان یک 
ورزشکار پرافتخار و به یادماندنی 

ساخته است. رژیم تمرینی و 
غذایی سفت و سخت و تعهد 

او به برتری، از فرزانه یک رقیب 
با کیفیت در رقابت ها و یک 

الگوی الهام بخش برای همه 
ورزشکاران جوان جهان ساخته 

است.

یادداشت شفاهی

استنوی بورلیچ
 مربی دونده های سرعتی  

تیم ملی صربستان

سی و سومین دوره بازی های المپیک، از

 
 5 مردادماه در پاریس شروع می شود. پاریس عروس 

شهرهای دنیا، بعد از سال های 1900 و 1924 برای سومین بار 

میزبان بزرگترین رویداد ورزشی دنیا شده است. در واقع با 

برگزاری المپیک 2024 پاریس، این شهر صدمین سالگرد بازی های 

المپیک 1924 را جشن می گیرد. مراسم افتتاحیه این بازی ها اما متفاوت 

از المپیک های قبلی است؛ به جای ورزشگاه این بار افتتاحیه روی رود سن 

پاریس برگزار می شود. کاروان ورزشی ایران به نام خادم الرضا با شعار صلح 

برای کودکان در این دوره حضور دارد. هرچند این بار برخلاف دوره های 

قبل کاروان ایران کوچکتر است. کاروان ایران فعلاً 40 سهمیه گرفته که

 

 9 سهمیه برای زنان و 25 سهمیه برای مردان است. 20 روز مانده تا افتتاح 

بازی ها هنوز سهمیه های کاروان ایران کامل نشده و رشته های شنا و 

دوومیدانی شانس سهمیه دارند. روزنامه ایران ورزشی این روزها 

برای آشنایی مردم ورزش دوست ایران پرونده ویژه ای برای 

مسافران و ورزشکاران المپیکی گشوده که هر روز 

تقدیم نگاه تان می شود.
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رسول جزینی
پیشکسوت کشتی

سی و سومین دوره بازی های المپیک، از 5 مردادماه در پاریس شروع می شود. پاریس عروس 
شهرهای دنیا، بعد از سال های 1900 و 1924 برای سومین بار میزبان بزرگترین رویداد ورزشی 
دنیا شده است. در واقع با برگزاری المپیک 2024 پاریس، این شهر صدمین سالگرد بازی های 
المپیک 1924 را جشن می گیرد. مراسم افتتاحیه این بازی ها اما متفاوت از المپیک های 
قبلی است؛ به جای ورزشگاه این بار افتتاحیه روی رود سن پاریس برگزار می شود. کاروان 
ورزشی ایران به نام خادم الرضا با شعار صلح برای کودکان در این دوره حضور دارد. هرچند 
 این بار برخلاف دوره های قبل کاروان ایران کوچکتر است. کاروان ایران 40 سهمیه گرفته که

 11 سهمیه برای زنان و 29 سهمیه برای مردان است. 19 روز مانده تا افتتاح بازی ها. روزنامه 
ایران ورزشی این روزها برای آشنایی مردم ورزش دوست ایران پرونده ویژه ای برای مسافران 

و ورزشکاران المپیکی گشوده که هر روز تقدیم نگاه تان می شود.

 
کشـــتی فرنگی ایـــران بعد از رنسانســـی 
کـــه محمـــد بنـــا بـــه وجـــود آورد، تمام 
قله هـــای افتخار را یکی پـــس از دیگری 
فتح کـــرد اما هنـــوز یک افتخـــار بزرگ 
مانده که کشـــتی فرنگی به آن نرســـیده 

 . ست ا
طلای قهرمانـــی جهان و طلای المپیک 
افتخاراتی بـــود که در دوره ای نه چندان 

دور آرزویـــی محال برای کشـــتی فرنگی 
بـــود امـــا بعـــد از تحولـــی کـــه در دوره 
ســـرمربیگری محمـــد بنـــا در کشـــتی 
فرنگـــی ایران بـــه وجود آمـــد، تمام این 
آرزوهـــای محـــال تحقـــق پیدا کـــرد. اما 
حالا همـــه توقـــع دارند کشـــتی فرنگی 
ایران بدون طـــلا از المپیـــک برنگردد. 
یکـــی از افتخاراتی که محمـــد بنا خیلی 
دوســـت داشـــت آن را به دســـت بیاورد 
امـــا به دوران باشـــکوه حضورش در تیم 
ملی نرســـید، طـــلای وزن 130 کیلوگرم 

در المپیـــک بود. 
کشـــتی فرنگی ایران هـــر افتخاری را که 
در دنیـــای قهرمانـــی بود به دســـت آورد 
امـــا طـــلای المپیـــک وزن 130 کیلوگرم 

افتخاری بود که هرگز به دســـت نیامده 
و شـــاید به تنها حسرت کشـــتی فرنگی 

ایران تبدیل شـــده است. 
ســـال 2021 و در مســـابقات قهرمانـــی 
ی  بـــرا ســـفی  یو کبـــر  علی ا ؛  ن جهـــا
اولین بـــار در تاریخ، مـــدال طلای وزن 
130 کیلوگـــرم را گرفت و بعـــد از آن بود 
که امیـــن میـــرزازاده در جهانـــی 2023 
بـــرای دومیـــن بـــار طـــلای ایـــن وزن را 
بـــه دســـت آورد، امـــا در المپیـــک ایـــن 
حســـرت به دل همـــه علاقه منـــدان به 

ماند.  کشـــتی 
هر چند با درخشـــش  امین میـــرزازاده 
کشـــتی فرنگـــی امیـــد زیـــادی دارد این 
طلســـم را هـــم بشـــکند و دیگـــر قله ای 

کـــه  باشـــد  نمانـــده 
کشـــتی فرنگـــی ایران 

آن را فتـــح نکنـــد. امین 
بـــا حمایت  محمـــد بنا به 

تیـــم ملـــی کشـــتی فرنگـــی 
رســـید و در المپیک توکیو هـــم دوبنده 
تیم ملی را پوشـــید، اما مـــدال المپیک 
نگرفـــت، ولی حالا شـــرایط او بـــا دوره 

قبـــل کامـــلاً متفاوت اســـت. 
او در دوره گذشـــته بـــرای اولین بـــار در 
ترکیب تیـــم ملی بـــه میـــدان رفت اما 
حـــالا بـــا یک طـــلا و یـــک نقـــره جهان 
دومیـــن المپیـــک را تجربـــه می کنـــد و 
همیـــن باعـــث شـــده تـــا همـــه منتظر 

افتخارآفرینـــی او باشـــند. 

امین هـــر مدالی هم 
کـــه در پاریـــس بگیـــرد، 
مدالی اســـت که بـــرای اولین بار 
برای کشـــتی فرنگی ایـــران در تاریخ به 

دســـت می آید.
 امیدواریـــم ایـــن تاریخ ســـازی با مدال 
طـــلای امیـــن همـــراه باشـــد، هرچند 
بایـــد بـــا دو غول بـــزرگ کشـــتی فرنگی 
دنیا سرشاخ شـــود و این آسان نیست. 
امیـــن می توانـــد نامـــش را بـــه عنـــوان 
یکـــی از اولین هـــای تاریـــخ بنویســـد. 
مثل حمید ســـوریان کـــه اولین طلایی 
کشـــتی فرنگی ایـــران در المپیک بود و 
یـــا علیاکبـــر یوســـفی که اولیـــن طلای 
جهان در سنگین وزن را به دست آورد.

امین به دنبال طلسم شکنی در المپیک

بوی طــــلا می آید
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میرزازاده: آقای ورزش بودن، مسئولیتم را سنگین تر می کند
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فرنگـــی  کشـــتی  ملـــی  تیـــم 
بـــا  ر  لین بـــا و ا ی  ا بـــر

ســـهمیه کامـــل راهـــی 
المپیـــک می شـــود اما 
از این 6 وزن یک وزن 
بیشـــتر به مـــدال طلا 

نزدیـــک اســـت. امین 
 130 میـــرزازاده در وزن 

مهـــم  شـــانس  کیلوگـــرم 
کشـــتی فرنگی برای رسیدن به 

مدال طـــلا اســـت. شـــاید مهم ترین 
مـــدال  کار هـــم  ایـــن  بـــرای  دلیـــل 
طـــلای او در جهانـــی 2023 اســـت اما 
حســـن رنگـــرز ســـرمربی تیـــم ملـــی 
نظـــر دیگـــری دراین بـــاره دارد: »بـــاور 
مـــن در ورزش حرفـــه ای ایـــن اســـت 
کـــه وقتـــی ورزشـــکار از روی ســـکوی 
قهرمانی رقابتـــی پاییـــن می آید دیگر 
عمـــلاً پرونده آن رقابت  بســـته شـــده 
و نبایـــد روی آن عنوان حســـاب کرد. 
عناویـــن قهرمانـــی امیـــن میـــرزازاده 
هم بـــرای قبـــل بـــوده و طبیعتـــاً این 
عناوین هیچ کمکی بـــه او نمی کند.« 
بـــا ایـــن حـــال هنوز هـــم همـــه امین 
میـــرزازاده را شـــانس نخـــت مـــدال 
طـــلای المپیک می دانند و ســـرمربی 
تیم ملـــی هم همین نظـــر را دارد: »به 
طـــور حتم مـــن هـــم شـــانس زیادی 
را بـــرای امین قائـــل هســـتم. البته از 
نظر مـــن هر 6 نفـــری که بـــه المپیک 
می رونـــد، این شـــانس را دارنـــد که به 
مدال برســـند حتی مدال طـــلا را هم 
بـــرای آنهـــا متصور هســـتم امـــا نباید 
بـــه واســـطه اینکه یک نفـــر در جهانی 
سال گذشته درخشـــیده توقع داشت 
در المپیـــک هم بدرخشـــد.« حســـن 
رنگرز دربـــاره آخریـــن وضعیت امین 
میـــرزازاده ادامـــه داد: »خوشـــبختانه 
امین در شـــرایط خوبی است و سعی 

کردیـــم کـــه او در اردوها 
از نظر فـــرم بدنی در 
شـــرایط  بهتریـــن 
قـــرار بگیـــرد امـــا 
یـــن  ا قعیـــت  ا و
اســـت کـــه او در 
این مـــدت درگیر 
بوده  مصدومیـــت 
اما من نگران نیستم 
زیرا او با وجود مصدومیت 
ســـعی کرده تا در بهترین فرم باشد.« 
او درباره رقبای امین میرزازاده و اینکه 
امین چـــه برنامـــه ای برای شکســـت 
ایـــن کشـــتی گیران دارد؛ ادامـــه داد: 
»در ســـال جدیـــد امیـــن کار خیلـــی 
سختی در مقابل دو حریف جدی اش 
دارد. میهایـــن لوپـــز کوبایـــی دارنـــده 
پرافتخارتریـــن  المپیـــک،  4 طـــلای 
کشـــتی گیر تاریخ بازی هـــای المپیک 
و یکی از اســـتثنائات دنیای کشتی به 
حســـاب می آید. او به دنبال پنجمین 
قهرمانـــی در المپیـــک اســـت. رضـــا 
کایالـــپ هم کشـــتی گیری اســـت که 
12 و 13 مـــدال جهـــان و المپیـــک را 
در کارنامـــه ورزشـــی اش دارد و حریف 
قدرتمنـــدی بـــرای امیـــن محســـوب 
می شـــود. البته کـــه امین میـــرزازاده 
یکـــی از مدعیـــان اصلی طلاســـت اما 
راه ســـختی را در مســـیر قهرمانی باید 
پشـــت ســـر بگـــذارد.« ســـرمربی تیم 
ملی ریختن تـــرس ایرانی هـــا را دلیل 
پیروزی های امین میـــرزازاده و فردین 
هدایتـــی مقابـــل کایالـــپ دانســـت: 
»خوشـــبختانه ترس کشـــتی گیران ما 
مقابـــل کایالـــپ ریختـــه و ایـــن انرژی 
زیادی به کشـــتی گیران مـــا می دهد. 
امیـــدوارم امین بـــا اعتمـــاد به نفس 
خوبـــی روی تشـــک حاضـــر شـــود و 

بهتریـــن نتیجـــه را بگیرد.«

مأموریت مهم کشتی فرنگی ایران در پاریس

حمله به غول های فرنگی

 در وزن ۱۳۰ کیلوگـــرم 16 نفـــر ســـهمیه المپیـــک 
گرفتند، امـــا دو نفر از آنهایی که ســـهمیه المپیک 

گرفتنـــد بـــه پاریـــس نمی آیند. 
صبـــاح شـــریعتی آذربایجانـــی، پـــاول هلینچـــوک 
بلاروســـی، آکوستا فرناندز از شـــیلی، لین  ژن منگ 
چینی، اســـکار پینو هینـــدز کوبایـــی، عبداللطیف 
محمد مصـــری، جلو کراهمـــر آلمانـــی، علیم خان 
ز  ا ن  نگ چا لی ســـو  ، نی قســـتا ا قز ف  زکو ســـید
کره جنوبی، عثمان اســـد مراکشـــی، آلن سیورائو از 

رومانی، ســـرگیی سیمنوف روســـی، آمینه گونیچی 
تونســـی، رضـــا کایالـــپ تـــرک و کولتـــون شـــولتز 
امریکایـــی 15 نفـــری هســـتند کـــه همـــراه امیـــن 
میـــرزازاده 16 فرنگـــی کار ســـنگین وزن در المپیک 
پاریـــس محســـوب می شـــوند. هـــر چنـــد در ایـــن 
بین ســـرگیی ســـیمنوف به دلیـــل ممانعت کمیته 
بین المللـــی المپیـــک نمی تواند به پاریـــس بیاید و 
یا اســـکار پینو هینـــدز کوبایـــی که بایـــد جایش را 
بـــه میهایـــن لوپز داده تا بـــرای پنجمیـــن بار طلای 

المپیـــک را بگیـــرد. بجز دو یا ســـه نفـــر امین برای 
شکســـت دادن بقیه کار ســـختی نـــدارد. مأموریت 
مهـــم امیـــن و کادرفنـــی تیم ملـــی کشـــتی فرنگی 
حملـــه بـــه غول هـــای کشـــتی فرنگـــی در المپیک 
اســـت. صبـــاح شـــریعتی، رضـــا کایالـــپ و میهاین 
لوپـــز شـــاید تنهـــا رقبـــای امین بـــرای رســـیدن به 
مـــدال المپیک باشـــند. گرفتن یک مـــدال تاریخی 
درحالی کـــه فقط ســـه رقیب  داری نبایـــد کار خیلی 

ســـختی باشد.

 حدود یک ماه تا المپیک 
زمان داریم و حالا همه منتظر 

درخشش کشتی گیران و از 
جمله خودت هستند.

واقعاً همیشـــه توقعات از کشـــتی 
بالا بـــوده. یعنـــی هر وقـــت نوبت 
المپیـــک  و  آســـیایی  بازی هـــای 
می شـــود، نگاه ها به کشتی دوخته 
می شـــود. این بـــار هـــم در پاریس 
همـــه نگاه ها به کشـــتی اســـت که 
امیـــدوارم بتوانیم پرچم کشـــتی را 

بـــالا ببریم.
 توقع از تو در این دوره 

تصاحب مدال طلاست. مثل 
جهانی بلگراد؛ فکر می کنی 
بتوانی به این مدال برسی؟

در همـــه روزهایی که در اردوی تیم 
ملی بودم فقط بـــه بهترین نتیجه 
فکر می کنم. هدفـــم ارائه بهترین 
نمایش از خودم اســـت اما بقیه را 
به خدا ســـپردم. در تمام روزهایی 
کـــه در اردو بـــودم، مـــدال طلای 
جهـــان را از ذهنـــم پـــاک کـــردم و 
هرگـــز بـــه آن نـــگاه  هم نکـــردم تا 
مبـــادا ذهنم به هم بریزد. تلاشـــم 
ایـــن بـــود کـــه در اوج آرامـــش به 

المپیک برســـم.
 ولی همه مردم روی تو 

حساب ویژه ای باز کرده اند.
من هم روی دعای مردم حســـاب 
بـــاز کـــردم. در همـــه ایـــن مـــدت 
بـــدون اینکـــه بـــه مـــدال طـــلای 
المپیک فکر کنـــم؛ تمرکزم را روی 
تمریناتم گذاشـــتم و امیدوارم که 

بتوانـــم پاســـخ خوبـــی بـــه محبت 
مـــردم بدهـــم. مردم مرا بـــه عنوان 
آقـــای ورزش ایران انتخـــاب کردند 
و ایـــن بار مســـئولیتم را ســـنگین تر 
کرده اســـت. بایـــد تـــلاش کنم که 
جـــواب خوبـــی بـــه ایـــن محبت ها 

. هم بد
 طلایی که در جهانی سال 

گذشته به دست آوردی هم 
باعث شد تا نگاه دیگری داشته 

باشند؟
بله، ایـــن هـــم تأثیر زیادی داشـــته 
اما المپیـــک میدان دیگری اســـت 
و مـــن یکبـــار تجربه کـــردم و هیچ 

حریفی آســـان نیســـت.
 ولی به نظر کایالپ دیگر آن 

توان گذشته را ندارد؟
مـــن هم دیگر ترس گذشـــته از او را 
ندارم. البتـــه بعـــد از جهانی 2022 
ترســـم از او ریخت. وقتی یک - یک 
مســـاوی به او باختم متوجه شـــدم 
کـــه می توانـــم شکســـتش بدهم و 

ایـــن اتفـــاق در جهانـــی 2023 رخ 
داد. امیـــدوارم در المپیـــک هـــم 
ایـــن اتفاق رخ بدهـــد. هر چند که 
معتقدم کایالپ با قدرت بیشـــتری 
نســـبت به جهانی ســـال گذشـــته 
می شـــود.  حاضـــر  المپیـــک  در 
خوشـــبختانه مـــن هـــم تمرینات 
خوبی داشتم و در بهترین شرایط 
ممکن راهـــی المپیک می شـــوم.
 در چند روز گذشته هم ظاهراً 

مصدوم شدی؟
کشـــتی  از  جزئـــی  مصدومیـــت 
ه  ا همـــر همیشـــه  و  هســـت 
هـــم  مـــن  بـــوده.  کشـــتی گیران 
مصدوم شـــدم. چشـــمم عفونت 
کـــرده بـــود، امـــا خـــدا را شـــکر در 

هســـتم. خوبـــی  شـــرایط 

حسن رنگرز: امین مصدوم است اما نگرانش نیستم
طلای جهانی بلگراد همان جا ماند

امین با برنامه درست 
می تواند طلا بگیرد

امین میرزازاده حالا به اوج کشـــتی خود رسیده است. 
برخلاف المپیک قبلی که تجربه کافی را نداشـــت حالا 
بـــا یک طلا و یک نقره جهـــان در اوج پختگی قرار دارد. 
به همین دلیل هم یکی از شـــانس های مســـلم کشتی 
ح  ایران برای مـــدال طلا در المپیک اســـت. البته مطر
شـــدن نام میهایـــن لوپـــز کوبایی کمی رقابـــت در این 
وزن را ســـخت کـــرده اســـت اما مـــن فکـــر می کنم که 
امیـــن میرزازاده بـــا برنامه درســـت هم از ســـد کایالپ 
می گـــذرد و هم از ســـد میهاین لوپـــز و مهم ترین نکته 
این اســـت که نبایـــد از نام ایـــن دو کشـــتی گیر هراس 
داشـــته باشـــد. البته او قبل از این ســـه بار بـــا کایالپ 
کشـــتی گرفته و یک بار برده و دو باخت به دست آورده 
و با لوپـــز هم یکبار در المپیک توکیو کشـــتی گرفته؛ به 
همین دلیـــل اعتقاد دارم که تجربه کافی برای کشـــتی 
گرفتن با این دو ســـتاره ســـنگین وزن کشتی فرنگی را 
دارد. از ایـــن رو نباید امین را با المپیک توکیو مقایســـه 
کنیـــم. او می تواند با برنامه ریزی صحیح از ســـد هر دو 
کشـــتی گیر عبور کند. غیبت ســـرگیی سیمنوف روس 
هم به نفع امین تمام شـــد. این کشـــتی گیر روس بعد 
از چنـــد ســـال غیبت بازگشـــت خوبی داشـــت و حتی 
کایالـــپ را هم با ضربه فنی شکســـت داد اما با ممانعت 
کمیتـــه بین المللی المپیـــک او به پاریس نرســـید. به 
نظرم شـــرایط بـــرای یک مـــدال تاریخی فراهم شـــده و 
امین باید از این فرصت بـــرای جبران زحمات چندین 
ساله گذشـــته به بهترین شکل ممکن اســـتفاده کند.

یکی از شـــانس های مسلم مدال طلای المپیک برای کشـــتی فرنگی امین میرزازاده در وزن 1۳0 کیلوگرم است. کشتی گیری که ســـال گذشته قهرمان جهان شد و در 
المپیـــک توکیو هم عضو تیم ملی بود. امین ســـال های اخیر روند رو به رشـــد را به ســـرعت طی کرده اســـت. در توکیو بـــرای اولین بار دوبنده تیم ملـــی را به تن کرد و 
بعـــد از برخورد بـــا میهان لوپز و رضا کایالپ، برایش پنجمی خیلی هم نتیجه بدی نبود. اما با این  حال در این دوره شـــرایط کاملاً متفاوت اســـت. به همین دلیل همه 
روی مـــدال طـــلای او حســـاب باز کرده اند اما خـــودش می گوید به مدال فکـــر نمی کند: »اگر بخواهم بـــه مدال طلا و یا رقبـــا فکر کنم، تمرکزم را از دســـت می دهم.«



دیدار خسروی وفا با وزنه برداران المپیکی
بازگشت آرامش با پادرمیانی رئیس

نگرانی ستاره بسکتبال ایران درباره نبود پشتوانه
حامد حدادی: سرمایه گذاری وجود ندارد

رئیـــس و دبیرکل کمیته ملی المپیک در 
فدراســـیون وزنه برداری، با دو ملی پوش 
المپیکی و مســـئولان فدراســـیون دیدار 
کردنـــد. در 18 روز مانـــده بـــه شـــروع 
المپیـــک، محمود خســـروی وفا و مناف 
هاشـــمی، رئیس و دبیـــرکل کمیته ملی 
المپیـــک، در حالـــی صبـــح دیـــروز در 
فدراســـیون وزنه برداری بـــا دو المپیکی 
ایران دیـــدار و گفت وگو کردند که روابط 
آنها با مســـئولان کمیته شـــکرآب شـــده 
بود، اما مســـئولان کمیتـــه ملی المپیک 
تـــاش کردند تـــا رابطه به هـــم ریخته را 

دوبـــاره ترمیم کنند.
علـــی داودی و مصطفـــی جـــوادی، دو 
ملی پـــوش وزنه بـــرداری که بـــه حقوقی 
کـــه کمیتـــه ملی المپیـــک بـــرای آنها در 
نظـــر گرفته بـــود، اعتـــراض داشـــتند و 
آنهـــا را برگرداندند. حتی یک نشســـت 
خبری برگزار شـــد و نواب نصیرشـــال، 
ســـرمربی تیم ملـــی وزنه بـــرداری هم در 

کنار دو ورزشـــکار المپیکی اش نشســـت 
و مســـئولان کمیتـــه ملی المپیـــک را به 
بـــاد انتقـــاد گرفـــت. محمود خســـروی 
وفا برخـــاف مدیران قبلـــی کمیته ملی 
المپیـــک خیلـــی اهـــل جـــار و جنجال 
نیســـت و در خفا این موضوع را پیگیری 
کـــرد و حـــالا هـــم در 18 روز مانـــده بـــه 
المپیک راهـــی فدراســـیون وزنه برداری 
شـــد تـــا از نزدیک بـــا ایـــن دو ملی پوش 
ناراضی دیدار کند و در جریان مشکات 

قـــرار بگیرد.  
در این نشســـت، ســـجاد انوشـــیروانی و 

وحید ربیعی، رئیس و دبیر فدراســـیون 
هم حضور داشـــتند و آقای خسروی وفا 
و مناف هاشمی با شنیدن صحبت های 
این ورزشـــکاران در جریان مشکات آنها 
قـــرار گرفتند. هـــر چند که بـــه نظر این 
دیدار دیرهنگام اســـت اما حتماً تبعات 
مثبتـــی دارد و می توانـــد در عملکـــرد 
دو ملی پـــوش وزنه بـــرداری هـــم تأثیـــر 
بگذارد. شـــاید اگر زودتر هم مســـئولان 
کمیتـــه در اردوی وزنه بـــرداری حاضـــر 
می شـــدند، بـــرای ایـــن رشـــته المپیکی 

بســـیار مفید واقع می شـــد.

فدراسیون بســـکتبال برای آمادگی بیشتر 
تیـــم جوانان برای قهرمانی آســـیا تورنمنت 
ســـه جانبه ای را برگزار کرد؛ مســـابقه ای با 
حضـــور تیم هـــای جوانـــان ایران، روســـیه 
و ترکیـــه. ایـــن تورنمنت بـــا بازی ایـــران و 
روســـیه در سالن فدراســـیون افتتاح شد. 
دیـــداری که نتیجـــه ای جز باخـــت 81-65 
بـــرای ایران مقابل روســـیه نداشـــت و این 
باخـــت بـــا توجه بـــه ســـابقه روس هـــا در 
بســـکتبال روز دنیـــا، دور از انتظـــار نبود. 
هرچنـــد عاقه منـــدان را ناراحـــت کرد اما 
دعوت از تیم های اروپایـــی برای بازی های 
دوســـتانه، نشـــان داد فدراســـیون بـــرای 
ارتقـــای ســـطح بســـکتبال، رویارویـــی بـــا 
تیم هـــای خـــوب را در دســـتورکار دارد و 
می خواهد تیم جوانـــان را قبل از قهرمانی 

آســـیا به چالش بکشـــد.
حامد حدادی، ســـتاره تیم ملی بسکتبال 
اهمیـــت ایـــن قضیـــه را تأییـــد می کنـــد: 
»ایـــن رقابت هـــا فرصـــت خوبی اســـت تا 

جوانـــان بســـکتبال ایـــران در مســـابقات 
جـــدی محـــک بخورنـــد. مســـابقه ای بـــا 
تیم های ســـطح بالاتـــر از آســـیا. بچه های 
ما مســـتعد هســـتند اما نیاز به کار بیشتر و 
مســـابقه های بین المللی بیشـــتری دارند. 
باید مقابل تیم های ســـطح بالا بازی کنند 

تـــا بســـکتبال ما رشـــد کند.«
سوپراســـتار بســـکتبال ایران معتقد است 
نشـــده:  ســـرمایه گذاری  بســـکتبال  در 
»متأســـفانه پشتوانه ســـازی در بســـکتبال 
ایران آنطـــور که باید انجام نگرفته اســـت. 
ســـرمایه گذاری وجود نـــدارد، در حالی که 

بایـــد زمـــان و وقت بیشـــتری گذاشـــت تا 
اســـتعدادیابی خوبـــی از نظر قـــد و قامت 
و بازی بســـکتبال در سراسر کشـــور انجام 
شـــود. این بحث مختص فدراسیون جواد 
داوری نیســـت، بلکه به عـــدم برنامه ریزی 
قبلـــی  فدراســـیون های  در  بلندمـــدت 
برمی گردد. بســـکتبال باید در آموزشگاه ها 
و مدارس جدی گرفته شـــود تـــا مثل قبل 
بســـکتبال ســـطح بـــالا را داشـــته باشـــیم 
چرا کـــه بازیکنانـــی مثل من و بقیه نســـل 
طایی بسکتبال در مسابقات آموزشگاهی 

شناســـایی شدیم.«
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احمدرضا هامونی حقیقت
رئیسکمیتهاهدافپروازی

سی و سومین دوره بازی های المپیک، از 5 مردادماه در پاریس شروع می شود. پاریس عروس 
شهرهای دنیا، بعد از سال های 1900 و 1924 برای سومین بار میزبان بزرگترین رویداد ورزشی 
دنیا شده است. در واقع با برگزاری المپیک 2024 پاریس، این شهر صدمین سالگرد بازی های 
المپیک 1924 را جشن می گیرد. مراسم افتتاحیه این بازی ها اما متفاوت از المپیک های 
قبلی است؛ به جای ورزشگاه این بار افتتاحیه روی رود سن پاریس برگزار می شود. کاروان 
ورزشی ایران به نام خادم الرضا با شعار صلح برای کودکان در این دوره حضور دارد. هرچند 
 این بار برخلاف دوره های قبل کاروان ایران کوچکتر است. کاروان ایران 40 سهمیه گرفته که

 11 سهمیه برای زنان و 29 سهمیه برای مردان است. 18روز مانده تا افتتاح بازی ها. روزنامه 
ایران ورزشی این روزها برای آشنایی مردم ورزش دوست ایران پرونده ویژه ای برای مسافران 

و ورزشکاران المپیکی گشوده که هر روز تقدیم نگاه تان می شود.

 
هیـــچ کســـی فکـــرش را هـــم نمی کـــرد، 
کاروان ایـــران جوان ترین ورزشـــکار تاریخ 
المپیـــک را داشـــته باشـــد. امـــا محمـــد 
بیرانوند، تیرانـــداز نوجوان اهداف پروازی 

بـــا ســـهمیه اش، همـــه را متحیـــر کـــرد. 
تیرانـــدازی که کار بـــه هیچ کســـی ندارد، 
حتـــی رقبایـــش. او تنهـــا بـــا تمرکـــز روی 
اهدافش، از شـــکار آنها لذت می برد. پسر 
15 ســـاله با شکســـت رقبای بـــا تجربه اش 
در قهرمانـــی آســـیای کویـــت و انتخابـــی 
المپیـــک و شـــکار مـــدال طـــای تـــراپ، 
ســـهمیه المپیـــک را صاحب شـــد و البته 
رکـــورد جوان تریـــن تیرانـــداز المپیکـــی را 
بـــه نـــام خـــودش زد. نتیجه ای که اشـــک 
شـــوق را از چشـــمانش جاری کـــرد. او در 

حـــال گریـــه خـــدا را نیـــز شـــکر می کـــرد. 
لحظه ای فراموش نشـــدنی برای پســـر لر: 
»بـــا قهرمانـــی اشـــک شـــوق می ریختم و 
اصـــاً اشـــک هایم بنـــد نمی آمـــد. من آن 
لحظه بـــا خـــدای خـــودم حرف مـــی زدم 
را شـــکر می کـــردم، در حالـــی کـــه  او  و 
همـــه ســـختی های ایـــن ۵ ســـال جلـــوی 

چشـــم هایم رژه می رفـــت.«
بیرانوند، تیراندازی را از 9 ســـالگی شـــروع 
کـــرده، آن هـــم در ســـایت پـــروازی اراک، 
جایی که پـــدرش کار می کـــرده. او اتفاقی 

تیرانـــدازی کرد و پـــدرش وقتی اســـتعداد 
پسررا دید او را تشـــویق کرد تا خیلی جدی 
تیرانـــدازی اهـــداف پـــروازی را دنبال کند. 
تیراندازی که ژنـــش را دارد. چرا که به قول 
خودش پدر، پدربـــزرگ و جدش، تیرانداز 
بودند. شـــاید بـــه همین دلیل اســـت که 
بیرانونـــد از تیرانـــدازی لـــذت می بـــرد. او 
امیدوار اســـت در المپیـــک بهترین نتیجه 
را بگیـــرد: »کار من بعداز ســـهمیه المپیک 
تمام نشـــده و امیـــدوارم در پاریس نتیجه 
قابـــل قبولـــی بگیرم تـــا خانـــواده و مردم 

کشورم را خوشـــحال کنم.«
 محمـــد بیرانونـــد بعـــد از اردوی ایتالیا با 
شـــرایط مســـابقه در کشـــورهای اروپایـــی 
آشـــنا شـــد. او که مثـــل بقیه تیرانـــدازان 
بـــرای تمریـــن مشـــکل فشـــنگ دارد، 29 
تـــا در  تیرمـــاه راهـــی فرانســـه می شـــود 
شـــهر شـــاتورو میزبـــان تیرانـــدازان اردو 
بزنـــد. بیرانوند تا قبل از شـــروع مســـابقه 
تراپ، 10 روزی فرصـــت دارد تا برای رقابت 
جدی بـــا رقبایش آمـــاده شـــود. آن هم با 

فشـــنگ های بـــه روز.

بیرانوند رکورددار جوان ترین تیرانداز در المپیک
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پرونده ویژه 

المپیک پاریس

 بیرانوند را تحت فشار نگذارید
نیکخو:قصه فشنگ یک معضل همیشگی است

  محمد می تواند 
لبخند را به لب مردم بیاورد

شـــک نکنید محمد بیرانوند با نتیجه اش در المپیک، 
لبخنـــد را بـــه لـــب مـــردم مـــی آورد. چرا کـــه او هدف 
بزرگـــی دارد و بـــه هدفش، می رســـد. به شـــرط اینکه 
هیـــچ کســـی از او انتظـــار مـــدال نداشـــته باشـــد و 
بـــرای نتیجه تحت فشـــار قـــرار نگیـــرد. بیرانوند باید 
از تیرانـــدازی در المپیـــک لـــذت ببـــرد. جوان تریـــن 
تیرانـــداز تاریخ المپیک از نظـــر ذهنی خیلی قدرتمند 
لـــذت می بـــرد.  از مســـابقه اش  اســـت و همیشـــه 
اصـــاً بـــرای رقابـــت در المپیـــک چالـــش نـــدارد. او 
از نظـــر روحیـــه و ذهنی مســـتعد اســـت و بـــه لحاظ 
جســـمانی با این قـــد و جثه و عضات، شـــرایط بدنی 
متناســـبی دارد. امیـــدوارم در المپیک بعدی با ترمیم 
ضعف هایش نتیجه دلخواه بگیـــرد. بیرانوند نوجوان 
اســـت و حتی تیرانـــداز جوانی کـــه در المپیک حضور 
دارد بـــاز هم 9 ســـال از او بزرگتر اســـت. بـــا این حال 
بیرانوند بـــرای رقابت با تیراندازان بـــا تجربه المپیکی 
کـــم نمی آورد. او این مســـأله را در مســـابقات انتخابی 
المپیک و جهانی ثابت کرده اســـت. او امتیاز 121 را در 
انتخابی المپیک گرفـــت در حالی که همه تیراندازان 
بـــزرگ دنیا هـــم بودند. تقریبـــاً برای همـــه باورکردنی 
نبود، امـــا بـــا امتیازمســـاوی 121 در تیر هفـــت همراه 
بقیه وارد فینال شـــد. او ســـه تیرانـــداز المپیکی را در 
تیـــر 7 حذف کرد. او به لحـــاظ مهارتی می تواند امتیاز 
بالا بزنـــد، امـــا تنها بایـــد روی ضعف هـــای کوچکش 
کار کنـــد، البتـــه در 19 روزمانده تا المپیک نمی شـــود 
و بایـــد به مســـائل زیر بنایی وارد شـــود. بـــا این حال 
اگـــر محمد بیرانوند فینالیســـت المپیک شـــد تعجب 
نکنید. البتـــه متغیرهای متعـــددی در میدان منتظر 
اســـت و البته شـــرایط روز مســـابقه هم مهم اســـت. 
امـــا بیرانوند کمتـــر از رقبایـــش در مســـابقات حاضر 
شـــده و کم تجربه تـــر از بقیه اســـت. 10 تیرانـــداز برتر 
در 15-10 مـــاده معمـــولاً در 700 مســـابقه بین المللـــی 
شـــرکت می کنند، اگر در سال 6 مســـابقه بین المللی 
درجـــه یک داشـــته باشـــند، 11 ســـال در هر مســـابقه 
حاضـــر شـــده اند و در کارنامه شـــان 3 مـــدال دارنـــد. 
بیرانونـــد ســـهمیه اش را در انتخابـــی المپیک گرفت 
امـــا در قهرمانی آســـیا کـــه المپیکی ها هـــم بودند، او 
در کویـــت، یکی ازکشـــورهای مدعی اهـــداف پروازی 

مـــدال را از چنگ کویتی هـــا درآورد.

بیرانوند
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  وضعیت محمد بیرانوند، برای 
المپیک چطور است؟

بیرانونـــد در ایتالیـــا، قهرمانی جهان 
و جایـــزه بـــزرگ شـــرکت کـــرد و در 
هـــر دو مســـابقه هـــم نتیجـــه قابـــل 
قبولـــی گرفـــت. شـــک نکنیـــد او با 
چنـــد جلســـه تمریـــن در تهـــران و 
بـــرای رقابت هـــای  اردوی فرانســـه 
 29 آمـــاده می شـــود. مـــا  المپیـــک 
تیرمـــاه بـــه فرانســـه می رویـــم و در 
شـــهر شـــاتورو میزبـــان رقابت هـــای 
تیراندازی المپیک مســـتقر می شویم 

تـــا بیرانونـــد آخرین تمریناتـــش را با 
فشـــنگ های بـــه روز انجـــام دهـــد.

 ظاهراً اردو و مسابقه 
بین المللی ایتالیا برای بیرانوند 

کارساز بود؟
مسابقه و اردوی ایتالیا برای بیرانوند 
اردو  ایـــن  بـــود. در  خیلـــی خـــوب 
اسپانســـر گرفتیـــم وهمـــه تجهیزات 
بیرانونـــد را از عینک گرفته تا جلیقه، 
روز  بـــه  را  تفنـــگ و فشـــنگ هایش 
کردیـــم. البته فشـــنگ ها را در اردوی 
فرانســـه قبـــل از المپیـــک تحویـــل 

می گیـــرد. اما برای بقیـــه تجهیزاتش 
اسپانســـر گرفتیم تا مشـــکلی از نظر 
تجهیزات در المپیک نداشـــته باشد. 
البتـــه قصه فشـــنگ بـــرای تیراندازی 
یک معضل اســـت. بیرانونـــد اینجا با 
فشـــنگ داخلی تمریـــن می کند و در 
المپیـــک با فشـــنگ به روز مســـابقه 

می دهـــد.
 تمرین با فشنگ داخلی و 

مسابقه با فشنگ به روز کار 
بیرانوند را در المپیک سخت 

نمی کند؟

ایـــن قضیـــه هـــم دوپینـــگ مثبـــت 
محســـوب می شـــود و هـــم منفـــی. 
دوپینـــگ مثبـــت بـــه خاطـــر اینکـــه 
کیفیـــت فشـــنگ های خارجـــی بهتر 
ترجیـــح  همـــه  و  اســـت  ایرانـــی  از 
می دهنـــد یک ماه مانـــده به المپیک 
با فشـــنگ های بـــه روز تمرین کنند 
امـــا این کار بـــرای بیرانونـــد به خاطر 
تحریـــم شـــدنی نیســـت؛ چـــرا کـــه 
فشـــنگ به روز نـــدارد. بنابراین چند 
روز زودتـــر بـــه فرانســـه می رویـــم تـــا 
او بـــا فشـــنگ هایی کـــه خریده ایـــم 

تمرین کند و برای مســـابقه المپیک 
آماده باشـــد.

 پاریس اولین تجربه المپیکی 
بیرانوند است، چطور ارزیابی 

می کنید؟
بیرانوند در مســـابقه آخر به میزبانی 
قطـــر کـــه آخریـــن مرحلـــه انتخابی 
همـــه  حضـــور  در  بـــود،  المپیـــک 
تیرانـــدازان المپیکی هفتم شـــد. به 
هر حـــال المپیـــک رویـــداد جدیدی 
اســـت که تا به حـــال تیرانداز اهداف 
پـــروازی ایران در آن شـــرکت نکرده، 

امیـــدوارم بـــا کار مشـــترک مربی و 
تیرانـــداز از این میدان هم به راحتی 
عبور می کنیم. هرچنـــد بیرانوند در 
بازی هـــای آســـیایی حضور داشـــته، 
امـــا خیلی از شـــرایط ذهنـــی فاصله 

ندارد.
 رقبای بیرانوند را می شناسید؟

بیرانوند رقبایـــی در المپیک دارد به 
نـــام جیووانـــی پلیه که چهـــار مدال 
المپیک دارد. او 40 ســـال از بیرانوند 
بزرگتر اســـت. در واقع رقیب اصلی 
بیرانوند محســـوب می شود. محمد 
او را در قطر برده اســـت. با این حال 
ما می رویـــم تـــا محمـــد بیرانوند در 
المپیـــک رقابـــت جانانه ای داشـــته 

. شد با
  شما برای محمد بیرانوند 

چه نتیجه ای را هدفگذاری 
کرده اید؟

بحثـــی  شـــما  ســـؤال  ایـــن  دقیقـــاً 
بود کـــه بـــا مســـئولان کمیتـــه ملی 
المپیک داشـــتیم. آنها همین سؤال 
را پرســـیدند. ما نه فقط برای محمد 
که بـــرای اهـــداف پـــروازی دراولین 
تجربـــه المپیـــک، گوشـــه چشـــمی 
به مـــدال داریم. چـــرا کـــه بیرانوند 
در کویـــت و قطـــر امتیـــاز 121 را زد 
و او اگـــر امتیـــازش بیشـــتر شـــود به 
فینال المپیـــک می رســـد. باید دید 
چـــه شـــرایطی دارد و ان شـــاءالله به 

فینال برســـد.
  حرفی مانده؟

ایـــن اســـت کـــه  حـــرف اول مـــن 
تحـــت  را  ورزشـــکاران  مســـئولان 
فشـــار مـــدال نگذارنـــد. المپیک با 
بازی هـــای آســـیایی فـــرق دارد، چرا 
کـــه ورزشـــکاران بـــدون ســـهمیه در 
بازی های آســـیایی شرکت می کنند. 
این مســـأله یک معنی ساده دارد که 
ورزشـــکار قبـــل از المپیـــک خیلـــی 
تـــا در رنکینـــگ  زحمـــت کشـــیده 
جهانی ســـهمیه بگیرد. شک نکنید 
کسی که زحمت کشـــیده تا سهمیه 
بگیـــرد، بـــدون شـــک در المپیـــک 
کم فروشـــی نمی کند. ما تـــا آخرین 
لحظـــه تاش مـــان را می کنیـــم اما 
توقـــع داریم تحت فشـــار رســـانه ها 
مـــدال  کســـب  بـــرای  مقامـــات  و 
قـــرار نگیریـــم. شـــک نکنیـــد هیچ 

ورزشـــکاری کـــم کاری نمی کنـــد.

گفت و گو

گزارش

مربیان کشتی از المپیک خط 
نمی خورند

 برخـــاف المپیک هـــای قبلـــی کـــه معمـــولاً درباره 
تعداد مربیان مســـابقات محدودیت وجود داشت، 
این بار کشـــتی بحـــث و جدلی در این مـــورد ندارد. 
رقابت هـــای کشـــتی بازی هـــای المپیـــک 2024 طی 
روزهـــای 15 تا 21 مـــرداد مـــاه 1403 در پاریس برگزار 
می شـــود و کشـــتی ایـــران بـــا 11 ســـهمیه در ایـــن 

رقابت هـــا شـــرکت می کند. 
معمـــولاً  کـــه  قبـــل   دوره هـــای  روال  برخـــاف 
محدودیت هـــای زیـــادی در مـــورد تعـــداد مربیـــان 
اعزامـــی وجـــود داشـــت و گاهاً ایـــن مســـأله ایجاد 
کـــدورت و ناراحتـــی می کـــرد، این بـــار بـــا توجه به 
ســـهمیه و پیگیری فدراسیون کشـــتی، همه اعضای 
کادر فنـــی راهـــی پاریس می شـــوند، چرا کـــه تعداد 
نفـــرات اعزامی بـــا توجه به کســـب 11 ســـهمیه زیاد 
اســـت و امـــکان همزمانـــی رقابـــت کشـــتی گیران 

وجـــود دارد. 
بـــه ایـــن ترتیـــب در کشـــتی فرنگـــی حســـن رنگرز 
به عنـــوان ســـرمربی، حســـن حســـین زاده، مجید 
رمضانـــی، طالـــب نعمت پـــور و فـــرزاد ایمانعلی زاده 
به عنـــوان مربـــی، دکتر بهمـــن میرزایـــی به عنوان 
مربی بدنســـاز و جمـــال حق پناه به عنوان ماســـاژور 
به المپیک می روند. در کشـــتی آزاد نیز محسن کاوه 
به عنوان ســـرمربی، احســـان امینی، مهـــدی تقوی 
و اباذر اســـامی به عنـــوان مربی، عبـــاس خدایاری 
به عنوان مربی بدنســـاز و ســـجاد امیـــری به عنوان 

ماســـاژور تیم را همراهـــی می کنند.

بـــه  خیلـــی  نیکخـــو،  نریمـــان 
درخشـــش شـــاگرد نوجوانش 
در المپیک پاریس ایمان دارد. 
مربی تیرانداز اهـــداف پروازی 
تنهـــا نگرانـــی اش شـــاید تحت 
فشـــار قـــرار گرفتـــن بیرانونـــد 
باشـــد. او امـــا اطمینـــان دارد 
بیرانونـــد کـــم کاری نمی کند و 
حتـــی معتقـــد اســـت می تواند 

شود. فینالیســـت 
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ســـامیار عبدلی آخرین بلیت کاروان ایران 
بـــرای پـــرواز تهران-پاریس را بـــه نام خود 
رزرو کرد. درحالی که شناگران تیم ملی در 
مسابقات انتخابی رم دستشان به سهمیه 
مســـتقیم المپیـــک نرســـید، فدراســـیون 
جهانـــی پـــای قولش ایســـتاد و بـــا اهدای 
ســـهمیه یونیورسالیتی به ســـامیار عبدلی 
در ماده 100 متر کرال ســـینه، ســـهمیه های 
کاروان ایـــران در المپیـــک پاریـــس را به 40 
رســـاند. 3 ســـال پیـــش متیـــن بالســـینی 

در المپیـــک توکیـــو شـــنا کـــرد که حـــالا با 
مهاجرتش به انگلیـــس، این دوره با پرچم 
پناهندگان در پاریس حضور دارد. ســـامیار 
عبدلـــی 22 ســـاله کـــه سال هاســـت بـــه 
آلمـــان مهاجـــرت کرده، بـــه گفته خودش 
در تمـــام این ســـال ها دلش بـــا وطن بوده 
و از بچگـــی همیشـــه آرزو داشـــته کـــه زیر 
پرچم ایران شـــنا کند. او که تـــا لحظه آخر 
رقابت تنگاتنگـــی با مهرشـــاد افقری دیگر 
شـــناگر ایرانی بـــرای گرفتن ســـهمیه وایلد 
کارت داشـــت، در نهایـــت با امتیاز بیشـــتر 
فیناپوینت، فدراسیون جهانی ورزش های 
آبـــی را متقاعـــد کرد تـــا ســـهمیه المپیک 
پاریـــس را به دســـتان او بســـپارند. عبدلی 
در پاریـــس تنهـــا شـــناگر ایـــران خواهـــد 
بـــود کـــه البتـــه کار ســـختی هـــم در ماده 
پرترافیـــک 100 متر کـــرال ســـینه در نبرد با 

غول های آبی خواهد داشـــت. شـــناگران 
ایرانـــی که دوره هـــای قبلـــی در المپیک به 
آب زدنـــد، نتیجـــه خوبی نگرفتنـــد و حالا 

سامیار ششـــمین شـــناگر ایرانی است که 
با وایلـــد کارت یا بـــه قولی یونیورســـالیتی 
پـــا بـــه المپیـــک می گـــذارد. ثبـــت نتیجه 

خوب و صعـــود از دور مقدماتی در المپیک 
2024 پاریس بـــرای عبدلی حکم مأموریت 

غیرممکـــن را دارد.

 شنای ایران در ادوار المپیک
شـــناگران زیادی از آســـیا ســـابقه حضور در المپیک را داشـــته اند اما در این بین، ســـهم شـــنای ایران خیلی نبوده اســـت. 
حیدر شـــنجانی اولین شـــناگر ایران در المپیک اســـت که در المپیـــک 1964 توکیـــو و در۱۰۰متر آزاد به آب زد. بعـــد از او و با 
بوجود آمدن وایلدکارت توســـط فدراســـیون جهانی، شـــناگران دیگری از ایران افتخار حضور در المپیک را کســـب کردند؛ 
حامـــد رضاخانـــی در المپیک ۱۹۹۶ آتلانتـــا، حمیدرضا مبرز در المپیک ۲۰۰۰ ســـیدنی، بابک فرهـــودی در ۲۰۰۴ آتن، محمد 
علیرضایـــی در ۲۰۰۸ پکـــن و محمـــد بیداریان هـــم در ۲۰۱۲ لنـــدن نمایندگان ایـــران در المپیـــک بوده انـــد. همچنین آریا 
نسیمی شـــاد در المپیـــک 2016 ریو و متین بالســـینی در توکیـــو 2020 نمایندگان ایـــران در المپیک بودند که نـــام خود را در 
تاریخ ثبت کردند. در این بین تنها محمد علیرضایی موفق به کســـب ســـهمیه ورودی شـــده اســـت و دیگر ورزشـــکاران با 
ســـهمیه اعطایی فدراســـیون جهانی شـــنا پا به این مســـابقات گذاشـــته اند. حالا این دوره هم قرعه به نام ســـامیار عبدلی 

افتاده اســـت تا او نماینده شـــنای ایران در المپیک پاریس باشـــد.
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فائزه زمانی
خبرنگار

یادداشت

 محمد علیرضایی
پیشکسوتشنا

سی و سومین دوره بازی های المپیک، از 5 مردادماه در پاریس شروع می شود. پاریس عروس 
شهرهای دنیا، بعد از سال های 1900 و 1924 برای سومین بار میزبان بزرگترین رویداد ورزشی 
دنیا شده است. در واقع با برگزاری المپیک 2024 پاریس، این شهر صدمین سالگرد بازی های 
المپیک 1924 را جشن می گیرد. مراسم افتتاحیه این بازی ها اما متفاوت از المپیک های 
قبلی است؛ به جای ورزشگاه این بار افتتاحیه روی رود سن پاریس برگزار می شود. کاروان 
ورزشی ایران به نام خادم الرضا با شعار صلح برای کودکان در این دوره حضور دارد. هرچند 
 این بار برخلاف دوره های قبل کاروان ایران کوچکتر است. کاروان ایران 40 سهمیه گرفته که

 11 سهمیه برای زنان و 29 سهمیه برای مردان است. 16روز مانده تا افتتاح بازی ها. روزنامه 
ایران ورزشی این روزها برای آشنایی مردم ورزش دوست ایران پرونده ویژه ای برای مسافران 

و ورزشکاران المپیکی گشوده که هر روز تقدیم نگاه تان می شود.

رقابت عبدلی با غول های آبی در پاریس
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پرونده ویژه 

المپیک پاریس

 رکوردم را در پاریس می زنم
سامیار عبدلی: می خواهم در المپیک بهترین باشم

  رکوردشکنی
بهترین نتیجه برای سامیار است

ســـامیار عبدلی هم مثل بیشتر شـــناگران ایرانی 
بـــا وایلـــد کارت در 100 متـــر کرال ســـینه المپیک 
حاضر می شود. ســـامیار با اینکه در ایران تمرین 
نمی کنـــد و اطلاعات زیادی از شـــرایط تمرینی او 
نیســـت، اما به هر حال یک ایـــران از دیدن او در 

المپیک خوشـــحال می شوند.
او شـــناگری ســـرعتی اســـت، با فیزیک مناســـب 
بلنـــد کـــه ظرفیـــت خوبـــی دارد.  بازوهـــای  و 
عبدلی اگـــر آماده باشـــد، حتی می توانـــد بهتر از 
رکوردهایش در المپیک 2024 پاریس شـــنا کند. 
بهتریـــن نتیجـــه او با شـــرایطی که شـــنای ایران 
دارد، ایـــن اســـت که رکـــورد ملی را بشـــکند و زیر 

50 ثانیه شـــنا کند.
 ایـــن نتیجه بـــه ســـامیار انگیزه زیـــادی می دهد، 
اگرچـــه نتیجـــه خیلی خوبـــی برای شـــنای ایران 

بـــه حســـاب نمی آید.
معمـــولاً رقابت هـــای المپیک در بالاترین ســـطح 
بـــرای حضـــور ورزشـــکاران  برگـــزار می شـــود و 
رشـــته های مختلـــف محدودیـــت وجـــود دارد و 
بـــه همین خاطر تنها ورزشـــکارانی بـــا مهارت بالا 
می تواننـــد در آن حاضر شـــوند؛ ورزشـــکارانی که 

می گیرند. ســـهمیه 
در دوره هـــای قبلی شـــناگران ایرانی بجـــز یکبار، 
بقیه بـــا وایلدکارت به المپیـــک راه پیدا کردند که 
ایـــن قضیه هـــم دلایل زیـــادی دارد و تنهـــا به یک 
دلیـــل ختم نمی شـــود، عواملـــی که مربـــوط به 
پایداری ورزش می شود یا اســـتخری که شناگران 

در آن تمریـــن می کنند.
 البته یکســـری عوامل کوتاه مدت هم هست که 
ســـهم زیادی ندارد، امـــا تأثیر گذار اســـت. به هر 
حال برنامه ریـــزی، علم و دانـــش مربی، تمرین 
حرفـــه ای و آمادگی روحی هم بی تأثیر نیســـت تا 
شـــناگر با تمرکز خیلی خـــوب کار کنـــد. اگر این 
شـــرایط فراهم شـــود که هیچ، وگرنـــه خیلی جا 

دارد تا بررســـی کنیم چـــه کار باید کرد.
 در ایـــن بیـــن نبایـــد برنامه ریزی میـــان مدت را 
فرامـــوش کـــرد و اگـــر ســـهمیه المپیک در شـــنا 
هـــدف باشـــد نیـــاز بـــه برنامه 10 ســـاله اســـت تا 
شـــناگری حرفه ای شـــود. اســـتعداد ها در پروسه 
6-5 ســـاله جـــواب می دهـــد و حتـــی در بعضـــی 
کشورهای دنیا شـــناگران 16-15 ساله هم تا مدال 

پیـــش می روند.

گامـــر دیلانچیان ســـرمربی 
تیـــم ملی شـــنا از راه دور 
تمرینـــات  جریـــان  در 
ســـامیار عبدلی است. 
از آنجایـــی کـــه عبدلی 
خـــودش  تصمیـــم  بـــا 
در آلمـــان تمریناتـــش 
را تـــا المپیـــک ادامـــه 

می دهـــد، دیلانچیـــان از راه دور تمرینـــات او را 
زیرنظـــر دارد و بـــه شـــرط موافقـــت فدراســـیون 
جهانی و کمیته ملی المپیک، ممکن اســـت راهی 
پاریس شـــود تـــا در المپیـــک تنها شـــناگر ایران را 

کند. همراهـــی 
 طبق پیش بینی های شما فدراسیون جهانی 

سهمیه را به عبدلی اختصاص داد.
بلـــه؛ البته کـــه تا همیـــن اردیبهشـــت فیناپوینت 
یـــا امتیـــاز المپیکی مهرشـــاد افقری بیشـــتر بود و 
شـــانس بهتری بـــرای گرفتـــن وایلدکارت داشـــت 
امـــا با نظـــر مدیرفنی خارجـــی تیم ملـــی تغییراتی 
داشـــتیم کـــه باعث شـــد عبدلـــی جلو افتـــاده و 
افقری با یک اختلاف امتیاز ســـهمیه را از دســـت 

. هد بد
تا چه حد در جریان تمرینات عبدلی  

هستید، شرایط او در 
حال حاضر خوب 

است؟
با عبدلی در ارتباط هستم 
و تاجایی که می دانم شـــرایط 
او خوب اســـت. ســـامیار چند روز 
پیـــش در یـــک مســـابقه شـــرکت 
کـــرد کـــه نتیجـــه خوبـــی گرفت و 
موفق شـــد بهتر از قبل شـــنا کند. 
امیـــدوارم در ایـــن 16 روز همـــه چیز به 
خوبی پیش برود تـــا او بتواند در پاریس نتیجه 

خوبی رقـــم بزند.

 از آنجایی که عبدلی از آلمان راهی پاریس 
می شود، شما برای حضور کنار او به المپیک 

می روید؟
علاوه بر فدراســـیون جهانی، کمیته ملی المپیک 
و وزارت ورزش همگـــی درباره اعزام من به المپیک 
تصمیم گیرنده هســـتند و حالا هفته آینده تصمیم 
نهایـــی درباره حضور مـــن در پاریس برای همراهی 
عبدلـــی گرفتـــه می شـــود. امیـــدوارم ایـــن اتفاق 

بیفتد تا او تنها نباشـــد.
 هدفگذاری فدراسیون شنا برای عبدلی در 

المپیک چیست؟
کار مـــا در ماده 100 متر کرال ســـینه خیلی ســـخت 
اســـت. توقعی کـــه از عبدلی داریم این اســـت که 
در المپیـــک بتوانـــد رکورد ایـــران را ارتقـــا بدهد و 

عملکرد خوبی داشـــته باشـــد.
 شنای ایران برای رسیدن به سهمیه مستقیم 

المپیک نیازمند چه تمهیداتی است؟
ایـــن دوره طبـــق تصمیـــم فدراســـیون جهانـــی 
ســـطح رکوردها پاییـــن آمد و همیـــن کار تصاحب 
ســـهمیه مســـتقیم المپیک را ســـخت کـــرد. حالا 
بایـــد نگاهمـــان رو بـــه آینده باشـــد، شـــنای ایران 
نیازمنـــد یـــک برنامه بلندمدت اســـت تـــا بتوانیم 
در بازی هـــای آســـیایی نتیجه ای خـــوب رقم زده و 
حتی روی ســـکو برویـــم. همچنین باید شـــرایطی 
فراهم کنیم تا شـــنای ایـــران نیازی بـــه وایلدکارت 
نداشته و بتواند ورودی مستقیم به المپیک 2028 

لس آنجلـــس را بگیرد.

رحمان
نباید

فراموش
کندکهاگر
بهترین
آنالیزهای
دنیاراهم
داشتهباشد
بازهماین
خودش
استکه
بایداجرا
کند

ســـامیار عبدلـــی مســـافر المپیکی شـــنا 16 
روز مانـــده به المپیـــک، در آلمـــان آخرین 
تمریناتـــش را انجـــام می دهـــد. او کـــه بـــا 
وایلـــدکارت بلیت پاریـــس را گرفت، حالا به 
گفته خودش خوشـــحال است که می تواند 
در آب هـــای شـــهر عـــروس اروپا شـــنا کند.

 بعد از اینکه فدراسیون جهانی شنا 
سهمیه یونیور سالیتی را به تو داد، چه 

حس و حالی داشتی؟
متأســـفانه موفق به گرفتن سهمیه مستقیم 
نشـــدم، البته این موضـــوع دور از انتظار هم 
نبـــود چرا کـــه امســـال رکوردهـــای ورودی به 
المپیک کم شـــده و همین کار ما را ســـخت تر 
کـــرد. خداراشـــکر کـــه وایلـــد کارت را دادند، 
همیـــن که در المپیک حضور داشـــته باشـــم 

حـــس و حال خوبی اســـت.
 در آخرین انتخابی المپیک چه شد که 

نتوانستی سهمیه مستقیم را بگیری؟
مـــا بـــرای گرفتـــن ورودی المپیـــک فقط به 
یک مســـابقه اعـــزام شـــدیم و عمـــلاً فقط 
یکبار توانستیم شانســـمان را امتحان کنیم 
که این موضوع فشـــار و اســـترس زیادی به 
مـــا وارد کـــرد و نتوانســـتیم نتیجـــه دلخواه 
را بگیریـــم. اگـــر بـــه چنـــد انتخابـــی اعزام 
می شدیم فرصت بیشـــتری داشتیم و شاید 
می توانســـتیم کاری کنیم اما نشد که بشود.

 خودت تصمیم گرفتی تا شروع 
المپیک در آلمان بمانی؟

ز  ا ی  چیـــز م  د خـــو ینـــی  تمر ظ  لحـــا ز  ا
فدراســـیون نخواســـتم و می دانـــم کـــه اگر 
درخواست می دادم قطعاً مربی در اختیارم 
می گذاشـــتند اما مـــن ترجیـــح می دهم در 
آلمـــان تمریناتم را تا شـــروع المپیک ادامه 
بدهـــم. البته کـــه یکســـری نیازهـــای مالی 
بابـــت هزینه مســـابقات و تجهیزاتی که لازم 
دارم، وجـــود دارد که امیدوارم فدراســـیون 

رســـیدگی کند.
  در روزهای مانده تا المپیک شرایط در 

آلمان برای تو المپیکی هست؟

درحال حاضر شـــرایط خوب اســـت. تا یک 
هفته قبل از المپیـــک تمریناتم را در همین 
آلمـــان ادامه خواهـــم داد. بـــا حمایت های 
مربی و تیم باشـــگاهی ام اینجا شرایط برای 
من المپیکی اســـت و امیدوارم بتوانم رکورد 

خـــودم را در پاریس بزنم.
 کار خیلی سختی در المپیک داری؛ چه 

هدفی را در پاریس نشانه گرفته ای؟
اینکـــه چـــه عملکـــری  بابـــت  پیش بینـــی 
خواهـــم داشـــت و در چـــه رتبـــه ای قـــرار 
می گیـــرم، ســـخت اســـت امـــا مـــن تمـــام 
تلاشـــم را می کنـــم تـــا بتوانم رکـــورد خودم 
را در پاریـــس بزنـــم؛ در صورتـــی کـــه بتوانم 
ایـــن کار را بکنـــم، امیـــد و انگیـــزه زیـــادی 
بـــرای بازی هـــای آســـیایی ناگویـــا بـــه من و 
همچنین شـــناگران دیگر تزریق می شـــود. 
اگـــر بتوانم در پاریـــس خوب شـــنا کنم، به 
مدال بازی های آســـیایی و سهمیه مستقیم 
المپیـــک لس آنجلـــس امیـــدوار خواهـــم 
شـــد. تمام توانـــم را می گـــذارم و امیدوارم 
بـــا بهترین نتیجه از آب هـــای پاریس بیرون 

. یم بیا

گفت و گو
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رســـیدن به دوبنـــده تیم ملـــی از دل فقر 
و نـــداری و منطقـــه ای کـــه در محرومیت 
کامـــل قـــرار دارد؛ به خودی خـــود یونس 
امامـــی را تبدیـــل به یـــک قهرمـــان بزرگ 
کرده اســـت. وقتـــی به تمام ســـختی های 
زندگـــی پشـــت پـــا بزنی و مســـیر درســـت 
زندگـــی را انتخـــاب کنـــی و در گردابی که 
ناخودآگاه مناطق محـــروم و کم برخوردار 
را در برگرفته، نیفتی و بعد پرچم کشـــور را 
در بازی های آسیایی و مسابقات قهرمانی 
 جهـــان بـــالا ببری؛ ایـــن کار فقـــط از یک 
ابـــر قهرمـــان بـــر می آیـــد. حـــالا یونـــس 

امامـــی می خواهـــد اولیـــن حضـــورش در 
المپیـــک را تجربـــه کند و مـــدال المپیک 
را هم به دســـت بیـــاورد اما بـــرای گرفتن 
74 کیلوگـــرم  المپیـــک در وزن  مـــدال 
باید دســـت در دهان شـــیر کنـــد. یونس 
2019 اولیـــن مـــدال جهانـــی اش  ســـال 
را کســـب کـــرد و ایـــن مـــدال را در 2022 
تکرار کرد. او ســـال گذشـــته در بازی های 
آســـیایی به مدال طلا رســـید و حالا یکی 
از شـــانس های کشـــتی بـــرای مـــدال در 
المپیـــک اســـت. یونس برای رســـیدن به 
مدال المپیک کار بســـیار ســـختی دارد اما 
کم شـــانس هم نیســـت. ســـیداکوف که 
بـــه پاریـــس نمی آید امـــا اگر مقابـــل کایل 
دایک همان کشـــتی که در ســـال 2022 از 
خـــودش نشـــان داد را تکرار کنـــد، مدال 
المپیک دور از دسترس او نیست. یونس 
ســـال گذشـــته در جهانی عملکرد خوبی 
نداشـــت اما حالا چند ماهی اســـت که در 

شـــرایط بهتری قرار گرفته و در مسابقات 
انتخابی هم نمایش خوبی داشـــت و اگر 
از نظـــر بدنی و روانـــی بتواند در شـــرایط 

ایـــده آل قرار بگیرد، بـــه لحاظ تکنیکی 
از همـــه رقبای وزنش برتر اســـت. 

احتمالاً ایـــن اولین و آخرین 
المپیک یونس اســـت. او 

حالا 27 ســـاله است و 
تا چهـــار ســـال دیگر 
31 ســـاله می شـــود و 
بعید به نظر می رســـد 

دیگر شانســـی برای رسیدن 
بـــه تیم ملی داشـــته باشـــد. برای 

همین اســـت که مـــدال گرفتن در این 
دوره بـــرای او مهم اســـت. تمـــام کارهای 
مهـــم و بزرگـــی کـــه در طـــول زندگی اش 
انجام داده با این مـــدال المپیک تکمیل 
می شـــود و نبایـــد این فرصت را از دســـت 

. هد بد
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می شود.  شروع  پاریس  در  مردادماه   5 از  المپیک،  بازی های  دوره  سومین  و  سی 
پاریس عروس شهرهای دنیا، بعد از سال های 1900 و 1924 برای سومین بار میزبان 
بزرگترین رویداد ورزشی دنیا شده است. در واقع با برگزاری المپیک 2024 پاریس، 
سم  مرا  . می گیرد جشن  را   1 9 2 4 لمپیک  ا ی  ی ها باز لگرد  سا مین  صد شهر  ین  ا
ورزشگاه  جای  به  است؛  قبلی  المپیک های  از  متفاوت  اما  بازی ها  این  افتتاحیه 
این بار افتتاحیه روی رود سن پاریس برگزار می شود. کاروان ورزشی ایران به نام 
بار  این  هرچند  دارد.  حضور  دوره  این  در  کودکان  برای  صلح  شعار  با  خادم الرضا 
 برخلاف دوره های قبل کاروان ایران کوچکتر است. کاروان ایران 40 سهمیه گرفته که

 11 سهمیه برای زنان و 29 سهمیه برای مردان است. 15 روز مانده تا افتتاح بازی ها. 
روزنامه ایران ورزشی این روزها برای آشنایی مردم ورزش دوست ایران پرونده ویژه ای 

برای مسافران و ورزشکاران المپیکی گشوده که هر روز تقدیم نگاه تان می شود.

 یونس امامی و رویای مدال المپیک

202دست در دهان شیــــــــر
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المپیک پاریس
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پایان یک بحران

یونـــس برای رســـیدن به مـــدال المپیک تمام فکر و ذکرش را گذاشـــته اســـت. بعـــد از اتفاقی که در 
خ داد؛ نگاه علیرضا دبیر، رئیس فدراســـیون خیلی منطقی و خوب بـــوده و او در تمرینات  کرواســـی ر
هـــم برخـــورد متفاوتی بـــا یونـــس دارد و خیلی کمکـــش می کند. نه تنهـــا یونس بلکـــه در خصوص 
همه بچه ها شـــرایط به همین گونه اســـت. خوشـــبختانه یونس امامی بحران را پشـــت ســـر گذاشته 
و خـــودش هـــم کمک می کند تا شـــرایط بهتر شـــود. اینکه او بخواهـــد مدال المپیک را کســـب کند، 
انگیـــزه زیـــادی دارد تـــا از شـــرایط بحرانی فاصلـــه بگیرد. از ایـــن رو فقط بـــه تمرین فکـــر می کند و 
خوشـــبختانه الان شـــرایط خوبی دارد. یونس امامـــی در حال حاضر هم از نظر روحی و هم جســـمی 
خیلی بهتر از 6 ماه قبلش هســـت. ســـال گذشـــته که به ماگومدرســـول ماگمـــادوف روس در لیگ 
برتـــر باخت، معلـــوم بود نه حالش خوب اســـت و نـــه بدنش، ولی حالا شـــرایط بهتر شـــده و خیلی 
امیدوارکننده اســـت. ایـــن دوره از بازی های المپیک بـــا دوره های قبل خیلی فرق دارد و ســـطحش 
خیلـــی بالاســـت. روس هـــا از هـــر مســـیری می خواهنـــد وارد المپیک شـــوند و تعداد کشـــتی گیران 
روســـی الاصلی که در المپیک پاریس روی تشـــک می روند، خیلی بیشـــتر از ادوار گذشـــته است؛ در 
حالی کـــه روس ها محروم هســـتند! همـــه رقبای یونـــس امامی دقیق آنالیز شـــده اســـت. او بارها با 
مربیـــان تیم ملی، کشـــتی حریفانش  را نگاه کرده، خصوصاً جمالوف را تا ســـبک مبـــارزه با او در مرور 
فن شبیه ســـازی شـــود. هیچ کشتی گیری شکســـت ناپذیر نیســـت. ان شـــاءالله که خدا کمک کند و 

یونس بهترین عملکرد را داشـــته باشـــد.

یادداشت

مهدی قاسمی جو
پیشکسوت کشتی

 محسن کاوه: 
رقبای یونس در چند 

جبهه قدرتمند هستند

حمله روسیه به مدال طلای وزن 74 کیلوگرم
دستــــــه تزارهـــــــا

تیم ملی کشـــتی آزاد بـــا پنج کشـــتی گیر راهی 
بازی هـــای المپیـــک می شـــود و بـــا این حـــال 
همه این پنج نفر شـــانس مـــدال دارند. یکی از 
اوزانی که شـــانس مدال دارد، وزن 74 کیلوگرم 
اســـت. یونس امامی در وزنی دوبنده تیم ملی 
را بـــه تن می کنـــد که بـــا چند قهرمـــان جهان 
و المپیـــک مبارزه کـــرد. محســـن کاوه که چند 
ماهی اســـت ســـرمربی تیـــم ملی کشـــتی آزاد 
شـــده، حالا دربـــاره آخرین وضعیـــت تیم ملی 
در المپیـــک گفـــت: »به مدال های خوشـــرنگ 
امیدوار هســـتیم، اما باید بدانیـــم که المپیک 
آوردگاه بزرگـــی اســـت و رقابـــت در آن ســـخت 
و دشـــوار اســـت. همان طـــور که مـــا خودمان 
را بـــرای المپیـــک نســـبت بـــه بقیه مســـابقات 
جهانـــی بیشـــتر تجهیـــز می کنیـــم؛ دنیـــا هم 

همینطور اســـت.«

محســـن کاوه درباره میـــزان آمادگـــی تیم ملی 
هم ادامـــه داد: »اگـــر بخواهم روراســـت حرف 
بزنـــم دنیـــا از مـــا جلوتـــر اســـت. اگر مـــا یک 
پروســـه 6 ماهـــه را بـــرای آمادگـــی المپیک در 
نظر می گیریـــم، دنیا یا بهتر بگویم کشـــورهای 
طـــراز اول یک پروســـه حداقل 4 ســـاله را برای 
ایـــن کار در نظـــر دارنـــد. پـــس مطمئنـــاً بقیه 
تیم هـــا هم بـــا آمادگـــی کامل پـــا بـــه المپیک 
می گذارنـــد. البتـــه تاریخ المپیک نشـــان داده 
در بســـیاری از مـــوارد ورزشـــکارانی بودند که در 
اولین سال حضورشـــان در المپیک مدال طلا 
گرفته انـــد؛ مثلاً کشـــتی گیری از امریـــکا که در 
جهانی ۲۰۰۷ باکـــو رتبه ای بهتر از بیســـتم دنیا 
بـــه دســـت نیـــاورد، در المپیـــک 2008 پکن به 

قهرمانی رســـید.«
ســـرمربی تیم ملی کشـــتی آزاد دربـــاره آخرین 
وضعیت یونس امامـــی برای حضور در المپیک 
و شـــانس کســـب مـــدال او در پاریـــس گفت: 
»74 کیلوگـــرم وزن پرترافیکی بـــه لحاظ وجود 
کشـــتی گیران بـــا کیفیـــت اســـت. در 74 کیلو 

هم یونـــس امامـــی کشـــتی گیر خوبی اســـت 
ولـــی در ایـــن وزن »کایـــل دایـــک« امریکایـــی 
دارنده چندین مـــدال جهانی و المپیک حضور 
دارد. البته نبود ســـیداکوف، کشـــتی گیر روس 
که خـــودش قهرمـــان جهان و المپیک اســـت 

و یکـــی از نوابـــغ دنیـــا محســـوب می شـــود، 
یـــک پوئـــن مثبـــت اســـت امـــا در نبـــود او 
چندیـــن کشـــتی گیر دیگـــر روس حضـــور 

دارنـــد. یونس رقبایـــی دارد که در 
چند جبهه قدرتمند هســـتند. 

بعضی هـــا تکنیکـــی و ســـریع 
هســـتند و بعضی مثل ختاگ 

تســـابولوف نماینده صربستان، 
 ، جیـــک تا کشـــتی گیر  ین  د ســـا ا ر

کشـــتی گیران فرانســـوی و ژاپنـــی هم 
به جهت قـــدرت، حریفـــان نزدیکی 

برای یونس محســـوب می شوند. 
بنابرایـــن یونـــس بایـــد از چند 
جهت بـــرای این بازی هـــا آماده 

» . شد با

 وزن 74 کیلوگـــرم پیچیده ترین وزن در مســـابقات 
کشـــتی آزاد اســـت. مدعـــی درجـــه یـــک و بهترین 
کشـــتی گیر این وزن در چند ســـال اخیـــر زائوربک 
ســـیداکوف روس بـــود کـــه کمیتـــه بین المللـــی 
المپیـــک او را محـــروم کـــرد، امـــا با وجـــود غیبت 
او حـــالا چهـــار قهرمـــان روس دیگـــر در ایـــن وزن 
هســـتند کـــه رســـیدن بـــه مـــدال طـــلا را ســـخت 
می کنـــد. ظاهـــر ماجـــرا این اســـت کـــه روســـیه از 
ســـوی کمیته بین المللـــی المپیک محروم اســـت 
اما چهار کشـــتی گیر روســـی بـــا ملیت هـــای دیگر 
راهی پاریس می شـــوند و این یعنـــی جنگ نیابتی با 
روس ها در پاریس شـــکل می گیرد. اگر چه در نبود 
ســـیداکوف، کایـــل دایـــک جدی تریـــن مدعی این 
وزن اســـت امـــا نباید از کنـــار نام چهار کشـــتی گیر 
روس حاضـــر در ایـــن وزن بـــه راحتـــی گذشـــت. 
ویکتور راســـادین کـــه با دوبنـــده تاجیکســـتان به 
مســـابقات می آیـــد یکـــی از مدعیـــان جـــدی ایـــن 
وزن اســـت و پیـــش از ایـــن هـــم جای ســـیداکوف 
را در ترکیـــب روســـیه گرفتـــه بود. راســـادین مدال 
نقـــره مســـابقات قهرمانـــی آســـیا را هم به دســـت 
آورده اســـت. تیموراز ســـالکازانوف دیگر کشتی گیر 
روس ایـــن وزن اســـت کـــه برای اســـلواکی کشـــتی 
می گیـــرد. او با طـــلای قهرمانـــی اروپا بـــه المپیک 
پاریـــس می آیـــد. چرمان والیـــف قهرمـــان دو دوره 
امیدهـــای جهان برای روســـیه اســـت کـــه حالا دو 
ســـالی اســـت، دوبنده تیـــم ملـــی آلبانـــی را به تن 
می کنـــد. در المپیـــک هـــم بـــرای آلبانـــی کشـــتی 
می گیرد. ختاگ تســـابولوف چهارمین کشـــتی گیر 
روس این وزن اســـت که بـــا دوبنده صربســـتان به 
مسابقات می آید. تســـابولوف قهرمان جهان 
در وزن 70 کیلوگـــرم بـــا دوبنـــده روســـیه و 
دارنده مـــدال برنـــز در وزن 74 کیلوگرم با 
دوبنده صربســـتان اســـت. او در جهانی 
ســـال گذشـــته در حالـــی یونـــس امامی 
را شکســـت داد کـــه بـــا اشـــتباه کادرفنی 
تیم ملـــی چنـــد مـــاه در کمـــپ تیم های 
ملـــی اردو زده بود. البتـــه در روزهای اخیر 
خبـــر تأییـــد نشـــده ای منتشـــر شـــده کـــه 
شـــاید علی ارســـلان فرنگـــی کار بـــه جای 

تسابولوف برای صربستان کشتی بگیرد. 
بـــا پایان کشـــتی گیران روس ایـــن وزن، 
تـــازه مدعیان ایـــن وزن از راه می رســـند؛ 
از کایـــل دایـــک امریکایی بگذریـــم، اما 

دایچـــی تاکاتانی ژاپنی، گیانـــدری گارزون 
کوبایـــی، تـــوران بایرامـــوف آذربایجانـــی و 

بکـــزاد عبدالرحمانـــوف ازبکســـتانی دیگـــر 
مدعیـــان این وزن هســـتند.

کشـــتی  ملـــی  تیـــم  ه  ر ســـتا
آزاد اولیـــن و شـــاید آخریـــن 
المپیکـــش را در پاریس تجربه 
می کنـــد. یونس امامـــی که  دو 
مدال برنز جهانـــی را دارد، حالا 
بایـــد در پاریس برای رســـیدن 
بـــه مدال تـــلاش کنـــد. آن  هم 
در وزنی که یکی از شـــلوغ ترین 
و ســـخت ترین اوزان مسابقات 
اســـت. البته غیبت سیداکوف 
به عنوان مدعـــی اول این وزن 
شـــاید یـــک نکتـــه مهـــم برای 
یونس امامی باشـــد امـــا با این  
حال چهار کشـــتی گیر روس در 
این وزن  روی تشـــک می روند. 
هـــر چنـــد کـــه یونـــس امامـــی 

اعتقـــاد دارد دیگـــر از هیچ یک 
از رقبایش هـــراس ندارد: »وزن 
74 کیلوگرم همیشـــه یک وزن 
شـــلوغ و پـــر مدعی بـــوده اما با 
این  حال از اســـم و عنوان هیچ 
یـــک از رقبا نمی ترســـم و تقریباً 
با تمامی آنها کشـــتی گرفته ام.« 
یونـــس امامـــی بـــا اشـــاره بـــه 
غیبـــت ســـیداکوف بـــه عنوان 
یـــن  ا ی  ه ها ر ســـتا ز  ا یکـــی 
وزن ادامـــه داد: »ســـیداکوف 
یـــک نابغـــه اســـت و ایـــن را در 
ســـال های اخیـــر ثابـــت کـــرده 
اســـت. او قهرمان دوره گذشته 
این وزن اســـت و طبیعی است 
ســـطح  وی   ر غیبتـــش   کـــه 
مســـابقات تأثیر می گـــذارد اما 
واقعیـــت ایـــن اســـت کـــه اگر 
در نبـــود او یکـــی از مدعیـــان 
اصلی  حذف شـــده، امـــا واقعاً 

ز  ا ن  طمینـــا ا بـــا  ن  ا نمی تـــو
قطعیـــت مـــدال حـــرف زد.« 

امامی همچنین بـــا بیان اینکه 
ســـیداکوف نیســـت امـــا چهار 
روس دیگر بـــه پاریس می آیند، 
ادامه داد: »کشتی گیران روس 
قبـــلاً در تیـــم ملـــی روســـیه به 
مســـابقات می آمدنـــد اما حالا 
در ترکیب بســـیاری از کشورها 
کشـــتی گیران روســـیه حضـــور 
دارند و این کار را واقعاً ســـخت 

کرده اســـت.«
 نفر ســـوم جهان در ســـال های 
میـــزان  2022 دربـــاره  2019 و 
آمادگـــی خـــودش هـــم گفت: 
»این اولین و شـــاید هم آخرین 
المپیکم باشـــد. تمـــام توانم را 
می گذارم کـــه بهتریـــن نتیجه 
را بگیـــرم. در ایـــن مـــدت هم 
در تمرینـــات شـــرایط خوبـــی 

داشـــتم و بعـــد از مدتـــی که به 
دلیل مشکلات شخصی در اردو 
نبـــودم امـــا با کمک مســـئولان 
فدراسیون و کادرفنی تیم ملی 
توانســـتم در تمرینات و اردوها 
بـــه طور منظم حضور داشـــته 

» . شم با
 یونـــس امامـــی همچنیـــن 
گفـــت: »بـــرای رســـیدن به 
مـــدال المپیک تمـــام توانم 
را می گـــذارم و قدر فرصت 
المپیک را می دانم. خوب 
می دانـــم که شـــاید دیگر 
ایـــن فرصـــت را نداشـــته 
باشـــم و باید بـــه بهترین 
اســـتفاده  از آن  شـــکل 
کنـــم. از هیـــچ رقیبـــی 
نـــدارم؛  هـــراس  هـــم 

امیـــدوارم پاریس مـــرا به آرزوی 
دیرینـــه ام برســـاند.«

 یونس امامی: سیداکوف نابغه است

قدر فرصت المــــــــــــپیک را می دانم

گفت و گو
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 گاهـــی گمـــان نمی کنـــی ولـــی خـــوب 
می شـــود، این دقیقاً مصداق بـــارز ظهور 
آرین سلیمی ستاره 20 ساله این روزهای 
تکواندو ایران اســـت. سلیمی بعد از طی 
مســـیر طولانـــی، بالاخـــره در مســـابقات 
قاره ای آســـیا دومین ســـهمیه تکواندوی 

مردان بـــرای المپیـــک پاریـــس را به نام 
خـــود ســـند زد. او کـــه بـــه جنگندگی و 
مبـــارزه تـــا واپســـین لحظـــات معـــروف 
اســـت، خـــودش هم حتـــی فکـــرش را 
نمی کـــرد در 20 ســـالگی ســـهمیه بگیرد 
چه برســـد بـــه اینکـــه در شـــیاپ چانگ 
المپیـــک مبـــارزه کند. ســـلیمی از زمانی 
که ســـهمیه را گرفـــت روی دور برد بود و 
با مبـــارزه جانانه اش مقابـــل حریف قدر 
کـــره ای در فینـــال مســـابقات قهرمانـــی 
آســـیای ویتنـــام، نقـــش اول داســـتان 
قهرمانی تیم ملی در آســـیا بعد از 8 سال 
را ایفـــا کـــرد؛ طلایی کـــه حالا بـــه گفته 

خـــودش اعتماد به نفس زیادی به او داد 
تا با بهترین شـــرایط روحی- روانی راهی 
پاریس شـــود. پســـر جنگنده تکواندوی 
ایران که مســـیر زیادی تا مرزهای پاریس 
طی کـــرده، حالا بـــه این راحتـــی پا پس 
نمی کشـــد و می خواهـــد با تاریخ ســـازی 
در شـــیاپ چانگ المپیـــک، ثابـــت کند 
نســـل جدیـــد تکوانـــدو، واقعـــاً طلایی 
اســـت. او 5 مـــرداد ماجراجویـــی اش را 
در پاریـــس شـــروع می کنـــد و در اولین 
مبـــارزه مقابل حریفی از نروژ و در صورت 
پیـــروزی مقابل برنـــده گینـــه و مکزیک 

مبارزه خواهـــد کرد.

newspaper.inn.ir iranvarzeshii

گزارش

 فائزه زمانی
خبر نگار

سی و سومین دوره بازی های المپیک، از 5 مردادماه در پاریس شروع می شود. پاریس عروس 
شهرهای دنیا، بعد از سال های 1900 و 1924 برای سومین بار میزبان بزرگترین رویداد ورزشی 
دنیا شده است. در واقع با برگزاری المپیک 2024 پاریس، این شهر صدمین سالگرد بازی های 
المپیک 1924 را جشن می گیرد. مراسم افتتاحیه این بازی ها اما متفاوت از المپیک های 
قبلی است؛ به جای ورزشگاه این بار افتتاحیه روی رود سن پاریس برگزار می شود. کاروان 
ورزشی ایران به نام خادم الرضا با شعار صلح برای کودکان در این دوره حضور دارد. هرچند 
 این بار برخلاف دوره های قبل کاروان ایران کوچکتر است. کاروان ایران 40 سهمیه گرفته که
 11 سهمیه برای زنان و 29 سهمیه برای مردان است. 13 روز مانده تا افتتاح بازی ها. روزنامه 
ایران ورزشی این روزها برای آشنایی مردم ورزش دوست ایران پرونده ویژه ای برای مسافران 

و ورزشکاران المپیکی گشوده که هر روز تقدیم نگاه تان می شود.

 سلیمی؛ سونامی جدید تکواندو در راه پاریس

 جنگجوی شکست ناپذیر
 وارد می شود
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یادداشت

مرتضی کریمی
پیشکسوت تکواندو

آرین ســـلیمی در مســـابقات اخیر روند رو به رشـــدی 
داشـــته و در هـــر مســـابقه بهتـــر از قبـــل شـــده کـــه 
ادامـــه ایـــن رونـــد مثبـــت او در المپیـــک منجـــر بـــه 
مـــدال می شـــود. آریـــن دو خصوصیـــت بـــارز دارد؛ 
بســـیار جنگنده اســـت و اصلاً باخت را قبـــول ندارد. 
او برعکـــس خیلـــی از ورزشـــکاران کـــه وقتـــی عقب 
می افتند، روحیـــه جنگندگی را از دســـت می دهند و 
باخـــت را قبول می کنند، تا آخریـــن لحظه می جنگد 
و اصـــلاً شکســـت را نمی پذیـــرد. او بارهـــا از حریفان 
عقـــب افتـــاده اما بـــازی باختـــه را با ایـــن روحیه اش 
برده اســـت. المپیـــک با بقیه مســـابقات فـــرق دارد. 
یک دانش آموز ممکن اســـت 12 ســـال درس بخواند 
و امتحان بدهـــد اما روز کنکور اســـترس زیادی دارد. 
المپیـــک هم مثـــل کنکور اســـت و ورزشـــکار باید در 
بالاتریـــن ســـطح آمادگی اش باشـــد تا بتوانـــد نتیجه 
بگیـــرد. حضور هـــادی ســـاعی رئیس فدراســـیون از 
بهتریـــن تکوانـــدوکاران المپیـــک و مجیـــد افلاکـــی 
ســـرمربی تیم ملی که ســـابقه 2 المپیک دارد، خیلی 
می توانـــد بـــه تکوانـــدوکاران کمـــک کنـــد. از طـــرف 
دیگر حضـــور ســـاعی کنار تیم یـــک جواریـــی تزریق 

روحیه اســـت. 
جوان بودن ســـلیمی خودش حســـن بزرگی اســـت، 
البتـــه او تنها بازیکن کم سن وســـال المپیک نیســـت 
و از ایـــن نظـــر فشـــارها از روی او برداشـــته می شـــود. 
آریـــن به رغم جوانـــی، چندان هم بی تجربه نیســـت 
و با اســـتفاده از نیروی جوانی، تجربه و روحیه خوبی 
کـــه دارد هیچ کم و کســـری برای حضـــور در المپیک 
نـــدارد، فقـــط بایـــد قـــدر تک تـــک لحظه هـــا را بداند 
و هیـــچ ثانیـــه ای را از دســـت ندهد. او باید ســـاعی را 
ســـرلوحه اش قـــرار دهـــد کـــه در المپیک تـــا 3 ثانیه 
قبـــل از پایـــان مســـابقه عقب بـــود اما قـــدر لحظات 
را دانســـت و 3 ثانیـــه مانده به پایـــان، طلای المپیک 
را از چنـــگ حریفـــش در آورد. تیم ملـــی تکواندو باید 
بـــزرگ فکر کنـــد تـــا بتوانـــد در المپیک بزرگـــی کند، 
آنهـــا باید با دیـــدی مثبت و برای بهتریـــن مدال پا به 
شـــیاپ چانگ پاریس بگذارند. از نظر جامعه تکواندو 
مدال المپیک معنی ندارد و ملی پوشـــان باید دنبال 
بهتریـــن مدال باشـــند. یوســـف کرمی زمانـــی که در 
تکواندو بـــه لوپـــز امریکایی باخت، تمایلی نداشـــت 
که در شـــانس مجـــدد برای برنـــز رقابت کنـــد، چون 
همیشـــه بزرگ فکـــر می کرد و بـــه مدالی غیـــر از طلا 
راضـــی نبود. ذهنیـــت کرمی بود کـــه از او یک بازیکن 
بزرگ ســـاخت و بجز طلای المپیـــک همه نوع طلایی 
در کارنامـــه اش دارد. تکوانـــدو با نتایجی کـــه در ادوار 
قبلـــی داشـــته احتیاج دارد تـــا در پاریس بـــه بهترین 
مدال برســـد، شـــک نکنیـــد با وجـــود تکوانـــدوکاران 
باانگیـــزه خبرهای خوبـــی از المپیک خواهد رســـید.

 نیاز مبرم تکواندو
 به مدال

آرین ســـلیمی، پدیده تکواندوی ایران 
ایـــن روزهـــا آخریـــن نفس هایـــش را 
بـــه کار گرفتـــه تـــا در شـــیاپ چانگ 
المپیک تاریخ ســـازی کند. او که خود 
و هم نســـلی هایش را طلایـــی می داند 
امیـــدوار اســـت بـــا خوشـــرنگ ترین 
مـــدال ثابت کنـــد واقعاً نســـل طلایی 
تکواندوی ایران درحال ظهور اســـت.
 کمپ فرانسه از نظر روحی و فنی 
چقدر به تکواندوکاران المپیکی 

کمک کرد؟
خـــدا را شـــکر کمـــپ فرانســـه خیلی 
خوب بود و توانســـتیم از امکانات این 
اردو اســـتفاده کـــرده و با فرانســـوی ها 
اردوی تدارکاتـــی برگـــزار کنیـــم. ایـــن 
کمپ چـــه از نظـــر روحی-روانی و چه 
از نظـــر فنـــی خیلـــی به ما کمـــک کرد 
که جـــا دارد از مســـئولان فدراســـیون 
بابـــت تـــدارک ایـــن اردوی برون مرزی 

تشـــکر کنم.
 در میدان المپیک کسی برنده 
است که از نظر روحیه بهترین 

شرایط را داشته باشد، تو از نظر 
روحیه آماده رویارویی با هر 
چالشی در المپیک هستی؟

ذهن برنده است که قهرمان المپیک 
را مشـــخص می کند و شـــرایط روحی 
به مراتب از شـــرایط فنـــی تأثیرگذارتر 
اســـت. بعد از گرفتن سهمیه المپیک 
تا بـــه امـــروز تمریناتـــم را بـــه بهترین 
شـــکل ممکن انجـــام دادم و خـــدا را 
شکر با شـــرایط خوب آماده رویارویی 
بـــا هرچالشـــی هســـتم. قهرمانی من 

و تیـــم ملـــی بعد از 8 ســـال در آســـیا 
روحیـــه خیلی خوبـــی بـــه تکواندوی 
ایـــران تزریق کـــرد و اعتمـــاد به نفس 
مرا بـــالا بـــرد کـــه از این بابـــت خیلی 

خوشـــحال هستم.
 عده ای نگران سن کم تو 

هستند، چه برنامه ای  داری 
که در المپیک نیروی جوانی 
و انگیزه تو بر تجربه حریفان 

بچربد؟
مـــن قـــدرت ویژه ای بـــه اســـم نیروی 
جوانـــی دارم. مـــن از 17 ســـالگی در 
اردوهـــای تیـــم ملـــی و تورنمنت های 
مختلـــف حضـــور داشـــتم کـــه همین 
موضـــوع مـــرا پخته تر کـــرده و چندان 
هـــم بی تجربـــه نیســـتم. نـــه اینکـــه 
بخواهـــم از خودم تعریف کنـــم اما در 
یکی دو ســـال اخیر مدال هـــای زیادی 
در آســـیا، جهان و بازی های آســـیایی 
گرفتـــه ام و فقط مـــدال المپیک را در 
کلکسیونم کم دارم و حالا فقط دنبال 
پاریـــس  خوشـــرنگ ترین مـــدال در 

. هستم
 مراسم بدرقه المپیکی ها با 

حضور مادران، چه حس وحالی 
داشت؟

زندگی ام را مدیون مادرم و خانواده ام 
هســـتم. این اقـــدام خیلـــی متفاوت 
و تأثیرگـــذار بـــود، قطعاً بـــه روحیه ما 
قبـــل از اعـــزام به پاریس کمـــک کرد. 
هاشـــمی وزیـــر ورزش از زمانی که روی 
کار آمـــده، کارهـــای متفـــاوت و مثبتی 
انجـــام داده و امیدوارم این روند ادامه 

باشد. داشته 
  فکرش را می کردی که در 

20 سالگی المپیک را تجربه کنی؟
صادقانـــه فکرش را هـــم نمی کردم. از 

بچگـــی اولین ها را دوســـت داشـــتم و 
همیشـــه دنبال اولی و انجـــام کارهای 
متفـــاوت بـــودم. مـــن جوان تریـــن 
بازیکـــن در وزن خـــودم هســـتم کـــه 
اتفاقـــاً برخـــلاف چیـــزی کـــه همـــه 
فکـــر می کننـــد ایـــن موضـــوع روحیه 
و انگیـــزه ام را بـــالا می بـــرد. فکـــرش 
را هـــم نمی کـــردم کـــه در 20 ســـالگی 
ســـهمیه بگیـــرم چه برســـد بـــه اینکه 

بـــه المپیک بـــروم.
 نتایج نامطلوب تکواندو در 

المپیک های توکیو و ریو فشارها 
را روی شما بیشتر نمی کند؟

نتایـــج ریـــو و توکیـــو یـــک جورهایـــی 
اتفاقـــات نـــادر و غم انگیزی بـــود. ما 
نمی توانیم خودمـــان را با المپین های 
تـــلاش  امـــا  کنیـــم  مقایســـه  قبلـــی 
می کنیم در پاریس دوبـــاره تکواندو را 

بـــه روزهـــای اوجـــش برگردانیم.
 افلاکی معتقد است نسل شما 

طلایی است، شرایط را برای 
تاریخ سازی در پاریس چطور 

می بینید؟
افلاکی لطف داشـــته، نســـل او هم 

در برهـــه خودش طلایـــی بود. 
من هـــم مثل افلاکـــی اعتقاد 

دارم کـــه نســـل مـــا طلایی 
از  اســـت. هرچـــه داریـــم 
زحمـــات کادرهـــای قبلی و 
فعلـــی اســـت. همگـــی در 
تلاش شبانه روزی هستیم 
در ایـــن فرصت مانـــده به 
بهترین آمادگی برســـیم تا 
بـــا خوشـــرنگ ترین مدال 
در المپیـــک ثابـــت کنیـــم 
کـــه واقعـــاً نســـل طلایـــی 

. هستیم

  قهرمانی تیم ملی روحیه مرا بالا برد

سلیمی: ما نسل طلایی تکواندو هستیم
گفت و گو

افلاکی: سلیمی با یک 
تلنگر بازیکن دیگری شد

مجیـــد افلاکـــی 
ســـرمربی تیـــم ملـــی 
آریـــن  بـــه درخشـــش  تکوانـــدو 
در  کم سن وســـالش  شـــاگرد  ســـلیمی 
المپیک امیـــدوار اســـت. او که چندماه 
پیـــش جایگزین بیژن مقانلو شـــد، قرار 
نبـــود تـــا المپیـــک ســـرمربی تیـــم ملی 
بمانـــد اما بـــا نتایـــج خـــوب تیمش در 
مســـابقات اخیر حـــالا بـــا دو تکواندوکار 
راهـــی پاریـــس خواهـــد شـــد. افلاکـــی 

که ایـــن نســـل تکواندو را نســـل طلایی 
می دانـــد، معتقـــد اســـت ســـلیمی بـــه 
رغـــم جوانـــی و کم تجربگـــی می توانـــد 
شـــیاپ چانگ  در  زیـــادی  حرف هـــای 

پاریس داشـــته باشـــد.
 آرین سلیمی مسیر طولانی را برای 

گرفتن سهمیه طی کرد اما بعد 
از آن کلاً روی دور برد افتاد. این 

موضوع چقدر تکواندو ایران را به 
درخشش او در پاریس امیدوار 

می کند؟
آریـــن بعـــد از تخریبـــی کـــه فقـــط من، 
خـــودش و ملی پوشـــان می دانیـــم بـــه 

خوبـــی مســـیرش را پیـــدا کرد. خـــدا را 
شـــکر هم آرین و هـــم مهـــران و از همه 
مهم تـــر فدراســـیون تکوانـــدو بـــه دور از 
هرگونه حاشـــیه، اتفاقات و حرف هایی 
کـــه پیرامون تیم ما اســـت، فقط و فقط 
هـــدف را دنبال می کنیم. آرین مســـیری 
طولانـــی بـــرای گرفتن ســـهمیه طی کرد 
امـــا بعـــد از آن همـــه تلاشـــش را بـــرای 
گرفتن یـــک جایـــگاه خوب بـــه کار برد. 
رنکینـــگ برخـــورداری بـــه دلیـــل اینکه 
سهمیه را مســـتقیماً از گرنداسلم گرفته 
بود، تغییـــر نمی کرد اما آرین ســـهمیه را 
از مســـابقات قاره ای گرفت و کار سختی 
برای ارتقـــای جایگاهش داشـــت. حتی 
4 روز بعـــد از قهرمانـــی در آســـیا مجبور 
شـــدیم او را بـــه تورنمنـــت آنـــکارا اعزام 
کنیم تـــا در ســـیدبندی شـــرایط بهتری 

داشـــته باشد.
 از آن تخریبی که گفتید فقط 

خودتان می دانید و آرین، برای ما 

هم می گویید؟
تخریب یـــک کلمه ای اســـت کـــه بعد از 
آن اتفاقـــات خوبـــی بـــرای آریـــن و بقیه 
ملی پوشـــان افتاد. اجـــازه بدهید کلمه 
تخریـــب را باز نکنـــم و این یـــک راز بین 
من و ملی پوشـــان بماند، اما همین قدر 
بدانیـــد کـــه تخریب یـــک تلنگر بـــود تا 

آریـــن بعـــد از آن آرین دیگری شـــد.
 درحال حاضر سیدبندی سلیمی را 

در المپیک چطور می بینید؟
مســـابقات در 4 وزن برگـــزار می شـــود 
کـــه در هر کـــدام 16 تکوانـــدو کار حضور 
دارند. همـــه بهترین های دنیا هســـتند 
و 4 ســـال غربالگری شـــده اند تا سهمیه 
حضـــور در المپیـــک را گرفته انـــد. ما دو 
ســـال از تکوانـــدوی دنیا عقـــب بودیم و 
با تلاشـــی که داشـــتیم دوبـــاره خودمان 
از  و حتـــی  بـــه حریفـــان رســـاندیم  را 
خیلی هـــا جلو زدیـــم. دوباره توانســـتیم 
خودمان را بـــه روزهای اوج نزدیک کنیم 

و قدرت مـــان را بـــه دنیـــا نشـــان دهیم. 
همـــه در المپیـــک بهتریـــن هســـتند و 
بـــرای مـــدال پـــا بـــه پاریـــس می گذارند 
اما مطمئن باشـــید حریفـــان هم مقابل 
آرین به زحمت افتـــاده و اذیت خواهند 

. شد
 خصوصیت بارز سلیمی چیست؟

آرین بشـــدت تلاشـــگر و تکوانـــدوکاری 
اســـت کـــه خـــوب بـــه حـــرف گـــوش 
می دهد و همین هم باعث پیشـــرفت او 
می شـــود. او ومهران یک ســـال اختلاف 
ســـنی دارنـــد. همه ملی پوشـــان نســـل 
جدیـــد باانگیـــزه و خوب هســـتند. من 
دو ســـال پیـــش جلـــوی دوربیـــن ایـــن 
را گفتـــم کـــه این نســـل، نســـل طلایی 
تکوانـــدو خواهـــد بـــود کـــه تا بـــه حال 
تکواندوی ایـــران به خود ندیده اســـت. 
می دانم بزودی روزی می رســـد که خیلی 
حرف هـــا در تکوانـــدوی دنیـــا داشـــته 
باشـــیم، چـــون کنـــار این ملی پوشـــان 

بااســـتعداد، دیدگاه رئیس فدراســـیون 
کاملاً حرفـــه ای و قهرمانی اســـت و نگاه 

ویژه ای بـــه تکوانـــدوکاران دارد.
  آرین قبلاً یک شگردی داشت 

که رقبا را با دست می گرفت، این 
تکنیک داوران را حساس کرده 

بود و مدام به او اخطار می دادند. 
تا جایی که می بینیم این شگرد 

ج  در مسابقات اخیر از بدن او خار
شده، برای المپیک در این باره 

جای نگرانی وجود ندارد؟
کار مـــا همین اســـت که نقـــاط ضعف را 
برطـــرف کنیم و اگر این تکنیک را اصلاح 
نمی کردیم، مسیر پیشرفت او با سرعت 
کندی پیـــش می رفـــت. اگر قرار باشـــد 
ملی پوشـــان همانی باشـــند که روز اول 
وارد اردو شـــده اند، پس من این وســـط 
چـــه نقشـــی دارم؟ چنیـــن موضوعاتـــی 
تلاش خود ملی پوشـــان را هم می طلبد، 
آریـــن روی ایـــن موضـــوع تمرکـــز کرد و 

خوشـــبختانه نتیجه هم گرفـــت و جای 
هیچ نگرانی بـــرای المپیک وجود ندارد.

 سلیمی بازیکن جوانی است و 
اولین المپیک خودش را تجربه 
خواهد کرد، نگران جوان بودن 
و بی تجربگی او در میدان بزرگ 

المپیک نیستید؟
آرین بازیکـــن چنـــدان بی تجربه ای هم 
نیســـت امـــا تلاش مـــان بـــر این اســـت 
که نیـــروی جوانـــی او در شـــیاپ چانگ 
المپیـــک بر تجربـــه اش بچربـــد و ورق را 
به نفع خودمـــان برگردانیم. هدف مان 
بهتریـــن نتیجـــه در المپیک اســـت. اما 
یادمان نـــرود کـــه اکثر تیم هـــای دنیا 8 
سالی اســـت که درحال ســـرمایه گذاری 
هســـتند اما ملی پوشـــان ما تازه دو سال 
اســـت که وارد کورس رقابت شـــده و در 
کـــوران المپیـــک قـــرار گرفته انـــد. تمام 
تلاش مان را می کنیم تـــا بهترین نتیجه 

را در پاریـــس برای مردم رقـــم بزنیم.



 فرزام: با دختران ایرانی 
تاریخ سازی می کنیم

 قایقرانـــان المپیکـــی روئینگ بـــا پایان 
تهـــران  بـــه  کازان  یک ماهـــه  اردوی 

 . گشـــتند بر
اســـتاندارد  پیســـت  کـــه  آنجایـــی  از 
بـــرای تمریـــن ملی پوشـــان روئینگ در 
ایـــران وجـــود نداشـــت بـــا پیگیری های 
فدراســـیون قایقرانـــی مهســـا جـــاور و 
زینـــب نـــوروزی و فاطمـــه مجلـــل که به 
ترتیب ســـهمیه قایق دونفره سبک وزن 
و تک نفـــره را گرفتـــه بودند راهـــی کازان 
روســـیه کـــرد درفرصـــت مانـــده بـــدون 
دغدغـــه در پیســـت اســـتاندارد تمرین 

کنند. افشین فرزام ســـرمربی تیم ملی 
بعـــد از تمریـــن یک ماهه معتقد اســـت 
شـــاگردانش از این اردو نهایت استفاده 
را برده انـــد و بـــرای تاریخ ســـازی راهـــی 

پاریـــس می شـــوند.
 او دربـــاره حضور یک ماهه ملی پوشـــان 
در کمپ کازان گفت: »بعد از مســـابقات 
انتخابـــی المپیـــک دو ماهـــی فرصـــت 
را  تـــا برنامه ریزی هـــای لازم  داشـــتیم 
انجام دهیم. خداراشـــکر شرایط فراهم 
شـــد و یک ماهی در روســـیه اردو زدیم و 
ملی پوشـــان در پیســـت اســـتاندارد پارو 
زدند و نهایت استفاده را از کمپ روسیه 
بردیم و رکوردهای قایقرانان نســـبت به 

قبل بهتر شـــده است.« 
به گفته او روئینگی ها برای تاریخ ســـازی 
و بهتریـــن نتیجـــه بـــه آب هـــای پاریس 
می زننـــد: »به رغم شـــرایط ســـختی که 
در انتخابـــی المپیک قایق دونفره وجود 

داشـــت، بـــرای اولین بـــار دختـــران ما 
تاریخ ســـازی کردند و ســـهمیه رویئنگ 
دونفـــره را گرفتنـــد و حـــالا بـــرای اولین 
باردر ســـطح جهانی و المپیک مســـابقه 
می دهنـــد و قطعـــاً تـــاش خواهیم کرد 
تـــا در قایـــق یک نفره و دونفـــره عملکرد 
خوبـــی داشـــته و بهتریـــن خودمـــان 

» . شیم با

قایقرانی

فائزه زمانی
خبرنگار

سیدبندی کشتی آزاد و فرنگی در المپیک پاریس
سخت و آسان برای ایران

 
فرنگـــی کار  و  زاد  آ کشـــتی گیران 
المپیکی طبق ســـیدبندی اتحادیه 
ا  ر ن  یشـــا قبا ر کشـــتی  نـــی  جها
می شناســـند. طبق این سیدبندی 
نفرات اول، چهارم، پنجم و هشـــتم 
رنکینـــگ بـــالای جدول مســـابقات 
المپیک در هر وزن قـــرار می گیرند 
و  ششـــم  ســـوم،  دوم،  نفـــرات  و 
هفتم رنکینگ نیز در ســـمت دیگر 
جـــدول. در هـــر وزن رقابت هـــای 
کشـــتی گیر   ۱۶ المپیـــک  کشـــتی 

حضـــور دارند. 

در کشـــتی فرنگـــی دو کشـــتی گیر از 
6 کشـــتی گیر ایـــران در ســـید بندی 
قرار نگرفتند اما با این حال شـــرایط 
بسیار خوبی در انتظار کشتی گیران 
کشورمان اســـت. امین کاویانی نژاد 
علیرضـــا  و  کیلوگـــرم   77 وزن  در 
مهمـــدی در وزن 87 کیلوگـــرم بین 
هشـــت نفر برتـــر قـــرار نگرفتند و به 
این ترتیب با قرعه کشـــی مشـــخص 
قـــرار  جـــدول  کجـــای  می شـــود، 
دارنـــد. 4 نفـــر دیگر اما بین هشـــت 
نفـــر برتر رنکینـــگ اتحادیـــه جهانی 
قـــرار گرفتنـــد و تقریباً جایـــگاه آنها 

مشـــخص است.
ســـعید  کیلوگـــرم   67 وزن  در   
اســـماعیلی جـــوان ایـــذه ای که به 
تازگـــی بـــه تیـــم ملـــی رســـیده در 
رده هفتـــم رنکینگ قـــرار گرفته و 
در دور دوم بایـــد بـــه مصـــاف اوتار 

ســـانچس کوبایـــی بـــرود. در وزن 
97 کیلوگرم بهترین اتفاق ممکن 
بـــرای هـــادی ســـاروی رخ داده؛ او 
تـــا فینال نـــه بـــا گابریل روســـیلو 
کوبایـــی برخـــورد می کنـــد و نـــه با 
آرتور آلکســـانیان ارمنستانی و این 
بهتریـــن فرصـــت برای صعـــود به 
فینال اســـت. در وزن 130 کیلوگرم 
هم امین میـــرزازاده تنها فرنگی کار 
ایران اســـت که نفـــر اول رده بندی 

. ست ا
 او رضـــا کایالـــپ را مقابـــل خودش 
نـــدارد و تنها مشـــکل این اســـت که 
معلوم نیســـت میهان لوپـــز کوبایی 
طبـــق قرعـــه کجـــای جـــدول قـــرار 
کشـــتی  در  کار  چقـــدر  هـــر  دارد. 
فرنگی آســـان است در کشـــتی آزاد 
سخت و دشوار است. در کشتی آزاد 
رحمان عموزاد برای صعود به فینال 

اسماعیل موسکایف مجار را پیش رو 
دارد امـــا حاجی علیـــف آذربایجانی 
و اســـام دودایـــف از آلبانـــی هم در 

گـــروه او قـــرار می گیرند. 
در وزن 74 کیلوگـــرم کایـــل دایک 
امریکایـــی ســـد راه یونـــس امامی 
است و در وزن 86 کیلوگرم حسن 
یزدانی عاوه بـــر اینکه باید نگران 
آرون بروکس باشد؛ مایلس آمینه 
از ســـن مارینو و دارن کوروگلیـــف 
روس را هم پیـــش رو دارد. در وزن 
97 کیلوگـــرم امیرعلـــی آذرپیرا در 
بین هشـــت نفر نیســـت و در وزن 
ع به  125 کیلوگرم امیرحســـین زار
عنـــوان نفـــر اول رنکینـــگ تا قبل 
از فینـــال طاهـــا آکگل را می بیند. 

نکته مهم این وزن حضور میســـون 
پارس امریکایی و گنو از گرجســـتان 

در یک گروه اســـت.

روی تشک
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 تیرانـــدازی ایـــران با تیمـــی جوان 
راهی پاریس می شـــود. ســـه دختر 
و یـــک پســـر. تیمـــی بـــا رنج ســـنی 
16 تـــا 26 ســـال. فاطمـــه امینـــی و 
شـــرمینه چهل امیرانـــی دو تیرانداز 
تفنـــگ هســـتند، هانیه رســـتمیان 
تیرانـــداز تپانچه، محمـــد بیرانوند 
هم اولین ســـهمیه تاریخی اهداف 

پـــروازی را گرفت. 
هانیه رســـتمیان ملی پوش تپانچه 
باتجربه ترین تیرانداز ایران اســـت، 

آن هـــم بعـــداز تجربـــه اولـــش در 
المپیـــک توکیو. 

ســـه تیرانـــداز جـــوان در پاریـــس، 
بـــرای اولیـــن بـــار پـــا بـــه المپیک 
می گذارنـــد تا نشـــان دهنـــد گاهی 
شـــور جوانی و ســـر نترس داشـــتن 

بـــر تجربـــه می چربد. 
بعیـــد هـــم نیســـت انگیـــزه جوانی 
از آنهـــا در المپیک ســـتاره بســـازد. 
هانیه رســـتمیان که 30 مهر 1401 با 
ســـهمیه 25 متر تپانچه در قهرمانی 
جهـــان مصر، چـــراغ ســـهمیه های 
 المپیـــک کاروان ایـــران را روشـــن 

کرد. 
شـــرمینه چهل امیرانی 11 ماه بعد از 
او در اولیـــن تجربه قهرمانی جهان 
بـــه میزبانـــی باکـــو، بـــا صعـــود به 
فینـــال و پنجمی ســـهمیه المپیک 

تفنـــگ بـــادی 10 متـــر را گرفـــت تا 
دومیـــن تیراندازی باشـــد که بلیت 
پاریـــس برایش در فینـــال قهرمانی 

جهان صادر شـــد.
 فاطمـــه امینـــی ملی پـــوش 10 متر 
تفنـــگ بادی، اما در قهرمانی آســـیا 
بـــا ششـــمی  20 دی ســـال قبـــل، 
آســـیا ســـومین ســـهمیه تیراندازی 

را گرفـــت.
هاینـــه رســـتمیان کـــه در المپیک 
ن  ا و ر کا ر  ا پرچمـــد توکیـــو   2 0 2 0
ورزشـــی ایران بـــود، در تپانچه 25 
متر امـــا به فینـــال المپیـــک توکیو 
 نرســـید و کارش را بـــا دهمـــی تمام 

کرد.
 رســـتمیان امـــا امســـال بـــا تجربه 
دوره قبـــل در پاریس تیـــر می زند و 
خیلی هـــا روی صعودش بـــه فینال 

حســـاب کرده انـــد و حتی مـــدال را 
هـــم دور از دسترســـش نمی دانند، 
مربی اش نصراصفهانی برای اینکه 
تمرکز شـــاگردش بهم نخـــورد، او را 
تا بعـــداز المپیک ممنوع المصاحبه 
کـــرده اســـت. حتـــی خـــودش هم 
تماس هیـــچ خبرنـــگاری را جواب 

. هد نمی د
 امـــا از دو تیرانـــداز تفنـــگ 10 متر؛ 
فاطمـــه امینـــی در ســـه وضعیـــت 
مســـابقه می دهـــد و چهل امیرانی 
در 10 متـــر بـــادی. تیرانـــدازان 28 
تیرمـــاه راهـــی پاریس می شـــوند و 
بـــا اقامت در کمپ شـــاتورو آخرین 
می دهنـــد.  انجـــام  را  تمرینـــات 
8 و  مســـابقه تیرانـــدازان تفنـــگ 
9مردادماه در شـــهر شـــاتورو برگزار 

می شـــود.
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سی و سومین دوره بازی های المپیک، از 5 مردادماه در پاریس شروع می شود. پاریس عروس 
شهرهای دنیا، بعد از سال های 1900 و 1924 برای سومین بار میزبان بزرگترین رویداد ورزشی 
دنیا شده است. در واقع با برگزاری المپیک 2024 پاریس، این شهر صدمین سالگرد بازی های 
المپیک 1924 را جشن می گیرد. مراسم افتتاحیه این بازی ها اما متفاوت از المپیک های 
قبلی است؛ به جای ورزشگاه این بار افتتاحیه روی رود سن پاریس برگزار می شود. کاروان 
ورزشی ایران به نام خادم الرضا با شعار صلح برای کودکان در این دوره حضور دارد. هرچند 
 این بار برخلاف دوره های قبل کاروان ایران کوچکتر است. کاروان ایران 40 سهمیه گرفته که
 11 سهمیه برای زنان و 29 سهمیه برای مردان است. 12 روز مانده تا افتتاح بازی ها. روزنامه 
ایران ورزشی این روزها برای آشنایی مردم ورزش دوست ایران پرونده ویژه ای برای مسافران 

و ورزشکاران المپیکی گشوده که هر روز تقدیم نگاه تان می شود.
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المپیک پاریس
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یادداشت

یوسف آجرلو
مسئولکمیتهتیمهایملی

تیراندازی ایران به رغم مشـــکات مالی چهار سهمیه 
بـــرای المپیـــک 2024 پاریـــس دارد کـــه یک ســـهمیه 
محمـــد بیرانونـــد در پروازی و ســـه ســـهمیه، ســـهم 
دختـــران اســـت. هانیـــه رســـتمیان بیـــن تیراندازان 
المپیکی، باتجربه تر اســـت. او بعـــداز المپیک توکیو، 
در پاریـــس بـــرای دومیـــن بار اســـت کـــه المپیک را 
تجربـــه می کنـــد. رســـتمیان بـــا عملکـــرد خـــوب در 
قهرمانی جهانـــی اولین ایرانی بود که ۲ ســـال قبل از 
المپیک ســـهمیه تپانچه 25متر را گرفـــت. او در اکثر 
مســـابقات جهانی فینالیســـت بود و حتی مدال هم 
گرفت. او در ماده 10 متر هم در رقابت ها فینالیســـت 
شـــد. او وضعیتش نســـبت به دو تیرانـــداز دیگر بهتر 
اســـت و یکی از ورزشکارانی اســـت که روی صعودش 
به فینال المپیک حســـاب شـــده و حتی با ســـابقه دو 
ســـاله اش، در کاپ هـــای جهانـــی 80-70 درصد توقع 
مـــدال از او می رود. رســـتمیان با توانمنـــدی، روحیه 
و برنامه هـــای تمرینـــی اش در حـــد مـــدال المپیـــک 
و کامـــاً آمـــاده اســـت. البته به شـــرطی کـــه روز، روز 
او باشـــد و شـــرایط مسابقه هم ســـر ناســـازگاری با او 
نداشـــته باشـــد. المپیک 2016 ریو مه لقـــا جام بزرگ، 
نجمـــه خدمتی و الهـــه احمدی در ســـه وضعیت تیر 
زدنـــد، در 10 تیر آخـــر، مه لقا جام بزرگ کـــه نفر پنجم 
دور مقدماتـــی بـــود، تحت تأثیـــر هـــوای طوفانی بالا 
نرفـــت و در عـــوض نجمـــه خدمتی به فینال رســـید. 
درســـت اســـت کـــه دو تیرانـــداز تفنـــگ ایـــران یعنی 
شـــرمینه چهل امیرانـــی و فاطمه امینی بـــرای اولین 
بار پـــا به المپیک می گذارند، اما آنها تنها ورزشـــکاران 
المپیـــک اولی نیســـتند و نصف بیشـــتر ورزشـــکاران 
ایرانـــی برای اولین بـــار در المپیک شـــرکت می کنند 
و حتـــی 70-60 درصـــد ورزشـــکاران تـــاپ دنیـــا هـــم 
المپیک اولـــی هســـتند. ۲۰ درصدی که بـــا وایلدکارت 
یـــا یونیورســـالیتی المپیکی شـــده اند، خیلی ســـطح 
بالایی ندارند و تنها به خاطر پیشـــرفت این ســـهمیه 
را گرفته اند. اما شـــرمینه چهل امیرانـــی بعد از مدال 
برنـــز یونیورســـیاد جهانـــی دانشـــجویی بـــا چهارمی 
قهرمانـــی جهـــان که ســـخت تر از المپیک بـــود، بین 
۱۷۰ تیرانداز ســـهمیه المپیک گرفـــت. او تنها یک پله 
با مـــدال قهرمانی جهـــان فاصله داشـــت. او با اینکه 
جـــزو تازه واردهای المپیک محســـوب می شـــود اما با 
عملکـــردی کـــه این مـــدت از خـــود به جا گذاشـــته، 
بعید نیســـت فینالیســـت شـــود. البته با اینکه تعداد 
تیراندازان در المپیک کمتر از قهرمانی جهان اســـت 
امـــا 80 درصـــد برترین های جهان هســـتند که رقبای 
دست وپا بســـته ای نیستند و شـــک نکنید همه برای 
مـــدال می آینـــد. امـــا چهل امیرانـــی به شـــرط تکرار 
امتیـــازات وردکاپ هـــا و تمریناتـــش قطعاً جـــزو 10-۱۲ 
نفـــر اول قـــرار می گیـــرد، اگر خـــدا کمـــک کند حتی 
می توانـــد مـــدال هـــم بگیـــرد. درســـت مثـــل جواد 
فروغـــی که همین شـــرایط را داشـــت و هیچ کســـی 
فکـــر نمی کـــرد او در المپیک توکیو بتوانـــد مدال طا 
بگیرد، اما گرفت. فاطمه امینی هم شـــرایطی شـــبیه 
چهل امیرانی دارد. شـــرایط او در اردوها خوب است و 
در کاپ هـــای جهانی هم رتبه  های ۱۰ تا ۲۰ را داشـــته و 
وضعیتش حالا خیلی بهتر اســـت. تیرانـــدازان ایران 
بـــرای المپیـــک پاریـــس مشـــکل تجهیـــزات ندارند، 
اما مشـــکل این اســـت کـــه تجهیـــزات بـــه روز، دیر به 
دست شـــان رســـیده و تـــا قبـــل از ایـــن ســـاح ها به 
روز نبـــود. اگـــر ســـاح و تجهیـــزات بـــه روز، زودتر به 
دست شـــان می رســـید، شـــک نکنید نتیجـــه بهتری 

 . فتند می گر
در تیراندازی، کشـــورهایی مثل چیـــن، آلمان و هند 
ســـهمیه بیشـــتری می گیرنـــد، درحالـــی کـــه ایـــران 
ســـرمایه گذاری جزئی در تیراندازی کـــرده و با همان 
ســـرمایه گذاری 4 ســـهمیه گرفته اســـت. ایـــن روزها 
پاکستان، ترکیه، قزاقســـتان، اندونزی و تایلند هم با 
ســـرمایه گذاری خوب در تیراندازی مدعی شـــده اند، 
درحالـــی کـــه قبـــاً اســـمی از آنهـــا نبـــود. فرامـــوش 
نکنیـــد، هند برای المپیک 2020 توکیو 15-14 ســـهمیه 
گرفت اما دســـتش به مدال نرســـید. در واقع گرفتن 
ســـهمیه بـــه منزلـــه تضمین مدال نیســـت، چـــرا که 
گرفتن مـــدال در تیراندازی اصاً کار راحتی نیســـت. 
ان شـــاءالله با حـــول و قـــوه الهـــی تیرانـــدازی بتواند 

ســـربلند از المپیک برگردد.

 رستمیان می تواند 
مدال بگیرد

مثل شاگردانم برای اولین بار به المپیک می روم

مریمطالبی:بچههاازجانودلمایهمیگذارند
گفت و گو

ماجراجویی سه تفنگدار

بـــا مســـابقه دیگـــر فـــرق نـــدارد، به 
شـــرط اینکـــه نـــگاه حرفه ای باشـــد 
و درحـــال یادگیـــری. ذات ورزش 
قهرمانی اســـت، اگر در هر مســـابقه 
مدیریـــت ذهـــن، خودکنترل گـــری 

تاکتیـــک و تکنیک باشـــد.
 تعداد کم سهمیه المپیک 

تیراندازی یعنی افت 
تیراندازی؟

من به عنوان کســـی که هدایت تیم 

را دارم، نکتـــه قابل توجه، شـــرایط 
خـــاص کان اســـت. وضعیت کان 
اصاً با 4 ســـال پیش قابل مقایســـه 
نیســـت. ما بـــرای المپیـــک پاریس 
المپیـــک  انتخابی هـــای  جمـــع  از 
تفنگ، تنهـــا 8 ورلدکاپ را شـــرکت 
نکردیم. فدراســـیون تیراندازی جزو 
فدراســـیون های ممتـــاز در تعـــداد 
اعزام هاست و هیچ کوتاهی نکرده. 
اما شـــرایط خیلی ویژه بـــود و اردوی 

برون مرزی نداشـــتیم. شک نکنید 
تعداد ســـهمیه شـــاخص ســـنجش 
عملکـــرد فدراســـیون از نظـــر فنـــی 
نیســـت. حتی کشـــوری مثـــل ژاپن 
بـــا حضـــور در همـــه مســـابقات و با 
تجهیـــزات خوب، تنها یک ســـهمیه 
تفنگ مردان را گرفت یا صربســـتان 
فقـــط یـــک ســـهمیه تفنگ مـــردان 
دارد، درحالـــی که مدال طـــا، نقره 

و برنـــز المپیک دارد.

مریـــم طالبـــی ســـرمربی تیـــم ملی 
یـــن  ن تر ا جو  ، تفنـــگ ی  ز ا نـــد تیرا
یـــس  ر پا لمپیـــک  ا ر  د بی  مر ســـر
اســـت. او هـــم مثـــل دو شـــاگردش 
بـــرای اولیـــن بـــار المپیـــک را تجربه 
می کنـــد. طالبـــی هرچنـــد ترجیـــح 
می دهد هیـــچ پیش بینـــی از نتیجه 
شـــاگردانش نکند، اما معتقد اســـت 
دو تیرانـــداز جوان ایرانی در پاریس از 

جـــان و دل مایـــه می گذارنـــد.

 آمادگی شرمینه چهل امیرانی 
و فاطمه امینی برای المپیک به 

چه حدی رسیده؟
بچه هـــا بعداز جـــام جهانـــی مونیخ 
چهار روز اســـتراحت کردنـــد و دوباره 
بـــه اردو برگشـــتند تـــا قبـــل از اعزام 
تمرینات شـــان را ادامـــه می دهنـــد. 
یکـــی دو روزی بـــه مرخصـــی می روند 
تا کنار خانواده هایشـــان باشند و 28 
تیرمـــاه هم پـــرواز به پاریـــس دارند. 
فعـــاً شـــرایط بچه هـــا خوب اســـت 
و بـــا روحیـــه جنگندگـــی کـــه در آنها 
ســـراغ دارم به نظرم همه تاش شان 
را بـــکار می برنـــد و کـــم نمی گذارند.

 ظاهراً بعد از مونیخ بچه ها 
دیگر مشکل تجهیزات و فشنگ 

ندارند، نه؟
دقیقـــاً، در اردوی مونیـــخ تجهیـــزات 
چهل امیرانـــی و امینـــی بـــه روز شـــد 
تـــا مشـــکلی بـــرای المپیک نداشـــته 
باشـــند. فدراســـیون مقـــداری هـــم 
فشنگ از مجارســـتان و آلمان خرید 
و مشـــکل فشـــنگ نداریم. بچه ها با 
همین فشـــنگ ها در پاریس مسابقه 
می دهنـــد، هـــر چنـــد تســـت شـــده 

نیســـتند اما خوب هســـتند.
  فاطمه امینی و شرمینه 

چهل امیرانی برای المپیک در 
چه موادی رقابت می کنند؟

فاطمـــه امینـــی تیرانداز 10متـــر بادی 
تیـــر  اســـت کـــه در ســـه وضعیـــت 
می زنـــد. در ســـه وضعیـــت شـــرایط 
آب و هوایـــی خیلـــی روی عملکـــرد 
تیرانداز تأثیـــر دارد. بویژه فاطمه که 

در ســـه وضعیت خیلی تازه کار اســـت 
و یک ســـالی اســـت در این مـــاده کار 

می کنـــد، او هنـــوز جـــای کار دارد.
شـــرمینه چهل امیرانی در 10متر باید 
مســـابقه می دهـــد. هـــردو تیرانـــداز 
شـــرایط خوبـــی دارنـــد و همـــه کارها 
و تمریناتـــی کـــه لازم بـــود را انجـــام 
ایـــن روزهـــا هـــدف مـــا  داده انـــد. 
بیشـــتر آمادگـــی ذهنی بچه هاســـت 
تـــا بـــرای رقابـــت بـــزرگ در المپیک 

آماده شـــوند. چـــرا که آنهـــا تمرینات 
لازم تاکتیکـــی و تکنیکـــی را انجـــام 

می دهنـــد.
  شما چه پیش بینی از نتیجه 

دو تیرانداز در اولین تجربه 
المپیکی دارید؟

نه تنها المپیک که هر مســـابقه ای که 
ورزشـــکاران در آن شـــرکت می کنند 
حکم یکـــی از پله ها تا قلـــه قهرمانی 
را دارد. پاریـــس بـــرای بچه هـــای مـــا 
اولیـــن تجربـــه المپیک اســـت. من 
اولین توصیه ای کـــه به آنها کردم این 
بود از رقابـــت با بقیه تیراندازان لذت 
ببریـــد. از اینکـــه در چنیـــن رویـــداد 
بزرگـــی شـــرکت کردیـــد. می دانم با 
توکل به خـــدا بچه هـــا در پاریس هم 
مثـــل بقیه مســـابقه ها از جـــان و دل 
مایـــه می گذارنـــد. هـــدف مـــا حفظ 
آرامـــش و تمرکز تیرانـــدازان و رقابت 

با اعتمـــاد به نفس بالاســـت.
 المپیک 2024 پاریس اولین 
تجربه شما در دوره مربیگری 

هست. شما هم   استرس اولین 
حضور را دارید؟

درســـت اســـت که مـــن تجربـــه کوچ 
تیـــم را در بازی های آســـیایی هانگژو 
ویونیورســـیاد جهانـــی دانشـــجویان 
را دارم، امـــا مثـــل شـــاگردانم بـــرای 
اولیـــن بـــار بـــه المپیـــک مـــی روم. 
حتـــی وقتـــی تیرانـــداز بـــودم هـــم 
المپیـــک نرفتـــم. البته فکـــر می کنم 
جوان ترین ســـرمربی تیرانـــدازی در 
المپیـــک هم هســـتم. اولیـــن تجربه 
کوچـــم در المپیک هســـت امـــا کارم 
سخت نیســـت. چرا که وظیفه مربی 
برنامه ریزی اســـت و هیچ مسابقه ای 



 
 تیم ملی شمشـــیربازی ســـابر ایران برای 
طلسم شـــکنی در المپیـــک 2024 پاریس 
دوئـــل می کند. طلســـم نگرفتـــن مدال. 
شمشـــیربازی، قدیمی ترین رشـــته ایران 
در المپیک محســـوب می شـــود. اولین بار 
شمشـــیربازی ایران در 1900 پاریس پایش 
به المپیـــک باز شـــد. با حضـــور فریدون 
ملکـــوم ششـــمیرباز اپـــه. المپیک هـــای 
1964، 1972 و 1976 هـــم شمشـــیربازی 
ایـــران حضور داشـــت. البتـــه در المپیک 
1976 شمشـــیربازی ایـــران در هـــر ســـه 
اســـلحه، اپه، سابر و فلوره انفرادی و تیمی 
حضور داشـــت، اما با غیبت چندســـاله، 

بعداز انقلاب دوباره از 2012 لندن، دوباره 
شمشـــیربازی المپیکـــی شـــد. آن هـــم با 
ســـهمیه مجتبی عابدینی کاپیتان اسلحه 
ســـابر. چهار ســـال بعد ســـابر دوبـــاره به 
المپیـــک 2016 ریـــو رســـید این بـــار با دو 
ســـهمیه انفرادی مجتبی عابدینی و علی 
پاکدامن. دوئـــل جانانه مجتبی عابدینی 
و حـــذف او بـــا نـــاداوری در نیمه نهایـــی 
مقابل شمشیرباز امریکایی، شمشیربازی 

را در ایـــران زنده کرد. 
شمشـــیربازی کـــه تـــا یـــک قدمـــی مدال 
رفـــت امـــا داور اجازه نـــداد. تیـــم پیمان 
فخری بـــرای اولین بـــار در المپیک 2020 
توکیـــو ســـهمیه تیمی گرفت تا بـــا ترکیب 
کامـــل چهارنفـــره در میدان بـــزرگ حاضر 
شـــود. تیمی کـــه قبـــل از آن همـــه بابت 
می گفتنـــد.  لـــش  مدا ز  ا آمادگـــی اش 
المپیکـــی کـــه بـــه خاطـــر شـــیوع کرونـــا 
بـــا یک ســـال تأخیـــر و شـــرایط ســـخت 
برگـــزار شـــد. شـــاگردان فخری کـــه برای 

مـــدال تیمی برنامه داشـــتند، امـــا باز هم 
بدشانســـی آوردنـــد. این بار هـــم ناداوری 
نســـخه تیم شمشیربازی ســـابر را در بازی 
مقابـــل ایتالیا پیچید تا همـــه آرزوی ایران 
بـــه بـــاد رود. نســـخه ای که اشـــک پیمان 
فخـــری ســـرمربی تیـــم را هـــم در آورد. 
ششـــمی تیمـــی نتیجه ملـــی ســـابر ایران 
اســـت. تیم ملی ســـابر بعداز ســـه ســـال 
دوبـــاره ســـهمیه تیمـــی المپیـــک را برای 
2024 پاریـــس تکـــرار کرد؛ این بـــار بدون 
او. فخری که به خاطر شـــرایط خانوادگی 
از تیمـــش جـــدا شـــده بـــود، امـــا خیلی 
هم غافل از شـــاگردانش نبـــود و بالاخره 
بـــا توافـــق بـــا فدراســـیون شمشـــیربازی 
4 خردادمـــاه برگشـــت تـــا در قهرمانـــی 
آســـیا و المپیک کنار تیمش باشـــد. علی 
پاکدامن، محمد رهبـــری، محمد فتوحی 
و فـــرزاد باهر همان شمشـــیربازان حاضر 
در المپیـــک توکیـــو در پاریس هـــم دوئل 
می کننـــد. تیم ملی ســـابر البته دوشـــنبه 

هفتـــه پیـــش بـــرای اردوی مشـــترک بـــا 
تیـــم ملی مصـــر راهی شـــهر مونتارجیس 

فرانســـه شد.
 ملی پوشـــان ایـــران تـــا 3 مـــرداد در این 
اردو حضـــور دارنـــد و بعـــد بـــه پاریـــس 
بازی هـــا  دهکـــده  وارد  و  برمی گردنـــد 
می شـــوند. هرچنـــد شـــرایط تیـــم ســـابر 
بـــرای تصاحـــب مـــدال راحـــت  نیســـت، 

امـــا مســـئولان ورزش باز هـــم روی مدال 
ایـــن تیـــم حســـاب بـــاز کرده انـــد. البته 
خیلـــی از کارشناســـان این بار بـــا آمادگی 
که پاکدامـــن دارد، یک مـــدال انفرادی را 
برای او کنار گذاشـــته اند. مـــدال تیمی یا 
انفرادی شمشـــیربازان طلســـم بی مدال 
شمشـــیربازی در 8 حضـــور المپیک ایران 

را می شـــکند.
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گزارش

 مهری رنجبر
خبرنگار

سی و سومین دوره بازی های المپیک، از 5 مردادماه در پاریس شروع می شود. پاریس عروس 
شهرهای دنیا، بعد از سال های 1900 و 1924 برای سومین بار میزبان بزرگترین رویداد ورزشی 
دنیا شده است. در واقع با برگزاری المپیک 2024 پاریس، این شهر صدمین سالگرد بازی های 
المپیک 1924 را جشن می گیرد. مراسم افتتاحیه این بازی ها اما متفاوت از المپیک های 
قبلی است؛ به جای ورزشگاه این بار افتتاحیه روی رود سن پاریس برگزار می شود. کاروان 
ورزشی ایران به نام خادم الرضا با شعار صلح برای کودکان در این دوره حضور دارد. هرچند 
 این بار برخلاف دوره های قبل کاروان ایران کوچکتر است. کاروان ایران 40 سهمیه گرفته که
 11 سهمیه برای زنان و 29 سهمیه برای مردان است. 6 روز مانده تا افتتاح بازی ها. روزنامه 
ایران ورزشی این روزها برای آشنایی مردم ورزش دوست ایران پرونده ویژه ای برای مسافران 

و ورزشکاران المپیکی گشوده که هر روز تقدیم نگاه تان می شود.

سابر تنها رشته تیمی ایران در المپیک
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یادداشت

حمید  شیر
کارشناسشمشیربازی

تیم ملی شمشیربازی ســـابر در دومین تجربه المپیکی اش کار راحتی ندارد. نه 
تیـــم ایران که تیم های دیگر هم در پاریس کار راحتی ندارند. 8 تیم در قســـمت 
تیمی مسابقات شمشیربازی ســـابر حضور دارند، 8 تیمی که قدرتمند هستند، 
امریکا اولین حریف تیمی ایران حریف سرســـختی است، مجارستان هم، البته 
این ســـختی برای رقبا هم هســـت. چـــرا که ایران در شـــرایط حســـاس امریکا و 
مجارســـتان را برده اســـت. تیم ســـابر ایران مدال ورلـــدکاپ دارد و در المپیک 
هـــم پای مدال باخته اســـت. هـــر چند تیم ایران تـــا به حال مدال نداشـــته اما 
آن قدر خـــوب کار کرده که همـــه از آن مـــدال می خواهند. اگرچـــه انتظارات از 
شمشـــیربازی سابر باید معقول باشـــد. قصه المپیک با بقیه مسابقات متفاوت 
اســـت. بچه ها در روزهای آخر مانده بـــه افتتاح بازی ها نیاز بـــه ریکاوری ذهنی 
دارند تـــا کنار تمرینـــات فنی و آمادگـــی بدنی بتواننـــد از پس رقبـــا برآیند. آنها 
باید از مســـابقه تصویرســـازی ذهنی کنند تا بتوانند با اســـترس و جو بازی کنار 
بیایند. بـــه هر حال از 34 شمشـــیرباز حاضـــر در المپیک هیـــچ رقیب ضعیفی 
وجود نـــدارد. بـــا این حســـاب و با نـــگاه بـــه نتایـــج ورلدکاپ ها، ملی پوشـــان 
نشـــان دادند شـــرایط خیلـــی خوبی دارنـــد و می تواننـــد اتفاق قشـــنگی را رقم 
بزنند. قرعه شمشـــیربازان در رقابت هـــای انفرادی و تیمی بـــه رنکینگ جهانی 
آنها ربـــط دارد. هرچه رنکینگ بهتری داشـــته باشـــند قرعـــه راحت تری نصیب 
شمشـــیربازان می شـــود و هرچه رنکینگ بالاتر باشد شـــاید دور اول را با رقابت 
ســـخت شـــروع کنند، قرعه ای که اصلاً جای اشـــتباه برای آنهـــا نمی ماند. علی 
پاکدامن درســـت اســـت که در رنکینگ نوســـان داشـــته اما بین شمشیربازان 
ایرانی شـــانس زیادی برای مدال دارد. پاریس ســـومین المپیک پاکدامن است 

و بـــا تجربه او از ریـــو و توکیو وی می تواند روی ســـکو برود.

 همه از شمشیربازی مدال  می خواهند

گفت و گو

 توقع از سابر باید در حد دو ماه کار باشد

فخری: ملی پوشان نباید فرصت را از دست بدهند
 

پیمان فخری، دو ســـال پیـــش که به خاطر 
دختـــرش رفت، رفـــت که دیگـــر نیاید، اما 
نتوانســـت. او هنـــوز دلـــش برای کشـــور و 
تیمـــش می تپیـــد و بعـــد از 6 ماه ســـختی 
که تیمش بدون مربی ســـر کرد، برگشـــت 
تـــا شـــاگردانش را بـــرای دومیـــن حضـــور 
المپیکی آماده کند. هرچنـــد 45 روز زمان 
زیـــادی نبـــود، اما دلـــش نیامـــد تیمش را 
تنهـــا بگـــذارد. او حـــالا همـــه امیـــدش در 
دوئل ســـخت پاریـــس به انگیـــزه و تعصب 

شـــاگردانش است.
 تیم وقتی از اردوی فرانسه برگشت 

برخلاف تصورات خیلی هم آماده 
نبود، این مدت که زیر نظر شما کار 

کرده، آماده شده؟
تیم ما به انـــدازه بضاعتش بـــرای المپیک 
آمـــاده می شـــود. متأســـفانه ایـــن تیـــم 6 
مـــاه مربـــی نداشـــت و ایـــن قضیـــه ضربه 
خیلی بزرگـــی به تیم زد، امـــا بچه ها انصافاً 
همـــکاری خوبـــی در این 45 روز داشـــتند.

  اردوی مشترک قبل از المپیک 
با مصر و فرانسه را چطور ارزیابی 

می کنید؟
ما اردوی خوبـــی با تیم مصـــر داریم. البته 

سه شمشیرباز فرانسوی هم در اردو بودند 
که با تصمیم کمیته ملی المپیک فرانســـه 
آنها اردو را ترک کردنـــد. تیم ما با تیم مصر 
به ســـرمربیگری سی ســـی مربـــی معروف 
و ســـرمربی ســـابق تیم ملی فرانســـه، تیم 
پنجـــم دنیـــا، تمریـــن می کنـــد. مصری ها 
نتایـــج خیلی خوبـــی هم در یکی دو ســـال 

گرفتند. اخیر 
 شما اعتقاد دارید المپیک به تیم 

سابر ایران مدال بدهکار است، به 
نظرتان پاریس بدهی اش را می دهد؟

مـــن گفتم کـــه المپیک یک مـــدال به تیم 
ملی ســـابر بدهـــکار اســـت اما واقعـــاً با دو 
ماه کار بایـــد نتیجه ای به انـــدازه دو ماه کار 

داشت. توقع 
  شروع مسابقات تیمی با امریکا، 

یعنی قرعه سخت؟ ایران می توانست 
قرعه راحت تری داشته باشد؟

بـــازی با امریـــکا، قرعه خیلی ســـختی برای 
رقابت هـــای تیمـــی اســـت. اگر تیـــم ما به 
هفتمـــی رنکینگ دنیا ســـقوط نمی کرد، به 
طـــور حتم قرعه بهتـــری پیدا می کـــرد. اما 
باز هم خیلـــی فرق نمی کند چـــرا که همه 
تیم های حاضـــر در المپیـــک بهترین های 
دنیـــای هســـتند و تنهـــا تیم هـــای اول و 
دوم رنکینـــگ دنیـــا یعنـــی کـــره و امریـــکا 

فاصله شـــان را با بقیـــه زیـــاد کرده اند.
 بچه ها نسبت به المپیک توکیو 

چقدر پخته تر شده اند؟ تجربه توکیو 
چقدر می تواند کمک حال شان 

باشد؟
شـــک نکنیـــد بچه ها نســـبت بـــه المپیک 
باتجربه تـــر شـــده اند،  و  توکیـــو پخته تـــر 
چراکـــه آنهـــا بـــه بلـــوغ لازم رســـیده اند و 
حالا باید قـــدر فرصت المپیـــک را بدانند. 
پاریس بـــرای بعضـــی ملی پوشـــان آخرین 
فرصت هســـت که نباید از دســـت بدهند. 
من هم تـــا جایی که توانســـتم روی روحیه 
و تکنیـــک فنـــی آنها در این فرصـــت کم کار 
کـــردم. البتـــه خیلـــی نباید حساســـیت را 
بالا ببریم، خودشـــان باید قـــدر المپیک را 

بداننـــد که شـــک نکنیـــد، می دانند.

 پاکدامن: امیدوارم در پــــــاریس حقم را بگیرم

المپیک 2024 پاریس
 
4 مرد )سابر(
انفرادی: 
علی پاکدامن، محمد رهبری و 
محمد فتوحی
 
تیمی: 
علی پاکدامن، محمد رهبری 
محمد فتوحی و فرزاد باهر

  آمار و اطلاعات شمشیربازی ایران در ادوار المپیک
 

 اولین حضور:
 1900 پاریس

 بهترین نتیجه: 
المپیک 2016 ریو - مقام چهارمی مجتبی عابدینی

بیشترین تعداد ورزشکار:
 المپیک 19۷6 مونترال با 9 مرد و 4 زن

کمترین تعداد ورزشکار: 
المپیک 1900 پاریس و المپیک 2012 لندن با یک ورزشکار

 ورزشکار با بیشترین حضور در المپیک:
 مجتبی عابدینی در ســـه المپیک 2012 لنـــدن 2016 ریو و 
2020 توکیو، علی پاکدامن در ســـه المپیک 2016 ریو، 2020 

توکیو و 2024 پاریس

گپ

تیمملیسابرنسبتبهالمپیک
توکیوباتجربهتروباهوشتر
شدهایم.البتهرقبایماهمبه
هماناندازهقویترشدهاند.
آنهاهمکارکردهاندتاکاملاً

آمادهبهپاریسبیایند

علـــی پاکدامـــن کاپیتـــان تیم ملی 
شمشـــیربازی ســـابر در المپیـــک 
2024 پاریـــس هت تریـــک می کند. 
او کـــه از 2016 ریو پایش به المپیک 
می خواهـــد  دلـــش  شـــده،  بـــاز 
بهترین نتیجه را در پاریس بگیرد؛ 
نتیجـــه ای مانـــدگار، چرا که شـــاید 
پاریس آخرین المپیکی باشـــد که 

او دوئـــل می کند. 
پاکدامـــن امیـــدوار اســـت مـــدال 
خـــوش  آخـــر  پاریـــس  المپیـــک 

روزهـــای ســـختش باشـــد.
 

 وضعیت خودت و تیم برای 
المپیک چطور است؟

خدا را شـــکر وضعیتم برای المپیک 
خوب اســـت و آمـــاده ام. تمرینات 
 . شـــتم ا گذ ســـر  پشـــت  بـــی  خو
امیـــدوارم که بهترین اتفـــاق را رقم 

. نم بز
  بهترین اتفاق برگشت 

پیمان فخری به تیم ملی 
است، با این شرایط تیم ملی 

شمشیربازی سابر با همان 
شرایط المپیک توکیو، در 

پاریس حاضر می شود؟
دقیقاً، برگشـــت آقاپیمـــان بهترین 
اتفـــاق بـــرای تیم ما بـــود، حضور او 
روحیه و انگیزه مـــا را بالا برد، کاش 

زودتـــر می آمد.
  فدراسیون روی مدال 

انفرادی تو حساب کرده، 
خودت چه پیش بینی 

می کنی؟
فدراســـیون خیلی تیـــم را حمایت 
کرد و نه تنها فدراســـیون بلکه توقع 
همه از شمشیربازی بالا رفته است 
و مـــن هم مشـــکلی بـــا آن نـــدارم، 
چرا کـــه عمرم را پای شمشـــیربازی 
گذاشـــته ام و این مدت هم سخت 
تمرین کـــرده ام و امیـــدوارم بتوانم 

با مدال حقـــم را بگیرم.
 تیم شمشیربازی سابر در 

المپیک توکیو با بدشانسی در 
مسابقه تیمی حذف شد، برای 

اینکه این قضیه در پاریس 
تکرار نشود، چه فکری کردی؟

تیم ملی شمشـــیربازی سابر نسبت 
به المپیک توکیو باتجربه تر شـــده و 
ما باهوش تر شـــده ایم. البته رقبای 
مـــا هـــم بـــه همـــان انـــدازه قوی تر 
شـــده اند و آنها هـــم کار کرده اند تا 

کامـــلاً آماده به پاریـــس بیایند.
  از رقبا خبر داری؟

حریف ســـاده و آســـان در المپیک 
وجود ندارد و همه خوب هســـتند. 
همـــه می آیند کـــه بهتریـــن نتیجه 
را بگیرنـــد و هـــدف ما هـــم جز این 

. نیست
 این روزها که شمارش 

معکوس برای المپیک شروع 
شده، بیشتر چه چیزی فکر و 

ذهنت را مشغول کرده؟
شـــمارش معکوس که شروع شده 
و چیـــزی کـــه ذهـــن مرا مشـــغول 
کـــرده اتفاقـــات غیـــر از المپیـــک 
و حساســـیت آن اســـت. حـــرف و 
حدیث هایـــی کـــه وجـــود دارد اما 
من خوشـــحالم که قبل از شـــروع 
المپیک به فرانســـه آمدیم تا دور از 

هیاهو و حاشیه ها 
تمریـــن کنیم.

  امسال سابر با 
فرازونشیب زیادی به 

المپیک پاریس رسید یا 
نه شرایط مثل توکیو بود؟

فرازونشـــیبی نداشـــتیم و بالاخره 
رقبـــای مـــا بـــا قـــدرت در کـــورس 
آنهـــا  بـــا شکســـت  بودنـــد و مـــا 
و امتیـــازات خوبـــی کـــه گرفتیـــم 
توانســـتیم برای دومین بار سهمیه 

تیمـــی المپیـــک را بگیریـــم.
 اردوی مشترک با فرانسه و 

مصردر پاریس قبل از المپیک 
به نظرت چقدر کمک به 

آمادگی تیم کمک می کند؟
اردوی مشـــترک مـــا، خیلـــی خوب 
اســـت و به مـــا کمـــک می کنـــد تا 
بـــرای المپیک کاملاً  آماده شـــویم.

 پاداش 2، 4و 8میلیاردی 
وزارت برای مدال آوران 

المپیک پاریس رو 
چطور ارزیابی 

می کنید؟
مـــدال  ارزش 

لــــــمپیک  ا
خیلـــی 

بیشـــتر از پول 
و مادیـــات اســـت، 

ولـــی دســـت کمیتـــه 
وزارت  و  المپیـــک  ملـــی 

ورزش درد نکنـــد کـــه بـــاز این 
گرفتنـــد. نظـــر  در  را  پـــاداش 

برنامه شمشیربازی سابر در المپیک 
2024 پاریس )ساعت به وقت تهران(:

انفرادی
شنبه 6 مرداد

 مرحله یک سی ودوم نهایی تا فینال 
از ساعت 12

تیمی
چهارشنبه 10 مرداد

 مرحله یک چهارم نهایی تا فینال
 از ساعت 15



 
بعضی از افـــراد از هر نـــام و عنوانی بزرگ تر 
هســـتند. گابریل گارســـیا مارکـــز در جواب 
یکـــی از هوادارانـــش کـــه خورخـــه لوئیس 
را  آرژانتینـــی  بـــزرگ  بورخـــس نویســـنده 
بزرگ تریـــن الهام بخـــش تاریـــخ ادبیـــات 
جهـــان نام بـــرده بـــود، همین را نوشـــت و 
به هـــوادارش یـــادآوری کرد؛ برخـــی  آدم ها 
از تمـــام القابـــی کـــه بـــه آنهـــا می دهنـــد، 

بزرگ تـــر هســـتند؛ خیلـــی هـــم بزرگ تـــر. 
درســـت مثـــل علاقه منـــدان به کشـــتی در 
ایران که ســـال های اخیر عناویـــن زیادی را 
به حســـن یزدانی دادند امـــا او از تمام این 
القـــاب بالاتـــر و بزرگ تر بـــوده. از پادشـــاه 
گرفتـــه تا شیرشـــاه و نابغه اما کـــدام یک از 
اینها حق مطلب را درباره حســـن یزدانی ادا 
کرده اســـت؟ حســـن یزدانی همان حســـن 
یزدانی اســـت؛ اســـتثنایی که مانند خیلی 
از اســـتثناهای کشـــتی دنیا بـــه رکوردهای 
دســـت نیافتنی حمله کـــرد و نامـــش را در 
تاریـــخ ثبت کـــرد. حتی وقتی کـــه به دلیل 
جراحـــی کتـــف خیلی هـــا از حضـــورش در 
المپیـــک ناامیـــد شـــدند؛ از کوچک ترین 
عضـــو کشـــتی گرفتـــه تـــا بزرگ تریـــن آنها 
همه گفتند المپیک که هیچ؛ حســـن باید 
کشـــتی را برای همیشه کنار بگذارد؛ 
اما برگشـــت و بـــه مهم ترین 
شـــانس تیم ملی کشتی 
ایـــران تبدیل شـــد. 

آره بعضی هـــا از هـــر لقبـــی بالاتـــر هســـتند 
اصلاً هیچ لقبی را نمی تـــوان برای آنها پیدا 
کرد. الان برای حســـن یزدانی که برگشـــته 
و به شـــانس اول کشـــتی ایران در المپیک 
تبدیل شـــده چه لقبی بایـــد داد؟ او نه تنها 
نمی خواهـــد کشـــتی را کنار بگـــذارد، بلکه 
بـــرای طـــلای المپیـــک شـــانس اول ورزش 
اول ایران اســـت. او نه تنها بـــه خداحافظی 
و کناره گیـــری از افتخارآفرینـــی فکـــر نکرده 
بلکـــه حـــالا می خواهـــد؛ ردای »بهترین در 
تاریـــخ ورزرش ایران« را بـــه قامت خودش 
کنـــد و این لقـــب را از هادی ســـاعی بگیرد. 
این المپیک برای حســـن یزدانی یک اتفاق 
اســـتثنایی است و او می تواند دو رکورد مهم 
را بـــه نام خودش بزنـــد و بهترین تاریخ نام 
بگیـــرد اما بعـــد از انجام این کار بـــزرگ، کار 
بـــرای علاقه منـــدان بـــه کشـــتی ســـخت تر 
می شـــود؛ بعد از شکســـتن رکـــورد بهترین 
و بیشـــترین مـــدال ایـــران در المپیک چه 

لقبـــی را به حســـن یزدانی داد؟

newspaper.inn.ir iranvarzeshii

گزارش

 محسن وظیفه
خبرنگار

سی و سومین دوره بازی های المپیک، از 5 مردادماه در پاریس شروع می شود. پاریس عروس 
شهرهای دنیا، بعد از سال های 1900 و 1924 برای سومین بار میزبان بزرگترین رویداد ورزشی 
دنیا شده است. در واقع با برگزاری المپیک 2024 پاریس، این شهر صدمین سالگرد بازی های 
المپیک 1924 را جشن می گیرد. مراسم افتتاحیه این بازی ها اما متفاوت از المپیک های 
قبلی است؛ به جای ورزشگاه این بار افتتاحیه روی رود سن پاریس برگزار می شود. کاروان 
ورزشی ایران به نام خادم الرضا با شعار صلح برای کودکان در این دوره حضور دارد. هرچند 
 این بار برخلاف دوره های قبل کاروان ایران کوچکتر است. کاروان ایران 40 سهمیه گرفته که
 11 سهمیه برای زنان و 29 سهمیه برای مردان است. 5 روز مانده تا افتتاح بازی ها. روزنامه 
ایران ورزشی این روزها برای آشنایی مردم ورزش دوست ایران پرونده ویژه ای برای مسافران 

و ورزشکاران المپیکی گشوده که هر روز تقدیم نگاه تان می شود.

حسن یزدانی و عناوینی که کوچک هستند

202پادشـــــــاه یا نابغـــــه
4

پرونده ویژه 

المپیک پاریس

شماره7606 31تیر1403 5یکشنبه

یادداشت

منصور برزگر
پیشکسوتکشتی

یادداشت

بهروز یاری
پیشکسوتکشتی

شـــاید حالا دربـــاره تیم ملی کشـــتی آزاد این توقع وجود داشـــته 
باشـــد که تیم بتواند صاحب ســـه مدال آن هم به رنگ طلا شود 
و یا حداقل دو طلا باشـــد، اما نباید فرامـــوش کرد در المپیک هر 
اتفاقی ممکن اســـت. قبـــل از المپیک هم اتفاقاتـــی که منجر به 
حـــذف دیوید تیلور شـــد ، خیلی قابـــل پیش بینی نبود. درســـت 
اســـت ســـن بالایی داشـــت و از ایـــن حرف هـــا امـــا واقعیت این 
بود کـــه 6 ماه پیش همه مـــدال طلای پاریس را بـــرای تیلور کنار 
گذاشـــته بودند و حســـن یزدانی اصلاً شانســـی بـــرای حضور در 
المپیک نداشـــت. اما حـــالا تیلور در انتخابی شکســـت خورده و 
یزدانی ســـرحال به المپیک می رود. دربـــاره بروکس هم که جای 
تیلـــور را گرفته حرف زیاد اســـت. البته امریکای هـــا برای بروکس 
ح و برنامـــه دارند، برخلاف تصـــور عموم مردم ایـــران که فکر  طر
می کننـــد، یزدانی راحت به طلا می رســـد اما کســـی کـــه تیلور را 
می برد، کشـــتی گیر بزرگی اســـت. در امریکا به گذشـــته ورزشکار 
نـــگاه نمی کنند و هر کســـی بهتر باشـــد، انتخاب می شـــود. برای 
همین چنـــد مبـــارزه انتخابی می گذارنـــد. البته بروکـــس کاملاً 
شـــناخته شـــده نیســـت، اما باید منتظـــر ماند و دیـــد او تکنیکی 
اســـت یـــا نـــه. در این مـــدت هیـــچ مســـابقه ای نرفتـــه و همین 
شـــناخت از او را کم کرده و به یک کشـــتی گیر مرموز تبدیل شده 
اســـت. باید دید رقیب جدید حســـن کجای کشتی جهان است، 
نمی شـــود قطعی درباره طلای حســـن صحبت کرد اما با شکست 
تیلور باری از روی حســـن یزدانی برداشـــته شـــده و همین اتفاق 
خوبی برای حســـن یزدانی اســـت. همه امید ایران به کم شـــدن 
فشـــار روانی تیم اســـت که می توانـــد کمک کنـــد بهترین نتیجه 

در انتظار تیم باشـــد.

همیشه یک ســـری از کشـــتی گیران از همان 
روزهـــای اول خودشـــان را متفـــاوت از بقیـــه 
نشـــان می دهند. این تفاوت را حسن یزدانی 
از همان اولیـــن روزهای ورودش به کشـــتی 
نشـــان داد و حالا هم در اوج اســـت. حســـن 
یزدانی مـــزد تغییـــر نکـــردن را گرفـــت، عدم 

تغییر شـــخصیتش بعـــد از مدال. 
نزدیک به 10 ســـال اســـت که عضـــو تیم ملی 
کشتی آزاد اســـت و 8 مدال جهان و المپیک 
را هـــم در کارنامه دارد اما هرگز حاشـــیه ای در 

تیم ملی نداشـــت.
و  ســـت  ا ت  ینـــا تمر ر  د ل  و ا ز  و ر مثـــل   
کوچک ترین مشـــکلی بـــا مربیان نداشـــت. 
ســـال ها قبـــل کشـــتی گیری بـــا امـــا و اگـــر 
قهرمـــان جهان شـــد، هفتـــه بعد گفتـــه بود 
باید آشـــپز شـــخصی ام در اردو باشـــد! فلان 
قهرمـــان، همیشـــه خـــودش را در تیـــم ملی 
تافتـــه جدابافته می دانســـت و می خواســـت 
همیشـــه بـــدون مســـابقه انتخابـــی در تیم 

 . شد با
گاهـــی با یـــک مـــدال و گاهـــی چند مـــدال، 
ج شـــان  قهرمانـــان تغییـــر می کردنـــد و خر
از بقیـــه جـــدا می شـــد امـــا حســـن یزدانـــی 
هرگـــز چنیـــن رفتـــاری را از خـــودش نشـــان 
نـــداد و شـــاید هـــم به همیـــن خاطـــر دوران 
قهرمانـــی اش او را بـــه رکوردهایی رســـاند که 
بیش از 60 ســـال دســـت نخورده مانـــده بود. 
آن ســـال ها شـــاگردمحوری یـــا مدال محوری 
در تیـــم ملی باب شـــده بود، ســـال های بعد 
هـــم این طـــور بـــود و شـــکل دیگـــری از این 
جریـــان را می دیدیم ولی حســـن هیچ وقت 
تغییـــر نکرد. مـــزد این تغییر نکـــردن را هم به 
بهترین شکل گرفت و شـــاید در المپیک هم 

دوباره از ایـــن امتیاز ویژه ســـود ببرد.

۸۶ کیلوگـــرم کشـــتی  ســـتاره های وزن 
آزاد در المپیـــک همـــه از بهترین هـــای 
دنیـــا نیســـتند. این وزن به دلیل ســـلطه 
عجیـــب دیویـــد تیلـــور و حســـن یزدانی 
از جهانـــی ۲۰۱۷ تـــا الان باعـــث شـــد تـــا 
ایـــن  در  شـــوند.  فـــراری  نخبه هایـــش 
هفت ســـال مـــدال طلایش بیـــن این دو 
کشـــتی گیر دســـت به دست شـــد تا سایر 
مدعیان هرگـــز رو نشـــوند و بعضاً مجبور 
به تغییـــر وزن شـــوند و یا قیـــد حضور در 

ایـــن وزن را بزنند. 
بـــه طور مثال در المپیـــک ۲۰۱۶ ریو مدال 
طلا به ســـعدالله اف رســـید اما بعد از ریو 
او به دو وزن بالاتر رفت. در همان بازی ها 
مدال نقره به ســـلیم یاشـــار ترک رســـید 
که بعـــد از ریو هیـــچ وقت نتوانســـت در 
این وزن حرفی برای گفتن داشـــته باشد.
 مـــدال برنـــز 2016 ریـــو به طور مشـــترک 
بـــه جی دن کاکـــس امریکایـــی و شـــریف 
شـــریف اف آذربایجانی رســـید که کاکس 
بـــه وزن ۹۲ کیلوگـــرم رفت و شـــریف اف 
هـــم بعـــد از چنـــد بـــار ناکامـــی مجبـــور 
بـــه خداحافظـــی شـــد. حـــالا نزدیک به 
 هفت ســـال اســـت که مدال طـــلای وزن
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المپیـــک پاریـــس، بعـــد از جهانـــی ۲۰۱۹ 
کـــه تیلـــور به دلیـــل مصدومیـــت غیبت 
داشـــت؛ اولیـــن رویـــدادی اســـت که دو 
ســـتاره با هم برای طلا رقابت نمی کنند. 
این بـــار بروکس بعد از شکســـت تیلور در 
انتخابی تیـــم ملی امریـــکا راهی المپیک 
می شـــود و بجز این امریکایی ناشـــناس، 
۱۴ کشـــتی گیر دیگر بـــه پاریـــس می  آیند 
که ســـه نفر از آنها روس هستند. ماگومد 
رمضان اف از بلغارستان، دارن کوروگلیف 
از یونان و مایلس آمینه ســـن مارینو ســـه 
روســـی هســـتند کـــه بـــرای رســـیدن به 

مدال ســـعی می کنند برای حسن یزدانی 
دردسر ســـاز شوند.

عثمـــان  نفـــر  ســـه  یـــن  ا بـــر  عـــلاوه   
آذربایجانـــی و عظمـــت  نورماگمـــدوف 
دولت بکـــوف قزاق و واســـیل میخایلوف 
اوکراینـــی و جاوریل شـــاپیف ازبک دیگر 

مدعیـــان ایـــن وزن هســـتند.
 مدعیانی کـــه هیچ وقت حریف حســـن 
یزدانـــی نبودند و بعید اســـت کـــه این بار 
هم زورشـــان به یـــل ایرانی برســـد. البته 
شـــاید اگر آرتور نایفونـــف روس از حضور 
در المپیک محروم نمی شـــد شرایط فرق 
کرده بود اما کمیتـــه بین المللی المپیک 

او را محروم کرد.
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پایان فشار روانی روی قهرمان

مــــــــزد ثبات یک تیر با دونشان
حمله به رکورد تختی و ساعی

حســـن یزدانـــی در مهم تریـــن المپیک دوران ورزشـــی اش قـــرار دارد. او که ســـال قبل با هشـــتمین مدالش در مســـابقات 
جهانـــی و المپیک از رکورد 62 ســـاله آقا تختی گذشـــت حالا می خواهد در المپیـــک پاریس با مدال آوری بـــه دو رکورد مهم 
حملـــه کند. حســـن یزدانی اگـــر به فینال برســـد و کارش را بـــا مدال نقره تمـــام کند، بعداز 64 ســـال با رکورد آقـــا تختی در 
المپیـــک  برابـــری می کند. غلامرضـــا تختی صاحب یک مدال طـــلا و دو مدال نقره از المپیک  اســـت. اما یزدانـــی اگر بتواند 
به مدال طلا برســـد بعد از 64 ســـال از این رکورد عبور کرده اســـت. آقاتختی پرافتخارترین کشـــتی گیر ایران در تاریخ بوده 
و از معـــدود ورزشـــکارانی که در المپیک  ســـه مدال گرفته اســـت. عـــلاوه بررکورد تختی؛ حســـن یزدانی می توانـــد به رکورد 
هادی ســـاعی هم حمله کند. هادی ســـاعی بـــا دو طلا و یک برنز پرافتخارترین ورزشـــکار تاریخ ایـــران در بازی های المپیک 
اســـت اما اگر حســـن یزدانـــی در پاریس به مـــدال طلا برســـد او با دو طلا و یـــک نقره از رکورد هادی ســـاعی عبـــور می کند 
و پرافتخارتریـــن ورزشـــکار تاریخ ورزش ایران می شـــود. مهم ترین هدف و شـــاید هـــم مهم ترین انگیزه حســـن یزدانی بعد 
از جراحـــی کتـــف مصدوم همین بـــود که با قدرت برگـــردد و این دو رکـــورد را به نام خـــودش بزند. دو رکوردی که شـــاید تا 

ســـال های ســـال متعلق به حســـن یزدانی باشـــد و دیگر به این زودی ها ورزشـــکاری در ایـــران نتواند به این رکورد برســـد.

صادق گودرزی: 
تجربه برگ برنده یزدانی مقابل بروکس است

نایب قهرمـــان کشـــتی آزاد در المپیک 2012 به حضور حســـن یزدانـــی در المپیک واکنش نشـــان داد. صـــادق گودرزی که 
حالا وارد عرصه مربیگری در کشـــتی شـــده دربـــاره حضور تیم ملی کشـــتی آزاد در المپیک گفت: »بـــا اتفاقاتی که رخ داد، 
شـــانس ما برای مدال بیشـــتر شـــد، البته اگـــر نخواهیم خیلی هـــم توقع ایجـــاد کنیم که برای تیـــم بار روانی شـــود، باید 
این طور بگوییم که شـــانس مان برای مدال، از المپیک های قبلی بیشـــتر اســـت.« او درباره اینکه بـــا توجه به غیبت دیوید 
تیلـــور، شـــانس مدال طلای ایران در کشـــتی آزاد بـــه دو عدد افزایش پیدا کرده اســـت، گفت: »کمی کار ســـخت اســـت و 
نمی شـــود به این راحتی درباره دو مدال طلا حرف زد. یک طلا که می گیریم اما شـــاید گرفتن طلای دوم ســـخت باشـــد.« 
نایب قهرمـــان ســـابق جهان با اشـــاره به حضـــور آرون بروکس که به جای تیلـــور به المپیک می آید و مصـــاف احتمالی اش 
بـــا حســـن یزدانی ادامـــه داد: »بروکس می تواند حریف خوب و چغری باشـــد ولـــی تجربه یزدانی به ایـــن موضوع می چربد 
و برگ برنده حســـن اســـت. یزدانی تجربـــه دو بار حضـــور در المپیک را دارد و ایـــن خیلی به او کمک خواهـــد کرد. چیزی 
کـــه در مصاف بـــا بروکس در ایـــن المپیک به کمک حســـن یزدانی می آید، همین تجربه اش اســـت، خصوصـــاً اینکه بعید 

می دانم با کشـــتی هایی که در تورنمنت بوداپســـت گرفت، مشـــکلی از بابت کتف داشـــته باشد.«

حسن یزدانی: حسن یزدانی: 
برای رکورد شکنی برای رکورد شکنی 
مسابقه نمی دهممسابقه نمی دهم

المپیـــک پاریس شـــاید به محلی 
بـــرای رکوردشـــکنی های جدیـــد 

حســـن یزدانی تبدیل شـــود.
 او همیـــن حـــالا هم بـــا 8 مدال 
جهـــان و المپیـــک پرمدال ترین 
کشـــتی گیر تاریـــخ اســـت اما در 
بازی هـــای المپیـــک پاریـــس او 
ایـــن فرصـــت را دارد تا بـــه عنوان 
پرافتخارتریـــن ورزشـــکار تاریـــخ 
تبدیل شـــود. افتخـــاری بزرگ که 
از المپیـــک 2008 پکـــن در اختیار 

هادی ســـاعی اســـت.
 حســـن یزدانی می توانـــد در این 
المپیـــک یک بـــار دیگـــر از رکورد 
کنـــد.  عبـــور  تختـــی  غلامرضـــا 
تختی که 64 ســـال اســـت عنوان 
پرافتخارتریـــن کشـــتی گیر تاریخ 
را دارد، حـــالا رکـــوردش بـــه خطر 
افتاده و حســـن یزدانـــی می تواند 
در صـــورت قهرمانی بـــا دو طلا و 
یک نقره از ایـــن رکورد عبور کند. 

هر چند که حســـن یزدانی اعتقاد 
دارد بـــرای رکوردشـــکنی مســـابقه 
بـــرای  هرگـــز  »مـــن  نمی دهـــد: 
رکوردشـــکنی مســـابقه نمی دهم. 
هدفم شـــاد کـــردن مردم اســـت 
و حـــالا هـــم تـــلاش می کنـــم که 
بهتریـــن نتیجـــه را کســـب کنم تا 

مردم خوشـــحال شـــوند.«
حســـن یزدانـــی کـــه ایـــن روزهـــا 
زیـــاد با غلامرضـــا تختی مقایســـه 
می شـــود؛ نظـــر جالبـــی دربـــاره 
محبوبیت تختـــی دارد: »غلامرضا 
تختـــی بـــه خاطـــر مدال هایـــش 
محبوب نشـــد، مردم او را به خاطر 
مرامش دوســـت دارنـــد. من هم 
خـــودم عاشـــق آقا تختی هســـتم 
و هرگز به شکســـتن رکـــورد او فکر 
نکـــردم چـــرا کـــه او را بهترین در 

تاریـــخ می دانم.«
المپیـــک پاریس در حالـــی برگزار 

می شـــود کـــه دیوید تیلـــور حضور 
نـــدارد و همیـــن باعـــث شـــده تا 
خیلی هـــا شـــانس حســـن یزدانی 
را بـــرای رســـیدن به طلا بیشـــتر از 
قبـــل بداننـــد اما خـــودش چنین 
اعتقادی ندارد: »دوســـت داشتم 
بـــار دیگـــر بـــا تیلـــور در المپیـــک 
رقابت کنم. حضور کشـــتی گیرانی 
شـــید  لر ا عبد و  ر  تیلـــو مثـــل 
ســـعدالله یف یا جردن باروز باعث 
افزایـــش هـــر چـــه بیشـــتر اعتبار 
کشـــتی در المپیـــک می شـــد. در 
نبود این نفرات زیبایی کشـــتی در 

المپیـــک کمتر می شـــود.«

گفت و گو

نکته



مصاحبه

 
 بعضی هـــا رؤیاهایشـــان را جایـــی بالاتـــر 
از زمیـــن دنبـــال می کننـــد. رضـــا علیپور 
ســـریع ترین مـــرد عمـــودی ایـــران یکی از 
همین هاســـت کـــه بـــا چهلمین ســـهمیه 
کاروان ایـــران، حـــالا بعد از کلکســـیونی از 
مدال ها ایـــن بـــار در دیواره هـــای پاریس 
خورشـــید آرزوهایـــش را دنبـــال می کند تا 

بلکه بـــا مدالـــی خوشـــرنگ مثـــل طلای 
بازی های آسیایی، ورزش ایران را سورپرایز 
کنـــد. علیپـــور ســـال ها قبـــل قهرمـــان و 
رکورددار ماده ســـرعت سنگنوردی جهان، 
ملقب به یوسین بولت ســـنگنوردی بود. 
لقبی کـــه البتـــه خـــودش اصلاً دوســـت 
ندارد و همیشـــه معتقد بـــوده این قیاس 
درست نیســـت و او حتی از یوسین بولت 

هم بهتر اســـت. 
علیپـــور بعـــد از مدت هـــا درخشـــش بـــر 
بـــا افتـــی نســـبی  دیواره هـــای مختلـــف 
روبه رو شـــد که خودش دلیل این موضوع 
را نبـــود امکانـــات کافی و دیواره مناســـب 
بـــرای تمریـــن می دانـــد. بـــا این حـــال او 

هیچ وقت به کم قانـــع نبوده و بعد از 
افتی کوتاه مدت در بازی های آســـیایی 

هانگژو با طلایی درخشـــان چشم کاروان 
ایران را روشـــن کرد. او حالا با رســـیدن به 
پاریـــس، این بـــار می خواهـــد دیواره های 
المپیک را زیرپـــا بگذارد تا تجربه ای جدید 
را زندگـــی کند. بـــا اینکه المپیـــک میدان 
بـــزرگ و پیچیـــده ای اســـت امـــا بـــه گفته 
بســـیاری از کارشناســـان علیپور پتانسیل 
گرفتـــن مدال المپیـــک را دارد؛ خدا را چه 
دیدید شـــاید او در پاریس مدال گرفت، از 
همـــان مدال هایی که هیچ کـــس رویش 
حســـاب باز نکـــرده، اما ناگهـــان می آید و 

همـــه را غافلگیـــر می کند.
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گزارش

 فائزه زمانی
خبرنگار

سی و سومین دوره بازی های المپیک، از 5 مردادماه در پاریس شروع می شود. پاریس عروس 
شهرهای دنیا، بعد از سال های 1900 و 1924 برای سومین بار میزبان بزرگترین رویداد ورزشی 
دنیا شده است. در واقع با برگزاری المپیک 2024 پاریس، این شهر صدمین سالگرد بازی های 
المپیک 1924 را جشن می گیرد. مراسم افتتاحیه این بازی ها اما متفاوت از المپیک های 
قبلی است؛ به جای ورزشگاه این بار افتتاحیه روی رود سن پاریس برگزار می شود. کاروان 
ورزشی ایران به نام خادم الرضا با شعار صلح برای کودکان در این دوره حضور دارد. هرچند 
 این بار برخلاف دوره های قبل کاروان ایران کوچکتر است. کاروان ایران 40 سهمیه گرفته که
 11 سهمیه برای زنان و 29 سهمیه برای مردان است. 4 روز مانده تا افتتاح بازی ها. روزنامه 
ایران ورزشی این روزها برای آشنایی مردم ورزش دوست ایران پرونده ویژه ای برای مسافران 

و ورزشکاران المپیکی گشوده که هر روز تقدیم نگاه تان می شود.

 آتش بازی ستاره روی دیواره های پاریس

 سنگنوردی به دنبال 
سورپرایـــــــــز کاروان
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پرونده ویژه 

المپیک پاریس

شماره7607 1مرداد1403 5دوشنبه

 سنگنوردی باید بیشتر دیده شود
محمدی: با این امکانات 

کسب مدال کار سختی است

مرتضـــی محمدی مأمـــور هدایت 
رد  ســـنگنو ر  علیپـــو ضـــا  ر

یـــس  ر پا ر  د لمپیکـــی  ا
مثـــل  کـــه  او  اســـت. 

امکانـــات  شـــاگردش 
ســـنگنوردی را در حد 
نمی دانـــد،  المپیـــک 
معتقد است سنگنورد 

ر  د نـــد  ا می تو نـــی  یرا ا
پاریس کار خارق العاده ای 

کرده و همه را غافلگیر کند.

 تمرینات علیپور 4 روز مانده به المپیک چطور 
است؟

علیپور درحال حاضر تمرینات پرفشـــاری را پشـــت ســـر 
می گـــذارد و در روزهـــای باقیمانـــده کم کـــم تمرینـــات 
ســـبک تر می شود تا به شـــرایط مســـابقه نزدیک شده و 

به اوج آمادگی اش برســـد.
 بعد از اینکه علیپور سهمیه گرفت، فضا برای 

سنگنوردی المپیکی شد؟
ســـنگنوردی تازه دو دوره اســـت که به جمع رشـــته های 
المپیکـــی اضافه شـــده و این اولین حضور ســـنگنوردی 
ایـــران در المپیک اســـت، بنابرایـــن مـــن در ادوار قبل 
حضور نداشـــتم که بدانم جـــو چطور بوده، امـــا در این 
مـــدت مســـئولان به ما ســـر زدند جلســـاتی برگزار شـــد 
که نشـــان دهنده توجه آنها اســـت اما ســـنگنوردی باید 

بیشـــتر دیده شود.
  سنگنورد المپیکی خودش از بی امکاناتی گلایه 

می کرد، شرایط تمرینی او با رقبا تا چه اندازه 
متفاوت است؟

علیپـــور بـــا امکانـــات حداقلـــی بـــرای المپیـــک آمـــاده 
می شـــود. او در قزویـــن و ســـالنی تمریـــن می کنـــد که 
هنـــوز بـــه بهره بـــرداری کامل هـــم نرســـیده و فقط یک 
بخش کوچـــک آن که شـــامل دیـــواره می شـــود، آماده 
اســـت. متأســـفانه شـــرایط و امکانات ما با رقبا زمین تا 

آســـمان فرق دارد.
 علیپور یک دوره رکورددار جهان بود، چه شد که 

مدتی افت کرد؟
افت او به خاطر نبود امکانـــات بود و اگر مدتی نتایجش 
آن طـــور کـــه بایـــد نبـــود و دیگـــر نتوانســـت رکـــورددار 
جهـــان باشـــد، فقـــط به خاطر شـــرایط تمرینـــی و نبود 

ســـخت افزارها و زیرســـاخت های لازم بـــود.
 او بعد از افتی که داشت در بازی های آسیایی با طلا 

همه را غافلگیر کرد، این بار می تواند در المپیک با 
مدال ورزش ایران را سوپرایز کند؟

شـــرایط رقابـــت در المپیـــک متفـــاوت اســـت. در ماده 
ســـرعت رقابـــت بر ســـر صـــدم ثانیه هـــا اســـت و هیچ 
چیز قابـــل پیش بینی نیســـت. فرق نمی کنـــد رکورددار 
باشـــی یا یک ســـنگنورد بی تجربه، شـــرایط روی دیواره 
خیلـــی پیچیده اســـت اما چرا کـــه نه، علیپـــور می تواند 

در المپیـــک کار خارق العـــاده ای انجـــام دهد.

گفت و گو

رضا علیپور ســـریع ترین مرد عمودی 
ایـــران، این روزها آخریـــن تمریناتش 
را انجـــام می دهـــد تـــا از دیواره های 
المپیـــک  بـــه دیواره هـــای  قزویـــن 
پاریـــس پـــل بزنـــد. در شـــرایطی که 
ســـنگنوردان کشـــورمان همیشـــه از 
شـــرایط و امکانـــات تمرینـــی ناراضی 
بوده انـــد، علیپـــور 4 روز مانـــده بـــه 
المپیک شـــرایط را افتضـــاح می داند 
اما قول می دهد کـــه روی دیواره های 
بـــرای  را  تلاشـــش  تمـــام  پاریـــس 

غافلگیـــری مـــردم انجـــام دهد.

 خوشبختانه آن اتفاقی که باید، 
افتاد و سهمیه را گرفتی.

از پارسال تا امســـال تقریباً در تمامی 
مســـابقات بجـــز جهانـــی امریـــکا که 
ویزا ندادند، شـــرکت کـــردم تا بتوانم 
رنکینـــگ خوبـــی بـــرای رســـیدن به 
المپیک داشته باشـــم. با رکوردهایی 
کـــه زدم توانســـتم در مجمـــوع دو 
مرحله انتخابـــی المپیـــک، جزو 13 
نفر قـــرار بگیرم و ســـهمیه را صاحب 
بـــه شـــروع  زیـــادی  شـــوم. زمـــان 
مســـابقات نمانـــده و با انگیـــزه زیاد 

فقـــط مشـــغول تمرین هســـتم.
 شرایط و امکانات سنگنوردی در 

حد المپیک هست؟
بـــرای حضـــور در  شـــرایط تمرینـــی 
المپیک افتضاح اســـت. امکاناتم در 
کمترین حالت ممکن اســـت و اصلاً 
در حـــد المپیـــک و قابل مقایســـه با 
رقبا نیســـت. شـــرایط خیلی سخت 
هیچ کـــس  کـــه  آن قـــدری  اســـت؛ 
نمی توانـــد درک کنـــد ولـــی من مثل 
همیشـــه تمام توانم را بـــرای بهترین 
نتیجـــه می گـــذارم، فقـــط بـــه فکـــر 
گرفتـــن مدال بـــرای مردم هســـتم و 
به مسئولان کاری ندارم. سرباز مردم 
هســـتم و هر اتفاقی کـــه در بازی های 
المپیک بیفتد، بداننـــد که من همه 

تـــلاش خود را کـــرده ام.
 تو همیشه یک سورپرایز در 

آستین داری، ممکن است در 
المپیک هم بتوانی با یک مدال 
خوشرنگ همه را غافلگیر کنی؟

رشـــته ما جـــدال با صـــدم و هـــزارم 
ثانیـــه  و بســـیار ســـنگین اســـت. به 
همیـــن خاطـــر هـــم نمی شـــود هیچ 
چیـــز را پیش بینـــی کـــرد. همان طور 
که ممکن اســـت رکـــورددار جهان با 
یک اشتباه، ســـکو را از دست بدهد، 
امکانش وجود دارد که یک ســـنگنورد 
ناشـــناخته طـــلا بگیـــرد. مـــن برای 
صدم ها و هـــزارم  ثانیه هـــا می جنگم 
و ایـــن را می دانـــم تـــا آخریـــن لحظه 
هیچ چیـــزی مشـــخص نیســـت اما 
امیـــدوارم پایـــان خوشـــی در پاریس 

برایم رقـــم بخورد.
 پاداش المپیکی ها در حدی 

هست که بتوانی به زخم زندگی 
بزنی؟

من هیچ وقت برای مســـئولان مدال 
نگرفتـــه ام و هرچه کـــردم برای مردم 
و کشـــورم بـــوده اســـت، بـــرای پول 
نمی جنگـــم و دنبالـــش نیســـتم اما 
پاداش قهرمانان باید خیلی بیشـــتر 
از ایـــن حرف ها باشـــد تـــا بتوانند به 

زخم هـــای زندگی شـــان بزنند.

 
در ماده ســـرعت به خاطر ریســـک بالا نتایـــج قابل پیش بینی 
نیســـت، ممکن اســـت بهترین ســـنگنورد دنیا با یک اشتباه 
از دیـــواره ســـر بخورد و مـــدال را از دســـت بدهـــد. به همین 
خاطـــر پیش بینی نتیجـــه علیپور ســـخت اســـت. او بارها در 
تمرینات و مســـابقات اخیر رکـــورد ایران را جابه جـــا کرده بود 
و حتـــی به رکـــورد جهـــان هم نزدیک شـــده بود اما اســـترس 
و شـــرایط مســـابقه ممکن اســـت همه چیـــز را به هـــم بریزد. 
علیپـــور بعـــد از ســـال ها بی مدالـــی و افتـــی که داشـــت، در 
بازی هـــای آســـیایی طـــلا گرفـــت و همیـــن موضـــوع او را به 

ســـنگنوردی برگردانـــد. علیپور به ایـــن مدال نیاز داشـــت تا 
بتوانـــد به المپیک نزدیک شـــود. او یک روز بعـــد از بازی های 
آســـیایی وارد اردو شد و تا روز اعزام به شـــانگهای در اردو بود 
که خوشـــبختانه تلاش هایـــش نتیجه داد و منجر به ســـهمیه 
شـــد. ســـنگنورد ملی پوش بعـــد از اینکـــه ســـهمیه گرفت، تا 
روزی که به المپیک اعزام شـــود تمریناتش را در قزوین ادامه 
می دهـــد. گرفتـــن مـــدال در المپیک خیلی ســـخت اســـت. 
میـــدان المپیک بـــا بازی های آســـیایی و مســـابقات جهانی 
فـــرق می کنـــد. او همه مـــدل مدالـــی در کارنامـــه اش دارد و 
حالا فقط جای مدال المپیک در کلکســـیونش خالی اســـت. 
هرچنـــد رقبایش از نظـــر امکانـــات و زیرســـاخت از او جلوتر 
هســـتند و ایـــن موضـــوع کارش را ســـخت تر می کنـــد. توقع 
مـــدال از علیپور، فشـــار روی او را زیاد می کند و ممکن اســـت 
نتواند کارش را انجـــام دهد، بنابراین نباید توقـــع مدال از او 
ح کرد تا در المپیـــک با آرامش خیال مســـابقه دهد و  را مطـــر

ایران را شـــگفت زده کند.

علیپور : با یک اشتباه سکو از دست خواهد رفت
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وزن 97 کیلوگـــرم در کشـــتی ایـــران ظاهـــراً 
طلســـم شـــده اســـت. بعد از المپیـــک 2012 
لنـــدن کـــه آن بـــا ســـر رضـــا یزدانـــی آمـــد و 
قطعی تریـــن طـــای ایـــران در المپیک لندن 
بـــه دلیل پارگی ربـــاط صلیبی رضا از دســـت 
رفت، دیگر کشـــتی ایـــران در ایـــن وزن روی 
خوش ندیـــد. انگار که پلنگ جویبار کشـــتی 
را نفرین کرد، بعـــد از اینکه در المپیک لندن 
جـــک وارنر امریکایـــی مدال طـــا را به گردن 
آویخـــت، فقـــط خـــود رضـــا یزدانـــی یـــک بار 
توانســـت در ایـــن وزن به مدال طا برســـد و 
الان بیـــش از یک دهه اســـت، کشـــتی ایران 

در ایـــن وزن مـــدال طا نگرفته اســـت. 
رضـــا یزدانی بـــرای رســـیدن به مـــدال طای 
وزن 97 کیلوگـــرم در المپیـــک لنـــدن فقـــط 
گادیســـوف را در پیش رو داشـــت کـــه او را در 
مبارزه ای تاریخی شکست داد اما پارگی رباط 
صلیبی باعث شـــد تا جک وارنـــر که یک ماه 
قبل از المپیک در جـــام جهانی آذربایجان 10 
بر صفـــر به یزدانـــی باخته بود، مـــدال طا را 
به دســـت بیـــاورد. شـــاید ناجوانمردانه ترین 
طـــای تاریخ المپیک بود و بـــه همین خاطر 
هم بود که لطف خدا شـــامل حال رضا شـــد 
تا یک ســـال بعد مدال طای جهـــان را برای 

آخرین بار برای کشـــتی ایـــران بگیرد.
 ســـال 2013 رضـــا یزدانـــی قهرمـــان جهـــان 
شـــد اما بعـــد از آن هیـــچ وقـــت در این وزن 
کشـــتی ایران نتوانســـت حرفی بـــرای گفتن 

داشـــته باشد. 
مدام مدال طای این وزن توســـط 

کایل اســـنایدر و رشـــید ســـعدالله اف دست 
به دســـت شـــد. ســـال 2021 مجتبـــی گلیج 
یـــک برنز گرفت و این تنها دســـتاورد کشـــتی 
ایـــران در وزن 97 کیلوگـــرم در این ســـال ها 
بود. حالا بعد از 11 ســـال کشتی ایران در این 
وزن صاحب یک کشـــتی گیر صاحب ســـبک 
شـــده اما بعید است که دوران درخشش او از 

همین المپیک پاریس شـــروع شـــود.
 امیرعلی شـــاید از جهانی ســـال آینده بتواند 
بـــه تاج الدینـــوف نزدیک شـــود و بـــرای چند 
ســـال حداقل برای نقره و برنـــز مدعی درجه 
یـــک باشـــد ولی مـــدال طا برای چند ســـال 
روی سینه کشتی گیر روســـی بحرین خواهد 
بـــود. امیرعلـــی آذرپیـــرا فعـــاً تنها داشـــته 
کشـــتی ایران در این وزن اســـت کـــه باید در 
همین المپیک به طلســـم بی مدالی کشـــتی 
ایـــران در وزن 97 کیلوگـــرم پایـــان 

. هد بد
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نگاه

 محسن وظیفه
خبرنگار

سی و سومین دوره بازی های المپیک، از 5 مردادماه در پاریس شروع می شود. پاریس عروس 
شهرهای دنیا، بعد از سال های 1900 و 1924 برای سومین بار میزبان بزرگترین رویداد ورزشی 
دنیا شده است. در واقع با برگزاری المپیک 2024 پاریس، این شهر صدمین سالگرد بازی های 
المپیک 1924 را جشن می گیرد. مراسم افتتاحیه این بازی ها اما متفاوت از المپیک های 
قبلی است؛ به جای ورزشگاه این بار افتتاحیه روی رود سن پاریس برگزار می شود. کاروان 
ورزشی ایران به نام خادم الرضا با شعار صلح برای کودکان در این دوره حضور دارد. هرچند 
 این بار برخلاف دوره های قبل کاروان ایران کوچکتر است. کاروان ایران 40 سهمیه گرفته که
 11 سهمیه برای زنان و 29 سهمیه برای مردان است. 3 روز مانده تا افتتاح بازی ها. روزنامه 
ایران ورزشی این روزها برای آشنایی مردم ورزش دوست ایران پرونده ویژه ای برای مسافران 

و ورزشکاران المپیکی گشوده که هر روز تقدیم نگاه تان می شود.

وزن 97 کیلوگرم؛ یک دهه دور از طلا
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المپیک پاریس
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یادداشت

علیرضا رضایی
پیشکسوتکشتی

تیم ملی کشتی آزاد در المپیک 
پاریس به امیرعلی آذرپیرا در وزن 
97 کیلوگرم اعتماد کرده که به نظرم 
تصمیم بسیار خوبی بوده. امیرعلی 
آذرپیرا در این چند سال خیلی رو 
به جلو بوده و خیلی پیشرفت کرده 
است. او البته در المپیک هم شانس 
کمی ندارد، فقط یک مقدار باید از 
احتیاطش کم کند و قطعاً در همین 
رابطه کادرفنی تیم ملی با او صحبت 
خواهد کرد. آذرپیرا اگر در مسابقه 
هجومی تر کار کند و حریف را با 
برنامه تحت فشار بگذارد، با فیزیک 
خوبی که دارد، می تواند نتیجه 
بگیرد. حضور در مسابقات کرواسی 
هم اعتماد به نفس او را بالا برده و 
می تواند در پاریس هم شگفتی ساز 
شود. بدون شک انتخاب امیرعلی 
آذرپیرا و حتی یونس امامی برای 
المپیک تصمیم عادلانه ای بود چرا 
که بقیه کشتی گیران مدعی این وزن 
در مسابقات مختلف محک خوردند و 
ارزیابی شدند، نه اینکه آنها بچه های 
تهران بودند، در مورد هر کشتی گیری 
که بود، کادر فنی تصمیم درستی 
گرفت. بحث تهران و مازندران و بقیه 
استان ها نیست، همه آنها بچه های 
ایران هستند. اینکه عنوان شد هر 
کسی سهمیه بگیرد خودش هم به 
المپیک می رود، انگیزه خوبی به 
کشتی گیران داد. شک  نکنید آذرپیرا 
می تواند در پاریس جواب خوبی به 
اعتماد کادرفنی بدهد.

وز  ر چنـــد  آزاد  کشـــتی  ملـــی  تیـــم 
دیگـــر بایـــد راهـــی پاریس شـــود و در 
بازی هـــای المپیـــک بـــه مصـــاف رقبا 
بـــرود. محســـن کاوه ســـرمربی تیـــم 
ملی کشتی آزاد درباره آخرین روزهای 
اردوی ایـــن تیـــم گفت: »چنـــد روزی 
را بـــا توجه بـــه برنامه ای که داشـــتیم 
راهـــی اردوی تفریحـــی شـــدیم تا تیم 
از شـــرایط اردویـــی خارج شـــود. الان 
تیـــم در شـــرایط بســـیار خوبـــی قرار 
گرفتـــه. البتـــه روزهـــای ســـختی هم 
هســـت؛ بچه ها دور از خانواده در اردو 
شـــرایط ســـختی را تحمـــل می کننـــد 
و امیـــدوارم کـــه بتواننـــد بـــه بهترین 

فـــرم برســـند. نکتـــه مهم این اســـت 
کـــه قهرمانی در المپیـــک روح بلندی 
بـــدن  داشـــتن  فقـــط  می خواهـــد؛ 
خوب و آمـــاده در المپیـــک نمی تواند 
ضامـــن موفقیـــت ورزشـــکار باشـــد. 
یک ورزشـــکار یا کشـــتی گیر باید روح 
بزرگی داشـــته باشـــد تـــا آماده شـــود 
بـــرای بهتریـــن کشـــتی هایش و رقـــم 
زدن بهتریـــن ثانیه های زندگی اش. به 
اعتقاد من کســـی که مـــدال المپیک 
می خواهـــد بایـــد بـــرای هـــر ثانیـــه از 
زندگـــی اش بـــا برنامه ریـــزی خـــوب و 
درســـت عمل کند، چه برسد به روز و 
ثانیه های رقابت روی تشـــک کشـــتی. 
کشـــتی گیران ما به ایـــن موضوع مهم 

می رســـند.«
ســـرمربی تیم ملی کشـــتی آزاد درباره 
شـــانس مـــدال کشـــتی گیران و اینکه 

بـــا توقع بـــه وجود آمـــده، کشـــتی بار 
ورزش را بـــه دوش می کشـــد، ادامـــه 
داد: »این نگاه همیشه وجود داشته و 
کشتی بار ورزش را به دوش می کشد. 
همیشـــه هم کشـــتی این کار را کرده و 
اینطـــور نبـــوده که بـــرای اولین بـــار با 
ایـــن حرف هـــا روبـــه رو شـــویم. فقط 
همه بایـــد یک نکته را خـــوب بدانند؛ 
ایـــن مـــا هســـتیم و خـــوب می دانیم 
این نـــگاه به کشـــتی همیشـــه بوده و 
بـــا آن کنـــار می آییم اما کشـــتی گیران 
تحمل این فشـــار روانی را ندارند.الان 
فکر و ذکر ما معطـــوف به نتیجه گیری 
در المپیـــک اســـت. بچه هـــا روزهای 
ســـختی را پشت ســـر می گذارنـــد؛ آنها 
قید خانـــه و خانواده، کار و تفریح و... 
را زده انـــد و به تعبیر من برای موفقیت 
مثل یک مرتاض هنـــدی کار می کنند 

و ریاضت می کشـــند. همه و همه برای 
این اســـت کـــه موفـــق شـــوند و برای 
ایران افتخارآفرینی کنند.« او با اشـــاره 
به آخریـــن وضعیت امیرعلـــی آذرپیرا 
کشـــتی گیر  »امیرعلـــی  داد:  ادامـــه 
جوانی اســـت؛ بـــا کشـــتی هایی که از 
او دیدیـــم بســـیار به درخشـــش او در 
المپیـــک امیدواریم. او در مســـابقات 
کرواســـی کایل اســـنایدر امریکایی را 
شکســـت داد ولـــی باید قبـــول کنیم 
اســـنایدر در المپیک با درصد آمادگی 
بالاتـــری روی تشـــک می آیـــد. البتـــه 
امیرعلـــی هـــم بـــا آمادگی بیشـــتری 
مقابل او قـــرار می گیرد. در بحث فنی 
و کشـــتی ، معایب او و حریفش آنالیز و 
روی آنها کار شده است. امیدواریم در 
المپیک شـــاهد روزهای خوب کشتی 

او باشیم.«

 به آذرپیرا امید زیادی دارم
  محسن کاوه: مثل مرتاض ها کار کردیم

 فقط
 جنگجو باش

 آذرپیرا؛ مدعی جوان وزن 97 کیلوگرم رودررو با ستاره ها

غــــــــولکشواردمیشود
آخرین نفری که برای تیم ملی کشـــتی آزاد ســـهمیه 
حضـــور در بازی هـــای المپیـــک را گرفـــت، امیرعلی 
آذرپیرا بود. مســـابقات انتخابی آســـیا اولین رویداد 
رســـمی بزرگســـالان بود کـــه آذرپیرا به میـــدان رفت 
و اتفاقـــاً بـــا ســـهمیه بازی هـــای المپیک نشـــان داد 

کشـــتی گیر قابل اتکایی اســـت.
بین المللـــی  مســـابقات  در  اولین بـــار  چنـــد  هـــر 
کرواســـی، نامـــش بـــر ســـر زبان هـــا افتـــاد. مدعی 
جوانی که با رفتن روی تشـــک از ســـد کایل اســـنایدر 
عبـــور کـــرد و در نبرد بـــا کامـــران قاســـمپور دوبنده 
تیـــم ملی را پوشـــید. از همان جا بود کـــه جرقه های 
یک ســـتاره نوپا را زد. حـــالا در المپیـــک باید به طور 
رســـمی منتظر درخشـــش او باشـــیم. هر چند که به 
دلیل قرار نگرفتن بین هشـــت نفر برتـــر این وزن؛ او 
در ســـیدبندی جایی ندارد و همین باعث می شـــود 
تا امـــکان برخـــورد با هـــر حریفی را داشـــته باشـــد. 
شـــاید ســـخت ترین رقیب او احمـــد تاج الدینوف و 
کایل اســـنایدر باشـــند اما او بـــا غلبه بر اســـنایدر در 
مســـابقات رنکینـــگ دار کرواســـی به لحـــاظ روانی 
آماده شـــده و همیـــن کار را برای او آســـانتر می کند.

البتـــه خودش هـــم اعتقاد دارد که کایل اســـنایدر در 
پاریس با اســـنایدری کـــه در زاگرب حضور داشـــت؛ 
بســـیار متفـــاوت خواهـــد بـــود: »وقتی اســـنایدر به 
زاگـــرب آمـــد از فـــرم ایـــده آل دور بود. البتـــه خودم 
هـــم تـــازه کارم را در ایـــن وزن شـــروع کـــرده بودم و 

خیلـــی روپا نبـــودم اما مطمئن هســـتم که اســـنایدر 
در پاریـــس متفـــاوت از آن چیزی خواهد بـــود که در 

کرواسی نشـــان داد.«
بعد از اینکه امیرعلی آذرپیرا در مســـابقات کرواسی 
اســـنایدر را شکســـت داد، لقـــب غول کـــش را به او 
دادنـــد، اما حالا بایـــد دید او می تواند به غول کشـــی 
در بازی هـــای المپیـــک پاریـــس ادامـــه بدهـــد یا نه: 
»کشـــتی که با اســـنایدر در کرواســـی گرفتـــم از نظر 
روحیـــه بـــه من کمک کـــرد امـــا واقعیت این اســـت 
کـــه از هیـــچ حریفـــی هـــراس نـــدارم. می خواهـــم 
کشـــتی خودم را بگیـــرم و اینکه حالا چه شـــود دیگر 
با خدا اســـت. همه هـــم می دانند کـــه وضعیت وزن 
97 کیلوگـــرم چگونـــه اســـت؛ یکـــی از شـــلوغ ترین 
و ســـخت ترین اوزان کشـــتی آزاد وزن 97 کیلوگـــرم 

» . ست ا
کمتـــر از دو هفته به شـــروع کار کشـــتی در المپیک 
زمان مانده و آذرپیرا از نظر بســـیاری از کارشناســـان 
کم شـــانس ترین عضـــو تیم ملی اســـت ولـــی گاهی 
همین کم شـــانس ها کارهای بزرگ را انجام داده اند.

گزارش

گپ
 رشید سعدالله اف؛ مهم ترین غایب المپیک

به یاد سلطان
وزن ۹۷ کیلوگرم را باید مهم ترین وزن مســـابقات کشـــتی در المپیک دانســـت. وزنی که پر از ســـتاره است و 
همیشـــه کشـــتی های این وزن دیدنی بوده. انتظار می رفـــت در این دوره المپیک هم با اضافه شـــدن احمد 
تاج الدینوف مثلث قدرت در این وزن شـــکل بگیـــرد اما با این حال کمیته بین المللـــی المپیک در تصمیمی 
سیاســـی و کاماً غیرورزشـــی مهم ترین کشـــتی گیر این وزن را از این بازی ها کنار گذاشت. رشید سعدالله اف 
روس مهم ترین کشـــتی گیر آزادکار دنیـــا بوده و دو مدال طای المپیک را در کارنامه دارد اما المپیک ســـوم را 
به ناجوانمردانه ترین شـــکل ممکن از دســـت داد. غیبت این ســـتاره نامدار کشـــتی دنیا ضربه ســـنگینی به 
این وزن می زند. امیرعلی آذرپیرا کشـــتی گیر ایران در این وزن اســـت که اولیـــن المپیکش را تجربه می کند. 
او در جهانـــی 2023 بـــرای اولین بار دوبنـــده تیم ملی را به تن کـــرد. آن هم در وزن 92 کیلوگـــرم، اما عملکرد 
خوبی نداشـــت و بعد از همان جهانی تصمیم براین شـــد که آذرپیرا به وزن 97 کیلوگـــرم بیاید. البته کامران 
هم شانســـش را برای رســـیدن بـــه دوبنده تیم ملـــی در این وزن امتحان کـــرد اما در نهایت ایـــن آذرپیرا بود 
کـــه انتخاب شـــد. حالا امیرعلی باید به جنگ ســـتاره های کشـــتی بـــرود. او برای رســـیدن به مـــدال باید با 
احمد تاج الدینوف روس که برای بحرین کشـــتی می گیرد غلبه کند. کســـی که ســـال گذشـــته با شکســـت 
ســـتاره های کشـــتی دنیا توانســـت مدال طا را به دســـت بیاورد. کایل اســـنایدر هم از امریکا می آید و در کنار 
این دو ســـتاره نامدار ماگومدخـــان ماگومدوف آذربایجانی، علیشـــیر یرگالی قزاقســـتانی، ابراهیم چیفتچی 

ترک و مورایس مچدلیدزه اوکراینی و گیوی متچاراشـــویلی گرجســـتانی دیگر مدعیان این وزن هســـتند.

یکی از شلوغ ترین 
و سخت ترین اوزان 
 کشتی آزاد وزن
 97 کیلوگرم است
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مهسا جاور تنها 
مادر کاروان ایران 

است که بعد 
از ریو، پاریس 

دومین تجربه اش 
برای حضور در 
المپیک است

فضا کاملاً 
حمایتی 

است و 
کمیته ملی 

المپیک 
و وزارت 

ورزش هر 
لحظه پیگیر 
ما بوده اند. 
ورزشکاران 

روئینگ 
همیشه کم 

توقع بوده و 
با کمترین 

امکانات 
ساخته اند

خدا را شکر 
یک اردوی 

 خوب
 32 روزه 

در روسیه 
داشتیم که 

توانستیم 
در یک 
پیست 

استاندارد 
با قایق و 
پارو های 

خوب 
تمرین 

کنیم

  تیـــم ملـــی روئینـــگ در المپیـــک پاریس 
بـــا 3 دختر بـــه آب می زنـــد. مهســـا جاور و 
زینـــب نوروزی بـــرای اولین بـــار در روئینگ 
دونفره سبک وزن سهمیه المپیک گرفتند 
و نام شـــان را در تاریـــخ ثبـــت 
کردنـــد. فاطمـــه مجلل 
پدیـــده 21 ســـاله ایران 
نازنیـــن  خالـــی  جـــای 
ملایـــی را بـــه خوبـــی 
پـــر کـــرده تـــا ایـــن بار 
ه  تکنفـــر ئینـــگ  و ر و  ا
ایـــران را در آب هـــای پاریـــس به 

نمایـــش بگـــذارد. ایـــن در حالی اســـت که 
روئینـــگ مـــردان حســـرت بـــه دل المپیک 
مانـــد تا این بـــار هم دختـــران جـــور آنها را 
بکشـــند. دختران روئینگی بعـــد از تمرین 
در دریاچـــه غیر اســـتاندارد آزادی،32 روزی 
اســـت که چشم شان به پیســـت استاندارد 
روســـیه روشـــن شـــده تا به گفته خودشان 
بعـــد از مدت هـــا در پیســـت اســـتاندارد 2 
کیلومتـــری پارو بزنند. اردویی که حســـابی 
بـــه کارشـــان آمـــده اســـت تـــا آنهـــا را برای 
حضـــور در المپیـــک آماده تـــر کـــرده و هـــم 
آرامش بیشـــتری به آنها تزریق کرده است. 
مهســـا جاور تنها مـــادر کاروان ایران اســـت 
کـــه بعد از ریـــو، پاریس دومیـــن تجربه اش 
بـــرای حضـــور در المپیـــک اســـت. او که با 
دوری دختـــر کوچکـــش کنـــار آمده اســـت 
حـــالا در آب هـــای پاریس این بار به عشـــق 
دخترش پارو خواهـــد زد تا مأموریتش را به 
بهترین شـــکل در المپیک به پایان برساند. 

زینـــب نـــوروزی دیگـــر قایقـــران ملی پوش 
روئینگ دونفره ایران امـــا اولین المپیکش 
را تجربـــه می کنـــد. تیم جاور و نـــوروزی که 
در انتخابـــی المپیک تاریخ ســـازی کردند، 

حـــالا می خواهنـــد ایـــن تاریخ ســـازی را در 
پاریـــس هم بـــا نتیجـــه ای که تا بـــه حال به 

دســـت نیامده تکـــرار کنند. 
فاطمـــه مجلل هـــم در روئینـــگ تکنفره کار 
ســـختی در رقابـــت بـــا غول هـــای باتجربه 
اروپایـــی دارد امـــا به گفته خـــودش پا پس 
نمی کشـــد و تـــا آخرین تـــوان بـــرای صعود 

غ  به فینـــال A یا B تلاش خواهـــد کرد. فار
از هـــر نتیجه ای دختران ایران با ســـختی ها 
و محدودیت هـــای زیـــادی پـــا بـــه پاریـــس 
می گذارند تا رسالت شـــان را جایی دور تر از 
وطن به بهترین شـــکل ممکـــن انجام داده 
و به دنبـــال صید رویاهای شـــان در آب های 

پاریس باشـــند.
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گزارش

 فائزه زمانی
خبر نگار

سی و سومین دوره بازی های المپیک، از 5 مردادماه در پاریس شروع می شود. پاریس عروس 
شهرهای دنیا، بعد از سال های 1900 و 1924 برای سومین بار میزبان بزرگترین رویداد ورزشی 
دنیا شده است. در واقع با برگزاری المپیک 2024 پاریس، این شهر صدمین سالگرد بازی های 
المپیک 1924 را جشن می گیرد. مراسم افتتاحیه این بازی ها اما متفاوت از المپیک های 
قبلی است؛ به جای ورزشگاه این بار افتتاحیه روی رود سن پاریس برگزار می شود. کاروان 
ورزشی ایران به نام خادم الرضا با شعار صلح برای کودکان در این دوره حضور دارد. هرچند 
 این بار برخلاف دوره های قبل کاروان ایران کوچکتر است. کاروان ایران 40 سهمیه گرفته که
 11 سهمیه برای زنان و 29 سهمیه برای مردان است. 2 روز مانده تا افتتاح بازی ها. روزنامه 
ایران ورزشی این روزها برای آشنایی مردم ورزش دوست ایران پرونده ویژه ای برای مسافران 

و ورزشکاران المپیکی گشوده که هر روز تقدیم نگاه تان می شود.

  دختران روئینگ 
202به دنبال خلق شگفتـــــــی
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گفت و گو

سوال و جواب

 

فاطمـــه مجلـــل پدیده ای اســـت که 
حـــالا در روئینگ تکنفـــره قایقش را 
به آب هـــای پاریس می انـــدازد. بعد 
از خداحافظـــی نازنیـــن ملایـــی که 
در المپیـــک توکیـــو بهتریـــن نتیجه 
تاریـــخ روئینـــگ را رقم زده بـــود، او 
پدیده ای جوان اســـت که حالا آمده 
تا بزرگـــی کند. مجلل کـــه پرچمدار 
اختتامیـــه هـــم خواهد بـــود از این 
بابت خوشـــحال اســـت و بـــه گفته 
خـــودش احســـاس غـــرور می کند.

 
  اردوی برون مرزی تا چه اندازه 

نیازتان بود؟
ما در ایران پیست استاندارد نداریم 
اما در کمپ روســـیه در مسافت 2000 
مترو پـــارو می زدیم. در ایـــن 32 روز 
تمرینات مفید و مناســـبی را پشـــت 
ســـر گذاشـــتیم و با قایق و امکانات 

بهتـــری پارو زدیـــم و از همـــه مهم تر 
بـــه دور از هرگونـــه حاشـــیه فقـــط 

تمریـــن کردیم.
اگـــر در تهـــران می ماندیـــم باید در 
یـــک پیســـت غیراســـتاندارد آزادی 
همیـــن  کـــه  می کردیـــم  تمریـــن 
موضـــوع از نظـــر ذهنـــی اذیت مان 
کـــرده و اســـترس زیادی به مـــا وارد 
می کـــرد. قبـــل از اعزام به روســـیه 
خیلـــی نگران بودیـــم و این موضوع 
یکـــی از بزرگتریـــن دغدغه هایمان 

بـــود کـــه خدا را شـــکر حل شـــد.
 در این مدت حمایت ها در حد 
و اندازه های حضور در المپیک 

بوده است؟
فضا کامـــلاً حمایتی اســـت و کمیته 
ملـــی المپیـــک و وزارت ورزش هـــر 
لحظه پیگیر ما بوده اند. ورزشکاران 
روئینگ همیشـــه کم توقع بوده و با 
کمترین امکانات ســـاخته اند اما در 
کل پاداش هـــا و حمایت ها نســـبت 
به تمـــام ایـــن ســـال هایی کـــه من 

ورزش می کـــردم، بهتر اســـت.
 حس و حالت بابت پرچمداری 

در پاریس چیست؟
فکـــر نمی کردم با این ســـن و ســـال 
کم بـــه عنـــوان پرچمـــدار اختتامیه 
انتخاب شـــوم.  حمل پرچـــم ایران 
در بزرگترین رویداد ورزشـــی جهان 
افتخـــار بزرگـــی بـــرای من اســـت و 
خیلی خوشـــحال هســـتم که من را 
از بین 40 نفر از بهترین ورزشـــکاران 

ایرانـــی انتخـــاب کرده اند.
 در آب های پاریس به دنبال 

چه نتیجه ای هستی؟
روئینـــگ در المپیـــک قبلـــی 
را  تاریـــخ  نتیجـــه  بهتریـــن 
هـــم  مـــن  حـــالا  و  گرفـــت 
تمـــام ایـــن مـــدت بـــه ایـــن 
فکـــر کـــرده ام کـــه بتوانـــم 
بـــه فینـــال A صعـــود کنم یا 
اینکـــه حداقـــل خـــودم را به 
فینال B برســـانم. هـــر چند در 
آســـیا حـــرف اول را می زنیـــم امـــا 
بایـــد قبـــول کنیـــم که نســـبت به 
اروپا و جهـــان هنـــوز خیلی عقب 
 A هســـتیم و اگر بتوانم بـــه فینال
یـــا B صعود کنم نتیجـــه ای معقول 

بود. خواهـــد 

زینـــب نوروزی که به همراه مهســـا 
جـــاور ســـهمیه روئینـــگ دونفره 
ســـنگین وزن المپیـــک را گرفتـــه 
اســـت، در آســـتانه شـــروع ایـــن 
ضیافت بـــزرگ، فضـــا را المپیکی 
می دانـــد. او هم حالا مثل مهســـا 
جـــاور، هم قایقـــی اش بـــه دنبال 
ایـــن  در  و  بـــوده  تاریخ ســـازی 
روزهـــای آخر تمام فکـــر و ذکرش 

نتیجـــه خوب در آب هـــای پاریس 
. ست ا

 
چیز زیادی به المپیک 

نمانده است، اوضاع را 
چطور می بینید؟

کاروان ایـــران واقعـــاً کاروان کیفی 
و خوبـــی اســـت و فضـــای خوبی 
حاکـــم اســـت. قایقرانـــی هـــم که 
ایـــن بار معجـــزه کـــرد و در اتفاقی 
تاریخـــی با 5 نماینـــده در المپیک 
حضور خواهیم داشت و امیدوارم 
ایـــن تاریخ ســـازی در پاریـــس هم 

ادامه دار باشـــد.
 بعد از گرفتن سهمیه، 

نگاه ها به این رشته المپیکی 
بود؟

تاریخ ســـازی و ســـهمیه ما خیلی 
بازتاب نداشـــت و آنقـــدر که باید 
دیـــده نشـــد امـــا در حـــال حاضر 

شـــرایط بهتر اســـت.
  شما و جاور بعد از گرفتن 

این سهمیه همه جا از 
تاریخ سازی صحبت 

کرده اید، این اتفاق را چقدر 
شدنی می دانید؟

حضور در المپیک آرزوی بچگی ام 
بـــود. این میـــدان بزرگ همیشـــه 
برای مـــن یـــک رؤیا بود کـــه حالا 
بـــه واقعیت تبدیل شـــده اســـت. 
حـــس و حـــال لحظـــه ای را کـــه 
متوجه شدیم ســـهمیه گرفته ایم، 
اصلاً قابل توصیف نیســـت. برای 
گرفتن این سهمیه خیلی زحمت 
کشـــیدیم و هنوز که هنوز اســـت، 
حـــس و حـــال عجیبـــی داریـــم. 
دوســـت داشـــتیم ایـــن اولین به 
نام ما ثبت شـــود که خوشبختانه 
ایـــن اتفـــاق هـــم افتـــاد و حـــالا 

می خواهیـــم این بـــار در المپیک 
تاریخ ســـازی کنیم.

واقعیت این است که ما با گرفتن 
مـــدال المپیـــک خیلـــی فاصلـــه 
داریـــم ولـــی دوســـت دارم اتفاقی 

را رقـــم بزنیـــم کـــه تـــا الان بـــرای 
قایقرانی نیفتاده اســـت. امیدوارم 
بتوانیـــم نتیجـــه برازنـــده ای برای 
ایران داشته باشـــیم و در آب های 

پاریـــس تاریخ ســـازی کنیم.

مهســـا جاور حســـابش با باقی المپین های 
تیـــم ملـــی فـــرق می کنـــد، او تنهـــا مـــادر 
قهرمـــان کشـــورمان در پاریـــس اســـت که 
حالا سختی دوری از دختر کوچکش مینل 
را به جان خریده اســـت تـــا قهرمان زندگی 
خود و دخترش باشـــد. او کـــه با اولین تیم 
اعزامی به المپیک راهی پاریس شـــد، حالا 
شـــرایط خود و زینب نـــوروزی را در روئینگ 
دونفره خـــوب می داند و بـــه گفته خودش 
می خواهنـــد روند تاریخ سازی شـــان را این 

بار در پاریس تکـــرار کنند.
 

 اردوی روسیه چقدر در روند بهبود 
رکوردتان تأثیرگذار بود؟

خـــدا را شـــکر یـــک اردوی خـــوب 32 روزه 
در روســـیه داشـــتیم که توانســـتیم در یک 
پیست اســـتاندارد با قایق و پارو های خوب 
تمریـــن کنیم. این اردو به قـــدر کافی مفید 
بـــود و باعـــث شـــد نســـبت بـــه رکوردهای 
چندماه پیش مـــان در انتخابـــی المپیک، 

پیشـــرفت کـــرده و حـــالا تایم هـــای بهتری 
ثبـــت کنیم.

 در این مدت جو برای قایقرانی 
المپیکی ها چگونه بوده است؟

جـــو خیلی خوبی بـــرای المپیک در جریان 
اســـت. به هرحال یکســـری محدودیت ها 
وجـــود دارد امـــا مهم این اســـت کـــه همه 
از فدراســـیون گرفتـــه تـــا وزارت ورزش و 
کمیته ملـــی المپیک ســـعی کرده اند که در 
حـــد توان حمایـــت کنند و حـــالا امیدوارم 
که با یـــک نتیجـــه خیلـــی خـــوب بتوانیم 

زحمات شـــان را جبـــران کنیم.
 دوری از مینل دختر کوچک تان در 
روزهایی که در کمپ روسیه بودید 
و الان که به پاریس اعزام شده اید، 

چقدر سخت است؟
 دوری از مینـــل بـــرای مـــن ســـخت ترین 
کار دنیـــا اســـت امـــا گاهـــی برای رســـیدن 
به اهـــداف بزرگ بایـــد از یکســـری چیزها 
گذشـــت. تحمـــل دوری از مینـــل در تمام 
این مـــدت و در ادامه قطعاً خیلی مشـــکل 
اســـت اما امیدوارم کـــه در المپیک بتوانم 
جـــواب این همه ســـختی و دوری را بگیرم.

 چه چیزی باعث می شود که شما 

و زینب نوروزی در یک قایق اینقدر 
همدل پارو بزنید؟

مـــا قبـــل از بازی هـــای آســـیایی تصمیـــم 
گرفتـــه بودیـــم کـــه چـــه در هانگـــژو و چه 
در انتخابـــی المپیـــک کار بزرگـــی انجـــام 
دهیـــم و خداراشـــکر موفـــق هـــم شـــدیم 
و بـــرای اولین بـــار ســـهمیه قایـــق دونفره 
امیـــدوارم  حـــالا  گرفتیـــم.  را  المپیـــک 
بتوانیـــم تاریخ ســـازی را در المپیـــک هـــم 
تکـــرار بکنیـــم. من و نـــوروزی هـــر دو یک 
هـــدف بـــزرگ داریم کـــه همین هـــم کنار 
هـــم نگه مـــان داشـــته اســـت. مـــا دوتایی 
عزم مـــان را جـــزم کرده ایـــم کـــه بـــه رغـــم 
تمـــام ســـختی ها بهترین هـــا و اولین ها را 

در المپیـــک رقـــم بزنیم.
  چه نتیجه ای در آب های پاریس شما 

را راضی می کند؟
تـــا ایـــن لحظه هرچـــه در تـــوان داشـــتیم 
را گذاشـــته و تمرینـــات ســـختی را پشـــت 
سرگذاشـــتیم و در المپیک هـــم تا آخرین 
لحظه بـــرای بهتریـــن نتیجه و رکـــورد پارو 
خواهیم زد. قطعاً ســـعی می کنیم اتفاقی را 
که تـــا الان قایقرانی به خود ندیده اســـت، 

رقـــم بزنیم تـــا در تاریخ ثبت شـــود.

حس و حال عجیبی دارم

قایقرانانی که همیشه کم توقع بوده اند

دوری از دخترم سخت ترین کار دنیا است

نوروزی: امیدوارم در آب های پاریس تاریخ سازی کنیم

 مجلل: حمل پرچم 
بزرگترین افتخار است

جاور:باید بهترین ها را در المپیک رقم بزنیم

مصاحبه

 افشـــین فرزام، ســـرمربی تیم ملی روئینگ بـــا 3 قایقران راهی 
پاریـــس شـــده اســـت. او در المپیـــک توکیو بـــا نازنیـــن ملایی 
بهتریـــن نتیجـــه تاریـــخ روئینگ را رقـــم زد و حالا ایـــن دوره هم 
بـــه دنبال این اســـت که نتیجه 3 ســـال پیـــش را تکـــرار کرده و 
یـــا بهتـــر از آن را با شـــاگردانش در آب های پاریس رقـــم بزند. او 
آخریـــن وضعیت دخترانـــش را خـــوب می داند و حـــالا امیدوار 

به تاریخ ســـازی آنها اســـت.
 

 گویا اردوی روسیه کمک زیادی به ملی پوشان در روند 
آمادگی شان داشته است.

در ایـــن اردوی یکماهه بـــا توجه به زمانی کـــه در اختیارمان بود 
سعی کردیم بیشـــترین اســـتفاده را در این مکان داشته باشیم 
و تـــا جایی که به هر حال شـــرایط اجـــازه می داد، ســـعی کردیم 
کـــه کارمان را فشـــرده جلو ببریم و امیدوار هســـتم کـــه اثراتش 
را بتوانیم در آینده ببینیم. قطعاً نســـبت به مســـابقات ســـهمیه 
المپیک توانســـتیم یک مقـــدار ارتقای رکورد داشـــته باشـــیم و 

شـــرایط بچه ها بهتر شـــده است.
 در این مدت تا چه حد توانستید نقاط ضعف المپین ها را 

برطرف کنید؟
ســـعی کردیم روی نقاط ضعفی که در مسابقات سهمیه المپیک 
دیدیم بیشـــتر تمرکز کنیم. البته دو ماه بیشتر فرصت نداشتیم 
و در نهایـــت بعـــد از ســـهمیه المپیک و بـــه انـــدازه دو ماهی که 
فرصت داشـــتیم فکـــر می کنم توانســـتیم بهتریـــن بهره برداری 

را برای اینکه شـــرایط  مان را کمی بهتر بکنیم داشـــته باشـــیم.
  شرایط رقابت در روئینگ دو نفره را چطور می بینید؟

 در بخـــش دو نفـــره همیشـــه رقابـــت ســـخت بـــوده و مـــا برای 
اولیـــن بار توانســـتیم ســـهمیه بگیریم. قایق هـــای خیلی کمی 
از ســـطح دنیـــا در این ماده بـــه المپیک راه پیـــدا می کنند و این 
نشـــان می دهد تمـــام تیم هایی که در دو نفره امـــکان حضور در 
المپیک را پیدا می کنند از ســـطح کیفی بســـیار بالایی برخوردار 
هســـتند و قطعاً شـــاهد یـــک رقابت خیلـــی ســـخت در آن ماده 

بود. خواهیم 
   جاور و نوروزی تا چه حد توانایی تاریخ سازی در آب های پاریس 

را دارند؟
دختـــران ما اعتمـــاد به نفس خوبـــی دارند و امیـــدوارم با توجه 
بـــه اینکه برای اولیـــن بار در این مـــاده در رقابتی فراتر از آســـیا 
شـــرکت می کننـــد بتواننـــد بهتریـــن عملکـــرد خودشـــان را به 

نمایـــش بگذارند.
  شرایط فاطمه مجلل با سن و سال کمی که دارد، چگونه است؟

در روئینـــگ تکنفـــره، قایقرانانی که به فینال هـــای برتر المپیک 
صعـــود می کنند، همه کارکشـــته هســـتند و سال هاســـت که در 
ایـــن ماده رقابـــت می کنند. فاطمـــه مجلل فقط بیســـت و یکی 
دو ســـال دارد که تا الان فقط دو بار بیشـــتر ســـر خـــط تک نفره 
در آســـیا نرفته اســـت. یک بار در زیر بیســـت و سه سال سر خط 
رفته و یک بار هم در ســـهمیه المپیک. تجربـــه او یک مقدار کم 
اســـت، اما با شـــرایط بدنی خوبی که دارد امیدوار هســـتیم که 
بتواند اعتمـــاد به نفس خودش را در این مســـابقات حفظ کند 

و عملکرد خوبی داشـــته باشد.

فرزام: دختران ما اعتماد 
به نفس خوبی دارند

گپ



برای پـــی بردن بـــه اینکه امیرحســـین 
ع چه کشـــتی گیر افســـانه ای اســـت  زار
بایـــد دو کشـــتی او در نیمـــه نهایـــی و 
فینال مســـابقات جهانی بلگراد ســـال 
گذشـــته را دوبـــاره دیـــد. کشـــتی هایی 
که مقابـــل طاهـــا آکگول ترکیـــه ای که 
در نیمـــه نهایـــی گرفـــت و بـــا فشـــاری 
که از دســـتان پـــر زورش به گـــردن این 
غول ترک وارد کـــرد مثل آب خوردن به 
فینال رســـید. در فینـــال هم با حملات 
پیاپـــی خود گنـــو پتریاشـــویلی ســـتاره 
کهنـــه کار گرجســـتانی را کـــه 10 مـــدال 

جهـــان و المپیـــک دارد را از پا انداخت 
و بـــرای دومین بار مـــدال طلای جهان 
را در ســـنگین وزن بـــه گـــردن آویخت.

برای پی بـــردن به بزرگی امیر حســـین 
ع، باید تعداد مدال های کشـــتی گیر  زار
ع فقط  24 ســـاله را چند بار شـــمرد. زار
24 ســـال ســـن دارد و تنهـــا ســـنگین 
وزن تاریـــخ کشـــتی ایران اســـت که دو 
بار طـــلای جهـــان را به دســـت آورده و 
چهـــار مـــدال جهـــان و المپیـــک را در 
کارنامـــه اش دارد؛ دو طـــلا و دو برنـــز و 
حـــالا به دنبـــال طلای المپیک اســـت؛ 
طلایـــی که در المپیـــک 2020 فقط یک 
قدم با آن فاصله داشـــت. رســـیدن به 
طـــلای المپیـــک رؤیایـــی اســـت که در 
2020 توکیـــو هـــم قابـــل تحقق بـــود اما 
شـــاید کم تجربگی مانع از این کار شد و 
حالا در پاریس هم در دســـترس است. 
امیرحســـین از معـــدود کشـــتی گیران 

تاریخ ایـــران اســـت که قبـــل از حضور 
را  المپیـــک  جهانـــی،  مســـابقات  در 
تجربـــه کـــرده و همـــان اولیـــن حضور 
هم مدال برنز را به دســـت آورده است. 
او در اولیـــن تجربـــه قهرمانـــی جهـــان 
مدال طـــلا گرفـــت و حالا بـــرای اینکه 
تمـــام عناویـــن تاریخـــی را در کارنامـــه 
درخشـــانش داشـــته باشـــد، به طلای 
المپیک نیاز دارد. امیر حســـین در یک 
قدمی مدال طلای پاریس اســـت، او به 
لحاظ تعـــداد مـــدال همین حـــالا هم 
بهترین ســـنگین وزن تاریخ اســـت اما 
به لحاظ کیفیت کمیل قاســـمی با یک 
طلا و یک نقره المپیـــک جایگاه ویژه  و 

بالاتری دارد.
ع اگـــر در پاریـــس طـــلا بگیـــرد، بـــا   زار
یـــک طـــلا و یک برنـــز باز هـــم از کمیل 
پایین تر می ماند اما امیرحســـین حتماً 
المپیک بعـــدی را هـــم می تواند تجربه 

کنـــد و با یـــک مدال دیگر جـــای کمیل 
را می گیـــرد و البتـــه بـــه جمـــع معدود 
کشـــتی گیران تاریخ اضافه می شود که 
ســـه المپیک را تجربه کرده و سه مدال 
هم گرفته اند. شـــاید امیرحســـین برای 
کشـــتی ایـــران یکی مثـــل میهـــان لوپز 

کوبایی شـــود. شـــاید او بتوانـــد رؤیای 
چهـــار مـــدال در چهار المپیـــک را رقم 
بزند. او با تجربـــه دو المپیک دیگر تازه 
32ســـاله می شـــود و حتی برای تحقق 
پنجمیـــن المپیکـــش در 36 ســـالگی 

فرصت دارد.

امیرحسین 
سه رقیب 

دارد که با هر 
سه کشتی 

گرفته است. 
دو نفر اول 

طاها آکگول 
و پتریاشویلی 

هستند و در 
سال های 

اخیر بارها 
امیرحسین 

با این دو نفر 
کشتی گرفته 

و شناخت 
خوبی از هم 

دارند
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گزارش

 محسن وظیفه
خبر نگار

سی و سومین دوره بازی های المپیک، از 5 مردادماه در پاریس شروع شده. پاریس عروس 
شهرهای دنیا، بعد از سال های 1900 و 1924 برای سومین بار میزبان بزرگترین رویداد ورزشی 
دنیا شده است. در واقع با برگزاری المپیک 2024 پاریس، این شهر صدمین سالگرد بازی های 
المپیک 1924 را جشن می گیرد. مراسم افتتاحیه این بازی ها اما متفاوت از المپیک های 
قبلی است؛ به جای ورزشگاه این بار افتتاحیه روی رود سن پاریس برگزار می شود. کاروان 
ورزشی ایران به نام خادم الرضا با شعار صلح برای کودکان در این دوره حضور دارد. هرچند 
 این بار برخلاف دوره های قبل کاروان ایران کوچکتر است. کاروان ایران 40 سهمیه گرفته که
 11 سهمیه برای زنان و 29 سهمیه برای مردان است. روزنامه ایران ورزشی این روزها برای آشنایی 
مردم ورزش دوست ایران پرونده ویژه ای برای مسافران و ورزشکاران المپیکی گشوده که هر 

روز تقدیم نگاه تان می شود.

امیرحسین؛ مردی به رنگ طلا
پسر افسانه ای در اندیشه طلایی دیگر
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ع است.  شـــانس مســـلم کشـــتی آزاد برای مدال طلا امیرحســـین زار
کشـــتی گیر ســـنگین وزن تیـــم ملی که دو طـــلای جهـــان را در کارنامه 
دارد و حالا پادشـــاه کشـــتی دنیا اســـت اما همین رزومه او را به عنوان 
شـــانس مســـلم کشـــتی ایـــران در المپیک پاریـــس هم تبدیـــل کرده 
اســـت. کشـــتی گیری که ســـال 2017 در تیم ملی نوجوانـــان خودش را 
نشـــان داد. موقعی که غلامرضا محمدی سرمربی تیم ملی کشتی آزاد 
ع دربـــاره همان موقع وجود  بود. یک خاطره جالب از امیرحســـین زار
دارد کـــه روز اول وقتی در تمرینات حاضر شـــد، غلامرضـــا محمدی او 
را در قامـــت قهرمـــان جهـــان و المپیـــک دیـــده و حالا او یـــک قدم تا 
طـــلای المپیک فرصـــت دارد. غلامرضـــا محمدی درباره امیرحســـین 
ع و شـــرایطی کـــه این کشـــتی گیر دارد، گفـــت: »ســـال 2017 وقتی  زار
ع  ســـرمربی تیم نوجوانان بـــودم، برای اولین بار در اردوی مشـــهد؛ زار
بـــه تمرینات تیم اضافه شـــد و همان موقـــع او را در قامت یک قهرمان 
جهـــان و المپیک دیدم و حالا هـــم امید زیادی دارم کـــه بتواند به این 

برسد.« مدال 
محمـــدی ادامـــه داد: »الان هم اعتقـــاد دارم که او بـــه راحتی می تواند 
از ســـد مدعیـــان این وزن بگـــذرد. البته المپیک اســـت و هـــزار و یک 
حادثـــه؛ امیدوارم که مشـــکلی برایش پیش نیایـــد و او بتواند که مدال 

طلا را بگیرد.«
غلامرضـــا محمـــدی دربـــاره اینکه گفتـــه می شـــود همـــان روز اول به 
ع گفتـــه کـــه او خیلـــی زود قهرمان جهـــان و المپیک  امیرحســـین زار
می شـــود، گفت: »امیرحســـین توانایـــی فوق العـــاده ای دارد و به نظرم 
کمی دیر به تیم ملی رســـید. او می توانســـت در جهانـــی 2019 هم عضو 
تیم ملی باشـــد و به مدال طلا برســـد اما آن ســـال با تیم های جوانان و 
امید قهرمان جهان شـــد. خیلی توانا اســـت و من همان روز اول فقط 
از او خواســـتم حـــرف مربیانش را گوش بدهد و قـــدر خودش را بداند 
تا خیلی زود قهرمان جهان و المپیک شـــود. همه دیدند امیرحســـین 
ســـال 2017 قهرمـــان نوجوانـــان جهان شـــد و ســـال 2021 مـــدال برنز 

المپیک را به دســـت آورد.«
ســـرمربی تیم ملی کشـــتی آزاد جوانان درباره رقبای امیرحســـین هم 
گفت: »امیرحسین دو رقیب سنتی و البته کهنه کار در المپیک پاریس 
دارد. گنو پتریاشـــویلی و طاها آکگول اما هر دوی این کشـــتی گیران به 
امیرحســـین باختند و به نظرم حالا امیرحســـین از این دو کشـــتی گیر 
ســـرتر اســـت. امیدوارم این برتری در پاریس هم ادامه داشـــته باشد. 
هر چند که المپیک میدان ســـختی اســـت و نباید هیـــچ حریفی را 
دســـت کم نگرفت. میســـون پاریس امریکایی هم بسیار قدرتمند 
اســـت و شـــاید او کمی دردسرســـاز شـــود و گرنه بقیه کشتی گیران 

اعتقـــاد دارم هیچ حرفی بـــرای گفتن ندارند.«

 

یکـــی از بهتریـــن ســـنگین وزن هـــای 
دنیا کمیل قاســـمی است. کشتی گیر 
مازندرانـــی کـــه بـــا یـــک طـــلا و یـــک 
نقـــره المپیـــک بهتریـــن مدال هـــا را 
در المپیـــک کســـب کـــرده و همـــراه 
حســـن یزدانی بهترین رکورد را در بین  
کشـــتی گیران المپیکی  بعد از انقلاب 
دارد. کمیـــل قاســـمی شـــاید بهترین 
ع  کسی باشـــد که درباره امیرحسن زار

حـــرف بزند. 
حرف هایـــی که با نـــگاه کارشناســـانه 

کمیل همراه شـــده اســـت.
کمیل که چند ســـالی است وارد عرصه 
مربیگری شـــده حـــالا صاحب نظر هم 
هســـت و بـــه بهتریـــن شـــکل ممکن 
ع را تحلیـــل  کشـــتی امیرحســـین زار
ع به نظرم  می کنـــد: »امیرحســـین زار
آزاد  بهتریـــن ســـنگین وزن کشـــتی 
دنیا اســـت. گنـــو پتریاشـــویلی و طاها 
آکگول، دو ســـتاره ایـــن وزن بودند اما 
ع  حـــالا دیگر حریـــف امیرحســـین زار
نیستند. کشـــتی هایی که امیرحسین 
در جهانـــی بلگـــراد گرفـــت، بی نقص 
بـــود و امیـــدوارم همـــان روش را در 

پاریس پیـــاده کند.«
ع  کمیل با بیان اینکه امیرحســـین زار
در یک قدمی رســـیدن به مدال طلای 
المپیک اســـت، ادامه داد: »از نظر من 
امیرحســـین واقعاً شایســـته ترین فرد 
برای رســـیدن به مدال طلای المپیک 
اســـت و امیـــدوارم که شـــرایط هم به 
نحوی پیش بـــرود که او به این حقش 
برســـد. البته واقعاً در کشتی اتفاقات 
می دهـــد  خ  ر پیش بینـــی  غیرقابـــل 
ولـــی این را هم یقیـــن دارم که او تمام 
خودش را بـــرای ارائه بهترین عملکرد 

می گذارد.«
دارنـــده مـــدال طـــلا و نقـــره المپیک 
ع در  دربـــاره رقبـــای امیرحســـین زار
المپیـــک گفـــت: »امیرحســـین ســـه 
رقیب دارد که با هر ســـه کشتی گرفته 
اســـت. دو نفر اول که طاهـــا آکگول و 
گنوپتریاشویلی هستند و در سال های 
اخیر بارها امیرحســـین با ایـــن دو نفر 
کشـــتی گرفتـــه و شـــناخت خوبـــی از 
هم دارند اما آکگـــول و گنو در روزهای 
پایانی کشـــتی خود هســـتند و شـــاید 
ایـــن المپیـــک آخریـــن میـــدان آنهـــا 
باشـــد امـــا امیرحســـین تا چند ســـال 
دیگـــر می توانـــد در ایـــن وزن حـــرف 
برای گفتن داشته باشـــد. نفر سوم به 

ع اســـت.« نظـــرم مهم ترین رقیب زار
کمیل قاســـمی، میســـون امریکایی را 
بهتریـــن رقیـــب امیرحســـین معرفی 
ایـــن  می کنـــد و معتقـــد اســـت کـــه 
اســـت:  ع  زار کشـــتی  ســـخت ترین 
»پاریـــس امریکایی در جهانـــی بلگراد 
بـــرای اولین بار بـــود که در رده ســـنی 
بـــه مســـابقات جهانـــی  بزرگســـالان 
می آمـــد. البتـــه بـــه فینال نرســـید اما 
اعتقـــاد دارم کـــه بـــا توجه بـــه برتری 
روحـــی و البته شـــرایط جســـمانی که 
کشتی گیران امریکایی دارند، او رقیب 
ع نیست.  آســـانی برای امیر حسین زار
در صـــورت رویارویی این دو نفر، خیلی 
باید در این کشـــتی با حساب و برنامه 

کشـــتی گرفت.«
او پیش بینـــی نتیجه  تیم ملی کشـــتی 
آزاد در المپیک را درســـت ندانســـت: 
کـــه  »خیلـــی کار صحیحـــی نیســـت 
بخواهیم پیش بینی کنیـــم اما اعتقاد 
دارم که تیم ملی بســـیار خوبی داریم 
و می توانیـــم بهترین نتیجه را کســـب 
کنیـــم. امیـــدوارم کشـــتی گیران مـــا 
بتوانند مـــزد زحماتشـــان را بگیرند.«

 تیـــم ملی کشـــتی آزاد با پنج کشـــتی گیر باید در المپیـــک به میدان 
بـــرود. درســـت یکـــی از معـــدود دفعاتی که تیـــم ناقص مـــی رود. اما 
کشـــتی گیری باید به المپیک برود که شـــانس مدال داشـــته باشد و 

اگر قرار اســـت فقـــط برود که 
فقط رفته باشـــد، همان 

بهتر کـــه نـــرود. یکی از 
شـــانس های مهـــم تیم 
ملـــی کشـــتی آزاد برای 

مـــدال طـــلای المپیـــک 
ع است. کشـــتی گیری که در  امیرحســـین زار

عین جوانی بســـیار هم باتجربه است و دو مدال ارزشمند 
ع کشـــتی گیری اســـت که شایســـتگی  را در کارنامه دارد. زار

کســـب مـــدال طـــلای المپیـــک را دارد و از همه رقبـــای ریز و 
درشـــتی که در این دوره باید با آنها سرشـــاخ شـــود، بهتر است 

ولـــی مدال طـــلا را همین طوری به هیچ کـــس نمی دهند. باید 
کشـــتی گیر برود و مـــدال را از آن خود کند. اینکـــه از حالا و قبل 

از شـــروع بازی ها، مدام بگویند کار ســـاده ای برای کســـب مدال طلا 
دارد، این طور نیســـت. امیرحســـین باید برای مدال بجنگد 

چـــه در تمرینـــات و چـــه در روز مســـابقه تا ان شـــاءالله 
بتوانـــد به مدال خوشـــرنگ المپیک دســـت پیدا کند. 
در تمرینـــات خیلی تـــلاش کرده وکادر فنی هم ســـعی 

می کنـــد مدام بـــه او انگیـــزه بدهـــد، امـــا انگیزه و 
تلاش بایـــد تا روز آخـــر در تیم بماند. امیرحســـین 
مهم تریـــن شـــانس تیم ملی کشـــتی آزاد اســـت اما 

تنها شـــانس تیم ملی نیســـت.

صید طلا کار راحتی نیست

 غلامرضا محمدی:
هیچ حریفی را نباید 

دست کم گرفت

یادداشت

محسن کاوه
سرمربی تیم ملی

باید مراقب پاریس امریکایی بود
ع بهترین سنگین وزن دنیا است کمیل قاسمی: زار

المپیـــک قبلی تحـــت تأثیر یک ســـتاره 
امریکایـــی قـــرار گرفـــت. ســـتاره ای که 
رفتـــار عجیـــب و غریبـــی داشـــت، یک 
دوره المپیـــک آمد و در صـــدم ثانیه طلا 
گرفـــت و بعد هـــم رفت دنبـــال هنرهای 
رزمـــی. گیبـــل استیوســـون امریکایـــی 
مثل صاعقـــه می ماند، مثـــل رعد و برق 
آمـــد و در صـــدم ثانیه طلا را برداشـــت و 

رفـــت. او ابتـــدا طاهـــا آکگـــول را مات و 
مبهوت کـــرد و بعد هم گنـــو را در فینال 
در صدم ثانیـــه شکســـت داد و طلا را به 
گردن آویخت. کســـی که نه پیشـــینه در 
کشـــتی داشـــت و نه پس از ایـــن طلا در 
کشـــتی دیده شـــد. حالا در این المپیک 
هم پـــای یـــک امریکایی مرمـــوز در بین 
اســـت. میســـون پاریـــس امریکایی که 
در جهانی بلگـــراد به مدال برنز رســـید، 
اولین حضـــورش در المپیـــک را تجربه 
می کند. او طلای جوانـــان جهان را دارد 
و در بلگـــراد هـــم در لحظه هـــای آخر در 

نیمه نهایـــی به گنو باخت. حـــالا او هم 
بـــه پاریـــس می آید تـــا در شـــهری که به 
نام خـــودش اســـت، نامـــش را جاودانه 
کند. پاریس امریکایی مثل امیرحسین 
ع جـــوان اســـت و این دو جـــوان؛ دو  زار
کشـــتی گیر پابه سن گذاشـــته را مقابل 
خـــود دارند؛ گنو و آکگول گرجســـتانی و 
ترکیه ای بـــا مدال های جهانی و المپیک 
و تجربه فـــراوان بـــه پاریـــس می آیند تا 
یک مربع قـــدرت را شـــکل بدهند. کنار 
ایـــن ســـتاره ها 12 کشـــتی گیر دیگر هم 
هســـتند اما بعید اســـت شانســـی برای 

مدال داشته باشند. گیورگی 
آذربایجانـــی،  مشویلدیشـــویلی 

آمـــارور دســـی کانادایـــی، دنگ دی 
ژی چینـــی، ضیاءالدین کمـــال جوده 

عبدالمطلـــب مصـــری، دانیـــل لیگتی 
باتیرمورزایـــف  یوســـف  مجارســـتانی، 
قزاقســـتانی، ایال لازارف قرقیزســـتانی، 
مونختوریـــن لخاگواگرل مغولســـتانی، 
اشـــتون موتووا نیجریـــه ای، رابرت باران 
لهســـتانی، جانوان اســـمیت پرو و یوری 
آیدزینسکی اوکراینی دیگر کشتی گیران 

حاضـــر در این وزن هســـتند.

 رقابت چهار نفر برای یک طلا
چهار ضلعی قدرت
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المپیک پاریس



محمد نبـــی رضایی با صیـــد طلای انتخابـــی المپیک، 
خـــودش را از آب های ژاپـــن به پاریس رســـاند. قایقران 
مســـتعد تیم ملـــی دومین ســـهمیه آب هـــای آرام را در 
کانـــو ۱۰۰۰ متر به نام خود ســـند زد تا بر خـــلاف المپیک 
توکیـــو تیـــم آب هـــای آرام بـــا دو قایقران راهـــی پاریس 
شـــود. در حالی که قبلاً قایقرانان کایـــاک برای آب های 
آرام المپیکـــی می شـــدند، بـــه لطـــف تلاش هـــای نبی 
رضایی، ایـــن بار پای کانـــو کانادایی هم بـــه المپیک باز 

شـــد. نبی رضایی با ســـهمیه اش اولیـــن قایقران مازنی 
اســـت که پـــا بـــه المپیـــک می گـــذارد و به ایـــن ترتیب 
اســـمش را در لیست ورزشـــکاران تاریخ ســـاز استانش 
نوشـــت. او که ۱۷ مرداد مـــاه باید قایقـــش را در رقابت 
بـــا غول هـــای اروپایـــی و جهان بـــه آب بینـــدازد، حالا 
۱۰ روز مانـــده بـــه شـــروع مســـابقاتش در کمـــپ ایتالیا 
آخریـــن پاروهایـــش را کنـــار قایقرانـــان ایـــن کشـــور 
می زنـــد تـــا با محـــک بیشـــتر خـــودش و بـــا آمادگی 
بهتـــری راهـــی المپیک شـــود. محمد نبـــی رضایی 
همـــان دو ســـال پیش که طـــلای کانـــوی ۵۰۰۰ متر 
زیر ۲۳ ســـاله های جهان را گرفـــت، نوید روزهای 
درخشـــانی را برای قایقرانی ایـــران می داد و طبق 
انتظـــارات ســـهمیه المپیـــک را گرفت تـــا این بار 
 Vaires-sur-Marne دراســـتادیوم دریایـــی 
بی نظیرتریـــن اســـتادیوم آبی خودی نشـــان 
دهـــد. قایقـــران ۲۵ ســـاله ملی پـــوش کـــه 

اولین المپیکـــش را تجربه می کند 

به گفتـــه خودش بـــی  تجربه نیســـت و تمام تلاشـــش 
را در آب هـــای پاریس می کنـــد تا چشـــم کاروان ایران را 
به رکوردهایش روشـــن کند. باتوجه بـــه اینکه قایقرانی 
در ایـــران رشـــته ای نوپـــا بـــوده و امکانات در حـــد رقبا 
نیســـت، نمی شـــود از قایقرانـــان در المپیـــک انتظـــار 
مـــدال داشـــت اما نبـــی رضایـــی معتقد اســـت کـــه با 
برنامه ریـــزی بلند مدت می شـــود اســـم قایقرانی را هم 
به جمع رشـــته های مـــدال آور ایـــران در المپیک اضافه 

کـــرده و نشـــان های خوشـــرنگی صید کـــرد. او 
البتـــه در شـــرایطی نابرابـــر بـــا رقبـــا و فقط با 

۲ هفتـــه اردوی برون مـــرزی پـــا بـــه پاریس 
می گـــذارد تا قایقـــش را بـــه آب انداخته و 

هم پیمـــان بـــا پاروهایـــش در پـــی صید 
رؤیاهایش باشـــد.

با برنامه ریزی 
بلندمدت و 

سرمایه گذاری 
درست روی 

قایقرانان 
شاخص، 
می توانیم 

قایقرانی را 
در المپیک 

صاحب مدال 
کنیم چراکه ژن 

مدال المپیک 
را داریم

نبی رضایی 
قایقران 
جوانی است. 
او قرار است 
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بار کنار رقبای 
جهانی خود 
در المپیک 
مسابقه 
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newspaper.inn.ir iranvarzeshii

گزارش

 فائزه زمانی
خبر نگار

سی و سومین دوره بازی های المپیک، از 5 مردادماه در پاریس شروع شده. پاریس عروس 
شهرهای دنیا، بعد از سال های 1900 و 1924 برای سومین بار میزبان بزرگترین رویداد ورزشی 
دنیا شده است. در واقع با برگزاری المپیک 2024 پاریس، این شهر صدمین سالگرد بازی های 
المپیک 1924 را جشن می گیرد. مراسم افتتاحیه این بازی ها اما متفاوت از المپیک های 
قبلی است؛ به جای ورزشگاه این بار افتتاحیه روی رود سن پاریس برگزار شد. کاروان ورزشی 
ایران به نام خادم الرضا با شعار صلح برای کودکان در این دوره حضور دارد. هرچند این 
 بار برخلاف دوره های قبل کاروان ایران کوچکتر است. کاروان ایران 40 سهمیه گرفته که

 11 سهمیه برای زنان و 29 سهمیه برای مردان است. روزنامه ایران ورزشی این روزها برای آشنایی 
مردم ورزش دوست ایران پرونده ویژه ای برای مسافران و ورزشکاران المپیکی گشوده که هر 

روز تقدیم نگاه تان می شود.

5

سوال و جواب

محمدنبـــی رضایی قایقران کانو کانادایی این 
روزهـــا آخریـــن پاروهایش را بـــرای حضور در 
المپیک پاریـــس می زند. این روزهـــا قایقران 
جوان ایرانـــی، لحظات متفاوتـــی را در کمپ 
ایتالیـــا و تمرین با قایقرانـــان تیم ملی ایتالیا 
تجربـــه می کند تا بـــا آمادگی بیشـــتری راهی 

شود.  المپیک 
نبـــی رضایی از کیفیـــت کمـــپ ایتالیا راضی 
اســـت و بـــه گفتـــه خـــودش بـــرای بهترین 

نتیجه بـــه پاریس مـــی رود.

  آخریـــن تمرینـــات در ایتالیا چطـــور پیش 
؟ ود می ر

تمرینات خوبی در کنـــار قایقرانان ایتالیایی 
و در واقـــع رقبایم در المپیـــک انجام دادیم. 
در ایتالیـــا همه چیـــز خوب بـــود و با کیفیت 
بهتری پارو زدیـــم، حالا امیـــدوارم که بتوانم 

مزد زحماتـــم را در پاریس بگیرم.
  نبود سرمربی بعد از بازی های آسیایی 

تا به امروز کنار تیم به ضرر قایقرانان 
نشد؟

بـــا هدایـــت پدروســـنا در  آنجایـــی کـــه  از 
بازی های آســـیایی نتیجه مطلوب نگرفتیم، 
ســـهرابیان قبول کـــرد تا با مربیان شـــخصی 
خودمـــان تمریـــن کنیـــم. علم مربیـــان ما 

در انتخابـــی المپیـــک بـــه خوبی مشـــخص 
شـــد و من با هدایـــت ایمـــان  پورعزیز ظرف 
5-4 مـــاه از چهارمـــی بازی هـــای آســـیایی به 
اولـــی انتخابـــی المپیـــک رســـیدم، یعنی با 
طلا، ســـهمیه المپیـــک را گرفتـــم و قهرمان 
بازی های آســـیایی را پشت ســـر گذاشتم که 

نشـــان دهنده علـــم مربیان ماســـت.
  با توجه به اینکه نمی شود از قایقرانی 

انتظار مدال داشت، به دنبال چه 
نتیجه ای در المپیک هستی؟

زمـــان زیـــادی تـــا شـــروع رقابـــت هـــای ما 
درالمپیـــک نمانـــده و حـــالا فقـــط باید 

تمرکـــز کنم. من با ایـــن حرف که نباید 
از قایقرانـــی انتظـــار مـــدال المپیک را 

داشـــت، مخالفـــم. در مدت زمـــان یکی، دو 
مـــاه نمی شـــود کاری کـــرد اما بـــا برنامه ریزی 
بلندمـــدت و ســـرمایه گذاری درســـت روی 
قایقرانـــان شـــاخص، می توانیـــم قایقرانـــی 
را در المپیـــک صاحـــب مدال کنیـــم چراکه 
ژن مـــدال المپیـــک را داریم. بـــرای المپیک 
پاریس هیچ پیش بینی ندارم و تمام تلاشـــم 

بـــرای بهترین نتیجه اســـت.

گپ

 نبی رضایی: مخالفم که می گویند نباید از قایقرانی انتظار مدال داشت

قایقرانی ایران ژن مدال المپیک دارد

 

شـــاهو ناصـــری قایقـــران ســـال های نه 
چنـــدان دور تیـــم ملـــی کانـــو کانادایی 
کار نبی رضایـــی در المپیـــک پاریس در 
رقابت بـــا غول هـــای اروپایی را ســـخت 

می دانـــد.
او معتقد اســـت در شـــرایطی که کیفیت 
قایق هـــا در ایـــران اســـتاندارد نبـــوده و 
قایقرانـــان در شـــرایط نابرابری نســـبت 
به رقبا پارو می رننـــد، حضور در المپیک 
پاریـــس هـــم کار بزرگـــی اســـت و نبـــی 
رضایـــی باید تا آخریـــن لحظه برای ثبت 

رکـــوردی خوب تـــلاش کند.
ناصـــری خصوصیت بـــارز نبـــی رضایی 
را سختکوشـــی و  پشـــتکارش می دانـــد: 
»نبـــی رضایی از ورزشـــکاران مســـتعد و  
خوب تیم ملی قایقرانی اســـت. پشـــت 
هر ورزشـــکار موفقی یک مربی قدرتمند 

اســـت که قطعـــاً تأثیـــرات زیـــادی روی 
موفقیـــت شـــاگردش می گـــذارد. نبـــی 
رضایی هم مربی سختکوشـــی به اســـم 
ایمـــان پورعزیز دارد کـــه لحظه به لحظه 
کنـــارش بـــود. عـــلاوه بـــر ایـــن نبـــی با 
پشتکاری که داشت از جوانان درخشید 
و جلـــو آمد تـــا امـــروز قایقران ایـــران در 
المپیک باشـــد. من پیش بینی می کردم 
ا و بـــا پشـــتکارش بـــه پاریـــس برســـد و  
خوشـــبختانه همیـــن اتفاق هـــم افتاد. 
او  ورزشـــکار آینده داری است و امیدوارم 
بتواند از شـــأن قایقرانی ایران در پاریس 

دفـــاع کند.«
پیشکســـوت کانو کانادایی ســـهمیه نبی 
رضایـــی را کار بزرگـــی می داند: »از آســـیا 
فقـــط دو،ســـه نفـــر در المپیـــک حضور 
دارند که ســـهمیه علی آقامیرزایی و  نبی 
رضایـــی خود افتخار و کار بزرگی اســـت.

قایقرانـــی در ایران رشـــته نوپایی اســـت 
و  عـــلاوه بـــر ایـــن از نظـــر ســـختی جزو  
 . می شـــود ب  محســـو  A ی  رشـــته ها
قایقرانـــان آب هـــای آرام در رقابـــت بـــا 
غول هـــای اروپایی و  جهان کار ســـختی 
آنهـــا آرزوی موفقیـــت  بـــرای  دارنـــد و 

. می کنـــم
رشـــته کانو فقط به آمادگـــی فیزیکی نیاز 
ندارد و ذهن قـــوی می خواهد. امیدوارم 
نبی رضایی روز مســـابقه خودش باشـــد 
و  از لحـــاظ روحی آماده بـــوده و بهترین 

پارویش را بزند.«

ســـابق  ملی پـــوش 
کانو  امیدوار اســـت 
ر  د یـــی  رضا نبـــی 
پاریـــس تـــا آخرین 

و  بجنگـــد  لحظـــه 
بتواند توانایی هایش 

را نشان دهد: »در ایران 
زیـــادی  قایق هـــا فاصلـــه 

بـــا کیفیـــت اصلـــی دارنـــد و 
امکانات در حد المپیک نیست. 

خداراشـــکر کـــه شـــرایط حضـــور در 
اردوی ایتالیا فراهم شـــد تـــا نبی رضایی 
در همیـــن روزهـــای آخـــر هم که شـــده 
بتوانـــد با امکانات بیشـــتر و  در شـــرایط 

بهتـــری پـــارو بزند.
طبـــق خبرهایـــی کـــه از اردوی ایتالیـــا 
دارم شـــرایط المپیکی هـــا خوب اســـت 
و بـــا پاروزنی کنـــار قایقرانـــان المپیکی 
ایتالیـــا  خـــود را محـــک می زننـــد. حالا 
امیـــدوارم قایقرانـــان در ایـــن روزهـــای 
آخر بـــه خوبـــی آمـــاده شـــده و  بتوانند 
در پاریـــس توانایی هـــای خود  را نشـــان 

. هند د
درســـت اســـت کـــه نمی تواننـــد مـــدال 
بگیرنـــد اما رکـــورد مهم اســـت و  بچه ها 
باید برای نتیجه خـــوب تا آخرین لحظه 
بجنگنـــد. قایقرانـــی ما با پتانســـیلی که 
دارد، می توانـــد روزی در المپیـــک مدال 
بگیـــرد و امیـــدوارم هرچـــه زودتـــر این 

روز برسد.«

ناصری: محمد باید تا آخرین لحظه بجنگد

رقابت با غول های اروپایی سخت است

مصاحبه
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پرونده ویژه 

المپیک پاریس

دوشنبه   8 مرداد  1403  شماره 7612

 افتخارات:
کانو 1000متر رایونگ 

2022 آسیا: 
طلای کانو

5000 متر زیر 2۳ 
ساله های جهان: 

طلای کانو
1000متر بازی های 

آسیایی جاکارتا: 
برنز کانو

1000 متر انتخابی 
المپیک پاریس: 

طلای کانو

 

ایمـــان پورعزیـــز ســـرمربی تیم ملی کانـــو در المپیـــک پاریس کنـــار محمد 
نبـــی رضایی اســـت. او شـــرایط قایقـــران کانو کانادایـــی را قبـــل از المپیک 
خـــوب می دانـــد و از رکـــوردش راضی اســـت. ایمـــان پورعزیز معتقد اســـت 
کمپ ایتالیـــا می تواند در نتیجه قایقـــران ایرانی در پاریس تأثیرگذار باشـــد 

تا نتیجـــه بهتری رقـــم بخورد.

 اردوی ایتالیا چطور پیش می رود؟
یـــک اردوی 15 روزه تـــا شـــروع رقابت های المپیـــک نبی رضایـــی در ایتالیا 
داریـــم. از همین جـــا هم بـــه پاریـــس می رویم و دهـــم مـــرداد وارد دهکده 
می شـــویم. در حـــال حاضـــر بچه هـــا کنـــار قایقرانـــان المپیکی ایتالیـــا پارو 
می زننـــد و کیفیـــت تمرینات خیلی بالا اســـت. ملی پوشـــان مـــا قایق های 
مسابقه شـــان را تحویـــل گرفتـــه و اینجـــا بـــا همان هـــا تمریـــن می کنند که 

پوئن مثبتـــی برای آنها اســـت.
 زمان زیادی به شروع مسابقه قایقرانی المپیک نمانده، این اردو 

می تواند تأثیرگذار باشد؟
اگـــر زودتر بـــه ایتالیـــا می آمدیـــم و بچه هـــا فرصت بیشـــتری بـــرای تمرین 
داشـــتند، قطعـــاً بهتـــر بـــود. فدراســـیون از مدت ها پیـــش پیگیر بـــود اما 
متأســـفانه به خاطر عدم صدور ویزا زمان را از دســـت دادیـــم. به رغم اینکه 
این اردو کمی دیر فراهم شـــد اما همچنان می تواند تأثیرگذار باشـــد. فشـــار 
و کیفیـــت تمرینـــات اینجـــا دو برابر ایران اســـت و ملی پوشـــان بـــا روحیه و 
انگیزه بالاتری در تمرینات حاضر شـــده و پـــارو می زنند. با اینکه نبی رضایی 
مدت هـــا در ســـطح جهانـــی رقابت نداشـــته، با تمریـــن کنـــار قایقران های 

ایتالیایـــی می توانـــد در همین روزهـــای آخر خـــودش را محک بزند.
 رکورد نبی رضایی چقدر پیشرفت داشته است؟

رکـــورد نبی رضایی نســـبت به انتخابی المپیک بهتر شـــده اســـت. شـــرایط 
کمپـــی کـــه در آن تمریـــن می کنیم خیلـــی شـــبیه پاریس اســـت. البته که 
همـــه چیز به شـــرایط جوی روز مســـابقه بســـتگی دارد و امیـــدوارم که همه 

چیز خوب باشـــد.
 او می تواند در پاریس کار متفاوتی انجام دهد؟

نبی رضایی قایقران جوانی اســـت. او قرار اســـت برای اولیـــن بار کنار رقبای 
جهانی خود در المپیک مســـابقه بدهد و به همین خاطـــر اطلاعاتی از بقیه 
تیم هـــا نداریم و خودم هم نمی دانم ممکن اســـت چـــه اتفاقی پیش بیاید. 
قایقران ما از دو ســـال پیش که در مســـابقات جهانی شـــرکت کرده شرایط 
بهتـــری دارد و امیدوارم که نتیجه خوبی کســـب کند. نمی خواهیم فشـــاری 
روی نبـــی رضایی بگذاریم اما او پتانســـیل تاریخ ســـازی در المپیک را دارد و 

با تمام قدرت بـــه پاریس می رود.

مبارزه در آب تا آخرین نفس
قایق رؤیاهای رضایی در بی نظیرترین ورزشگاه آبی

پورعزیز: نبی رضایی قدرتمند 
به پاریس می رود

  کیفیت کمپ ایتالیا 
دو برابر ایران است



روی خط المپیک

3 ویژه المپیک شنبه    13 مرداد  1403  شماره 7616

دیدار رؤسای کمیته ملی المپیک 
ایران و فلسطین

خســـروی وفـــا رئیـــس کمیتـــه ملـــی المپیـــک ایران 
برای تسلیت شـــهادت اســـماعیل هنیه، رئیس دفتر 
سیاســـی حمـــاس، با رئیـــس کمیتـــه ملـــی المپیک 
فلســـطین در ســـاختمان محل اقامت کاروان ورزشی 
این کشـــور در دهکـــده بازی های پاریـــس ۲۰۲۴ دیدار 
و گفت و گـــو کـــرد. او یـــک روز پـــس از شـــهادت ایـــن 
رهبـــر بـــزرگ جبهـــه مقاومـــت، با تســـلیت شـــهادت 
ایشـــان در ایـــن حادثـــه تروریســـتی گفـــت: »یکـــی از 
عزیزترین میهمانـــان ما و محبوب ترین رهبران جبهه 
مقاومت توســـط اســـتکبار جهانی ترور شد تا بار دیگر 
کشـــور های اســـامی بر اتحاد بیشـــتر بـــرای مقاومت 
و تاش برای آزادی فلســـطین ترغیب شـــوند. شـــک 
ندارم خـــون این شـــهید بزرگوار پایمال نخواهد شـــد 
و زمینه ســـاز اتفاقـــات بزرگـــی خواهد بـــود.« او بعد از 
تشـــییع باشـــکوه و میلیونـــی رهبر حمـــاس در تهران 
گفـــت: »در حالی که تمام کشـــور های جهان شـــاهد 
جنایـــات و ظلم اســـتکبار جهانی هســـتند و خود را به 
خـــواب زده انـــد، اما ملت اســـام بیدارنـــد و نخواهند 
گذاشـــت تا مـــردم بیگنـــاه و مظلـــوم فلســـطین تنها 
بماننـــد.« رئیـــس کمیتـــه ملـــی المپیـــک فلســـطین 
بـــا تقدیـــر از پیـــام تســـلیت کاروان ایـــران و حضـــور 
رئیـــس کمیته ملـــی المپیـــک به همراه اعضـــای کادر 
سرپرســـتی گفـــت: »ایـــن حرکـــت جوانمردانه شـــما 
مرهمی اســـت بر زخـــم ملـــت مظلوم فلســـطین. ما 
نخواهیـــم گذاشـــت خـــون این بـــرادر ارزشـــمند هدر 
برود و شـــک نداریـــم ایمانمان برای دفـــاع و مقاومت 
از میهمان و زادگاه مادری خود راســـخ تر خواهد شـــد. 
برای پیروزی ورزشـــکاران ایران که برادران و خواهران 
ملت فلسطین هســـتند، دعا می کنیم و پیروزی آنها و 
مدالشـــان با ایجاد خوشـــحالی در دل هم میهنانمان، 

مدالی اســـت بـــرای ما.«

 فصیحی حذف شد
 تفتیان استارت می زند

فرزانـــه فصیحـــی دونـــده 100 متـــر ایـــران، بـــه مرحلـــه 
نیمه نهایـــی المپیک نرســـید. او که یکی از دو ســـهمیه 
دوومیدانی ایـــران در بازی های المپیـــک 2024 پاریس 
بـــود، دیـــروز درخـــط 8،  دســـته 5  کنـــار دونده هایی 
از انگلیـــس، لهســـتان، اکـــوادور، نیجریـــه، گواتمـــالا، 
ســـوییس، گینـــه نـــو و برزیـــل دوید و بـــا ثبـــت رکورد 
۱۱ ثانیـــه و ۵۱ صـــدم ثانیـــه و یازدهمـــی گروهـــش بـــه 
نیمه نهایـــی نرســـید. او با پنجاه و یکمـــی کارش را تمام 
کرد.  دونده های لهســـتان، انگلستان و نیجریه از گروه 
او به نیمه نهایی رســـیدند. رقابت های مقدماتی ۱۰۰ متر 
زنان در هشـــت گروه با حضور ۷۲ دونده برگزار شد که 
در پایان ۲۷ دونده به نیمه نهایی رســـیدند، یعنی ســـه 
نفر برتـــر هر گروه در کنـــار ۳ دونده ای کـــه در مجموع 
گروه هـــا بهترین رکـــورد را ثبت کردند.  امروز ســـاعت 
12:05 دقیقه هم حســـن تفتیان دومیـــن دونده 100 متر 
ایـــران در دور مقدماتی روی خط اســـتارت می ایســـتد.

تیم ملی تکواندو راهی پاریس شد
تکوانـــدوکاران ایـــران بـــرای حضـــور در شـــیاپ چانگ 
المپیـــک راهی پاریس شـــدند. تیـــم ملـــی تکواندو با 
ترکیـــب  4 المپیکی در ایـــن دوره حضـــور دارد؛ مبینا 
نعمت زاده در ۴۹- و ناهید کیانی در وزن ۵۷- کیلوگرم 
به همراه مهـــران برخـــورداری در ۸۰- و آرین ســـلیمی 
در وزن ۸۰+ کیلوگـــرم، نماینـــدگان تکوانـــدوی ایران 
در پاریس هســـتند. رقابت هـــای ۴ نماینده تکواندوی 
ایـــران در المپیـــک از تاریخ 17 مـــرداد بـــرای ۴ روز در 

ســـالن گران پـَــای شـــهر پاریس برگزار می شـــود.

رونمایی ازحریفان یزدانی در المپیک
حریفان حســـن یزدانی در المپیک پاریس مشـــخص 
شـــدند. مســـابقات کشـــتی آزاد بازی هـــای المپیـــک 
پاریـــس از 18 مـــرداد بـــا رقابت هـــای اوزان ۵۷ و ۸۶ 
کیلوگـــرم آغـــاز می شـــود کـــه حســـن یزدانـــی در۸۶ 
کیلوگرم روی تشـــک می رود. یزدانی که در ســـید  دوم 
المپیـــک قرار دارد در جدول احتمـــال رویارویی با بت 
بایمباســـورن مغولســـتانی، مایلز آمینه از ســـن مارینو 
و دورن کوروگلیـــف یونانـــی وجود دارد. ۴ کشـــتی گیر 
دیگر جدول نیز بدون ســـید هســـتند کـــه طبق قرعه 
در جـــدول قرار می گیرند بنابرایـــن این احتمال وجود 
دارد آرون بروکس کشتی گیر اهل امریکا در همان دور 

نخســـت با یزدانی روبه رو شـــود.
در این وزن عظمت دولت بکوف قزاقســـتانی در سید 
یک و بـــالای جدول قـــرار دارد و تا فینـــال برخوردی با 

حســـن یزدانی ندارد.

روسی: سفر به ایران افتخار من است
لوچیانو روســـی رئیس فدراســـیون جهانی تیراندازی، 
خوشـــحال اســـت کـــه جوانـــان در المپیـــک پاریـــس 
رکوردشـــکنی کرده اند. او می گوید: »همـــه ما می دانیم 
المپیـــک یکی از بزرگترین مســـابقاتی اســـت که برگزار 
می شـــود و همه کشـــورها و ورزشـــکاران در ســـطح بالا 
شـــرکت می کننـــد.  در ایـــن دوره 81 کشـــور در ایـــن 
مســـابقات شـــرکت کرده انـــد و نکتـــه جالـــب، پایین 
آمدن ســـن ورزشـــکاران اســـت. همان ها رکوردشکنی 
می کننـــد و مـــدال می گیرنـــد.« رئیـــس فدراســـیون 
جهانـــی تیرانـــدازی از توقعش برای حضـــور تیراندازان 
بعـــدی می گویـــد:  المپیک هـــای  ایرانـــی در  جـــوان 
»محمـــد بیرانونـــد جوان ترین تیرانـــداز المپیکی بود و 
ما منتظریـــم در المپیک های بعدی هـــم از ایران و هم 
بقیه کشـــورها ببینیم کـــه جوانان شـــرکت می کنند.« 
روســـی قولش برای حضـــور در ایران را تکـــرار می کند: 

»بله، ســـفر بـــه ایـــران افتخار من اســـت.«
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ر  دوچرخه ســـوا تنهـــا  لبیـــب،  علـــی 
مســـیر  ر  د ز  و مـــر ا ظهـــر  لمپیکـــی  ا
پـــا بـــه رکاب می شـــود.  توردوفرانـــس 

دقیقـــه.  12:30 ســـاعت 
272 کیلومتـــری.  آن هـــم مســـافت   
لبیـــب کـــه جمعـــه هفتـــه پیـــش وارد 
دهکده شـــد، چنـــد روز بعـــد دوچرخه 
مـــدل 2024ktm را تحویـــل گرفت و با 
حضـــور مکانیســـین و محمـــود وفایی، 
مدیـــر تیم های ملـــی دوچرخه ســـواری 
در مســـیر مســـابقه اســـتقامت جـــاده 

کرد.  تمریـــن 
او البتـــه وبینـــاری بـــا جاناتـــان ویگنـــز 
ســـرمربی تیم ملـــی هـــم در ارتباط بود 
و نـــکات لازم را مـــرد بلژیکی بـــه او تذکر 
مـــی داد. بـــا ورود ویگنـــز بـــه پاریـــس، 
شـــرایط فرق کرد و علـــی لبیب جدی تر 
از قبل بـــرای مســـابقه تمرین کـــرد. او 
حتـــی بـــا مربـــی بلژیکی اش در مســـیر 
مســـابقه حرکت کرد و با آنالیز مســـیر، 
نـــکات جدیدتـــری بـــه دانســـته هایش 

اضافه شـــد. 
علی لبیـــب رکابزنـــی که معتقد اســـت 
مثـــل زمیـــن بایـــد در حرکـــت باشـــد، 
حـــالا امیدوارتـــر از قبـــل پا می زنـــد. او 

حتـــی به خاطـــر تمرکز بیشـــتر خودش 
را ممنوع المصاحبـــه کـــرده اســـت.

محمـــود وفایـــی مدیـــر تیم هـــای ملی 
می گویـــد: »تمریـــن لبیـــب بـــا حضـــور 
ویگنـــز و بعد از چک مســـیر مســـابقه، 
کامل شـــد. مربـــی بلژیکی نـــکات فنی 
خـــاص دربـــاره مســـابقه را بـــه او تذکر 
می داد. ویگنز حتی یکســـری تجهیزات 
لازم در مســـابقه را آورده تـــا لبیب حین 
مســـابقه از آنها اســـتفاده کند. او اولین 
رکابـــزن ایرانـــی اســـت کـــه در المپیک 
بـــا تجهیـــزات کامل و بـــه روز مســـابقه 

می دهـــد.«
البته مســـابقه ســـنگینی امـــروز انتظار 
رکابزنان اســـتقامت جاده را می کشـــد. 
وفایی هـــم کار لبیب را تأییـــد می کند: 
»مســـابقه اســـتقامت جـــاده، مســـابقه 
ســـنگینی اســـت چرا که برای اولین بار 
رکابزنان باید مســـافت 272 کیلومتری 
را پـــا بزننـــد. مســـافتی کـــه تا بـــه حال 
هیـــچ دوچرخه ســـواری پـــا نزده اســـت 
و همیـــن کار را ســـخت می کند. شـــک 
نکنید نـــه تنهـــا کار لبیب کـــه کار همه 

دوچرخه ســـواران ســـخت است.«
بـــه گفتـــه مدیـــر تیم هـــای ملـــی امروز 
رکابزنـــان بـــا چالشـــی ســـخت روبه رو 
هســـتند: »مسیر مســـابقه اســـتقامت 
جاده، مســـیر خیلی پر چالشـــی است. 
حتـــی مربیـــان و رکابزنـــان اروپایی هم 
با دیـــدن مســـیر تعجب کردند. شـــک 
نکنیـــد فرانســـوی ها به خاطر آشـــنایی 
با مســـیر بهترین نتیجـــه را می گیرند.«

مبینا فـــاح تنهـــا کمانـــدار ایرانی در 
المپیـــک 2024 پاریـــس، ناراضـــی به 
تهران برگشـــت. او که بـــرای اولین بار 
المپیـــک 2024 را در پاریـــس تجربـــه 
کرد، با بیســـت و ششـــمی در مسابقه 
تعییـــن رتبـــه، شـــروع خوبـــی بـــرای 
کاروان ایـــران رقـــم زد؛ رتبـــه ای که تا 
بـــه حـــال هیچ کـــدام از کمانـــداران 
ایران در المپیک ثبـــت نکرده بودند. 
هرچنـــد اســـترس اجازه نـــداد نتیجه 
بهتـــری بگیـــرد. مبینـــا فـــاح بعد از 
شـــروع خوب همه تمرکـــزش را برای 
مســـابقه دور مقدماتـــی گذاشـــت و 
حتـــی جواب تلفنش را هـــم نمی داد. 
نتیجـــه او در روز اول المپیـــک حتـــی 
ســـرمربی کـــره ای تیروکمـــان ایـــران 
را امیـــدوار کـــرد شـــاگردش از پـــس 
عت  ســـا مبینـــا   . یـــد می آ بر قبـــا  ر
21:21 دقیقـــه چهارشنبه شـــب بـــرای 
هدف گیـــری آمـــاده بـــود امـــا طوفان 
و شـــرایط بـــد آب و هوایی، مســـابقه 
را بـــه پنجشنبه شـــب موکـــول کـــرد. 
کماندار ایرانی بالاخره ســـاعت 21:21 
دقیقـــه پنجشنبه شـــب بـــا کمانـــدار 
ویتنامی رقابـــت کرد و بـــا نتیجه 6-5 
بـــرد و بـــه دور دوم رســـید. اتفاقـــی 
شـــیرین که تـــا بـــه حـــال تیروکمان 
ایـــران در المپیک تجربه نکـــرده بود 
و خـــودش معتقـــد بود نتیجـــه دعای 
مـــردم بـــوده: »فکر می کنم بـــا دعای 
خیر مـــردم، توانســـتم ایـــن حریف را 

دهم.« شکســـت 

دختـــر کمانـــدار یـــزدی چنـــد دقیقه 
بعـــد از صعـــود شـــیرینش بـــه مرحله 
یک شـــانزدهم بـــا کمانـــدار ترکیـــه ای 
مســـابقه داد اما با نتیجـــه 2-6 باخت 

و حذف شـــد.
فاح دلیل باختش را اشتباه خودش 
می دانـــد: »مقابل حریـــف ترکیه ای به 
اشـــتباه خودم باختم. درســـت است 
کـــه حریفم نفـــر پنجم دنیاســـت، اما 
شکســـت او را در خـــودم می دیـــدم. 
اول بازی اشـــتباه کردم. فکر می کردم 
مســـاوی شـــده ام اما امتیاز را که روی 
تابلـــو  دیـــدم، متوجه شـــدم اشـــتباه 
کـــرده ام و خیلـــی به هـــم ریختـــم و 
نتوانستم خودم را جمع و جور کنم.«
او از نتیجـــه اش در پاریـــس ناراضـــی 
اســـت: »از عملکردم راضی نیســـتم. 
گفتـــه بـــودم می خواهـــم در المپیک 
تاریخ ســـاز شـــوم اما یک برد برای من 
تاریخ سازی نیســـت. من می خواستم 
حداقـــل بـــه جمـــع هشـــت نفـــر برتر 
برســـم. فکر  می کنم خیلی زود حذف 

» . م شد
البته صعود او به مرحله یک شانزدهم 
از نظـــر رئیس فدراســـیون فوق العاده 
اســـت: »مبینـــا نتیجـــه فوق العاده ای 
گرفت. مـــا تا بـــه حال هیـــچ پیروزی 
در المپیک نداشـــتیم و این موفقیت 
را بـــه فال نیک می گیریـــم. حتی دبیر 
کل فدراســـیون جهانی به من تبریک 
گفـــت و ایـــن پیروزی را نشـــانه رشـــد 

تیرو کمان در ایران دانســـت.«

المپیک برای لبیب از امروز شروع می شود
 پیش به سوی موفقیت

کماندار ایرانی ناراضی از پاریس برگشت
فلاح: خیلی زود حذف شدم

تیم ملی روئینگ با بیســـت و یکمی 
فاطمـــه مجلـــل در قایـــق تکنفره و 
شـــانزدهمی مهســـا جـــاور و زینـــب 
نوروزی در روئینـــگ دونفره کارش را 
در آب های پاریس به پایان رســـاند.

 مجلـــل به عنـــوان آخریـــن قایقران 
روئینگـــی ایـــران در فینـــال D بـــرای 
تعیین جایگاهش بـــه آب زد که بعد 
از قایق هـــای پاراگوئـــه و فیلیپیـــن 
ســـوم شـــد تا در مجموع از بین 32 
قایق با بیســـت و یکمـــی المپیک را 

تمـــام کند.
 قبل از این هم مهســـا جاور و زینب 
نـــوروزی در قایـــق دونفـــره بیـــن 16 
قایق، شـــانزدهم شـــدند تا روئینگ 
ایران بـــا عملکـــردی غیرقابل قبول 
بـــا پاریـــس خداحافظـــی کنـــد. در 
چنیـــن شـــرایطی محســـن میـــاد، 
پیشکســـوت روئینگ معتقد اســـت 
نتیجـــه مجلـــل بـــا توجه به ســـن و 
ســـال کمش قابل قبول بوده است 
و ورود ورزشـــکاران به حواشی لباس 
کاروان ایـــران تأثیر منفـــی در نتایج 

روئینگ داشـــته اســـت.
در  وئینـــگ  ر عملکـــرد  دربـــاره  او 
المپیـــک گفـــت: »روئینـــگ دونفره 
ســـبک وزن دختران با ترکیب جاور 
و نـــوروزی طبـــق انتظـــار پیش رفت 
و بـــه فینـــالC  راه یافت امـــا فاطمه 
بـــه  D کارش  را  مجلـــل در فینـــال 

پایان رســـاند.
 نمی شـــود از فاطمـــه مجلـــل انتظار 
زیـــادی داشـــت؛ او تـــا بـــه حـــال از 
مســـابقات آســـیایی پایـــش را فراتر 

نگذاشـــته بـــود و در اولیـــن تجربـــه 
جهانـــی اش در میـــدان بزرگی مثل 
المپیک پـــارو زد. با توجـــه به تجربه 
و ســـن و ســـال کمـــش نمـــره قابل 

قبولـــی گرفت.«
 میاد معتقـــد اســـت فعالیت جاور 
در فضـــای مجازی و ورود به حاشـــیه 
در عملکرد تیم تأثیر منفی گذاشـــته 
ســـال ها  ایـــن  تمـــام  »در  اســـت: 
ی  ســـت ها سیا ز  ا یکـــی  همیشـــه 
فدراسیون قایقرانی دوری از حاشیه 

بوده اســـت.
حاشـــیه ها  ایـــن  جـــای  المپیـــک   
نیســـت و جاور نباید به این ســـمت 
و ســـو می رفت. قطعـــاً کاروان ایران 
مســـئولانی دارد که باید بعد از پایان 
المپیک پاســـخگوی کم و کاســـتی ها 
باشـــند و این جزو وظایف ورزشـــکار 
نیســـت که در این مســـائل دخالت 
کنـــد. فضـــای مجـــازی بـــه شـــدت 
گسترده و ممکن اســـت هزاران نفر 
کامنت گذاشـــته که از بیـــن آنها 500 
نفر توهین کنند، در چنین شرایطی 
ورزشـــکار اگر قبل از مسابقه در این 
فضا بچرخـــد ناخودآگاه بـــا خواندن 
کامنت ها ری اکشـــن نشان می دهد 
و از نظـــر روحـــی بـــه هـــم می ریزد. 
امیدوار بـــودم که ورزشـــکاران اصاً 
تـــا پایان کارشـــان به فضـــای مجازی 
دسترســـی نداشـــته باشـــند اما این 
اتفاق نیفتاد. قطعاً وقتی ورزشـــکاری 
ذهنـــش درگیـــر حواشـــی می  شـــود 
نمی توانـــد عملکـــرد خوبی داشـــته 

باشـــد و تأثیر منفـــی می پذیرد.«

دخالت در مسائل لباس کاروان وظیفه مهسا جاور نبود
میلاد: المپیک جای حاشیه سازی نیست

واکنش غول کوبایی به تقابل با میرزازاده
میهـــان لوپـــز، کشـــتی گیر کوبایـــی و رقیب 
اصلـــی امیـــن میـــرزازاده در المپیـــک وارد 
پاریـــس شـــد و عنـــوان کرد هدفـــش مدال 
ر  چهـــا ن  قهرمـــا  . ی هاســـت ز با ی  طـــا
 ،۲۰۱۲ ۲۰۰۸، لنـــدن  دوره المپیـــک پکـــن 
ریودوژانیـــرو ۲۰۱۶ و توکیـــو ۲۰۲۰ در بـــدو 
ورود بـــه پاریـــس گفـــت: »من روی تشـــک 
خواهم رفـــت تا یک بار دیگـــر ثابت کنم که 
می توانم به هدفم برســـم. از نظر جســـمی و 
روحی همیشـــه آماده بوده ام. خدا را شـــکر 
هرگز مـــدال برنز نگرفته ام. مـــن فقط برای 

یـــک هـــدف می آیـــم و آن کســـب پنجمین 
مدال طاســـت. مـــن فقـــط می خواهم به 
دنیا نشـــان دهم که میهان لوپز کیســـت.«

این ستاره مســـن کوبایی در خصوص دیدار 
احتمالی با امین میـــرزازاده، قهرمان کنونی 
جهان در دســـته ۱۳۰ کیلوگرم شـــانس اول 
طـــای این وزن نیز گفت: »قباً او را در ژاپن 
شکســـت داده و تجربه نقش مهمی در این 
مبارزه خواهد داشـــت. بعد از المپیک وقت 
اســـتراحت و وقـــت گذرانـــدن بـــا خانواده 

است.«

دیویـــد تیلـــور بـــه جانشـــینش در المپیـــک 
بـــرای تقابـــل بـــا حســـن یزدانـــی دو توصیـــه 
کـــرد. از لحظـــه ای کـــه آرون بروکـــس بـــه 
المپیک پاریس رســـید، رویارویی او با حسن 
 یزدانـــی بمب خبری شـــد. ســـایت امریکایی

essentiallysports نوشـــت: »تیلـــور بـــه 
توانایـــی بروکـــس اطمینـــان دارد. تیلـــور در 
ابتدا بـــه بروکس هشـــدار داد کـــه گاردش را 
مقابـــل یزدانی به هیچ وجه از دســـت ندهد. 
او در ادامـــه عنـــوان کرد بروکس بـــرای بردن 
ایـــن کشـــتی بایـــد برنامـــه داشـــته باشـــد.« 

تیلـــور در مـــورد آماده ســـازی آرون بروکـــس 
گفـــت: »آرون بســـیار خـــوب آمـــاده خواهد 
شـــد. بدیهی است که کشـــتی مقابل یزدانی 
برای او بسیار آشناســـت چون بارها برای این 
کشـــتی تمریـــن کـــرده و می دانم کـــه او برای 
رقابـــت هیجان زده اســـت.« تیلـــور در بخش 
بعـــدی گفت: »مـــن مشـــتاقانه منتظر دیدن 
کشـــتی های بروکس هســـتم. البته هیچ چیز 
برای او آســـان نخواهـــد بود. یزدانـــی عادت 
دارد خیلـــی طوفانی کشـــتی را شـــروع کند و 

بروکـــس نباید غافلگیر شـــود.«

دو توصیه تیلور به بروکس برای مبارزه با یزدانی

تمام ملی پوشان فرنگی برای من قهرمان هستند

حسنرنگرز:تاپایجانمیجنگیم
 هر کاری را 

که لازم بود، 
هم ما، هم 
فدراسیون 

و هم 
کشتی گیران 
انجام دادیم 

و حالا امید 
داریم که 

بتوانیم 
بهترین نتیجه 

را کسب کنیم

 تیـــم ملی کشـــتی فرنگی دیـــروز با 
ورود به شهر پاریس، در هتل محل 
اقامتش مستقر شـــد. فرنگی کاران 
دیشـــب در هتـــل تمرین ســـبک و 
در حـــد گرم کـــردن بدن هایشـــان 
انجـــام دادنـــد و از امـــروز تمرینات 
جـــدی را در همـــان هتـــل انجـــام 

می دهند. حســـن رنگرز ســـرمربی 
تیم ملی کشـــتی فرنگـــی که اولین 
حضـــورش در المپیـــک بـــه عنوان 
ســـرمربی تیم ملی کشتی فرنگی را 
تجربـــه می کند با اشـــاره بـــه حضور 
تیـــم ملـــی در ایـــن بازی هـــا گفت: 
»تنهـــا قولی کـــه می توانـــم بدهم،  
این اســـت کـــه تا پـــای جـــان برای 
ســـربلندی ایران تلاش می کنیم.«

آقای رنگرز فرصت آمادگی 

تمام شد و حالا مهیای حضور 
در مسابقات هستید.

آخریـــن اردوی مـــان در تهـــران بود 
و هـــر کاری را کـــه لازم بـــود، هم ما، 
هم فدراســـیون و هم کشـــتی گیران 
انجـــام دادیم و حالا امیـــد داریم که 
بتوانیـــم بهتریـــن نتیجه را کســـب 

. کنیم
درباره نفرات اعزامی به 

المپیک صحبت کنیم و نفر به 
نفر بفرمایید که چه شانسی 

برای تیم قائل هستید؟
در 60 کیلوگـــرم مهدی محســـن نژاد 
اولیـــن وزن المپیکـــی تیم هســـت 
کـــه روز اول مســـابقه می دهـــد. در 
۶۷ کیلوگرم هم ســـعید اســـماعیلی 
دوبنـــده تیـــم ملـــی را به تـــن کرده 
کـــه جـــوان جویای نـــام اســـت. در 
۷۷ کیلوگـــرم امیـــن کاویانی نـــژاد، 
دوبنـــده تیم ملی را به تـــن کرده که 
امیـــد زیادی به درخشـــش او در این 

وزن دارم.

ولی بیشترین شانس ما در سه 
وزن پایانی خواهد بود.

علیرضـــا  کیلوگـــرم   8 7 ن  ا وز ا ر  د
مهمـــدی، 97 محمد هادی ســـاروی 
و 130 کیلوگـــرم امین میـــرزازاده برای 
تیم ملی کشـــتی می گیرنـــد و من هم 
امیـــد زیادی به این ســـه وزن دارم اما 
المپیک اســـت و هزار و یک داســـتان 
و واقعاً سطح مســـابقات با هر رویداد 
دیگـــری متفـــاوت اســـت. از نظر من 
هـــر6 نفر قهرمان هســـتند امـــا اینکه 
در المپیـــک چـــه اتفاقـــی رخ بدهـــد 

خـــدا می داند.
همه امین میرزازاده را 

مهم ترین شانس مدال طلای 
ایران می دانند، فکر می کنید که 

این توقع برآورده می شود؟
ایـــن توقـــع از امیـــن به خاطـــر مدال 
طـــای قهرمانـــی جهـــان در ســـال 
گذشـــته به وجود آمد امـــا من اعتقاد 
دارم وقتـــی امین از ســـکوی قهرمانی 
ســـال گذشـــته پایین آمـــد، عنوانش 

هـــم همان جـــا بود.
 حـــالا در المپیـــک قـــرار نیســـت به 
خاطـــر قهرمان جهان شـــدن ســـال 
گذشـــته بـــه او مدال بدهنـــد. ضمن 
کار  امیـــن  اینکـــه در ســـال جدیـــد 
بســـیار ســـختی در مقابـــل حریـــف 
جـــدی اش پیـــش رو دارد. کایالـــپ 
بـــه المپیـــک نرســـید ولـــی میهـــان 
طـــای   4 رنـــده  دا یـــی  کوبا لوپـــز 
المپیـــک، پرافتخارترین کشـــتی گیر 
تاریـــخ بازی هـــای المپیـــک و یکی از 
استثنائات دنیای کشـــتی به حساب 
می آیـــد که به دنبال کســـب پنجمین 
عنـــوان قهرمانی در المپیک اســـت.

درباره مهمدی هم صحبت 
کنید. سال گذشته شگفتی ساز 

تیم بود.
مهمدی جـــوان خوب و شایســـته ای 
اســـت و مـــدارج ترقـــی را گام به گام 

طـــی کرد. 
امیدوارم ایـــن رونـــد در المپیک هم 
ادامه داشـــته باشـــد اما واقعیت این 
اســـت کـــه مـــا از بچه ها خواســـتیم 
خودشـــان باشـــند و فقـــط بـــه پیاده 
کـــردن تـــوان خودشـــان فکـــر کنند. 
کـــم نگذارنـــد و به ایـــن فکـــر نکنند 
کـــه مـــدال بگیرنـــد چـــه می شـــود یا 
نگیرند چه اتفاقـــی رخ می دهد. باید 
فقط به خودشـــان فکر کنند و ســـعی 
کننـــد که بهتریـــن عملکـــرد را به جا 
بگذارنـــد. بـــرای من مهم این اســـت 

کـــه تیم تا پـــای جـــان بجنگد.
در وزن 97 کیلوگرم هادی 

ساروی در المپیک قبلی تا یک 
قدمی مدال طلا هم پیش رفت 

اما نشد.
محمـــد هـــادی ســـاروی در 4 ســـال 
گذشـــته توانســـت عملکـــرد مؤثـــر و 
باثباتـــی از خـــود نشـــان دهـــد و هـــر 
ســـال یک مدال جهانی کســـب کند. 
یعنـــی عماً هر ســـالی کـــه او دوبنده 
تیـــم ملـــی را پوشـــیده، روی یکـــی از 

ســـکوهای قهرمانـــی رفته اســـت.
 حـــالا هـــم خیلی بـــا انگیزه اســـت و 
تمرینات بســـیار خوبی را پشـــت سر 
گذاشـــته، البتـــه او هـــم کار بســـیار 

ســـختی در دارد.
 آرتور الکســـانیان ارمنستانی قهرمان 
جهـــان و حریـــف کوبایـــی و دیگـــر 
از کشـــتی گیران  نفـــرات، ترافیکـــی 
قـــدر را پیـــش روی او قـــرار داده انـــد 
اما من ایـــن پتانســـیل و توانمندی را 
در هادی ســـاروی برای خوشـــرنگ  تر 
کردن مدالـــش در المپیک می بینم.

محسن وظیفه
روزنامه نگار

رکابزنی

مهری رنجبر
خبر نگار
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مأموریت سخت قایقرانان در پاریس
بـــا پایان کار روئینگی ها در پاریـــس، قایقرانان آب های 
آرام از 3روز دیگـــر قایق هایشـــان را در پاریـــس به آب 
می اندازنـــد. درحالی کـــه مســـابقات قایقرانی آب های 
المپیک پاریـــس از سه شـــنبه ۱۶مرداد در اســـتادیوم 
دریایی ورس ســـور مارنه شروع می شـــود، نمایندگان 
ایران از چهارشـــنبه ۱۷مـــرداد در مواد کایـــاک و کانوی 
تک نفـــره مـــردان بـــه آب می زننـــد. علـــی آقامیرزایی 
کـــه در کایـــاک یک نفـــره ۱۰۰۰متـــر مـــردان در انتخابی 
المپیـــک ســـوم شـــده و ســـهمیه گرفتـــه، بـــا هدایت 
آرش بصـــارت دار در ایـــن رقابت هـــا پـــارو خواهـــد زد. 
آقامیرزایـــی در دومیـــن تجربـــه المپیکـــی خـــود، در 
این مـــاده بـــا ۲۸ قایقران دیگـــر رقابـــت خواهد کرد. 
مســـابقات کایاک در ۵ گروه مقدماتی انجام می شـــود 
و قایق هـــای اول و دوم بـــه نیمه نهایـــی و بقیـــه راهی 
یک چهارم نهایی می شـــوند. محمدنبی رضایی که در 
کانـــوی یک نفره ۱۰۰۰ متر در انتخابـــی المپیک قهرمان 
شـــد و بـــرای اولین بار ســـهمیه حضـــور در المپیک را 
گرفت، با مربی خود ایمـــان پورعزیز در پاریس حاضر 
اســـت تا شانســـش را امتحان کند. نبـــی رضایی هم 
در رقابت بـــا ۲۵قایقران دیگر چهارشـــنبه ۱۷مرداد در 
دور مقدماتـــی بـــه آب می زند کـــه در این مـــاده نیز ۲ 
قایـــق اول به نیمه نهایـــی راه پیدا کـــرده و بقیه نفرات 
به یک چهارم نهایـــی می روند. مســـابقات یک چهارم 
نهایـــی هـــر دو مـــاده عصـــر همـــان روز و مســـابقات 

نیمه نهایـــی جمعه و شـــنبه انجام خواهد شـــد.

ستاره ایرانی میهمان غیرمنتظره

حامد حـــدادی، ســـتاره بســـکتبال ایران، عکســـی با 
برج ایفـــل در زمان برگـــزاری المپیک منتشـــر کرد. با 
اینکه حامد حدادی بعد از عـــدم راهیابی تیم ملی به 
المپیـــک 2024 پاریس تصمیم گرفت از بازی های ملی 
بعد از حدود 20 ســـال خداحافظی کنـــد، اما او بازهم 
در المپیک پاریس حاضر اســـت، البتـــه به عنوان یک 
تماشاگر و شاید میهمان ویژه. سنتر 218 سانتیمتری 
بســـکتبال ایران کـــه دو دوره حضـــور در المپیک را در 
ســـال 2008 و 2020 تجربـــه کـــرد، حالا تصمیـــم گرفته 

المپیـــک پاریس را هم از نزدیک تماشـــا کند.

شاگردان کاوه دوشنبه راهی می شوند
تیم ملـــی کشـــتی آزاد کشـــورمان بامـــداد فـــردا برای 
شـــرکت در بازی هـــای المپیـــک بـــه پاریـــس پـــرواز 
می کنـــد. رقابت های کشـــتی المپیـــک از 15مرداد ماه 
با رشـــته فرنگـــی در فرانســـه آغـــاز می شـــود و بامداد 
فـــردا روزی کـــه رقابت های کشـــتی فرنگـــی در پاریس 
شـــروع می شـــود، آزادکاران راهی این کشـــور می شوند 
تا مثل تیـــم فرنگـــی، 3 روز پیش از شـــروع رقابت ها 
در فرانســـه حضـــور پیدا کننـــد. تیم ملـــی آزاد ایران با 
5کشـــتی گیر در ایـــن رقابت هـــا حضـــور دارد. این تیم 
در وزن 57کیلوگرم نتوانست سهمیه المپیک بگیرد. 
آزادکاران ایران در المپیک قبلی دست شـــان از کسب 
مـــدال طلا کوتاه ماند و حســـن یزدانی و امیرحســـین 
ع توانســـتند دو نشـــان نقره و برنز به دست آوردند. زار

یزدانی زیر ذره بین اتحادیه جهانی
اتحادیـــه جهانی کشـــتی چنـــد روز مانده به شـــروع 
مسابقات کشـــتی آزاد چهار گزینه مدعی قهرمانی در 
المپیک را مطرح کرد. مســـابقات کشـــتی بازی های 
المپیـــک پاریس روزهای ۱۵ تا ۲۱ مردادماه در ســـالن 
»شـــامپ دِ مارس آره نا« شـــهر پاریس برگزار می شود 
و اتحادیـــه جهانی کشـــتی با گذاشـــتن نظرســـنجی 
در ســـایت رســـمی از شـــرکت کنندگان خواسته که 
حـــدس بزنیـــد کـــه کدام یـــک از ایـــن ورزشـــکاران 
بهتریـــن عملکـــرد همه جانبه را داشـــته اســـت؟ در 
این نظرســـنجی اتحادیـــه جهانی نام کایل اســـنایدر 
و کایل دیک )امریکا(، حســـن یزدانـــی، طاها آکگول 
)ترکیه ( از قهرمانان جهـــان و المپیک را اعلام کرده 
کـــه شـــرکت کنندگان باید یکـــی از این چهـــار نفر را 
انتخاب کنند. تاکنون حســـن یزدانی با ۵۱درصد کل 
آرا اول اســـت و اســـنایدر با ۲۳درصد، طاها آکگول با 
۱۷درصـــد و کایل دیک با ۹درصـــد در رده های دوم تا 

چهارم قـــرار دارند.

 دیدار خسروی وفا با رئیس 
اتحادیه جهانی دوچرخه سواری

محمـــود خســـروی وفا رئیـــس کمیتـــه ملـــی المپیک با 
دیوید لاپارتیان رئیس اتحادیه جهانی دوچرخه ســـواری 
و عضـــو کمیته بین المللـــی المپیک صبح دیـــروز دیدار 
و گفت وگـــو کـــرد. در ایـــن دیـــدار رئیـــس کمیتـــه ملی 
المپیک کشـــورمان به ظرفیت دو کشـــور در گســـترش 
همکاری های دوجانبه اشـــاره کرد کـــه مورد توجه رئیس 
فرانســـوی الاصل اتحادیه جهانی دوچرخه سواری و عضو 
کمیتـــه بین المللـــی المپیک قرار گرفت و مقرر شـــد در 
آینـــده نزدیـــک مقدمـــات آن فراهم شـــود. در انتها یک 
تخته قالیچه دســـتباف که توســـط یک بانوی ۶۰ ســـاله 
اراکی به مناســـبت بازی هـــای المپیـــک ۲۰۲۴ پاریس با 
آرم بازی هـــا و عبارت تقدیمی به رئیس جمهور فرانســـه 
بافته شـــده بود، بنـــا به درخواســـت بافنده بـــه کمیته 

ملی المپیک فرانســـه تقدیم شـــد.
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حمید ســـوریان که بعد از مدت ها 
دوباره کنار کشـــتی دیده شده، با 
همراهی تیم ملی کشـــتی فرنگی 
در المپیک پاریس بـــه کمک تیم 
ملی آمده اســـت. حمید سوریان 
در تمرین تیم ملی کشـــتی فرنگی 
در هتـــل اقامـــت خـــود گفـــت: 
»المپیـــک بـــا همـــه رویدادهـــای 
ورزشـــی تفـــاوت دارد. امیـــدوارم 
خـــدا کمـــک کنـــد تـــا بچه هـــا به 
موفقیـــت برســـند. تا اینجـــای کار 
همـــه چیـــز خـــوب پیـــش رفته و 
ان شـــاءالله بچه هـــا در شـــرایط 
ایده آل پـــا بـــه رقابـــت بگذارند و 
بهترین نتایج را بگیرند.« پیش از 
شـــروع بازی ها فدراسیون کشتی 
تصمیـــم گرفت که محل اســـکان 
کشتی گیران را از دهکده به هتل 
تغییـــر بدهـــد. این تصمیـــم ابتدا 
منتقـــدان زیادی داشـــت اما حالا 
که مشـــکلات دهکده بـــرای همه 
شـــن  و ر
ه  شـــد

بـــه تصمیـــم  دیدگاه هـــا نســـبت 
فدراســـیون کشـــتی تغییـــر کرده 
اســـت. حمیـــد ســـوریان هـــم با 
حمایت از این تصمیم فدراسیون 
ســـوی  از  مناســـب  تدبیـــر  آن را 
فدراســـیون دانســـت: »صددرصد 
این کار مفید اســـت. بـــا توجه به 
اخبـــاری کـــه از وضعیـــت دهکده 
بازی هـــا منتشـــر شـــده، اســـکان 
در هتـــل تدبیـــر خوبی بـــود. من 
تجربـــه حضـــور در ۳ المپیـــک را 
دارم امـــا فقـــط در المپیک لندن 
به مـــدال رســـیدم و در ۲ المپیک 
و فضـــای  نشـــدم  دیگـــر موفـــق 
پراســـترس دهکده بازی ها در آن 
تأثیر داشـــت. بچه هـــا در این فضا 
با آرامش تمرینات خـــود را دنبال 
می کنند. بـــا تلاش فدراســـیون، 
یط  شـــرا  ، بچه هـــا و  رفنـــی  د کا
المپیـــک  مهیاســـت، هـــر چنـــد 
میدان ســـختی اســـت و همه رقبا 
بـــرای بهتریـــن نتیجه بـــه میدان 
می آیند.« دارنـــده ۷ طلای جهان 
و المپیـــک با اشـــاره به شـــرایطی 
کـــه کاوران ایـــران تـــا بـــه اینجای 
کار داشـــته، ابـــراز امیـــدواری کرد 
ورزشـــکاران ایـــران در روزهـــای 
تغییـــر  ا  ر یط  شـــرا ه  ینـــد آ
بدهنـــد و بهتریـــن نتیجه 
را بگیرنـــد: »برنامه ریزی 
فدراســـیون و مجموعـــه 
تصاحـــب  کشـــور،  ورزش 
بهتریـــن نتیجـــه در المپیک بود. 
ورزش ایـــران تـــا امـــروز موفق به 
کســـب مدال المپیک نشـــده اما 
امیدوارم در روزهـــای آینده پرچم 
کشـــورمان بـــه اهتـــزاز دربیاید و 

شـــاهد کســـب مدال باشـــیم.«

سوریان: کشتی اتفاقات خوبی 
در پاریس رقم می زند

 رقابت هـــای کشـــتی بازی هـــای المپیـــک از 
فردا بـــا مســـابقات دو وزن 60 و 130کیلوگرم 
بـــا برنامـــه ای کـــه  شـــروع می شـــود؛ امـــا 
تغییـــرات  بازی هـــا،  برگـــزاری  مســـئولان 
زیـــادی در آن به وجـــود آورده اند. در روز اول 
مسابقات کشـــتی فرنگی فردا، دو کشتی گیر 
ایـــران یعنـــی مهـــدی محســـن نژاد و امیـــن 
میـــرزازاده به مصاف رقبایشـــان می روند که 
این تغییـــرات روز اول اهمیت زیـــادی برای 

کشـــتی گیران دارد.
تغییراتـــی که در زمان وزن کشـــی، شـــروع 
مســـابقات و زمـــان قرعه کشـــی مســـابقات 
بـــه وجود آمـــده جالب توجه و مهم اســـت. 
البتـــه در بســـیاری از مـــوارد هـــم به ســـود 
تیم هـــای ملـــی کشـــتی ایـــران اســـت. تیم 
ملـــی کشـــتی فرنگـــی کـــه دیـــروز دومیـــن 

تمریـــن خـــود را در پاریـــس برگزار کـــرد؛ با 
برنامـــه ای که کادرفنی در نظر گرفته بیشـــتر 
به کشـــتی گیرانی فشـــار مـــی آورد کـــه باید 
وزن کشـــی کنند و بقیه تمرینات سبک تری 
انجام می دهنـــد. مهدی محســـن نژاد یکی 
از فرنگی کارانـــی اســـت کـــه برای رســـیدن 
بـــه ســـر وزن مســـابقات، فشـــرده تر از بقیه 
کار کـــرده و تـــلاش می کنـــد بـــه بهتریـــن 
شـــکل ممکـــن ســـر وزن برســـد. هـــر چند 
برنامـــه جدیـــد مســـابقات یک اتفـــاق مهم 
را بـــرای او و بقیـــه کشـــتی گیران ایـــران که 
وزن کشـــی لازم دارنـــد؛ رقم زده تـــا حداقل 
بـــا خیـــال راحـــت وزن اضافی را کـــم کنند. 
طبـــق اعلام مســـئولان برگزاری مســـابقات 
مراســـم وزن کشـــی ایـــن دوره ســـاعت 8 
صبـــح به وقـــت محلی آغـــاز می شـــود و در 
اتفاقـــی عجیـــب و نـــادر در این چند ســـال 
اخیـــر مســـابقات هم از ســـاعت 16 به وقت 
محلی شـــروع می شـــود. این یعنـــی حدود 
هشت ساعت اســـتراحت بعد از وزن کشی 

برای کشـــتی گیران کـــه وزن زیـــادی را باید 
کم کنند. طبق قانونی کـــه اتحادیه جهانی، 
مســـابقات کشـــتی را برگزار می کنـــد، وزن 
 شی مســـابقات 7 تا 8 صبح برگزار می شود 
و بعد کشـــتی گیران نهایتاً دو ســـاعت زمان 
برای شـــروع مســـابقات دارند و این فاصله 
برای ریکاوری کشـــتی گیرانی که وزن زیادی 
کـــم می کنند، بســـیار کم اســـت. دلیل این 
کار هـــم جلوگیری از وزن کم کردن های زیاد 
اســـت اما حالا در ایـــن دوره ایـــن وضعیت 
بـــا تصمیـــم مســـئولان برگـــزاری رقابت هـــا 
تغییر کـــرده اســـت. مهدی محســـن نژاد از 
کشـــتی گیرانی اســـت که به دلیـــل وزن کم 
کردن در مســـابقات قهرمانـــی جهان خیلی 
دچار آسیب شـــده بود اما این بار او شرایط 
بهتـــری پیـــدا می کنـــد تـــا از فرصـــت پیش 
آمده برای ریکاوری مناســـب اســـتفاده  کند. 
این رونـــد البتـــه در همه مســـابقات وجود 
نـــدارد اما بـــا این حـــال شـــرایط فوق العاده 
خوبی نســـبت بـــه گذشـــته برقرار اســـت. 

بـــه طور مثـــال در مســـابقات روزهـــای بعد 
فاصله کـــم می شـــود و در وزن 67 کیلوگرم 
وزن کشـــی ســـاعت هشـــت صبـــح برگـــزار 
می شـــود اما مســـابقات ســـاعت یک و نیم 
بعد از ظهر به وقت محلی شـــروع می شـــود 
یعنی عمـــلاً پنج ســـاعت زمان اســـتراحت 
بـــرای کشـــتی گیرانی که وزن کـــم می کنند، 
به وجـــود می آیـــد تـــا بتوانند بدن خـــود را 

احیـــا کنند.
 

افسوس برای گرایی
این نوع زمان برای وزن کشـــی بشـــدت به کار 
محمدرضا گرایـــی می آمـــد. کشـــتی گیری که 
بـــا اجـــرای فوق العـــاده فنون بـــالا هم طلای 
المپیـــک را گرفـــت و هم طلای جهـــان را اما 
حـــالا کادرفنـــی هـــم اذعـــان دارد وزن زیادی 
کم می کنـــد و برای بازگشـــت بـــدن، او زمان 
زیادی نیاز اســـت اما با ایـــن برنامه او حداقل 
پنج ساعت زمان داشـــت تا بتواند با ریکاوری 
مناسب به مسابقات برســـد، اما افسوس که 
او با یـــک روند ناعادلانه انتخابـــی از تیم ملی 
کنار رفـــت. اگر  گرایـــی در ترکیـــب تیم ملی 
بود با این برنامه ریزی شـــانس بســـیار زیادی 
بـــرای تصاحـــب مدال طـــلا پیدا می کـــرد. در 
دوره قبلـــی بازی هـــا هـــم علیرضـــا نجاتـــی، 
قربانـــی ایـــن وضعیـــت شـــد. نجاتی کـــه در 
جهانی قزاقستان در ســـال 2019 شگفتی ساز 
شـــده بود به دلیـــل نبود زمان مناســـب برای 
ریکاوری، خوب به ســـر وزن نرســـید و شانس 

مـــدال در المپیک را از دســـت داد. 
 

تغییر زمان قرعه کشی
یکی دیگـــر از تغییـــرات در برگزاری 

مســـابقات کشـــتی فرنگـــی، بـــه 
زمان قرعه کشـــی برمی گردد. 

ر  د عه کشـــی  قر ن  مـــا ز
ز  ا قبـــل  اخیـــر  ســـال های 

شروع مســـابقات و همه اوزان 
در یک روز بـــود اما حالا این برنامه 

تغییـــر کـــرده و بـــرای هر مســـابقه یک 
روز قبـــل از آن انجام می شـــود. هرچند که 
همچنـــان قبـــل از وزن کشـــی اســـت و این 

خیـــال مـــا را راحـــت می کند.

برنامه مسابقات کشتی به کمک ایران می آیدبرنامه مسابقات کشتی به کمک ایران می آید

پیش بـــه ســـوی طلا

سریع ترین مرد ایران سی وسوم شد
یک ناکامی دیگر در کارنامه تفتیان

رقابت ژیمناست ایرانی با غول های قاره سبز
الفتی در اندیشه قدرت نمایی

حســـن تفتیان دومین دونـــده ۱۰۰ متر 
المپیکـــی، باز هـــم در حســـرت صعود 
به مرحلـــه نیمه نهایی المپیـــک ماند. 
او هـــم مثـــل فرزانه فصیحی در دســـته 
5 رقابت ها کنـــار 8 دونـــده از نیجریه، 
ایتالیـــا، جزایـــر کیمـــن، غنـــا، آفریقای 
جنوبـــی، برزیـــل، ســـنگاپور و ســـوئد 
رقابـــت کرد. هرچند بـــا انصراف دونده 
ســـنگاپور تعداد رقبای تفتیان 7 دونده 
شـــد و خط 8 هم خالی ماند. حســـن 
تفتیـــان کـــه در خـــط یـــک گروهـــش 
می دویـــد، با ثبـــت رکـــورد ۱۰ ثانیه و 18 
صدم ثانیـــه و بیـــن 8 دونـــده گروهش 
پنجمین نفری بود کـــه از خط پایان رد 
شـــد و به این ترتیب به دور نیمه نهایی 
المپیـــک نرســـید. در حالی کـــه رکورد 
شـــخصی اش 10 ثانیـــه و 3 صدم ثانیـــه 
اســـت. او در مجمـــوع بیـــن ۶۹ دونده 
100 متر در جایگاه سی وســـوم ایســـتاد.

حســـن تفتیـــان بـــا حـــذف از مرحلـــه 
مقدماتی مـــاده 100 متـــر المپیک 2024 
پاریـــس از تکـــرار رکـــورد فصلش راضی 
اســـت: »مـــن خـــوب دویـــدم و رکورد 

فصلـــم را تکرار کـــردم. بهتریـــن رکورد 
فصـــل خـــودم را زدم، اما با ایـــن رکورد 
نتوانســـتم صعود کنـــم. رقابت های 100 

متر المپیک همیشـــه ســـخت ترین 
مـــاده اســـت و می دانســـتم کـــه کار 
ســـختی دارم، امـــا بـــه صعـــود امید 

» . شتم ا د
او که ســـومین المپیکش را تجربه 
کرده، می گویـــد: »تمرینات خوبی 
داشـــتم و فکـــر می کـــردم صعود 
 کنـــم. همیشـــه در مقدماتـــی بـــا 
همین رکوردها صعـــود می کنند، 

اما ســـطح رقابت ها در ایـــن دوره 
بالاتـــر بـــود. البته من همیشـــه در 

گـــروه مرگ قـــرار می گیـــرم! گروهم 
خیلی ســـخت بود، امـــا در گروه دیگر 
با رکـــورد پایین تر هم صعـــود کردند.«

تفتیـــان قبـــول نـــدارد در گروه هـــای 
اول تـــا پنجـــم، بیـــن نفرات چهـــارم و 
پنجم، ســـه، چهـــار نفر رکـــورد بهتری 
از او داشـــتند: »در گـــروه بعـــد از من، 
نفـــر ســـوم بـــا 10 ثانیـــه و 13 صدم ثانیه 

صعود کـــرد.«

پسر تاریخ ساز ژیمناســـتیک ایران امروز در فینال 
بازی های المپیـــک 2024 پاریـــس رقابت می کند. 
مهـــدی الفتـــی در رقابت هـــای مقدماتـــی پـــرش 
خـــرک المپیک با ثبـــت نمـــره ۱۴.۵۸۳، در پایان 
ایـــن مرحله بـــا قـــرار گرفتـــن در جایگاه هشـــتم 
به فینـــال ایـــن رقابت ها صعـــود کـــرد؛ فینالی که 
بـــرای اولیـــن بار بـــرای یـــک ژیمناســـت ایرانی در 
المپیـــک اتفـــاق می افتـــد. او در این رویـــداد باید 
با نظـــر چیرنی و ایگـــور ادیویلـــو اوکراینـــی، هری 
هپـــورث و جک چارمان انگلیســـی، آروئل بنوویچ 
کـــروات و کارلوس یولـــو فیلیپینی و آرتـــور داوتین 
ارمنســـتانی رقابت کنـــد. هر چند الفتـــی به قول 
خودش در مســـابقه مقدماتـــی داوران به او امتیاز 
کـــم دادند ولی این بار که استرســـش کمتر شـــده 
می خواهـــد بـــا بهتریـــن پرش هـــا از نـــوع همان 
پرش هـــای جهانـــی خـــود را بـــه رده هـــای بـــالای 
المپیک نزدیک کند. غـــول آخر به نوعی در انتظار 
ژیمناســـت گلستانی اســـت. فینال المپیک آرزوی 
بســـیاری از ورزشـــکاران جهـــان اســـت و چه بهتر 

که فینـــال همراه با مدال باشـــد. خـــود مهدی 
الفتـــی تصمیم گرفته با گرفتـــن مدال المپیک 
پاریس با جایزه اش در اســـتان گلســـتان خانه  
ژیمناســـتیک بســـازد تا اســـتعدادهای جوان 

بتواننـــد تمریـــن کننـــد: »ببینید 
مانـــده  رقابت هـــا  آخـــر  غـــول 
اســـت. می دانـــم در مقدماتـــی 

اســـترس داشـــتم و بـــه هنـــگام 
صعـــود کمـــی لغزیـــدم امـــا این 

بار مطمئن باشـــید بدون اشـــتباه 
کار می کنـــم. در ضمـــن اگـــر بتوانـــم 
مدال آور باشـــم می خواهم در گلستان 

خانه ژیمناســـتیک بسازم چرا که گرگان 
اســـتعداد زیاد دارد و می خواهم با ســـاخت 

این خانه آنهـــا دیگر مثل من بـــرای تمرین از این 
شـــهر به آن شـــهر نرونـــد. می خواهـــم مربیگری 
کنم و دوســـت نـــدارم شـــاگردانم اذیت شـــوند.« 
رضا خیرخواه ســـرمربی تیم ملی ژیمناستیک هم 
انتظار دارد، شـــاگردش این بـــار در غول آخر بهتر 
کار کند: »الفتی خودش باشـــد و استرسش را دور 
کنـــد پرش های بهتـــری انجام خواهـــد داد. مردم 
خـــوب کشـــورم مهـــدی را دعا کننـــد تـــا او بتواند 

بهترین نمایشـــش را داشـــته باشد.«

پریسا غفاری
خبر نگار

محسن وظیفه
روزنامه نگار

ناراحتی دختر تیرانداز از ششمی در فینال تپانچهناراحتی دختر تیرانداز از ششمی در فینال تپانچه

رستمیان: انتظار مدال داشتمرستمیان: انتظار مدال داشتم
مهری رنجبـــر/ هانیـــه رســـتمیان تیرانداز 
تپانچـــه 25 متـــر، المپیـــک پاریـــس را بـــا 
ششـــمی تمام کرد؛ نتیجـــه ای که خودش 
اصـــاً از آن راضی نیســـت: »ناراحتم  چون 
انتظـــار مـــدال داشـــتم.« تنهـــا تیرانـــداز 
تپانچـــه ایـــران بعـــد از بیســـت ودومی در 
تپانچـــه 10متـــر در المپیـــک، 5روز همـــه 
تمرکـــزش را در تپانچـــه 25متر گذاشـــت. 
او تمریـــن کـــرد و روز هفتـــم بازی هـــای 
المپیـــک، بـــا مجمـــوع امتیـــاز ۵۸۸.۱۸ و 
ســـومی ســـرعت و دقت به فینال المپیک 
رســـید. اتفاقی که همه آن را بـــه فال نیک 
گرفتند. حتی خودش هـــم خیلی امیدوار 
شـــد تا شـــاید مدال بگیـــرد. تـــا جایی که 
از مردم خواســـت تا دعایـــش کنند: »من 

دور مقدماتی جزو هشـــت نفر برتر شدم 
و از همه مردم می خواهـــم برایم دعا 

کننـــد تـــا در فینال عملکـــرد خوبی 
داشته باشـــم.« دیروز، برای کاروان 
ایران خیلی حســـاس شـــروع شد. 
با حضور هانیه رستمیان در فینال 
تپانچه 25متر المپیک. درحالی که 
کاروان 7روز بـــدون مـــدال را ســـر 
کرده بـــود، خیلی ها امیـــدوار بودند 

تا با مـــدال دختر تیرانـــداز، اتفاقی 
کـــه جواد فروغـــی در توکیو رقم 

زد و روز طایـــی بـــرای ایران ســـاخت را، او 
هـــم تکرار کنـــد، امـــا نشـــد. او در فینال با 
تیراندازانی از مجارســـتان، هنـــد، ویتنام، 
چین، کره جنوبی، فرانســـه و امریکا رقابت 
کـــرد و ششـــمی بهترین نتیجـــه ای بود که 
گرفت. رســـتمیان کـــه دومیـــن المپیک را 
در پاریس تجربه کـــرد، از نتیجه اش راضی 
نیست: »مســـابقه ســـختی بود، فشار زیاد 
بـــود. مـــن بـــا تجربـــه فینـــال المپیـــک از 
خـــودم انتظـــار مـــدال داشـــتم و امیدوار 
بـــودم مدال بگیـــرم، اما قســـمت نبود. به 
هـــر حـــال المپیک شـــرایط خاصـــی دارد. 
همه تاشـــم را کـــردم. امیـــدوارم از تجربه 
خوبـــی کـــه به دســـت آوردم در المپیـــک 
بعدی اســـتفاده کنـــم.« او دربـــاره رقبایش 
هـــم می گویـــد: »همه 
و  جـــز لیســـت ها  فینا
10 نفـــر اول رنکینـــگ 
بودنـــد. تجربه حضور 
آنهـــا  بـــا  فینـــال  در 
تپانچـــه  داشـــتم.  را 
صـــاً  مخصو 2متـــر  5
صـــاً  ا ن  آ ل  فینـــا
پیش بینـــی  بـــل  قا
ختـــر  د  » . نیســـت
تیرانـــداز از حـــالا به 

فکر المپیـــک 2028 اســـت: »امیـــدوارم از 
این تجربه برای مســـابقات بعدی استفاده 
کنم و زود سهمیه المپیک 2028 را بگیرم و 

برای مـــدال تـــاش کنم.«
برخاف رســـتمیان، محسن نصراصفهانی 
اســـت:  راضـــی  شـــاگردش  عملکـــرد  از 
»اینجا فینـــال المپیک اســـت و نباید آن را 
دســـت کم گرفت. من از عملکرد رستمیان 
راضی هســـتم و امیـــدوارم مســـئولان نگاه 
ویـــژه و بهتـــری از قبل بـــه تپانچه داشـــته 
باشند. مخصوصاً در بخش زنان که نشان 
دادند می تواننـــد در دنیا حرف برای گفتن 
داشته باشـــند. هانیه رستمیان رنک ۵ دنیا 
اســـت و آرزو می کنم از حـــالا برای المپیک 
لس آنجلـــس بـــه فکـــر مـــدال طا باشـــد 

و همـــه تاشـــش 
آن  بـــرای  را 
انجام دهد.« 
سرمربی تیم 
نچه  تپا ملی 

نتیجـــه 

بی نظیـــر  ا  ر نچـــه  تپا ز  ا نـــد ا تیر
می دانـــد: »واقعـــا عملکـــرد هانیـــه 

بی نظیـــر بـــود. در مرحله مقدماتی ســـوم 
شـــد و با قدرت به فینـــال آمـــد. انتظار ما 
صعـــود به بـــه فینال بـــود، امـــا نه بـــا این 
رکـــورد عالـــی. بـــرای اولیـــن بار اســـت در 
مسابقات جهانی یا المپیک این امتیازات 
ثبت می شود. در این مسابقات رکوردهای 
بالایی زده شـــد. هانیه رستمیان در فینال 
هم رکوردهـــای خوبی زد. فاصله نفر اول تا 
هشتم در فینال یک امتیاز بود. رستمیان 
توانمندی اش را در مســـابقات نشان داد و 
بین همین نفـــرات در باکـــو نایب قهرمان 
جهـــان و در کره نایب قهرمان آســـیا شـــده 

» . د بو


